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بمب متحرك كرونا در تهران  

تاكنون حدود 11 ميليون نفر در استان تهران دوز اول واكسن را 
تزريق كرده اند و ظاهرا  3 ميليون نفر، هنوز هيچ واكسنى نزده اند
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خلق هویت پایتخت 
با تلاش بانوان

جنگ اوکراین
 عامل تشدید بحران 

گرسنگی درآفریقا

روایت 
بخشش ۵ قاتل 

در آستانه سال نو 

شهردار تهران روز گذشته از 
نمايشگاه كارآفرينى زنان و 

توليدملى بازديد كرد

افزايش قيمت جهانى گندم به دليل 
جنگ اوكراين، روى قيمت نان و مواد 

غذايى در آفريقا  اثر گذاشت

با تلاش تيم صلح و سازش دادسراى 
جنايى تهران،كمك خيرين و 

پادرميانى يك بازيگر زن، 5 قاتل از 
زندان آزاد شدند
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سرمقاله 
عبداالله گنجى؛ مديرمسئول

چند روزي است با پديده اي به نام خانم «كاترين شكدم» 
مواجهيم كه در رسانه هاي غيررســمي و معاند از وي 
به عنوان جاســوس نفوذكرده در مراكز مهم نظام، نام 
مي برند. چند روز با چينش محتوايي كه به نام وي منتشر 
مي شود و مطالعه گفت وگوها و متوني كه از وي در رسانه هاي كشور مانده است به اين 
نتيجه رسيدم كه وي نمي تواند جاسوس باشد. رسم جاسوسي اين نبوده و نيست كه 
فردي مدعي نفوذ در اعماق سري يك حكومت باشد، با افراد كليدي ارتباط برقرار كند، 
روش هاي نفوذ را ياد بگيرد اما خود يا سيستم امنيتي فرستنده او را بسوزاند و همه 
ارتباطات، آينده،  اعتمادسازي و...  را يك مرتبه بدون هيچ دليلي دود كند. مي توان 
گفت او با احساسات و جو زدگي وارد حوزه مسلماني شد و نتوانست چهارچوب هاي 
مســلماني را در درازمدت اســتمرار دهد بنابراين خروج از جغرافياي مسلماني را 
فروخت تا بريدن از اسلام را با ديدن «بدي هاي دين» توجيه كند. در فرهنگ ايراني-
اسلامي ما 2 مقوله به هر كس بسته شود از جهت سياسي-اجتماعي نابود مي شود. 
اول مسائل مالي و دوم مسائل اخلاقي است. اين دو مســئله در ايران از وابستگي و 
جاسوسي هم پرهزينه تر است. لذا مبتني بر شناخت اين دو آسيب از يك سو و مدعاي 
دينداري حاكمان از سوي ديگر، پروژه بي اعتبارسازي مسئولان جمهوري اسلامي 
با رمز صيغه و 3 تكنيك «ابهام»، «انتظار» و «تعميم» توسط يك سرويس امنيتي 
مشرف بر فرهنگ و تعصبات اسلامي شروع شده است. وقتي مدعي ارتباط جنسي با 
100 نفر مي شود يعني ابهام و مخاطب را منتظر مي گذارند كه در تعقيب اسامي باشد 
و وقتي يك مورد با جزئيات به ســناريو تبديل شد اصل تعميم پذيري اتفاق مي افتد 
و 99نفر ديگر نيز در دايره باور مخاطب قرار مي گيرند. سال هاســت روشــنفكران و 
غرب گرايان صيغه را بردگي جنسي و دست وپاگير اما ولنگاري جنسي و رهاشدگي 
را آزادي مي دانند و از قضا اين فرد مامور اســت كه اثبات كند شرع از نگاه مسئولان 
جمهوري اســلامي در روش هاي ارضاي جنسي خلاصه شــده است. راستي چرا بر 
«صيغه» و ادبيات درون ديني اصرار دارد؟ چرا بر رابطه نامشروع تاكيد نمي كند؟ چون 
مي خواهند مذهبيون مدعي اسلام و انقلاب را تخريب نمايند و فساد اخلاقي را مكمل 
فساد اقتصادي كنند كه قبلا «بود» يك مورد آن را به «نمود» هزار مورد تبديل كرده اند. 
زمان اين سناريوسازي مقارن با شروع و تاكيد بر جهاد تبيين است و ناگاه ميدان داران 
جهاد تبيين در سپاه ازجمله دكتر جواني يا مقدم فر محور هجمه قرار مي گيرند. حال 
آنكه دكتر جواني ايشان را حتي يك بار از نزديك نديده است. حتي در قالب خبرنگار 
مصاحبه اي با وي نداشته است اصلا چيزكي نبوده است كه ايشان به چيز تبديل كرده 
باشد. بدون ترديد محتوايي كه به نام ايشان توليد و توزيع مي شود توسط يك سرويس 
امنيتي با مشاوري ايراني تهيه شده و حساسيت ها و احساسات منفي و مثبت ايرانيان را 
مي داند. اين مرحله حمله به قدرت نرم سپاه را برنامه ريزي كرده اند تا پرچم داران جهاد 
تبيين را از معركه جهاد خارج كنند. اينكه از بين صدها يا هزاران نفر جواني را سيبل 
مي كنند به اين دليل است كه طرف خود را رسانه اي جازده است و با عبارت «مسئول 
صبح صادق» مي خواهد موضوع را جزيي، همسو و باورپذير نمايد. راستي كجاي دنيا 
يك زن 100 مورد رابطه جنسي براي اعتمادسازي و اخذ اطلاعات و جاسوسي انجام 
مي دهد و بعد از اعتمادسازي يك مرتبه پل را نابود مي كند؟ بدون ترديد اين سناريو 
و پروژه براي تخريب چهره هاي موجه با اســم رمز «صيغه» است تا صيغه را معادل 
فحش، جاسوسي، پرستوسازي ولنگاري، ابزار حاكميتي و نهايتا به مثابه جوك لوث 
نمايند. هدف هم امثال جواني نيســت كه بعد از پروژه «فايل صوتي» براي سپاه در 
حوزه اقتصادي، اين پروژه در حوزه اخلاقي سناريوسازي مي شود. نبرد با حيثيت و 
سرمايه اجتماعي جمهوري اسلامي چيز جديدي نيست و اين نيز خواهد گذشت. اما 
آنچه حتمي و قطعي است: گزينش عبارت هاي توليدي به نام اين زن با هدف به مسخره 
گرفتن دين، حاكمان ديني و احكام دين و درنهايت، تقابل مذهبيون با نظام به جاي 
تقابل تاريخي ليبرال ها و غرب گرايان با نظام است. اميد است جريانات ناكام داخلي از 

اين سناريو مبرا باشند. اين نيز بگذرد.

«صيغه» اسم رمز حمله

يادداشت
اسماعيل كوثرى؛ نماينده مجلس

رونمايى از 2پايگاه پهپادى و موشكى ازسوى نيروى 
هوافضاى ســپاه كه در روزهاى اخير و به ميمنت 
اعياد شعبانيه انجام شد، بار ديگر توان و آمادگى نظامى جمهورى اسلامى ايران 
را براى پاسخگويى سريع و قاطع به تهديدات، به رخ دشمنان ملت ايران كشيد 
و نشان داد نيروهاى مسلح ما با وجود همه مشكلات، تحريم ها و كارشكنى ها، 

همچنان در مسير بالندگى و توسعه توان عملياتى خود گام برمى دارند.
دراين ميان بايد به چند نكته توجه ويژه داشت:

نكته مهمى كه نبايد از آن غفلت كرد، گام هاى روبه جلوى كشــور در 
توسعه فناورى هاى نظامى است كه رونمايى اخير از پايگاه هاى موشكى 1

و پهپادى را مى توان نمودى از اين موضوع دانست. با توجه به اينكه در سال هاى 
اخير نيروهاى مسلح كشور موفقيت هاى چشمگيرى در زمينه توسعه دانش و 
فناورى نظامى داشته اند و اكنون ديگر با اطمينان مى توان ادعا كرد در اين حوزه 
مسلط شده ايم، بر اين اساس هر روز بايد نسبت به روز قبل، گام هاى محكمى 

در ارتقاى توان نظامى و قدرت بازدارندگى كشور برداريم.
رونمايى اخير نشان داد نيروهاى مسلح كشور و به ويژه سپاه پاسداران، چه در 
حوزه موشكى و چه در عرصه پهپادى با قدرت درحال اقتدار توان رزمى خود 
هستند و اين موضوع براســاس اين گزاره قطعى است كه همواره بايد آمادگى 
رزمى و توان نظامى خود را در مقابل تهديدهاى روزافزون دشمنان حفظ كنيم. 
اين رويكرد ســبب مى شود دشــمنان ملت ايران همواره درنظر داشته باشند 
كه اگر بخواهند اقدامى عليه منافع و تماميت ارضى كشــورمان انجام دهند، 
در كوتاه ترين زمان و با بيشــترين قدرت، ضربه هاى بسيار مهلكى را متحمل 
خواهند شد. دشمنان اين آب و خاك امروز بيش از هر زمان ديگرى به اين درك 
رسيده اند كه جمهورى اسلامى ايران در مقابل آنان مماشات نخواهد كرد و در 

حراست از كشور با قاطعيت و قدرت عمل خواهيم كرد.

نكته دوم چيزى كه در رونمايى اخير از 2پايگاه موشكى و پهپادى سپاه 
پاســداران به چشــم آمد و بايد بيش  از پيش مورد توجه قرار گرفته و 2

تقويت شود، ارتقاى توان استراتژيك كشــور با تكيه بر نيروهاى بومى و تفكر 
انقلابى است.  امروز شاهديم كه جوانان خلاق و متعهد ايرانى با ابتكارات خود، 
درحال برداشــتن گام هاى مؤثرى در مســير افزايش روزافزون توان دفاعى و 
نظامى كشور هستند. درنظر داشته باشيم موفقيت هايى كه در سال هاى اخير 
در حوزه هايى مانند گسترش توان موشكى و پهپادى كشور به دست آمده، كاملا 
بومى بوده است. اكنون با اطمينان مى توان ادعا كرد تجهيزات ساخته شده از 
ســوى جوانان مبتكر ايرانى در حوزه رقابتى يا مقايسه اى جلوتر از سلاح هاى 

مدرنى است كه در غرب ساخته مى شود.
درحال حاضر همه كارشناســان نظامى دنيا به اين موضــوع اذعان دارند كه 
موشــك هاى نقطه زن جمهورى اســلامى ايران از دقت و قــدرت كم نظيرى 
برخوردارند كه با نمونه هاى مطرح خود در دنيا نه تنها قابل رقابت هستند، بلكه 
از ويژگى هاى كامل ترى نيز بهره مي برند. امروز در سطح دنيا همه قدرت هاى 
مطرح اين سطح از توانمندى هاى نظامى و راهبردى جمهورى اسلامى ايران را 
قبول كرده اند و برهمين اساس است كه تاكنون موفق نشده اند به تهديدهاى 

مستمر خود عليه كشورمان جامه عمل بپوشانند؛ چراكه 
به خوبى واقفند امروز نيروهاى مســلح ايران در بالاترين 

سطح آمادگى رزمى و لجستيكى خود در سال هاى اخير قرار دارند و با صلابتى 
مثال زدنى، آماده اند تا پاسخ هر متجاوزى را به سخت ترين شكل ممكن بدهند.

شهرهاى موشكى و پهپادى 
پس از قطع روابط جمهورى اسلامى ايران و عربستان سعودى در سپاه، پيام هايى براى دشمنان

دى ماه1394، رايزنى هاى ديپلماتيك ميان 2 كشور باهدف 
رفع اختلاف هاى فى مابين در ماه هاى اخير وارد مرحله  
تازه اى شده اســت؛ رايزنى هايى كه اتخاذ رويكرد 

منطقه گرايى و درپيش گرفتن سياست توسعه...

حسين رويوران در گفت وگو با همشهرى تشريح كرد
گردش ناگزير رياض به سمت تهران

2

مديرعامل شركت بهره بردارى متروى تهران:
مترو؛ ستون فقرات حمل ونقل عمومى

12

وزارت نفت متعهد شد 7هزار ميليارد تومان به صورت 
3ساله پرداخت كند؛ 2هزار ميليارد تومان جارى 
شده و براى 5هزار ميليارد تومان باقى مانده هم 
در حال تهيه پروژه  هستيم. در خوزستان حدود 

190هزار نفر بيكار داريم.

نوســازى ناوگان و تجهيزات ازجمله واگن ها، ريل ها و پله هاى 
برقى از مهم ترين نيازها و چالش اصلى مترو در اين روزهاست. 
هم اكنون زمان قطعى اورهال و نوســازى 700واگن 
فرارسيده و براى نوسازى و اورهال واگن ها و تجهيزات 

مترو به حدود 2هزار ميليارد تومان نياز است.

استاندار خوزستان با حضور در همشهرى:
خوزستان به حق خود مى رسد

15

ويژه هاى  امروز
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5000تومان صفحه راهنما ويژه تهران 

۴۵ هزار 
تغییر کاربری غیرمجاز اراضی 

کشاورزی در سال داریم.

۱۸ میلیون هکتار 
از اراضی کشور، زمین های 

کشاورزی است.

۳۶ میلیارد تن 
اکسیژن سالانه در 

جنگل هایمان تولید می شود.

۱۸ هزار هکتار
 جنگل سالانه در آتش سوزی 

نابود می شود.

تخریب جنگل ها، تخریب 
محیط زیست و نابود کردن 
رویش های گیاهی و درخت، 
تخریب منابع ملی است

یکی از کارهای جدی 
حفاظت از محیط زیست، 
مسئله  آب و خاک است که 
نباید تخریب و نابود کرد

اینکه نسبت به حیات وحش 
و حیوانات سراسر کشور 
بی تفاوت باشیم، قطعا به 
ضرر منافع ملی است

شکار غیرقانونی را باید جدی 
گرفت. شکار فقط اگر کسی 
برای تغذیه نیاز به شکار 
داشته باشد مجاز است

جلوی تبدیل
 زمین های کشاورزی در 
اطراف  شهرها به بناهای 
دیگر باید گرفته بشود

درحالى كه خواسته جامعه كارگرى افزايش بالاى دستمزد است
طرف كارفرمايى از افزايش خفيف مزد پايه طرفدارى مى كند

دوئل بر سر مزد كارگران

صفحه12

صفحه4

صفحه4

اتوبوس هاى وارداتى در مسير پايتخت

حذف مشروط ارز 4200تومانى

رئيس شوراى شهر تهران از ورود 1000 دستگاه اتوبوس جديد به ناوگان اتوبوسرانى خبر داد

 براساس تصميم مجلس، دولت براى حذف ارز ترجيحى  بايد تضمين بدهد كالاهاى اساسى با قيمت 
شهريور امسال به وسيله كوپن الكترونيك سر سفره مردم قرار گيرد

«صيغه» 
اسم رمز حمله

چند روزي است با پديده اي به نام 
خانم «كاترين شكدم» مواجهيم 
كه در رســانه هاي غيررســمي و 
معاند از وي به عنوان جاســوس 
نفوذكرده در مراكز مهم نظام نام 

مي برند.
متن كامل را  در همين صفحه بخوانيد.

سرمقاله مديرمسئول

۲۹٫۳ میلیون هكتار 
از خاك ایران سالانه دچار 

فرسایش می شود.

۱٫۱ میلیارد مترمکعب 
آب در کشورمان سالانه 

هدر می رود. 

۲ هزار گونه
جانوری و ۱۲۰۰ گونه 
ماهی در ایران داریم.

۱۲ گونه 
جانوری كشورمان متاسفانه 

در آستانه انقراض است.

۳ میلیون
 اسلحه شكاری در ایران 

در اختیار مردم است.

۵۲۵ پروانه 
شكار برای اتباع خارجی 

در ۱۳ سال صادر شد.

رهبر معظم انقلاب در روز درختكارى 2اصله نهال خرمالو و نارنج كاشتند

داده نما

گذشته، حال و آینده 
متروی تهران

امروز سالگرد تاسیس و راه اندازی اولین شبکه و ایستگاه متروی تهران است و 
حمل و نقل ریلی پایتخت ۲۳ سالگی خودش را جشن می گیرد. در این ۲۳ سال، 
خطوط مترو مانند شــاهرگ های حیاتی حمل و نقل عمومی عمــل کرده اند. با 
این وجود قطار توسعه متروی شهری تهران از حرکت نایستاده و همچنان روی 
ریل توسعه و پیشرفت درحرکت است. به همین بهانه نگاهی گذرا انداخته ایم 

به چشم انداز مترو در پایتخت. 

در حال حاضر صنعت ساخت مترو کاملا بومی سازی شده و در زمینه تأمین 
تجهیزات نیز با دستیابی به فناوری داخلی تولید قطعات، به سمت استفاده از 

تولیدات ایرانی پیش می رویم.

در روز شانزدهم اسفند ماه ۱۳۷۷ نخستین ایستگاه شبكه خطوط 
متروی تهران که ایستگاه وردآورد در خط ۵ بود بهره برداری شد.

تجهیزات ایستگاه های بهره برداری شده
 درحال تهیه ،  خرید و نصب برای «تكمیل» هستند.

پست های برق در حال اضافه شدن هستند.

مسیر و ۱۴۱ ایستگاه تا به امروز در خطوط 
هفتگانه به بهره برداری رسیده است.

  تا پایان سال ۱۴۰۲ باید در تهران ایجاد و 
۲۹۸ كیلومتر مسیر داشته باشیم.

در متروی تهران ساخته شده و میزان تكمیل 
ایستگاه ها تا کنون  ۸۱ درصد است.

(غیر از ایستگاه ورزشگاه تختی) سال ۱۴۰۱ تكمیل 
می شود و خط ۶ نیز در سال ۱۴۰۲ تکمیل  می شود.

با ۱۵۴كیلومتر مسیر و ۱۲۵ ایستگاه تا افق سال ۱۴۲۰  
بايد احداث شود كه شامل خطوط ۸ تا ۱۱ می شود.

خطوط اكسپرس نیز باید ساخته شود تا در 
مجموع به مرز ۵۳۷ كیلومتر شبكه مترو برسیم.

عملیات اجرایی خط ۱۰ مترو از 
ایستگاه دریاچه شهدای 

خلیج فارس شروع شده است.

توسعه خطوط ۲ ، ۴ ، ۶ و ۷ 
در دستور كار بوده

 و در حال انجام است.

قطارملی با اخذ استاندارد لازم می تواند در چرخه تولید انبوه قرار گیرد.

احداث پایانه ها و پاركینگ ها در اولویت قرار گرفته 
است  ( خطوط ۳ ،  ۶ ، ۴ ) در سال آینده فاز دوم پایانه 

شهید كلاهدوز ، فاز نخست پایانه اكباتان و در صورت 
امكان فاز نخست پایانه آزادگان به بهره برداری می رسد.

گرافيك: عليرضا بهرامى

مترو؛ ستون فقرات حمل ونقل عمومى
نوســازى ناوگان و تجهيزات ازجمله واگن ها، ريل ها و پله هاى 
برقى از مهم ترين نيازها و چالش اصلى مترو در اين روزهاست. 

هم اكنون زمان قطعى اورهال و نوســازى 
فرارسيده و براى نوسازى و اورهال واگن ها و تجهيزات 

مترو به حدود 

منطقه گرايى و درپيش گرفتن سياست توسعه...

2

هزار ميليارد تومان به صورت 
هزار ميليارد تومان جارى 
هزار ميليارد تومان باقى مانده هم 
در حال تهيه پروژه  هستيم. در خوزستان حدود 

استاندار خوزستان با حضور در همشهرى:
خوزستان به حق خود مى رسد

 ۳۸ 
ایستگاه

 ۱۷۵ 
ایستگاه

٪۸۳
تونل ها

٪۱۰۰
خط ۷

۴
خط جدید

۵۴
 كیلومتر

 ۲۴۵ 
كیلومتر

 از جمع ۱۴۱ ایستگاه فعلی مترو 
در اسفندماه سنوات گذشته افتتاح شده است.

ولادت حضرت ابوالفضل عباسع و روز جانباز را تبريك مي گوييم

محمدباقر قالیباف: برای مجلس معیشت مردم مهم است

ادامه در 
صفحه2

صفحه17

پايگاه پهپادى و موشكى ازسوى نيروى 
هوافضاى ســپاه كه در روزهاى اخير و به ميمنت 
اعياد شعبانيه انجام شد، بار ديگر توان و آمادگى نظامى جمهورى اسلامى ايران 
را براى پاسخگويى سريع و قاطع به تهديدات، به رخ دشمنان ملت ايران كشيد 

پس از قطع روابط جمهورى اسلامى ايران و عربستان سعودى در سپاه، پيام هايى براى دشمنان
دى ماه1394، رايزنى هاى ديپلماتيك ميان 

رفع اختلاف هاى فى مابين در ماه هاى اخير وارد مرحله  
تازه اى شده اســت؛ رايزنى هايى كه اتخاذ رويكرد 

منطقه گرايى و درپيش گرفتن سياست توسعه...

گردش ناگزير رياض به سمت تهران

منطقه گرايى و درپيش گرفتن سياست توسعه...
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رایزنی هــای دیپلماتیــک بــا 
محوریت لغــو تحریم هــا علیه 
کشورمان درحالی در وین ادامه 
دارد که به نظر می رســد توافق ضمنــی ایران و 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی در جریان ســفر 
اخیر رافائل گروســی به تهران، پایانی اســت بر 
بهانه گیری های طرف های  غربی و درصورت اتخاذ 
رویکرد عمل گرایانه ازسوی آنان در رعایت خطوط 
قرمز جمهوری اســامی ایران، حصول »توافق 

مثبت« دست یافتنی تر از هر زمان دیگری است.
به گزارش همشــهری، برهمین اســاس هم بود 
که مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی پس 
از بازگشــت از تهران، از ادامه نظــارت این نهاد 
بین المللی بر سایت های هسته ای ایران خبر داد و 
تأکید کرد که در تهران مذاکرات خوبی با مقام های 
کشورمان داشته و منتظر احیای توافق هسته ای 

سال2015 است.
گروسی همچنین با بیان اینکه »چیزی که برای 
تکمیل مذاکرات هســته ای ایــران در وین نیاز 
است، نشان دادن همکاری است«، گفت که فکر 
می کند وزیر امورخارجه ایران برای پایان مذاکرات 
هسته ای به وین سفر خواهد کرد. عاوه بر این، وی 
فضای همکاری میان ایــران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را درحال حرکت به سوی فضایی بهتر 
ارزیابی کرد؛ موضوعی که در بیانیه مشترک ایران 

و آژانس نیز نمود یافت.
براین اســاس ســازمان انرژی اتمی کشورمان 
حداکثر تا 2۹اسفندماه، توضیحات کتبی مرتبط 

با سؤالات مطرح شــده ازســوی آژانس درباره 
موضوع های مربوط به 3مکان کــه ایران به آنها 
نپرداخته را به همراه اســناد پشتیبان مربوطه به 
این نهاد ارائه خواهد کرد. همچنین سازمان انرژی 
اتمی کشــورمان و آژانس توافق کردند در ادامه 
همکاری خود، همانگونه که در بیانیه مشــترک 
5شــهریورماه 13۹۹ )2۶ آگوست 2020( بیان 
شده است، همکاری ها و گفت وگوهای بین خود را 

سرعت بخشیده و تقویت کنند.
ازســوی دیگر توافق شده اســت ظرف 2هفته 
پس از دریافت توضیحات کتبی سازمان و اسناد 
پشتیبان مرتبط با آن، آژانس این اطاعات را مرور 
کرده و هر سؤالی درباره این اطاعات دریافت شده 
را به سازمان ارائه کند. همچنین ظرف یک هفته 
پس از ارائه اطاعات به ســازمان توسط آژانس 
درخصوص هر ســؤال دیگر درباره این اطاعات، 
آژانس و سازمان برای بررسی سؤالات در تهران 

تشکیل جلسه خواهند داد.

ادامه رایزنی ها در وین
این درشرایطی است که رایزنی ها در وین همچنان 
ادامه دارد و استفانی القاق، مذاکره کننده انگلیس 
که از وین به لندن بازگشــته اســت در توییتی 
نوشــت که با مهدی صفری، معــاون اقتصادی 
وزیــر امورخارجــه، راب مالــی، مذاکره کننده 
آمریکا، انریکــه مورا، هماهنگ کننــده اروپایی 
مذاکــرات و مذاکره کنندگان فرانســه و آلمان 
رایزنی داشته است. پیش  از این میخائیل اولیانوف، 

مذاکره کننده ارشد روسیه در مذاکرات وین نیز 
در صفحــه توییترش از ادامه مذاکــرات در وین 
خبر داده بود و اینکه با معاون اقتصادی وزیر امور 

خارجه ایران دیدار و گفت وگو داشته  است.
اینها درحالی  است که به نظر می رسد تاش های 
طرف غربــی برای کاهــش مطالبــات ایران در 
مذاکرات ادامه دارد و آنها می کوشــند با استفاده 
از حربه فشــار افکار عمومی، مطالبات کشورمان 
را به حداقل برسانند، اما مقام های کشورمان بارها 
تأکید کرده اند تا زمانی که موضوع های باقی مانده 

حل نشود، توافقی به دست نخواهد آمد.
این در شــرایطی اســت که در روزهای اخیر و 
با وجــود ترک موقــت هتل کوبورگ ازســوی 
مذاکره کنندگان 3کشــور اروپایــی، رایزنی ها 
ادامه داشته  است و تیم مذاکره کننده کشورمان 
طی شــب ها و روزهای اخیر، در سطوح مختلف 
گفت وگوها را ادامه داده اند و با طرف های مختلف 

بحث و تبادل نظر داشته اند.

واکنش آمریکا به درخواست تضمین روسیه
دراین میان اما طرح درخواست روسیه از آمریکا 
برای دریافــت تضمین کتبی به منظور آســیب 
ندیدن روابط اقتصادی این کشور با ایران به دلیل 
تحریم ها، گمانه زنی های بســیاری را در محافل 
خبــری داخلی و خارجــی به همراه داشــت؛ تا 
جایی که خبرگزاری رویترز که ســابقه طولانی 
در خبرسازی با اســتفاده از »منابع آگاه« دارد، 
به نقل از یک مقــام ایرانی که نامــی از او نبرد، 

نوشت که »خواسته روسیه برای دریافت تضمین 
مکتوب مبنی بر اینکه تحریم ها علیه روســیه به 
همکاری های مســکو با تهران آســیب نمی زند، 
برای گفت وگوهای تهــران و قدرت های جهانی 
برای احیای توافق هسته ای 2015، »غیرسازنده« 

است.«
 این خبرســازی اما ازســوی مقام های مرتبط با 
پرونده هسته ای در تهران تکذیب شد؛ موضوعی 
که نشان می دهد با توجه به اینکه مذاکرات ایران 
و 1+4 در وین در مراحل حســاس تصمیم های 
سیاســی طرف غربی قرار دارد، آنها هرازگاهی 
تاش می کنند با ایجاد جو روانی و بازی رسانه ای، 
افکارعمومی را از اینکــه در معرض تصمیم قرار 
گرفته اند، منحرف کنند. این درحالی اســت که 
با توجه به بدعهدی های گذشته آمریکا در مسیر 
اجرایی کردن توافق 2015 بین ایران و کشورهای 
1+5، همه طرف های حاضر در مذاکرات، ازجمله 
ایران، چیــن و روســیه، درخواســت تضمین 

می کنند.
درمقابل امــا مقام های آمریکایی بــه طرح این 
موضوع ازسوی وزیر امورخارجه روسیه واکنش 
نشان دادند و عنوان کردند که تحریم های جدید 
آمریکا علیه روسیه به دلیل حمله آن به اوکراین به 
برجام مرتبط نیست و نباید هیچ تأثیری بر احیای 
احتمالی این توافق داشته باشد. رویترز به نقل از 
یکی از سخنگویان کاخ سفید که نامی از او برده 
نشده  است نوشت که »ما برای بازگشت به اجرای 

کامل برجام به تعامل با روسیه ادامه می دهیم.«

 توافق ایران و آژانس  پاسخی 
به بهانه جویی های غرب

حسین رویوران در گفت وگو با همشهری تشریح کرد

گردش ناگزیر ریاض به سمت تهران
 پــس از قطــع روابــط جمهوری اســامی ایــران 
و عربستان ســعودی در دی مــاه13۹4، رایزنی های 
دیپلماتیک میان 2 کشــور باهــدف رفع اختاف های 
فی مابین در ماه های اخیر وارد مرحله  تازه ای شده است؛ رایزنی هایی که 
اتخاذ رویکرد منطقه گرایی و درپیش گرفتن سیاست توسعه مناسبات با 
همسایگان ازسوی دولت سیزدهم از یک سو و ابراز تمایل طرف سعودی 
برای ادامه گفت وگوها با ایران ازســوی دیگر، دریچه تازه ای روی روابط 

تهران – ریاض گشوده  است.
برهمین اساس هم بود که با وجود اظهارنظرهای مقام های سعودی مبنی 
براینکه 4دور مذاکره با تهران به میزبانی بغداد نتایج ملموسی به همراه 
نداشته است، محمد بن سلمان، ولیعهد ســعودی در مصاحبه با مجله 
آتانتیک از توافق اتمی با ایران استقبال و نسبت به بهبود روابط با تهران 
ابراز امیدواری کرد. این موضع بن سلمان در تهران هم با واکنش مثبتی 
همراه شد و وزیر امورخارجه کشورمان در گفت وگویی از اظهارات اخیر 
ولیعهد عربستان که »نشانگر تمایل آنها برای برقراری روابط دوجانبه با 

ایران است« استقبال کرد.
حسین امیرعبداللهیان از اینکه عربستان مســیر گفت وگو را در پیش 
گرفته، ابراز خرسندی کرد و ادامه این نگاه را زمینه ساز دستیابی به نتایج 
مثبت دانست. دراین میان اما ابراز تمایل مقام های عالی رتبه سعودی 
برای رفع اختاف ها با ایران و در واقع گردش آنها به سمت کاهش تنش ها 
با تهران چه دلایلی دارد؟ حسین رویوران، کارشناس مسائل خاورمیانه، 
معتقد است سعودی ها با توجه به تحولات اخیر منطقه و جهان و ناامیدی 
از آمریکا برای امنیت سازی، بیش از گذشته به سوی تهران متمایل شده اند 
و می کوشند در وضعیت جدیدی که در ساختار نظام بین الملل درحال 
شکل گیری است، تعامات منطقه ای خود را پیش ببرند. او البته معتقد 
است سعودی ها در اتخاذ راهبرد ایجاد توازن میان جمهوری اسامی و 
رژیم صهیونیستی دچار تناقضات فاحشی هستند که چاره ای جز رفع آنها 

ندارند. گفت وگوی همشهری با رویوران را در ادامه می خوانید.
تغییر رویکرد محسوس 
ســعودی ها درباره مذاکره با 
تهران را که در مصاحبه اخیر 
ولیعهد این کشــور نیز نمود 
داشت، چگونه می توان تحلیل 

کرد؟
این تغییر رویکــرد را باید با 
توجه بــه تحولاتی که 
در شــرایط کنونی 
در ســطح منطقه 

و جهان درحال وقوع اســت، مورد تحلیل و بررســی قــرار داد. در واقع 
اکنون مقام های سعودی به این نتیجه رسیده اند که تحولات منطقه ای 
درمســیری حرکت می کند که گریزی از مصالحه با جمهوری اسامی 
ایران نیست. ازســوی دیگر تصمیم سازان ســعودی زمانی که مشاهده 
می کنند ایالات متحده درحال تاش برای رفع مشــکات خود با ایران 
بوده و دراین زمینه درخواست های متعددی برای مذاکره و مصالحه مطرح 
کرده  است، به این نتیجه می رسند که رأسا برای رفع اختافات با تهران 
وارد مذاکره شوند. همچنین باید به این گزاره هم توجه داشت که ساختار 
نظام  بین الملل درحال خروج از سیستم تک قطبی با محوریت هژمونی 
آمریکاست و به سمت ایجاد ساختار چندقطبی متمایل شده است. به نظر 
من با توجه به چنین شرایطی، مقام های عربســتان چاره ای ندارند جز 
اینکه متناسب با وضعیت جدیدی که درحال شکل گیری است، تعامات 

منطقه ای خود را پیش ببرند.
تحولات به وقوع پیوسته در عرصه جهانی و منطقه ای در 

چه سطحی در رفتار سعودی ها بازتاب داشته  است؟
مقام های عربستان در شرایط کنونی منطقه و با توجه به تحولات اخیر، 
گرایش بیشــتری به گفت وگو و تعامل با ایران نشــان می دهند، چراکه 
برخی تحولات اخیر، بیش از پیش آنان را نسبت به اتخاذ چنین رویکردی 
مجاب کرده است. دراین میان می توان به تحولات اخیر در افغانستان اشاره 
کرد. خروج نیروهای آمریکایی از این کشور ازجمله عواملی بود که تأثیر 
بالقوه ای در تغییر رویکردهای منطقه ای آنها داشته اســت. ازسوی دیگر 
روند کاهش نیروهای آمریکایی در منطقه زنگ هشدار را برای مقام های 
عربستان به صدا درآورده  است. با توجه به این شرایط، اکنون بحث تأمین 
امنیت و ضرورت های آن بیش  از پیش برای کشــورهای عربی، ازجمله 
عربستان سعودی مطرح شده است. با توجه به تحولات رخ داده، آنها به این 
نتیجه رسیده اند که یا باید به دنبال تکیه گاه جایگزین برای امنیت سازی 
باشند یا اینکه رأسا برای برآوردن این موضوع اقدام کنند. برهمین اساس هم 
بود که برخی از کشورهای عربی به سوی رژیم صهیونیستی رفتند و به فرایند 
عادی سازی روابط با این رژیم پرداختند و بعضی دیگر هم تمایل خود را برای 

رفع اختاف ها و گسترش روابط با جمهوری اسامی ایران نشان دادند.
روند پیشبرد گفت وگوها میان ایران و عربستان را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
در ماه های اخیر 4دور گفت وگو میان جمهوری اسامی ایران و عربستان 
سعودی به میزبانی بغداد برگزار شده  است، اما به نظر می رسد آنچنان که 
باید، نتایج ملموسی به همراه نداشته  است که به نظر من، از نبود زاویه دید 
مناسب نسبت به تحولات منطقه ازسوی عربستان سعودی ناشی می شود. 
آنها بیشتر تمایل دارند وارد گفت وگوهای منطقه ای شوند، درحالی که 
جمهوری اســامی ایران به دنبال گفت وگوی دوجانبه است تا دوطرف 

بتوانند اختاف های موجود فی مابین را برطرف کنند. تمایل عربستان به 
گفت وگوی منطقه ای، ریشه در بحرانی دارد که این کشور در یمن گرفتار 
آن شده است. در واقع سعودی ها تاش می کنند در حوزه یمن به گونه ای 
با ایران کنار بیایند و بتوانند پرونده این بحران را هرچه سریع تر ببندند و 

خود را سریع تر نجات دهند.
بنابراین می توان ادعا کرد که گفت وگوها تاکنون آنچنان 

که باید، موفق نبوده است؟
بله. دلیــل عمده آن هم این اســت که جمهوری اســامی نمی خواهد 
در مذاکرات، جایگزین انصارالله شــود و به جای آنها پــای میز مذاکره 
با ســعودی ها بنشــیند. ایران با  صراحت این پیام را به طرف سعودی 
منتقل کرده  که خروج از بحران یمن، صرفا از طریق گفت وگو با یمنی ها 
امکان پذیر است. ما به آنها اعام کرده ایم که دراین مسیر می توانیم کمک 
کنیم، اما نمی توانیم جای خالی یمنی ها را دراین گفت وگوها پر کنیم. 
به همین دلیل هم هست که گفت وگوهای جاری میان ایران و عربستان 
تاکنون با نتایج ملموسی همراه نبوده است. اختاف نظرهای موجود دراین 

زمینه مانعی است که روند گفت وگوها را کند کرده است.
گفت وگوهای هسته ای در وین چقدر در گردش ریاض 

به سمت تهران مؤثر بوده است؟
به نظر من پیشــرفت مذاکرات هســته ای میان ایران و 1+4 در وین در 
گردش عربستان سعودی به سوی رفع هرچه سریع تر اختاف ها با تهران 
نقش مؤثری داشته است. با توجه به تحولات اخیر در منطقه غرب آسیا 
و خلیج فارس و عملکرد آمریکایی ها، سعودی ها به این نتیجه رسیده اند 
که راه گریزی جز تعامل با قدرت های منطقه ای، ازجمله با ایران ندارند. 
تحولات افغانستان نمونه بارزی از چنین فرایندی است. سعودی ها شاهد 
بودند که آمریکا از دوره ترامپ مشغول مذاکره با طالبان بود که درنهایت 
به عقب نشینی نیروهای آمریکایی از افغانســتان انجامید. به نظرم نوع 
مواجهه آمریکایی ها با دولت متحدشان، یعنی افغانستان، سعودی ها را 
به فکر واداشته و به این نتیجه رسانده که باید برای امنیت سازی، به دنبال 
جایگزین مناسب تری باشند. ازسوی دیگر آنها به این نتیجه رسیده اند که 
با رفع اختاف ها در وین و احیای توافق هسته ای، باید تعارضات منطقه ای 
را به حداقل برسانند. برهمین اساس به تاش برای کاهش تضادها روی 
آورده اند. این درحالی است که ترامپ برخی از کشورهای عربی، ازجمله 
عربستان سعودی، بحرین و امارات را به مسیر عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی هدایت کرد تا این رژیم امنیت آنها را تأمین کند، اما زمانی 

که صهیونیســت ها در رویارویی »سیف القدس« 
با فلسطینی ها نتوانســتند از خود دفاع کنند، این 

کشورهای عربی دریافتند رژیم صهیونیستی قطعا دربرابر قدرت تهران 
نیز نمی تواند امنیت آنان را تأمین کند. 

گفت وگو

ملت حافظ محیط  زیست
رهبر معظم انقاب در روز درختکاری 2اصله نهال 

خرمالو و نارنج کاشتند
به مناســبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبرمعظم 
انقاب اسامی صبح دیروز )یکشنبه( 2اصله نهال میوه کاشتند.

به گزارش پایگاه اطاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای ســپس در ســخنانی، با تبریک روز ولادت با 
سعادت حضرت اباعبدالله الحســین)ع( به ملت ایران، آن وجود 
شریف را کانون عشــق ملت ایران و همه ملت  های مسلمان اعم 
از شیعه و غیرشــیعه دانستند. ایشــان در ادامه، کاشت درخت 
را یک حرکت کاما دینــی و انقابی خواندنــد و افزودند: البته 
 نگهداشــت و حفظ درختان نیز کار بســیار مهمی اســت که

 باید رعایت شود.
رهبر معظم انقاب، گیاه زنده را آسایش بخش روح و نگهدارنده 
جسم انســان و منبع رزق خدادادی و همه جانبه برای آحاد بشر 
دانســتند و تأکید کردند: به همین علت تخریــب جنگل ها و 
محیط زیست و پوشش های گیاهی، تخریب منافع ملی است و 
ویران کردن بخشــی از جنگل ها برای ساخت وساز جز در موارد 

اضطراری، قطعا به ضرر ملت است.
حضرت آیــت  الله خامنه ای بــا رد نگاه تزیینی و حاشــیه ای به 
محیط زیســت، این موضوع را ازجمله اساســی ترین مســائل 
کشور برشــمردند و گفتند: یکی از کارهای جدی در حفاظت از 
محیط زیست، حفاظت از دو ثروت عظیم و ذخیره حیاتی ملت ها 
یعنی »آب« و »خاک« و پرهیز از برخورد مسرفانه با آنها ست که در 
این زمینه مسئولان باید به راهنمایی های متخصصان توجه کنند. 
»حفاظت از حیات وحش« مســئله دیگری بود که رهبر معظم 
انقاب بی توجهی به آن را به ضرر منافع ملی دانستند و گفتند: 
در اسام، شکار فقط درصورت نیاز به تغذیه مجاز است و در غیر 
این صورت، غیرمجاز و خاف است و حتی سفر شکار، سفر حرام 
شمرده شده است، بنابراین باید جلوگیری از شکار غیرقانونی را 
جدی گرفت و به موضوع حفظ حیات وحش اهتمام داشت. ایشان 
در ادامه سازمان محیط زیست و وزارت جهادکشاورزی را موظف 
به جلوگیری از تبدیل زمین های کشاورزی دانستند و افزودند: این 
کار به ضرر منافع ملی است و زمین های کشاورزی باید توسعه پیدا 
کند. حضرت آیت  الله خامنه ای همچنین با تأکید بر لزوم توسعه 
انرژی های پاک گفتند: توسعه انرژی های غیرفسیلی مانند انرژی 
هسته ای که اســتفاده از آن در دنیا روزافزون است و کشورهای 
منطقه ما نیز در حال حرکت به سمت آن هستند و نیز انرژی های 
بادی و خورشیدی، باید جدی گرفته شود. ایشان در پایان آحاد 
مردم را به کاشت و نگهداشت درختان فراخواندند و گفتند: انجام 
همه کارهای مهم نیازمند پشــتوانه ملی است و درختکاری نیز 
ازجمله کارهایی است که همه مردم می توانند با کاشتن و حفظ 
درختان و جلوگیری از محو درختان و باغ هــای اطراف و درون 

شهرها، به گسترش پوشش گیاهی در کشور کمک کنند.

شهرهای موشکی و پهپادی سپاه، 
پیام هایی برای دشمنان

3-سومین نکته مهمی که در این حوزه  ادامه از 
باید مورد توجه قرار گیرد، زمان رونمایی صفحه اول

از پایگاه های موشکی و پهپادی از سوی سپاه پاسداران است. 
در روزهای اخیر برخی تاش کردند با شبهه افکنی در این 
زمینــه، اصــل موضــوع را تحت تأثیــر قرار دهنــد. این 
درحالی است که نیروهای مسلح کشورمان همواره براساس 
زمانبنــدی مشــخص، برنامه های راهبردی خــود را اجرا 
می کنند و برهمین اساس هم هست که برنامه توان افزایی 

مطلوبی را در دستور کار قرار داده اند.
اگرچه در روزهای اخیر از یک ســو با تحــولات مهمی در 
اروپــا و به ویژه بحران اوکراین مواجه هســتیم و ازســوی 
دیگر مذاکرات هســته ای جمهوری اســامی ایران و 4+1 
در مراحل پایانــی خود قرار گرفته اســت، اما وجود چنین 
شــرایطی، دلیل متقنی برای کنار گذاشــتن برنامه های 
آمادگی ازسوی نیروهای مســلح کشورمان نیست و بیشتر 
جنبه فرافکنی دارد. باید درنظر داشته باشیم نیروهای مسلح 
جمهوری اسامی ایران همواره براساس منویات فرمانده کل 
قوا، به طرح ریــزی و اجرای برنامه های خــود می پردازند. 
معظم له از نیروهای مســلح کشــور انتظار دارند گام های 
مستمر و مؤثری در جهت پیشرفت اقتدار نظامی و راهبردی 
کشور بردارند و در مسیر افزایش دقت و قدرت توان رزمی 

خود حرکت کنند.
براین اساس هر زمان که لازم بوده است توان و قدرت نظامی 
خود را علنی اعام کرده ایم تا به خوبــی نقش بازدارندگی 
نیروهای مسلح در برهه های حساس به منصه ظهور برسد و 
دشمنان بدانند اگر بخواهند افکار باطل خود را در مواجهه 
با کشــور و مردم ایران عملی کنند، با پاســخ دندان شکن 
نیروهای مســلح جمهوری اســامی ایران مواجه خواهند 
شد. برهمین اســاس هم هســت که این نیروها به صورت 
مستمر درحال ارتقای ســطح آمادگی رزمی و قدرت آتش 

خود هستند.
ازســوی دیگر برخــی خودی هــا نیــز بایــد در جریان 
توانمندی های دفاعی و راهبردی کشــور قــرار بگیرند تا 
بی جهت مرعوب غربی ها نشوند. متأسفانه در گذشته برخی 
مسئولان از سطح بالای اقتدار دفاعی و نظامی کشور اطاع 
کافی نداشتند و در این زمینه اظهاراتی را بیان می کردند که 
مناســب نبود و انتقادهای زیادی را همراه داشت. برهمین 
اســاس هم رهبرمعظم انقاب در مقطعی تأکید کردند که 
دستاوردهای نظامی کشــور را به مسئولان نشان دهید که 

اقتدار امروز ما را ببینند و دچار اشتباه محاسباتی نشوند.
با توجه به راهبردهای تعیین شــده گاهی نیاز اســت که 
دســتاوردهای نظامی خود را به صورت علنــی به نمایش 
درآوریم و زمانی هم به صورت محدود، گوشــه هایی از آن 
را نشــان دهیم. در مواقعی هم توانمندی های کشــور باید 

پنهان بماند.

علی بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت 

رئیســی  ســیدابراهیم  آیــت الله 
رئیس جمهور در جلســه هیــأت دولت 
بــا تأکیــد بــر لــزوم نظــارت مســئولان 
نســبت بــه پرداخــت حقــوق کارگــران 
پیمانکاران طرف قرارداد دولت تصریح 
کرد كه »پیمانکاری کــه به کارگر ظلم 
می کنــد، صلاحیــت نــدارد پیمانــکار 

دولت باشد.«/ ایرنا

علی اکبر ولایتی
دبیرکل مجمع جهانی بیداری اسلامی

آمریکایی هــا بارهــا و به صــورت رســمی 
اعتــراف کرده انــد کــه پدیدآورنــدگان و 
حامیــان گروه های افراطی و تروریســتی، 
ازجمله داعش بوده اند و لذا در بروز فجایع 
و مصائــب منطقه شــریک هســتند و به 
تعبیــر مقام  معظــم رهبــری، ریشــه های 
بحــران در منطقه را بایــد در تنش آفرینی 
و جنگ افروزی آنان جست وجو کرد. / مهر

مالک شریعتی نیاسر
نماینده مجلس

»بــرای حــل مشــکلات اقتصــادی بــه 
مجموعه دولت اعتماد داریم و فرصت 
کافی هم می دهیم؛ امــا خلاف گویی و 
 فریبکاری و خط گرفتن از  بانیان وضع 
موجــود خط قرمز ماســت. اســتیضاح 
آقای اوجی، وزیر نفت را پس از بررسی 

بودجه ثبت خواهم کرد.«/ ایسنا

  تکمیل آبرسانی غدیر تا پایان خرداد
صولت مرتضوی، معاون اجرایی رئیس جمهور  در حاشــیه 
بازدید از آبادان و خرمشــهر درباره مشکات آبی خوزستان 
گفت: تنش آبی استان خوزستان، تامین آب مورد نیاز این 
استان، توزیع عادلانه آب و همچنین تکمیل طرح آبرسانی 
غدیر به عنوان یکی از کان طرح های آبرسانی در خوزستان 
در دولت مطرح شــد؛ این طرح تقریبا 52درصد از جمعیت 
شهری و روســتایی خوزســتان را دربرمی گیرد که تا پایان 
خرداد سال آینده بخش زیادی از آن بهره برداری می شود./ 

ایرنا
   هیأتی از عراق به تهران می آید

وزارت برق عراق اعام کرد که هیأتی از این کشور به منظور 
رایزنی درخصوص مســئله صادرات گاز و پرداخت بدهی، 
هفته آینده به تهران می آید. به گزارش ایسنا، احمد موسی، 
سخنگوی رسمی وزارت برق عراق در اظهاراتی گفت که به 
دستور مصطفی الکاظمی، نخســت وزیر این کشور، هیأتی 
دولتی متشکل از وزرای برق، دارایی، نفت و مدیرکل بانک 
تجارت عراق ایجاد شــد و این هیأت هفته آینده به تهران 
خواهد رفت و درخصوص امضای توافقات گازی و پرداخت 

بدهی ها با طرف ایرانی رایزنی خواهد کرد.

   سیاست زدگی دلیل عقب ماندگی کرمان
فرمانده ســپاه ثارالله کرمان در مراسمی با بیان اینکه سپاه در 
حوزه دولت و در دیگر ارکان در حوزه سیاســت رقیب کسی 
نیست، گفت: معیار ما انقاب اسامی و درهای سپاه نیز به روی 
همه باز اســت اما خطوط قرمزی دارد. سردار حسین معروفی 
با اشاره به مشکل بزرگ اســتان کرمان گفت: سیاست زدگی 
وحشتناک در این استان باعث شده اســت در شرق و جنوب 
استان، مردم به واسطه دعواهای بیهوده سیاسی در فقر دست 

و پا بزنند و به سرمایه های موجود در استان توجه نشود./ ایرنا

مدیریت اجرایی دهه90 
کارآمدی نداشت

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به 
صحبت های دهــم بهمن رهبر معظــم انقاب در 
دیدار تولیدکنندگان و فعــالان اقتصادی مبنی بر 
اینکه »آمارهــای اقتصادی دهه۹0 حقــا و انصافا 
خرسندکننده نیست.« گفت: اقتصاد در هر دوره ای 
نشــان دهنده عملکــرد اقتصــادی برنامه ریزان، 
تصمیم گیرندگان، مجریان و مدیران است. اقتصاد 
دهه۹0 نشــان دهنده این اســت که مدیریت در 
بخش اجرایی کشور کارآمدی لازم را نداشته است؛ 
به طوری که نرخ تورم ما فزاینده شــد و به دنبال آن 
بی ثباتــی قیمت ها، جهش نــرخ ارز و برخی موارد 
دیگر رقم خــورد. درواقع، به جای بالارفتن ســطح 
تولید تمام هم و غم به برقراری رابطه با غرب و حل 
مشکل از طریق آن بود. ظاهراً صاحب نظران گذشته 
جمع بندی ای داشتند که اگر ما بخواهیم مشکات 
کشور و ملت را حل کنیم، باید مشکل مان با غرب را 
حل کنیم، وگرنه مشــکل اقتصادی حل نمی شود.  
غامرضــا مصباحی مقــدم در گفت وگو بــا پایگاه 
اطاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار آیت الله خامنه ای 
رهبــر انقاب، افــزود: تفکری که بتواند مســتقاً 
تصمیم بگیرد، مسائل بین المللی را به معیشت مردم 
گره نزند، به تعبیر دیگر، معیشت مردم را به مسائل 
بین المللی گره نزند و از ظرفیت های کشور، اقتصاد 
و نخبگان اســتفاده کند، می تواند تا حدود زیادی 

تحریم شکن باشد و اثر آنها را خنثی و بی اثر کند.

نقل قول خبر

اخبار کوتاه

 خبر

رهبری

دیپلماسی

نهال کاری رؤسای قوا
سران 3قوه روز گذشته در مراسم روز درختکاری بر ممانعت 
از تغییر کاربری اراضی کشــاورزی و برخــورد بازدارنده با 

متجاوزان و متعدیان منابع طبیعی تأکید کردند.
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ز خدمت مکن یک زمان غافلی

 با تغییر در مدیریت شــهری تهران و انتخاب 
علیرضا زاکانی به عنوان شهردار پایتخت، شاهد 
روی کار آمدن ادبیات جدیدی بودیم که بیشتر 
متناظر بر فرهنگ بســیجی و خدمات رسانی 
بود. از همان ابتدا هم یکی از کلیدواژه هایی که 
از سوی شهردار تهران به طور ویژه و به دفعات 
مورداستفاده قرار گرفت و اداره شهر بر مبنای 
آن شــعار پیش گرفته شــد، »قرار خدمت« 
بود. او بارها تأکید کرد کــه راهی جز نوکری 
انقلابی نداریم؛ یعنی خدمت بی منت در جهت 
گره گشــایی از زندگی مردم و ســاختن یک 
جامعه الگو. هرکدام از مدیران شهری در دوره 
جدید هم متناسب با این شعار، ارائه خدمت به 
شهروندان را سرلوحه برنامه هایشان قرار دادند 
و ما هم در سازمان بهشت حضرت زهرا)س( 
در این دوره، با رویکــرد »خدمت بی منت« و 
خارج کردن این سازمان از سازمانی درآمدی به 

سازمانی خدماتی - درآمدی، تلاش کردیم 
میزبان خانواده های داغدار و پیکرهای 

مؤمنان باشیم، اما در کنار این نگاه 
ارزشمند، همواره به ضرورت تکریم از 
زحمات و مجاهدت هایی که نیروهای 

خدمات رســان و زحمتکشــان 
این نظام برعهــده می گیرند 

نیز تأکید شده است. 2بار 

حضور شهردار تهران در جمع پرسنل سازمان 
بهشــت حضرت زهرا)س( و به ویژه مجتمع 
عروجیان از مصادیق این نگاه مدیریتی است. 
ما هم در ســازمان بهشت زهرا تکریم پرسنل، 
افزایش زمان اســتراحت به منظور بازسازی 
روحی و جســمی، افزایش برنامه های رفاهی 
و... را در دستور کار قرار دادیم. شهردار تهران 
که همراه با رئیس شورای شهر تهران و جمعی 
از معاونان که برای تجدید میثاق با آرمان های 
امام )ره( به مرقد بنیانگذار انقلاب آمده بودند 
در گلزار شهدای بهشت زهرا هم حاضر شدند 
و به مقام شامخ شهیدان ادای احترام کردند. 
ســپس به مجتمع عروجیان رفتند و دیدار با 
پرسنل این مجتمع مقارن شد با تحقق وعده 
تبدیل وضعیت کارکنان ایثارگر قراردادی که 
طی آن مجوز تبدیل وضعیت ۳۰ نفر از کارگران 
قراردادی سازمان بهشــت حضرت زهرا)س( 
صادر شد. شــهردار تهران سپس با حضور در 
سردخانه، سالن های تطهیر، غسالخانه، واحد 
آمبولانس و... ضمن تقدیر از زحمات پرسنل، 
پای صحبت تک تک پرســنل نشست و به 
سؤال های آنها پاســخ داد. این اقدام در 
راســتای همان تفکر خدمت بی منت 
صورت گرفت و امیدواریم در این دوره 
مدیریت شهری شاهد تحولات بزرگ 
و کارنامه ای مانــدگار از 
مدیریــت جهــادی و 
فرهنگ بسیجی باشیم.

آیین افتتاح بخــش مجازی و 
شــبکه های اجتماعی سامانه 
یکپارچه مدیریت شــهری و 
نظارت همگانی ســازمان بازرسی شهرداری 
تهران دیروز برگزار شد. به گزارش همشهری، 
رئیس سازمان بازرسی شــهرداری تهران در 
این مراسم موضوع ســامانه یکپارچه مدیریت 
شهری و نظارت همگانی را از چند جهت دارای 
اهمیت دانست و گفت: »باید از ابزارهای نوین، 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی با توجه به 
فراگیری که در جامعه امروز دارند، استفاده کنیم 
تا مردم بتوانند آسان تر و سریع تر پیام خود را به 
ما برسانند؛ با این حال درصدی از کار همچنان با 
تلفن است و باید این زمینه نیز همچون گذشته 
فراهم باشد، ولی بار اصلی را باید در بستر فضای 
مجازی پیش ببریم.« گودرزی، هوشمندسازی 
و مشارکت مردم برای مدیریت شهر را یکی دیگر 

از نکات مهم مطرح کرد و افزود: »باید کمپین 
تبلیغاتی برای این کار فراهم شــود تا مردم از 
چگونگی روند اجرای این ســامانه  و استفاده از 
آن مطلع شوند. درخواست شهروندان از 2نوع 
»خدمات شهری« و »گزارش تخلف و شکایات« 
است و ما یکپارچه سازی  2سامانه ۱۳۷ و ۱۸۸۸ 
که درخواست ها و شــکایات به آنها می رسد را 
مدنظر قرار دادیم.«  ناصری، مشــاور فناوری 
اطلاعات  و ارتباطات ریاســت سازمان بازرسی 
شــهرداری تهران نیز به تبیین نحوه ثبت پیام 
شهروندان در بستر شبکه های اجتماعی پرداخت 
و گفت: شهروندان   تهرانی از این پس می توانند 
به منظور ثبت و پیگیری درخواست ها )خدماتی 
teh�و فوریت های شهری( و شکایات، از نشانی 

ran137plus@ در بستر شبکه های اجتماعی 
)اینســتاگرام، تلگرام، توییتر، ایتا،  آی گپ و...( 

استفاده کنند.

نظارت

سعید غضنفرییادداشت
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا

هفته درختکاری در ارتفاعات شمال تهران با حضور 
شهردار و رئیس جمهور آغاز شد 

 1250هكتار جنگل کاری در کمربند 
سبز تهران

هفته درختکاری با حضور رئیس جمهور و شــهردار در منطقه 
قوچک در شمال شرق تهران آغاز و بهره برداری از پروژه کاشت 
 هزار و 2۵۰ هکتار جنگل کاری در قالب طرح کمربند سبز پیرامون 

پایتخت شروع شد.
به گزارش همشهری، سید ابراهیم رئیسی در این مراسم با تبریک 
اعیاد شعبانیه و ولادت امام حسین)ع( و گرامیداشت هفته منابع 
طبیعی گفت: اگرچه در زمینه محیط زیست و گسترش فضای 
سبز شهرداری ها، وزارت جهادکشاورزی، سازمان  محیط زیست 
و دستگاه های مختلف مســئولیت دارند، اما صیانت اثربخش از 
محیط زیست و موفقیت در این عرصه در گرو همراهی و مشارکت 

همه مردم است.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز شرایط برای کاشتن میلیون ها 
درخت در سراسر کشور وجود دارد، تأکید کرد: در کنار تلاش برای 
حفاظت از درختان  و فضای سبز موجود، هر کس در طول زندگی 

خود می تواند ده ها درخت غرس کند.
سید ابراهیم رئیســی با بیان اینکه حفظ محیط زیست بر توسعه 
اولویت دارد، گفت: اگر محیط زیست دچار آسیب شود، زندگی مردم 
مختل می شود؛ لذا گسترش فضای سبز و صیانت از محیط زیست 

وظیفه عمومی و همگانی است.
او در بخــش دیگری از ســخنان خود ضمن تأکیــد بر ضرورت 
نقش آفرینی فعالانه نهادهای دولتی در حفاظت از منابع طبیعی 
و محیط زیست، از همه دستگاه های ذیربط خواست با تمام توان 
در مقابل تغییر کاربری اراضی کشــاورزی بایستند و تحت هیچ 
شرایطی اجازه ندهند ســوداگران با انگیزه های مادی، در مسیر 

تخریب محیط زیست گام بردارند.

رئیس جمهور با قدردانی از تلاش مجموعه ها و ســازمان های 
مردم نهاد در زمینه صیانت از محیط زیســت ضرورت تشویق 
فعالیت های آنان را مورد تأکید قــرار داد و گفت: بدون تردید با 
حضور و مشــارکت همه مردم می توان اقدامات چشمگیری در 
زمینه درختکاری و گسترش فضای سبز انجام داد و مردم در این 

زمینه از انگیزه و اشتیاق کافی برخوردار هستند.
سید ابراهیم رئیسی همچنین از اقدام جهادی شهرداری تهران 
در زمینه درختکاری قدردانی کرد و گفــت: آغاز ۱2۵۰هکتار 
جنگل کاری در اطراف تهران اقدام درخور تقدیر و پسندیده ای 
است که شهرداری تهران با رویکرد جهادی آن را کلید زده است.

رئیس جمهور افزود: امروز گسترش فضای سبز برای همه شهرها 
به ویژه شهر تهران ضرورتی اجتناب ناپذیر است و می تواند هوای 

سالم و پاکی را برای ساکنان شهرها به ارمغان بیاورد.
او بر ضرورت توسعه گردشگری و طبیعت گردی در کشور تأکید 
کرد و گفت: این کار باید با رعایت موازین و دســتورالعمل های 
محیط زیستی روزبه روز در کشور توسعه پیدا کند؛ چرا که می تواند 

آثار و برکات فراوانی برای مردم داشته باشد.
رئیس جمهور برخورداری از هوای پاک و سالم را حق مردم دانست 
و گفت: امروز آلودگی و آلاینده ها مردم را اذیت می کند؛ از این رو 
لازم است مسئولان با همت مضاعف و با استفاده از مشارکت و 

ظرفیت های مردمی در جهت رفع این مشکل گام بردارند.
رئیسی تأکید کرد: تمام دستگاه های مسئول در قانون هوای پاک 
سریعا وظایف قانونی خود را انجام دهند و اگر در جایی مشکل 

دارند با مردم در میان بگذارند.
او با اشاره به اهتمام ســازمان محیط زیست و شهرداری ها برای 
توسعه درختکاری و فضای سبز در کشور گفت: امروز براساس 
محاسباتی که انجام شده است، زمینه کاشت میلیون ها درخت 
در سراسر کشــور وجود دارد و با این کار امیدواریم شاهد هوای 

سالم و پاک برای همه شهروندان باشیم.
رئیس جمهور همــراه با جمعــی از خانواده معظم شــهدای 
دفاع مقدس، مدافع حرم، آتش نشــان، سلامت و اقشار مختلف 
مردم یک اصله نهال بادام در منطقــه قوچک واقع در ارتفاعات 

شمال شرقی تهران کاشت.
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورا و نرجس سلیمانی، عضو شورای 
اسلامی شــهر تهران نیز در همین روز در پارک شهر چند اصله 

نهال کاشتند.

درختكاری در فرهنگسرای نیاوران
مراسم روز درختکاری در فرهنگسرای نیاوران با حضور هنرمندان 
برگزار شد. در این مراسم هر یک از بازیگران و هنرمندان تجسمی 
کشور نهالی را در محوطه فرهنگســرا غرس کردند. به گزارش 
همشهری، رئیس فرهنگسرای نیاوران در این مراسم گفت: در 
گذشته درخت یکی از عناصر اصلی زندگی بشر بود، اما با پیشرفت 
شهر نشینی آسیب جدی به این همنشین انسان وارد شده است 

که این مشکل در شهر های بزرگ بیشتر دیده می شود.
ابوالفضل همراه افزود: بــرای جبران دور مانــدن از این عنصر 
طبیعی  ارزشمند، مراســم درختکاری در نقاط مختلف جهان 
برگزار می شود که در ایران هم ۱۵اسفند ماه به این کار اختصاص 
یافته است. او با اشاره به اینکه درختکاری در محوطه فرهنگسرای 
نیاوران با کاشت ســرو ایرانی به یاد سردار سلیمانی شروع شده 
است، افزود: امیدواریم این روند در سال های آینده ادامه داشته 
باشد و هر سال شــاهد حضور جامعه هنرمندان در این مراسم 

باشیم.
او در گفت وگــو بــا خبرنگار همشــهری گفت: فضای ســبز 
فرهنگسرای نیاوران، ظرفیت کافی برای اجرای هرساله مراسم 
روز درختکاری را دارد و می توان با همکاری هنرمندان سرشناس 

کشور زمینه تداوم این سنت نیک را ایجاد کرد.
در این مراسم که با حضور بازیگرانی چون فرهاد آئیش، عزت الله 
رمضانی فر، محمود دینی، سیروس همتی، علیرام نورایی و جمعی 
از استادان هنر های تجسمی برگزار شد، ۱۱نهال در اطراف مسیر 

اصلی فضای سبز فرهنگسرا کاشته شد.

مهدی اقراریان
 رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی

 پســاب کانــال عباس آبــاد شــهرری در 
حــوزه کشــاورزی مصــرف می شــود و 
ایــن آب باتوجــه  بــه آلودگــی می تواند 
برای شــهروندان مشــکلات بهداشتی 
ایجاد کند؛ لذا نیاز به بررســی ضروری 
دارد و از شــهرداری می خواهیــم ایــن 
موضوعات را از وزرای نیرو و بهداشــت 

پیگیری کند.

سید محمد نقیب
  سرپرست معاونت امور فرهنگی و 

اجتماعی شرکت بهره برداری مترو 
برنامــه پرده خوانــی بــا موضــوع آمــوزش 
شــهروندی  در ایســتگاه های منتخــب 
مترو اجرا می شود. برنامه پرده خوانی كه 
از روز شــنبه، ۱۴ اســفندماه آغاز شــده تا 
چهارشنبه، ۱۸ اسفندماه  در ایستگاه های 
میــدان آزادی، تئاترشــهر، تجریــش، 
امام خمینی)ره( و شادمان اجرا می شود.

نقل قول خبر

امیــن توکلــی زاده، معــاون فرهنگی و 
اجتماعی شــهرداری تهران با اشاره به 
اینکه ۴۶ مجموعه ورزشــی شهرداری 
تهــران را تعطیــل و تعــدادی هــم رو به 
تعطیــل از دوره پیشــین مدیریــت 
گفــت:  گرفتیــم،  تحویــل  شــهری 
»متأســفانه فکــری بــرای نگهداشــت 

زیرساخت های آنها نشده بود. 

46
مجموعه

سرپرست معاونت توسعه حمل ونقل 
پــاک و آمــوزش ســازمان حمل ونقــل و 
ترافیک از ورود اســکوترهای اشــتراکی 
برقی به چرخه حمل ونقــل پایتخت در 
آینده نزدیک خبر داد. یعقوب آزاده دل 
با بیان اینکه اســتفاده از اســکوترهای 
اشــتراکی حــدود ۸0درصــد ارزان تــر از 
خودروی شــخصی بــرای کاربــران تمام 
می شــود و در بســیاری مــوارد باعــث 
صرفه جویی در زمــان نیز خواهد شــد، 
افــزود: »اســکوترهای اشــتراکی برقی 
به عنوان وسیله حمل ونقلی نوین وارد 

چرخه حمل ونقل می شود.«

80
درصد

عدد خبر

توانمندی زنان سرپرست خانوارمحمد سرابی؛ خبرنگارگزارش 2
او در ادامه به کوچک شدن سفره ها هم اشاره و عنوان 
کرد: »نمی توانیم ببینیم که روزبه روز سفره ها کوچک تر 
شود و فشار بر خانواده ها و زنان خانوار افزایش یابد. به 
همین دلیل تلاش می کنیم با افزایش تعداد، کیفیت 
و قابلیت مراکز کارآفرینی کوثر شهرداری، خدمتی 
که شایسته زنان سرپرست خانوار است ارائه دهیم و 
به سمتی برویم که ماحصل آن از جنبه کمک به این 
اقشار بگذرد و با توانمندسازی آنها باری از روی دوش 
جامعه برداریم. همچنین قصد داریم با برگزاری چنین 
نمایشگاه هایی به سمتی حرکت کنیم که هم شاهد 
تولید و تکثیر محصولات باکیفیت باشیم و هم امکان 
تسهیلات لازم برای مواجهه مردم با این محصولات و 
خرید آنها را فراهم کنیم.« شهردار تهران با بیان اینکه 
نباید در خدمتگزاری به بانوان سرپرست خانوار کوتاهی 
کرد، گفت: »باید شــرایط به گونه ای مدیریت شــود 
که از تجمیع ظرفیت ها حتی بــرای صادرات و ایجاد 

قابلیت های جدید استفاده کنیم.«

زندگی زنان سرپرست خانوار توأم با عزت نفس 
انســیه خزعلی، معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده نیز در بازدید از رویداد کارآفرینی زنان و تولید 
ملی گفت: »برنامه جدی دولت در تمام استان ها این 
است که با رفع نقص ها و چالش ها زمینه ای فراهم شود 
تا زنان سرپرست خانوار بتوانند روی پای خود بایستند و 
با کرامت و عزت نفس زندگی کنند که شهرداری تهران 
در این عرصه پیشگام است. در همه استان ها زنان در 
کسب وکارهای خرد و حتی کلان پیشرو هستند؛ در 
برخی استان ها ۴۰درصد و در برخی دیگر ۱۰۰درصد 
کارهای صنایع دستی بر  عهده زنان است؛ بنابراین ایجاد 
کار برای زنان چند ویژگی را در خانواده رشد می دهد. 
نخست اینکه زن به عنوان محور کارآفرینی خانواده 
باعث گســترش فرهنگ کار در بین اعضای خانواده 
می شود و دوم هم نشاط و سرزندگی است که مادر در 
کانون خانواده ایجاد می کند.« او افزود: » امروزه محور 
قدرت در جهان، توانمندی های اقتصادی با پشتوانه 
علمی و عنصر جمعیت اســت   و امیدواریم شــاهد 

بالندگی جامعه با پیشگامی زنان باشیم.«

 خلق هویت پایتخت
 با تلاش بانوان

شــانزدهمین رویداد کارآفرینی زنان و تولید ملی با 
هدف حمایت از معیشت پایدار زنان سرپرست خانوار 
در قالب نمایشگاه »زنان، کسب وکارهای خرد، مشاغل 
خانگی و پیشــران اقتصاد« در بوســتان گفتگو آغاز 
به کار کرده اســت. روز گذشته شهردار تهران، معاون 
رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده و مدیرکل امور 
بانوان شــهرداری تهران مهمانان ویژه این نمایشگاه 
بودند که شهردار تهران در جریان بازدید از آن گفت 
که در چنین رویدادهایی می تــوان زحمات و تلاش 
زنان را دید و برای تهران هویــت خلق کرد. علیرضا 
زاکانی تأکید کرد: »یکــی از هویت هایی که می توان 
برای تهران متصور شد بعد اقتصادی است. اقتصادی 
که خانواده بنیان اســت و زنان در آن نقش محوری و 
اساسی دارند. اقتصادی که به صورت خرد و جز به جز 

در شهر رقم می خورد اما کلان آن ارزش افزوده جدی 
برای شهر به ارمغان می آورد.« به گزارش همشهری، 
یکی از رویکردهای مدیریت شــهری حمایت از زنان 
سرپرست خانوار اســت که علاوه بر راه اندازی مراکز 
کارآفرینی کوثر، مسئولان اداره امور بانوان شهرداری 
تهران تلاش می کنند با برگزاری نمایشگاه های متعدد 
در مناســبت های مختلف این حمایت ها را افزایش 
دهند. شــانزدهمین رویداد کارآفرینی زنان و تولید 
ملی هم در راستای همین رویکرد آغاز به کارکرده که 
بازنمایی محصول تلاش ۳۵۰۰زن سرپرست خانوار 
است که به صورت غیرمستقیم ۵هزار نفر دیگر هم از 
آن منتفع می شوند. شهردار تهران در جریان بازدید از 
این نمایشگاه گفت: »تلاش هایی از جنس این رویداد، 
بنیان های اقتصادی و معیشت خانوار را تقویت می کند و 
مسیر را در یک صورت جدی قرار می دهد تا سلول های 
تشــکیل دهنده اجزای شــهر، ظرفیت های خود را 
افزایش دهند.« علیرضا زاکانی با بیان اینکه نمی توانیم 
با معیشت مردم بیگانه باشیم و ادعا کنیم که مدیریتمان 

درست است، تأکید کرد: »در بعد مدیریت شهری قائل 
به این هستیم که تکلیف شهرداری معطوف به قبول 
مسئولیت های مختلف ازجمله مسئولیت اجتماعی 
است. پس نمی توانیم در خدمت اقتصاد خانواده قرار 
نگیریم اما انتظار داشته باشیم در مختصات دقیق خود 
قرار بگیریم؛ بنابراین باید نســبت به معیشت جامعه 

فعال باشیم.«
 

شهردار تهران، دیروز از نمایشگاه کارآفرینی زنان و تولید ملی در بوستان گفتگو بازدید کرد

زینب زینال زادهگزارش
خبرنگار

بخش مجازی و شبکه های اجتماعی سامانه سازمان بازرسی شهرداری افتتاح شد

نظارت همگانی بر شهر از درگاه مجازی

زنان سرپرست خانوار، گنج های شهر تهران
مریم اردبیلی، مدیرکل امور بانوان شهرداری تهران

زنان سرپرست خانوار مایه افتخار و گنج های ما  در شهر تهران هستند. آنها علاوه بر اینكه 
وظیفه پدری و مادری را بر دوش دارند در حوزه تولید و کارآفرینی هم نقش بســیار مهمی 
ایفا می کنند. امروز شاهد تلاش زیاد و پررونق کوثرهای کارآفرین زنان سرپرست خانوار در 
حوزه های مختلف اقتصادی هستیم. در شهرداری تهران ۶۴ زیرمجموعه کوثر فعالیت می کند 
که با دستور شهردار تهران امیدواریم تا سال آینده ظرفیت این کوثرها به بیش از 2 برابر افزایش 
یابد. کسب وکارهای خرد و مشاغل خانگی که بیشتر زنان مشغول آن بودند به عنوان بخشی از 
فعالیت های اقتصادی بود که با صنعتی و مدرن شدن جامعه، کارخانه های بزرگ اهمیت یافتند 
و مردم از کسب وکارهای خرد و مشاغل خانگی فاصله گرفتند. اما دوباره شاهد پیشرفت و 
رشد مشاغل خرد و خانگی هستیم و کسب وکارهای خرد و مشاغل خانگی فضای اقتصادی را 

متحول کرده و به نظر می رسد پیشران اقتصاد کشور باشند.
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مجلس نظر نهایی خود را در ارتباط با 

بودجه
ارثیه ارزی دولت سابق اعلام کرد و به 
دولت اجــازه داد تا خودش تصمیم 
بگیرد که ارز 4200تومانی بماند یا برود. البته اگر قرار 
بر پایان حیــات ارز 4200تومانی باشــد، دولت کار 
سختی دارد زیرا براساس تصمیم مجلس، باید تضمین 
بدهد کالاهای اساسی با قیمت شهریور امسال یعنی 
قبل از روی کار آمدن دولت سیزدهم سر سفره مردم 

قرار گیرد. آیا دولت تضمین خواهد داد؟ 
اکثریــت نمایندگان مجلــس در جریان بررســی 
لایحه بودجه ســال 1401 به این نتیجه رسیدند که 
اختیار تصمیم گیری نهایی دربــاره حذف یا حفظ 
ارز 4200تومانی را به دولت بدهند البته به شــرطی 
که اگر دولت بخواهد سیاســت ارز ترجیحی را کنار 
بگذارد، باید تعهد بدهد قیمت کالاهای مشمول ارز 
4200تومانی با کوپن الکترونیک به قیمت شهریور 
امسال به دست مردم برسد. حالا توپ در زمین دولت 
است و الزام به ثبات قیمت ها ممکن است در نهایت 

باعث انصراف دولت از حذف ارز 4200تومانی شود.
به گزارش همشهری، نمایندگان در حالی برای دولت 
شرط گذاشته اند که قیمت کالاهای اساسی درصورت 
حذف ارز ترجیحی به قیمت شهریور امسال با کالابرگ 
الکترونیک به دست مردم برسد که قیمت این کالاها در 
ماه های اخیر رشد داشته و اگر دولت بخواهد به حکم 
مجلس عمل کند، عملا باید معادل ریالی آن را در قالب 
یارانه نقدی غیرمستقیم لحاظ کند که بسیار سخت و 
پیچیده خواهد بود. افزون بر این، پیش تر نمایندگان 
سقف ارز 4200تومانی برای واردات کالاهای اساسی 
و دارو را 9میلیارد دلار تعیین کرده اند. در سال جاری 
دولت به دلیل افزایش قیمت جهانی کالاها، به مصرف 
ارزهای بیشــتری با نرخ ترجیحی اقدام کرده و بعید 

است که 9میلیارد دلار برای سال آینده کفاف دهد.
194نماینــده موافق و 42نماینــده مخالف بودند و 
سرانجام نظر مجلس این شد که به دولت اجازه دهد 
در ســال 1401 تا معادل ســقف ردیف 18جدول 
مصارف تبصره 14 این قانون را از طریق تأمین منابع 
مابه التفــاوت ارز ترجیحی بــرای واردات کالاهای 
اساسی، دارو، تجهیزات مصرفی پزشکی هزینه کند و 
چنانچه دولت بخواهد کالایی را از سبد ارز ترجیحی 
حذف کند، باید قبلا ترتیبات قانونــی جبران زیان 
رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساسی را از طریق 
کالابرگ الکترونیک در امور پزشکی از طریق بیمه ها 
 یا طرق جایگزین مطمئن به انجام رســانده باشــد 
به طوری که افراد بتوانند این کالا و خدمات را به نرخ 
پایان شهریور 1400 و در سقف سهمیه تعیین شده 

تهیه کنند.

پیشنهاد و دفاع از آن
در جریان مباحث دیروز مجلس، الیاس نادران، نماینده 
پیشــنهاد دهنده این طرح گفت: دولت براساس این 
پیشنهاد می تواند هر کالایی را که شرایط آن فراهم 
شد، از سبد ارز ترجیحی خارج کند به شرط اینکه قبلا 
تمهیدات لازم را برای جبران زیان رفاه مصرف کننده 
انجام داده باشد و مصرف کننده قیمت کالا را به قیمت 
شهریور 1400 دریافت کند و مردم آسیب نبینند. او 
افزود: در مورد دارو و تجهیزات پزشکی هم پیشنهاد 
دادیم یا از طریق بیمه و یا از هر طریق مطمئن دیگری 
که دولت بتواند آن را به انجام برساند باید فشار بر مردم 
جبران شود و این را به دولت اختیار دادیم که منعطف 
باشد و هم چارچوب مشخص می کند و هم بحث ارز 
ترجیحی را به نحوی عملیاتی می کند که قابلیت اجرا 
پیدا کند و دولت براساس این پیشنهاد اختیار دارد که 

ارز ترجیحی را برای برخی از کالاها اعمال کند و اگر 
نخواست اعمال کند، جبران زیان  رفاه مصرف کننده 

را انجام دهد.
سید شــمس الدین حسینی، وزیر اســبق اقتصاد و 
نماینده فعلی مجلس هم در دفاع از پیشنهاد نادران 
گفت: دغدغه همه نمایندگان این اســت که جبران 
رفاه خانوار صورت گیرد و از سلامت و معیشت مردم 
مطمئن باشیم و ضمن آنکه نظام ارزی را اصلاح کنیم 
مطمئن باشــیم که دولت اقدامات لازم برای جبران 
معیشــت خانوار را انجام می دهد. او افزود: پیشنهاد 
مطرح شــده از این منظر که هم مقابل فساد ارزی را 
می گیرد و در راستای پیشــنهاد دولت نظام ارزی را 
اصلاح می کند، پیشنهاد خوبی است ضمن آنکه بسیار 
هوشمندانه، نظام بیمه برای سلامت و نظام معیشت 
را با یک منبع قطعی درنظر گرفته شــده برای آن به 
شرایطی می رســاند که ما می توانیم اطمینان پیدا 
کنیم از فســاد و ناکارآمدی نظام ارزی رها شویم و 
همچنین منابع لازم را برای جبران معیشت خانوارها 

پیش بینی کنیم.

معیشت مردم دغدغه مجلس
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس هــم اعلام کرد: 
برای مجلس معیشت مردم مهم است و اینکه هر روز 
قیمت ها بی دلیل بالا نرود. او حتی این را هم گفت که 
پیشنهادی که در مورد ارز 4200تومانی مطرح شده 
مربوط به کالاهایی که از خارج تهیه می شود، نیست، 
بلکه موضوع این است که کالاهایی که به خانواده ها 

داده می  شود، افزایش قیمت نداشته باشد.
به گزارش همشهری، با موضع گیری قالیباف، به نظر 
مجلس مصمم است تا دولت را ملزم سازد که اجازه 
افزایش بی دلیل قیمت ها را نــدارد و همه کالاهای 

اساسی و نه فقط کالاهای مشمول ارز 4200تومانی 
ثبات قیمت داشته باشد. غلامحسین رضوانی، عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه مصوبه 
کمیسیون تلفیق در رابطه با حذف ارز ترجیحی باید 
همانگونه که بوده ملاک تصمیم گیری نمایندگان در 
صحن قرار گیرد، گفت: لازمه حذف ارز ترجیحی اتفاق 
نظر دولت، اجماع با سایر قوا و اقناع نظر مردم است، نه 

فریب مردم، اما متأسفانه اکنون اینگونه نیست.

ریال به حساب مردم
اجرای تصمیم دیروز مجلس در دولت معمایی است 
که باید منتظر واکنش پاستورنشــینان بود و دید آیا 
حاضر به اجرای آن هســتند و آیا دولت به کالابرگ 
الکترونیک تــن خواهد داد؟ از نظــر مجلس دولت 
می تواند به جای دادن ارز ارزان به واردکنندگان، این 
ارزها را با نرخ نیمایی اختصاص دهــد و به جای آن 
حساب یارانه ای مردم را با کالابرگ الکترونیک شارژ 
کند. سؤال اینجاســت که چه میزان یارانه یا معادل 
نقدی آن به هر فرد مشمول اختصاص می یابد؟ حسین 
نوش آبادی، از نمایندگان مجلس می گوید: به منظور 
جبران حذف ارز ترجیحی ۶۶ هزار میلیارد تومان در 
بودجه سال آینده درنظر گرفته شده که به شکل کارت 
اعتباری خرید کالا در اختیار مردم قرار می گیرد. او 
تأکید کرد: دولت در لایحه بودجه، 1۷8 هزار میلیارد 
تومان برای جبران حذف ارز ترجیحی درنظر گرفته 
بود که مجلــس آن را به 2۵0 هزار میلیــارد تومان 
افزایش داد که به صورت یارانه نقدی و خرید کالاهای 
اساسی مانند گندم و دارو اختصاص یافته است و حالا 
دولت و بانک مرکزی باید زیرساخت های لازم را برای 
اختصاص یارانه اعتباری به منظور جبران حذف ارز 

ترجیحی فراهم کنند.

حذف مشروط ارز 4200تومانی
مجلس به دولت اختیار تصمیم گیری داد

دوئل بر سر مزد کارگران
دولت ســیزدهم با تأکید مؤکد سیدابراهیم رئیسی 

مزد
به دنبــال فقرزدایی اســت و بنا بر آخرین دســتور 
رئیس جمهور، برنامه های رفع فقــر، مطلقا نباید به 
آینده موکول شــود. در این میان، یکی از پیش شــرط های اصلی 
فقرزدایی، ترمیم قدرت خرید مزد و حقوق بگیران اســت که گرچه 
خبرهایي از تلاش دولت برای تحقق آن حکایت دارد، اما هنوز چنین 
اجماعی در صنف کارفرمایی ایجاد نشــده و بالعکس آنها خواستار 

تشدید سرکوب مزدی هستند.
به گزارش همشهری، کمتر از یک هفته تا ضرب الاجل تعیین دستمزد 
کارگران در سال1401 باقی مانده و آنگونه که از اظهارات نمایندگان 
کارفرمایان برمی آید، آنها موانع بســیار سختگیرانه ای برای افزایش 
مزد دارند و در نشست هم اندیشی تشکل های کارفرمایی که ابتدای 
هفته جاری برگزار شد، بالا رفتن دســتمزد را تورم زا عنوان کرده و 
نسبت به ریزش اشتغال در بنگاه های کوچک در سایه افزایش زیاد 

مزد هشدار داده اند. 

لابی کارفرمایی علیه مزد
نشســت هم اندیشــی تشــکل های کارفرمایی دربــاره حقوق و 
دستمزدهای سال آینده با حضور نمایندگان تشکل های کارفرمایی در 
همه بخش های خصوصی، اصناف، تعاون و نمایندگانی از خانه صنعت 
و معدن و انجمن مدیران صنایع برگزار شد و حاضران در این نشست 
بر ضرورت ایجاد انسجام فکری نمایندگان کارفرمایی برای دفاع از 
مواضع کارفرمایان در جلسات نهایی تعیین مزد و جلوگیری از افزایش 
بار مالی کارفرمایان از این حوزه تأکید کرده اند. براساس گزارش اتاق 
ایران، نمایندگان کارفرمایی در این نشست، تورم قابل توجه امسال و 
کاهش قدرت خرید مردم به خصوص طبقه مزدبگیر را تأیید کرده اند، 
اما با استناد به اینکه دولت کارفرمای بزرگ است و افزایش دستمزد 
به واسطه جبر دولت در چاپ پول و انبساط مالی، اثر تورمی خواهد 
داشت، معقول دانسته اند که دولت موافق خواسته بخش کارگری برای 
افزایش قابل توجه مزد نباشد. نکته قابل تأمل که نمایندگان کارفرمایی 
در این نشست مطرح کرده اند این اســت که به نظر می رسد دولت 
سیزدهم موافق خواسته جامعه کارگری باشد. به گزارش همشهری، 
همین احتمال همراهی دولت با خواسته ترمیم مزد کارگران است که 
گویا زنگ هشدار را برای کارفرمایان به صدا درآورده و آنها را ناگزیر به 

برگزاری جلسه هم اندیشی برای جلوگیری از افزایش زیاد دستمزد 
کرده است؛ چراکه به عقیده کارفرمایان، موافقت دولت با افزایش زیاد 
مزد کارگران ممکن است در وضعیت بنگاه های بزرگ تأثیر چندانی 
نداشته باشد، اما در سرنوشــت بنگاه های کوچک و متوسط اثرگذار 

است و می تواند به ریزش اشتغال منجر شود.

معایب افزایش مزد از نگاه کارفرمایی
در این نشست، افزایش بالای دستمزد به عنوان عامل بالا رفتن تورم 
و بروز بیماری هلندی در اقتصاد معرفی شــده کــه البته درصورت 
چاپ پول توسط دولت برای پرداخت دستمزدها امکان پذیر است، 
اما از منظر کارشناســی، تأثیر دســتمزد دریافتی کارگــر بر تورم 
بسیار ناچیز بوده و بالعکس، سرکوب آن می تواند به تضعیف تقاضا، 
تعمیق رکود و تشدید بحران اقتصادی منجر شود. نکته دیگری که 
در این نشســت عنوان شده این اســت که هر نوع افزایش دستمزد 
درنهایت در قیمت تمام شده اثرگذار خواهد بود؛ این در حالی است 
که به عقیده کارشناسان ســهم مزد در قیمت تمام شده در اقتصاد 
ایران بین 9 تا 13درصد اســت و کارگران انتظار دارند همانگونه که 
کارفرمایان افزایش هزینه مواداولیه، بسته بندی، حمل ونقل و... را در 
قیمت تمام شده اعمال می کنند، هزینه افزایش مزد را نیز به صورت 
کارشناســی در قیمت کالا اعمال کنند و مزد واقعی کارگر را برای 

تأمین معیشت بپردازند.
در این نشست، خطر ریزش اشتغال موجود نیز به عنوان یکی از تبعات 
افزایش دستمزد با نرخ بالا عنوان شــده و گفته اند اگر دولت معتقد 
به افزایش دستمزد با نرخ بالاست، می تواند در سبد معیشتی، حق 
مسکن و حق بیمه سهم کارفرما مساعدت کرده و مثلا با نظارت خود 
و با کمک جامعه کارفرمایی در ساخت مســکن و رهن به کارگران 

کمک کند. 

سناریوی افزایش مزد
اظهارات جســته وگریخته کارفرمایان حاکی از این اســت که آنها 
افزایش 10 تا 20درصدی مزد را مطلوب می دانند و تعیین مزدهای 
بالاتر را منوط به منطقه ای شــدن دســتمزد و تفکیــک تهران و 
کلانشــهرها کرده اند که البته در این زمینه هم اطــلاع دارند که تا 
زیرساخت های موردنیاز و شــرایط اجتماعی و امنیتی مهیا نباشد 

نمی توان اقدامی کرد. کارفرمایان در نشست دیروز تأکید کرده اند که 
باید در تعیین سایر سطوح مزدی، دستمزدها به نحوی تعیین شود که 
هزینه کل کارفرمایی پایین بیاید و ترجیحا افزایش ها محدود به پایه 
حقوق بوده و سایر مزایای مستمر افزایش پیدا نکند؛ چراکه اولا به زعم 
کارفرمایان هرقدر کمک هزینه مســکن و بن خواربار به نیروی کار 
پرداخت شود، کارگران فکر می کند این ارقام را دولت پرداخت کرده 
و از سوی دیگر، وقتی حداقل مزد افزایش پیدا کند، درصد بالا رفتن 
مزد سایر سطوح مزدی بســیار کمتر از حداقلی بگیران خواهد شد؛ 
درحالی که اگر مزایا نیز افزایش پیدا کند، کارفرمایان مجبور هستند 
به کل کارگران اعم از حداقلی بگیر و سایر سطوح مزدی این ارقام را 

پرداخت کنند که نتیجه اش افزایش هزینه ها خواهد بود.

مزد و فقرزدایی
چندی پیش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گزارش جامعی در مورد 
خط فقر منتشر کرده که نشان می دهد در سال1398 حدود یک سوم 
خانوارهای ایرانی زیرخط فقر هستند و نمی توانند حداقل هزینه های 
ماهانه برای نیازهای ضروری را تأمین کنند. براساس این گزارش خط 
فقر سرانه در سال1398 معادل 90۶هزار تومان برای یک نفر بوده، 
اما در محاسبه خط فقر خانوار به دلیل هزینه های اشتراکی افراد نظیر 
مسکن، انرژی و سرشکن  شــدن برخی هزینه ها، لزوما خط فقر یک 
خانوار 2نفره معادل دوبرابر 90۶هزار تومان نیســت و باید با نسبت 
کمتری محاسبه شود. طبق این آمارها در سال1398 خط فقر یک 
خانوار 3.3نفره که ملاک تعیین هزینه معیشت کارگران قرار می گیرد 
معادل 2میلیون و138هزار تومان در ماه بوده که در ســال1399 با 
38درصد افزایش به 2میلیون و9۵9هزار تومان رسیده و برآوردها نشان 
می دهد با درنظر گرفتن تورم سال1400، این رقم در سال جاری به 
حدود 4میلیون و 200هزار تومان رسیده است. با این حساب، دستمزد 
4میلیون و ۵0هزار تومانی یک خانوار 3.3نفره کارگری در سال1400 
عملا نتوانسته خانوار را به بالای خط فقر برساند و در سال آینده نیز 
حتی درصورت تحقق تورم 30درصدی مدنظر دولت در لایحه بودجه، 
خط فقر این خانوار به ۵میلیون و ۵00 هزار تومان خواهد رسید و برای 
رســاندن حداقل حقوق مزایای کارگران به این رقم از محل افزایش 
حقوق پایه، باید حداقل مزد1401 معادل ۵۵درصد افزایش پیدا کند 

تا با احتساب مزایا، قدرت خرید خانوار به کف خط فقر برسد.

روایت رسمی از یک آرمان و هزار وعده
عدالت در اقتصاد قربانی تورم شد

عدالت اجتماعی شــاه بیت برنامه های توسعه و سیاست های 
کلان اقتصــادی ایران بــوده، اما هرچند میزان دسترســی و 
بهره مندی افراد از خدمات و امکانات بیشــتر و بهتر شده، ولي 
شاخص های مدنظر سیاستگذاران برای تحقق عدالت به واسطه 
رشد پایین اقتصاد و نرخ بالای تورم محقق نشده است. نرخ رشد 
یک درصدی، تورم 3۶.4درصــدی، نرخ بیکاری 9.۶درصدی و 
شاخص فلاکت 4۶درصدی در پایان سال 99 آن هم به روایت 
مرکز آمار ایران به خوبی نشــان می دهد که دولت سیدابراهیم 
رئیسی برای بازگرداندن ریل اقتصاد به مدار تورم تک رقمی، رشد 
بالای 8درصد و بهبود وضع اشتغال راهی سخت در پیش دارد. 
به گزارش همشهری، نگاهی به وضعیت عدالت اجتماعی از منظر 
اقتصاد ضرورت دارد تا مجلس و دولت قبل از آنکه بنای برنامه 
هفتم توسعه را بنیانگذاری کنند، به شاخص های کلیدی اقتصاد 

در دهه 90 به عنوان دهه سوخته اقتصاد توجه داشته باشند.

اقتصاد ایران از منظر 4شاخص کلان
شاخص فلاکتبیکاریتورمرشد اقتصادسال

1391- 8.529.512.141.6
13922.532.810.443.2
13932.314.610.625.2
1394- 0.111.111.022.1
139514.26.912.419.3
13964.88.212.120.3
1397- 4.926.912.038.9
1398- 6.334.810.745.5
13991.036.49.646.0

وضع بودجه خانوارها
روند بودجه خانــوار نشــان می دهد در دهــه 90همواره 
خانوارهای ایرانی شاهد رشــد هزینه ها بوده اند و البته رشد 
درآمد ها به گونه ای نبوده که بتواند باعث تقویت پس اندازها 
شــود؛ ازجمله اینکه به واســطه پرش قیمت مسکن، سهم 
تامین سرپناه در طول این دهه هم در بین خانوارهای شهری 

و هم روستایی قد کشیده است.

درصد رشد هزینه خانوارها در سال 99

آفت زدایی از درخت بودجه
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی 
برای چندمین بار متوالی و این دفعه در 
حاشیه مراسم غرس درخت در محوطه 
بانک مرکــزی از نماینــدگان مجلس 
خواست بودجه1401 کل کشــور را بدون کسری تحویل 
دولت بدهند تا بر آن اساس، بانک مرکزی در سال آینده بر 
متغیرهای کلان پولی تسلط بیشــتری داشته باشد. واضح 
است که فشار کســری بودجه دولت در سال آینده بر بانک 
مرکزی وارد خواهد شد و این نهاد به چاپ پول برای جبران 
کمبود دولت ناچار می شــود. در نتیجــه متغیرهای پولی 
ازجمله پایه پولی و نقدینگی از دالان مورد انتظار سیاستگذار 
بیرون خواهد زد و به چشم بر هم زدنی اثر آن بر نرخ تورم و 

سفره مردم نمایان خواهد شد.
بی تردید یکی از مسیرهای ریل گذاری صحیح اقتصاد ایران، 
آفت زدایی از درخت بودجه ای است که نهال آن را دولت در 
قالب لایحه تقدیم مجلس می کند و سرانجام این نمایندگان 
هســتند که این نهال را به درختی برای میوه دادن تبدیل 
می کنند. در چنین شرایطی وقتی این درخت به آفت کسری 
بودجه مبتلا شود و ریشــه آن به خزانه بانک مرکزی وصل 
شــود، میوه آن تلخ، کشــنده و مانع کامیابی دولت و مردم 

خواهد شد.
بهتر است یک بار هم که شــده نمایندگان مجلس به نظرات 
کارشناســی بانک مرکزی گوش دهند تا تورم قابل کنترل 
باشد. صالح آبادی می داند کسری بودجه و تسهیلات تکلیفی 
به بانک ها، سیاست بانک مرکزی برای خنثی کردن مین های 
اقتصادی را خنثی می کند و هشدار او یک زنگ خطر جدی 
برای همه است و نگران آن است که برنامه های مفصل بانک 
مرکزی برای کنترل پایه پولــی، نقدینگی و تورم در نتیجه 

بی احتیاطی قانونگذاران ابتر بماند.

الزامات سرمایه گذاری خارجی
  خبر: وزیر امور اقتصادی و دارایی طی حکمی 
محمد آرام بنیار، از مدیران بازارسرمایه را به سمت 
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری های خارجی 

ایران منصوب کرد.
  نقد: جــذب ســرمایه گذاری خارجــی اول از 
همه نیازمند کاهش رتبه اعتباری کشــور است و 
بعــد از آن باید 2مانع اصلی ســرمایه گذاری یعنی 
قیمت گذاری دســتوری و پیش بینی پذیر نبودن 
اقتصاد و نرخ ارز رفع شود تا دستگاه های متولی در 
جذب سرمایه گذاری خارجی قادر به ارائه عملکرد 
مثبت باشــند. حالا، احســان خاندوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی محمد آرام بنیار را با سابقه فعالیت 
در حوزه بازار ســرمایه به عنــوان مدیرعامل جدید 
شرکت ســرمایه گذاری های خارجی ایران انتخاب 
کرده؛ در نتیجه می توان روی آشنایی او با بازار سرمایه 
و اصول ســرمایه گذاری، ریســک و بازده، حساب 
ویژه باز کــرد و امیدوار بود که با زبان و اســتراتژی 
قابل فهم تر برای ســرمایه گذاران خارجی، مسیر را 
برای جذب حداکثری سرمایه خارجی هموار کند. در 
این ماجرا مسئولیت سیاستگذاران کلان کشور است 
که با تعدیل روابط بین المللی، رتبه اعتباری کشور را 
بهبود بخشند و شرایط مثبت و مزیت های ایران برای 
میزبانی از سرمایه های خارجی را به صاحبان سرمایه 
در دیگر کشورها بشناسانند. همچنین، گروه اقتصادی 
دولت به عنوان برنامه ریزان اصلی در حوزه های تولید، 
ارز و قیمت گذاری، نقش مهمی در مهیاسازی الزامات 

جذب سرمایه گذاری خارجی دارند.

چهره روز

بارش

نقد  خبر

گزارش

نقشه بارندگی در هفته
برآوردهای هواشناسی حاکی از این است که میزان بارش های 
جوی در هفته جاری بهبود پیدا می کند. به گزارش همشهری، 
براساس پیش بینی مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو در هفته 
جاری، وقوع بارش برای برخی از مناطق شمال غرب، غرب، 
نواحی شمالی، شمال شرق و برخی از مناطق مرکزی کشور و 

محدوده رشته کوه های زاگرس مورد انتظار است.

رتبه بندی بارش در حوضه های آبریز
دریای خزر

بیشینه 
۱۲۸میلی متر

متوسط 
۳۵میلی متر

فلات مرکزی
بیشینه 

۷۸میلی متر
متوسط 
۶میلی متر

قره قوم
بیشینه 

۶۵میلی متر
متوسط 
۲۸میلی متر

دریاچه ارومیه
بیشینه 

۵۴میلی متر
متوسط 
۱۷میلی متر

دریای عمان و خلیج فارس
بیشینه 

۵۲میلی متر
متوسط 
۲میلی متر

مرزی شرق
بیشینه 

۳۵میلی متر
متوسط 
۴میلی متر

۳۱۳0.۵
خانوار روستاییخانوار شهری

افزایش شکاف طبقاتی
فقرا و افراد کم درآمد همواره بازنده تورم بوده اند و آمارهای رسمی 
هم نشان می دهد به رغم تلاش دولت ها و صرف بودجه های زیاد 
در قالب یارانه های مستقیم و غیرمستقیم باز هم شکاف طبقاتی 
بهبود مؤثری نداشته است. ضریب جینی به عنوان شاخص توزیع 
درآمد در کشور نشان می دهد که وضعیت توزیع درآمد در پایان 
سال 99 نسبت به سال91 هم در ســطح کشور و هم در نقاط 

شهری و هم روستایی بدتر شده است.

جغرافیای توزیع فقر و درآمد

رشد قیمت مسکن در سال 99

سهم مسکن در سبد هزینه خانوارها

۷۳.۵۸۷.۴
نقاط شهری کشورشهر تهران

۳۲.9
سال 9۱خانوار شهری

۳۷
سال 99خانوار شهری

۱۵.9
سال 9۱خانوار روستایی

۱9.۱
سال 99خانوار روستایی

نسبت هزینه 10درصد ثروتمند به 10درصد فقیر

۱0.۷9۱۳.9۶
سال ۱۳99سال ۱۳9۱

نسبت هزینه 20درصد ثروتمند به 20درصد فقیر

۶.۶۵۸.۱۳
سال ۱۳99سال ۱۳9۱

نسبت هزینه 40درصد ثروتمند به 40درصد فقیر

۳.۷۵۴.۳۲
سال ۱۳99سال ۱۳9۱

درصد افراد با درآمد کمتر از 2دلار در روز

0.09۳۱.0۶
سال ۱۳99سال ۱۳9۱
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آخرین خبرها حکایت از تزریق دوز اول واکســن 
کرونــا به حــدود 11میلیــون جمعیت اســتان 
تهران دارد. براســاس اعلام فرمانده ســتاد مقابله 
با کرونای اســتان تهران به همشــهری، تاکنون 
24میلیون و900هزار دوز واکســن در این استان 
تزریق شده که سهم دوز اول، 10میلیون و800هزار، 
دوز دوم 9میلیون و700هــزار و دوز ســوم 
4میلیون و900هــزار بوده اســت. به گفته علیرضا 
زالی، با این وضعیت بخش قابل توجهی از تهرانی ها 
واکسینه شــده اند و پیش بینی می شــود تا نوروز 
نزدیک به 94درصــد از جمعیت تهــران دوز اول 
واکسن، بیش از 80درصد دوز دوم و 60درصد افراد 
دارای شرایط هم دوز ســوم را تزریق کنند. بر این 
اســاس با درنظر  گرفتن جمعیت استان تهران که 
بنا بر اطلاعات سامانه آماری استان تهران سازمان 
برنامه و بودجه کشــور، کمی بیــش از 14میلیون 
تومان است، 3میلیون نفر در این استان، هنوز هیچ 

واکسنی علیه کرونا نزده اند.

روند نزولی اومیکرون در تهران 
آخرین گزارش  ها حکایت از نزولی شدن شیب ابتلا 
به کرونا در پایتخــت دارد؛ به طوری که در روزهای 
اخیر حدود 35درصد از موارد ابتلا در مقایســه با 
هفته گذشته کاهش پیدا کرده است. براساس اعلام 
ستاد مقابله با کرونای استان تهران، پذیرش سرپایی 
بیش از دوبرابر کم شده و به کمتر از 5هزار نفر در روز 
رسیده است. موارد بستری جدید هم حدود 400نفر 
است و از 2900بیمار بستری در بیمارستان  ها حدود 
هزار نفر در بخش مراقبت های ویژه و حدود 2هزار 
نفــر در بخش های عادی بســتری اند. البته تهران 
مانند بسیاری از شهرهای کشــور هنوز به صورت 
کامل از پیک ششــم خارج نشــده و آمار فوتی ها 
همچنان بالاســت اما به تأکید متخصصان حوزه 
بهداشت و درمان، این آمارها احتمالا از هفته آینده 
نزولی می شود؛ هر چند که باید بیماران بدحال در 
آی ســی یوها را هم درنظر گرفت که احتمال مرگ 
آنها وجود دارد. در پیک ششم با کرونای اومیکرون 
کودکان به شدت درگیر بیماری شدند اما حالا آمار 
ابتلا در کودکان تهرانی هم کم شده و به 10درصد 
رسیده است، با این حال این گروه سنی همچنان در 
معرض خطرند و به گفته علیرضا زالی، فرمانده ستاد 
مقابله با کرونای استان تهران، هنوز واکسیناسیون 
آنها تکمیل نشده و کودکان زیر 6سال هم به دلیل 
آغاز نشدن واکسیناسیون برای آنها در معرض خطر 
قرار دارند. به استناد آمارها، واکسیناسیون در تهران 
روی عدد خوبی قرار دارد و پیش بینی می شــود تا 
پایان ســال به مرز 100درصد برای تزریق دوز اول 
برســد، با این حال همچنان نگرانــی از اوج دوباره 
بیماری در آستانه تعطیلات نوروز و تکرار وضعیتی 
مشابه فروردین1400 وجود دارد که منجر به پیک 
چهارم بعد از تعطیلات نوروز امسال شد. در همین 
وضعیت اما فرمانده ســتاد مقابله با کرونای استان 
تهران در گفت وگو با همشهری تأکید می کند که 
با توجه به 2پارامتر واکسیناســیون و عبور از پیک 
ششم کرونا تا پایان ســال، تعطیلات نوروز1401 
وضعیتی متفاوت نسبت به ســال گذشته خواهد 
داشــت. زالی به روند نزولی پیک ششم در تهران 
اشــاره می کند با این توضیح که: »هر چه به سال 
جدید نزدیک تر می شویم، آمار بستری  ها هم کمتر 
می شود، پیش بینی می شود که نوروز امسال با پشت 

سر گذاشتن پیک ششم آغاز می شود.« 

کاهش محدودیت ها وابسته به رفتار مردم
زالی  در پاسخ به این سؤال که با توجه به گزارش هایی 
از شیوع زیرســویه جدید اومیکرون یعنی BA2 آیا 
احتمال طغیان بیماری پــس از تعطیلات به دلیل 
ســفرهای خارجی و داخلی و حتی دورهمی های 
خانوادگی وجــود دارد یا خیر؟ هــم می گوید: »ما 
علاوه بر واکسیناسیون، با ایجاد آنتی بادی در بدن 
افراد به دلیل ابتلای گســترده، روبه رو هستیم که 
می تواند مانعی در برابر ابتلای دوباره آنها باشــد. به 
همین دلیل امســال محدودیت های کمتری برای 
سفرهای نوروزی درنظر گرفته شد تا مردم با آرامش 
بیشتری بتوانند سفرهای نوروزی را داشته باشند. 
البته این سناریویی است که اکنون با توجه به روند 
کاهشی ابتلا به کرونا در تمام دنیا درنظر گرفته ایم 
اما اگر در سطح جهانی جهش های جدید رخ دهد 
که منجر به طغیان بیماری شود، قطعا شرایط تغییر 
خواهد کرد.« به گفته فرمانده ستاد مقابله با کرونای 
استان تهران، تداوم این کاهش محدودیت ها وابسته 
به رفتار مردم است و اگر تا شــروع سال آینده و در 
روزهای پایانی سال، مشــارکت بیشتری از سوی 
آنها برای دریافت دوز ســوم وجود داشــته باشد، 
قطعا شرایط مطلوب تری در آغاز سال جدید وجود 
خواهد داشت. به گفته او، اســتقبال کم از دوز سوم 
و کاهش فرایند واکسیناســیون می تواند شــرایط 
متفاوت تری ایجاد کنــد و ایمنی جمعی را کاهش 
دهد. زالی  همچنین در پاســخ به این سؤال که آیا 
مدیریت کرونا با تکیه بر واکسیناسیون و امیدواری 
به رعایت پروتکل ها از سوی مردم انجام شدنی است، 
می گوید: »واکسیناسیون پارامتر و فاکتور مهمی در 
مقابله با کووید-19 است. در بسیاری از کشورهای 
دنیا حذف برخــی محدودیت های اجتماعی، صرفا 
پس از تکمیل واکسیناســیون در حال انجام است. 
رعایت پروتکل ها هم وابســته به رفتار مردم است. 
سفر رفتن، به تنهایی خطرناک نیست اما اگر سفرهای 
نوروزی همــراه با تجمعات بســیار متراکم مردم و 
خانواده ها در فضای مســقف بدون تهویه مناسب و 
کافی باشد، با توجه به اینکه در استفاده از مکان های 
تجمعی احتمال انتقال بیماری بیشتر خواهد بود، 
ممکن است باز هم با طغیان بیماری مواجه شویم. 
هنوز کووید-19 در عرصه جهانی ریشه کن نشده و 
چرخش ویروس در کشور ما هم ادامه دارد. به همین 
دلیل شرکت کردن در این تجمعات و دورهمی های 
خانوادگی می تواند دوباره افــراد را در معرض خطر 
قرار دهد، به ویژه سالمندان و کودکان زیر 6سال را که 
هنوز واکسیناسیون آنها آغاز نشده است.« به گفته 
این مســئول، مقالات تأیید نشده ای هم وجود دارد 

که نشان می دهد سفر کردن روی ایمنی فرد تأثیر 
می گذارد، اما مسئله اینجاســت که در سفر، افراد 
ممکن است کمتر به رعایت مسائل بهداشتی توجه 
کنند. بنابراین براســاس مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونا افراد باید 3دوز واکسن را دریافت کرده  باشند. 
این مسئله می تواند در کاهش ســفرهای نوروزی 
مؤثر باشــد، چرا که این افراد مصونیت بیشــتری 

خواهند داشت.

نگرانی از سفرهای خارجی 
مینو محرز، عضــو کمیته علمی کشــوری کرونا 
هم معتقد اســت که با توجه به کاهش مراجعات و 
بستری های روزانه، کشور از پیک ششم عبور کرده 
و تداوم این وضعیت در هفته  آینده وابسته به رفتار 
مردم خواهد بود. او به ایلنــا گفته: »در عید نوروز با 
خطر افزایش دوباره موارد ابتلا مواجهیم و ضرورت 
دارد که مردم تعطیلات عید را مدیریت کرده و دید 
و بازدیدها را کم کننــد.« محرز با تأکید بر ضرورت 
تکمیل واکسیناســیون هم اعلام کرده: »در برخی  
شهرها و کشورها که واکسیناسیون 3 نوبت به خوبی 
انجام شده، موج ششم به سرعت فروکش کرد اما در 
برخی نقاط هم به صورت پلکانی سیر نزولی داشت، 
در نتیجه معلوم نیست تا عید لزوما با سرعت به سمت 
نزولی شــدن موج برویم. اگر واکسیناسیون نبود، 
اومیکرون با این قدرت سرایت بسیار بالا بیداد می کرد 
و تعداد بسیار زیادی بستری و مرگ ومیر داشتیم. 
بنابراین هیچ کس نباید از زدن واکسن اهمال کند، 
نوع آن هم فرقی ندارد.« او همچنین درباره خطرات 
ورود زیرسویه اومیکرون؛ BA2 به کشور با توجه به 
سفرهای نوروزی هم گفته: »در کشورهای دیگری 
که پیک اومیکرون پایین آمده، هنوز این زیرسویه 
موجب افزایش آمار و برگشت پیک نشده اما از آنجا 
که آینده این ویروس معلوم نیست، ممکن است با 
مسافرت هایی که به خارج از کشور صورت می گیرد، 
این زیرسویه وارد کشور شده و با افزایش آمار مواجه 

شویم. در ایران تاکنون صرفا سویه BA1 شناسایی 
شــده، اما هیچ جای دنیا از این زیرســویه در امان 

نیست.« 

نگرانی از واریانت  جدید در کشورهای فقیر 
با این حال اما مســعود یونسیان، اســتاد دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران می گوید که نگرانی زیادی از 
زیرسویه جدید اومیکرون یعنی BA2 وجود ندارد 
و باید نگران شــکل گرفتن یک واریانــت جدید از 
کشورهای واکسینه نشده و فقیر بود. یونسیان درباره 
این  زیر سویه جدید به همشهری می گوید: »براساس 
اطلاعاتی که هفته گذشته جمع بندی شده، در زمینه 
سرایت پذیری این زیرسویه شواهد معتبری از افزایش 
آن وجود دارد اما در زمینه شدت بیماری و مرگ ومیر 
و همچنین فرار این ســویه از واکسن و تست های 
تشخیصی، تا هفته گذشته هیچ تفاوتی گزارش نشده 
است.« او در پاسخ به این سؤال که آیا زیر سویه جدید 
اومیکرون می تواند در کوتاه مدت منجر به بیمار شدن 
دوباره افراد شــود هم توضیح می  دهد: »در این باره 
اطلاعات کامل نیســت اما BA1، BA1.1، BA2 و 
BA3، زیرسویه های اومیکرون هستند و این نگرانی 
در جامعه ای وجود دارد که هنوز اومیکرون را تجربه 
نکرده و بیشتر در معرض خطر BA2 قرار می گیرد 
اما در ایران که بیشــتر مردم نوع BA1 این واریانت 
کرونا را تجربه کرده اند، به نظر نمی رسد که شانس 
ابتلای مجدد به کرونا با نوع اومیکرون بالا باشد. حتی 

اگر شانســی برای ابتلای مجدد هم درنظر بگیریم، 
احتمالا نوع خفیف بیماری وجود خواهد داشت.«  
این عضــو کمیته علمی کرونا در وزارت بهداشــت 
مهم ترین نگرانی را رقم خوردن یک واریانت جدید در 
جهان می داند و می گوید: »با توجه به تکمیل نشدن 
واکسیناسیون در کشورهای آفریقایی و فقیر چنین 
احتمالی وجود دارد.«  یونسیان البته وضعیت فعلی 
کرونای کشور را هم ناپایدار می داند و می گوید: »با 
توجه به شیوع زیرسویه های اومیکرون تحت عنوان 
BA2 در برخی کشــورها، احتمال صعودی شدن 
دوباره آمار بیماری در ایــران هم وجود دارد. برخی 
کشورها که قله موج اول با زیرسویه BA1 را پشت سر 
 BA2 گذاشته بودند، با فاصله چند هفته وارد پیک
شدند، به همین دلیل ممکن است دوباره آمار ابتلا در 
کشور ما هم بالا برود.« به گفته یونسیان مهم ترین 
کار در شرایط فعلی حمایت از بیمارستان ها از نظر 
تجهیزات، دارو و ریکاوری پرســنل درمانی اســت 
تا به بیماران خدمت دهی مناســب داشته باشند: 
»همچنان باید نکات پیشــگیرانه رعایت شــود و 
مدیریت هوشمند کرونا که عملیاتی نشد را درنظر 
بگیریم تا اگر ورود زیرسویه جدید منجر به موج دوم 

بیماری شد، بتوانیم آن را کنترل کنیم.« 

3.000.000بمب متحرک کرونا در تهران 
خبرهای رسیده به همشهری نشان می دهد تاکنون حدود 11میلیون تهرانی دوز اول واکسن کرونا را تزریق کرده اند، با 

درنظر گرفتن جمعیت 14میلیونی استان تهران، 3میلیون نفر در این استان، هنوز هیچ واکسنی علیه کرونا نزده اند

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

63درصدجمعیتجهاندوزاولواکسنرازدهاند
وزیر بهداشت روز گذشته در مراسمی اعلام کرد که بیش از 92درصد ایرانیان دوز اول واکسن 
کرونا را تزریق کرده اند؛ این درحالی که جمعیت کشــور 84میلیون نفر است که درصورت 
تزریق 92درصد جمعیت، یعنی بیش از 77میلیون نفر واکسن دریافت کرده اند، اما براساس 
آخرین اعلام وزارت بهداشت، تا روز گذشته، 63میلیون و 149هزار و 233نفر دوز اول واکسن 
را دریافت کرده اند و با درنظر گرفتن بیش از 55میلیون دوز دوم و 23میلیون دوز سوم، بیش 
از 142میلیون دوز تاکنون تزریق شده است. بهرام عین اللهی در حالی این آمار را اعلام کرد 
که براساس آخرین اعلام سایت جهانی »ourworldindata« که جدیدترین اطلاعات مربوط 
به کرونا را منتشر می کند، 74درصد از کل جمعیت ایران، حداقل یک دوز واکسن را دریافت 
کرده اند. براساس اطلاعات منتشر شده در این سایت، 65.49درصد هم دوز دوم و 28درصد هم 
دوز سوم را تزریق کرده اند. این سایت همچنین اعلام کرده که 63درصداز مردم جهان، یک دوز 
واکسن کرونا را دریافت کرده و 56درصد هر دو دوز را زده اند. کشورهای امارات متحده عربی، 
پرتغال، برونئی، سنگاپور و مالت، جزو کشورهایی اند که بیش از 90درصد واکسیناسیون  )دو 
دوز( تزریق شده است. در این میان میزان واکسیناسیون در کشورهای گینه نو، یمن، هائیتی، 
چاد و کنگو، هنوز به یک میلیون نفر هم نرسیده است. آمارهای جهانی نشان می دهد که ایران 
با تزریق 142میلیون و 884هزار و 337دوز، از نظر پوشش جمعیت واکسینه شده، بالاتر از 
کشورهای آمریکا، عمان، لهســتان، کلمبیا، جمهوری چک، ترکیه، نپال و چند کشور دیگر 
است. در آمار اعلام شده تزریق واکســن، تنها یک منطقه در دنیا به نام جزایر پیت کرن در 
جنوب اقیانوس آرام، وجود دارد که 100درصد جمعیت خود را واکسینه )2دوز( کرده است. این 

جزیره، تنها 64نفر جمعیت دارد.
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تاکنــون 24میلیــون و 900هــزار دوز 
واکســن در اســتان تهــران تزریــق 
شــده کــه ســهم دوز اول، 10میلیــون 
9میلیــون  دوم  دوز  800هــزار،  و 
و 700هــزار و دوز ســوم 4میلیــون و 

900هزار بوده است

مسعود یونســیان، عضو ســتاد علمی 
کرونــا در وزارت بهداشــت: در ایــران 
بیشــتر مــردم نــوع BA1 اومیکــرون را 
تجربه کرده اند و شانس ابتلای مجدد 
بــه کرونــای اومیکــرون بــالا نیســت. 
مهم تریــن نگرانــی رقم خــوردن یــک 
واریانت جدید در جهان از کشورهای 

فقیر و واکسینه نشده است

اسفند آمد! بدوید به سال بعد برسید
تابستان سال93 بود؛ سریال دردســرهای عظیم از تلویزیون 
پخش می شــد و حســابی طرفدار پیدا کرده بود. آن زمان در 
رسانه خاصی کار نمی کردم؛ حق التحریری برای یکی از مجلات 
تلویزیونی خبرنگار از راه دور بودم؛ از همان هایی که عاقبت هم 
دستمزدم را ندادند. در خانه مان در کرج می نشستم پای تلفن 
و از روی دفترچه تلفن خبرنــگاران همین جوری الابختکی به 
بازیگران مختلف که آن زمان در تلویزیون روی بورس بودند زنگ 
می زدم و مصاحبه های کوتاه تهیه می کردم با یکسری سؤالات 
مشــابه و تکراری... البته خیلی هم الابختکی نبود؛ باید کسی 
را انتخاب می کردم کــه در کوتاه ترین تلاش به بهترین نتیجه 
برسم. برای من که با کد شهرستان تماس می گرفتم و خودم را 
خبرنگار فلان نشریه معرفی می کردم ریسک پذیرشم از سوی 
مخاطب زیاد بود. برای همین کلا دور ستاره ها و بازیگرهای تاپ 
را خط می کشیدم؛ آنها عمرا حاضر به مصاحبه با من نمی شدند. 
گزینه هایم همیشه بازیگران درجه2 و 3 بودند که اغلب هم با 
روی گشاده از اینکه نشریه تقریبا اسم ورسم داری سراغ شان را 
گرفته بود، جوابم را می دادند. البته بودند کسانی هم که مستقیم 
و با خوش خلقی می گفتند اهل مصاحبه نیستند یا مرا به نحوی 
می پیچاندند یا پیشنهادها و شــرط های خاصی داشتند. برای 
ویژه نامه ای که قرار بود به سراغ سریال دردسرهای عظیم برویم 
مطمئنا جواد عزتی که آن زمان حسابی سر زبان ها افتاده و راه 
ترقی را در پیش گرفته بود، گزینه من نبود اما زهره فکورصبور 

یک هدف کاملا در خال بود.
تماس گرفتم و بدون هیــچ آدابی و ترتیبی با من صحبت کرد؛ 
خونگرم و صمیمی و صادق؛ آنقدر خاکی برخورد کرد که نظر منِ 
جوجه خبرنگارِ بیست وچند ساله را که حتی ندیده بود و صدایش 
را برای نخستین بار از پشت تلفن می شنید، در مورد بازی اش 
پرسید. از من  خواست صادقانه جواب بدهم اما حقیقت این است 
که من نتوانستم صادق باشــم؛ همین که او نظر مرا که به نظرم 
اصلا نمی توانستم صاحب نظر باشم در مورد بازی اش خواسته 
بود، کافی بود که من درگیر تعارفات معمول شوم و از بازی اش 
تعریف کنم؛ البته در ریاکاری افراط نکردم و تملق بی جایی هم 
از تکنیک و فن بازیگری اش به زبان نیاوردم اما تمام تلاشم را در 
آن لحظه کردم که بهترین تعریفی که نزدیک به واقعیت بود را 
از او بکنم؛ فکر هم نمی کنم کار غیرانسانی و غیراخلاقی ای کرده 
باشم؛ همه به تشویق برای پیشرفت نیاز دارند و او هم مثل همه 
ما انسانی بود که از این یک جمله من، که با بیشترین صداقتی 
که می توانستم داشته  باشم، بازگو شده بود بسیار خوشحال شد.
حقیقت این اســت که من آن روز نتوانســتم بــه او بگویم که 
بازیگری اش در حد متوسط خوب است؛ که او باید بپذیرد یک 
ستاره نیست و در واقعیت هم بعید است که در آینده بتواند به 
یک بازیگر تراز اول تبدیل شود. حقیقت این است که من و شما 
از دلایل واقعی او برای آن تصمیم وحشتناک بی خبریم و احتمالا 
هرگز هم نیات واقعی او را کشف نمی کنیم اما من که این روزهای 
آخر سال را مانند هر زن دیگری مشــغول خانه تکانی هستم، 

می توانم برای این تصمیم حدسیات خودم را داشته باشم.
همه در حرف و شــوخی و کنایــه به کارهای طاقت فرســای 
جسمی پروسه خانه تکانی اشاره می کنند اما برای من همیشه 
اسفندماه بیشتر از فشار جسمی پر از فشارهای روحی و ذهنی 
است. وقتی مجبور می شوی بعد از یک سال یا حتی چند سال 
سراغ تاریک ترین نقاط کمد و وسایلت را بگیری و از هر گوشه 
مشتی خاطره جامانده بیرون بکشی و پرتاب شوی به چند سال 
یا حتی چند دهه قبل. اینکه زمان چطور مثل تندباد آمده و رفته 
و ما خودمان را، هدف ها و امیدهایمان را، جایی لابه لای آن گم 
کردیم. چقدر کار و هدف عقب مانده که گاهی آنقدر به تعویق 

افتاده که به کلی عطایشان را به لقایشان بخشیده ایم.
مردها را نمی دانم اما به گمانم حقیقتا برای ما زن ها اسفند ماه 
سرشار از اســترس های روحی است؛ چند ســالم شد؟ ازدواج 
کردم؟ بچه ندارم! تا چند سال دیگر فرصت بچه دار شدن دارم؟ 
در کارم به کجا رسیدم؟ در محیطی که مشغولم چقدر می توانم 
به پیشرفت امید داشته باشم؟ کجا می خواهم بایستم؟ 10 سال 
قبل فکر می کردم قرار است کجا باشم و امروز کجا هستم؟ امسال 
وزنم چقدر شــده؟ پوستم تا چند ســال دیگر باطراوت است؟ 

امسال چند تار موی سفید دیگر اضافه کرده ام؟
ســاعت های آخر کار هر نشــریه نفس گیرترین و سخت ترین 
آنهاســت و من خاطــرات بد زیــادی از این ســاعت ها که به 
ساعت های »خروجی« معروف هستند دارم؛ تمام کاری که در 
طول روز یا هفته یا ماه شده باید در چند ساعت آخر جمع آوری 
و آماده انتشار شود. استرس و فشردگی کار بسیار بالاست، هر 
اشتباهی بکنی دیگر قابل جبران نیست و هرچه کم کاری هم 
کرده باشی دیگر قابل بازگشت نیست و تو می مانی و یک فشار 
تحمل ناپذیر. روزهای پایان سال همیشــه مثل یک خروجی 
ناراحت کننده و دردناک است! مرور اینکه امسال چه هدف هایی 
داشتی که به آنها نرسیدی، چند شکست دیگر را تحمل کردی؟ و 
چقدر دیگر توان برای ادامه دادن داری؟ تازه باید برای سال جدید 
هم برنامه ها و هدف های جدید بچینی از روی شکست ها عبور 

کنی و خودت را برای شکست های بعدی آماده کنی.
چند نفر دیگــر در این ماراتن نفســگیر روزهای آخر ســال 
طاقت شان تمام می شــود؟ حقیقت این اســت که من هنوز 
همان جوجه خبرنگار حالا پیری هستم که اصلا در این زمینه 
صاحب نظر نیست اما فکر می کنم باید تحقیقی چیزی در این 
مورد انجام داد؛ در مورد فشارهای روحی که آخر سال گلوی همه 
ما را می چسبد و ممکن است خفه مان کند؛ همه ما که مجبوریم 
هر روز اندام مان را با بهترین مدل های دنیا که عکس هایشــان 
حالا دیگر به وفور جلوی چشــم همگان هست مقایسه کنیم؛ 
چهره مان را با زیباترین بازیگران هالیوودی و درجه موفقیت مان 
را با مشــهورترین، ثروتمندترین و موفق تریــن آدم های دنیا 
بسنجیم؛ حقیقت این است که ما هر روز مجبوریم بپذیریم که 
اغلب ما جزو همان آدم های متوســطی هستیم که خیلی زیبا 
نیستند و قرار هم نیست هرگز به ثروتمندی رونالدو و موفقیت 
الگوها و اسطوره ها یشان باشند و با این پذیرش های دردناک به 
دنبال هدف های کوچک ولی قابل احترام خودمان باشیم؛ از این 
مخمصه مقایسه به ســلامت عبور کنیم و بپذیریم همین که 
امسال توانستیم روزی نیم ساعت ورزش کنیم دستاورد بزرگی 
داشــته ایم که باید به خاطرش به خودمان افتخار کنیم وگرنه 

زندگی غیرقابل تحمل و غیرقابل ادامه می شود.
به نظر می رسد این پروسه فقط برای ما نیست؛ شاید برای اینکه 
بدانیم هر کسی که از نظر ما بی نقص و خوشبخت است و لابد 
خواسته ای نیست که در زندگی به آن نرسیده باشد نیز همچنان 

می تواند سرشار از حسرت و شکست باشد.

محمود علیگو
مدیرکل دفتر امور آسیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی کشور

در ســال۱۴۰۰ اصلی تریــن بحــران ما در 
حــوزه مســائل اجتماعــی، کــودک آزاری 
است. اگر گروه دوم همسرآزاری باشد، 
در سال جاری درباره کودک آزاری 2برابر 
همســرآزاری تمــاس داشــتیم و ایــن 
نگران کننــده اســت و بایــد بــه آن توجــه 

ویژه ای کرد. 

محمد اسلامی 
رئیس سازمان انرژی اتمی

انرژی اتمی برای مشارکت با آموزش و 
پرورش آمادگی دارد. ضرورت آشنایی 
دانش آموزان با دســتاوردهای ملی در 
زمینه هــای علمــی اســت. لــزوم تولید 
محتــوا در کتاب هــای درســی دربــاره 
توانمنــدی کشــور در زمینــه تولیــد و 
کشت سلول های بنیادی است. )مهر(

غلامعلی محمدی
رئیس سازمان زندان ها

۵هــزارو۵۰۰ محکــوم در کشــور تحــت 
نظارت الکترونیکی از طریق اســتفاده از 
پابند قرار دارند، حدود یک هزار پابند نیز 
جهت اجرای حکم توزیع شــده است و با 
توجه به روند تولید پابندهای الکترونیکی 
پیش بینی می شــود تــا پایان ســال جاری 
ایــن ظرفیــت به میــزان 2برابــر یعنــی بــه 

میزان ۱۱هزار عدد افزایش یابد. )ایسنا(

زندانی جرایم غیرعمد از ابتدای ســال 
آزاد شده اند. 6982

مرد به دلیــل ناتوانــی در تامیــن دیون 
خصوصــی در بنــد حبــس بــه ســر 

می برند.
4020

زندانــی نیازمنــد کمــک، در زندان هــا 
حضور دارند. 4146

 زندانی زن در ۱۱ماه گذشــته از ســطح 
زندان های کشور آزاد شده اند. 284

زن بــه دلیــل ناتوانــی در تامیــن دیون 
خصوصــی در بنــد حبــس بــه ســر 

می برند.
144

زندانی مرد از سطح زندان های کشور 
در ۱۱ ماه گذشته آزاد شده اند. 6698

تسهیلات اشتغالزایی برای 
889 مددجو

برای خانواده های دارای 2معلــول 72واحد با 
اختصــاص اعتبــار 7میلیارد تومــان از طریق 
بهزیستی و دستگاه های همکار ایجاد شده است. 
سرپرست بهزیستی اســتان تهران توضیحاتی 
درباره مسکن افراد دارای معلولیت و همچنین 
اشــتغال مددجویان تحت پوشش این سازمان 
ارائه کرد. ســمانه زمانی  می گوید: 160واحد 
برای خانواده های دارای یک معلول آماده شده 
اســت که مبلــغ 4میلیاردو300میلیون تومان 
برای ایــن واحدها اعتبــار اختصــاص یافته 
اســت. دســتگاه های همکار در تحویل مسکن 
به بهزیستی شامل حســاب یکصد امام، بنیاد 
مســتضعفان، بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 

بوده اند.
زمانــی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
درباره میزان پرداخت تســهیلات اشــتغالزایی 
در ســال1400 و تعداد افراد بهــره مند از این 
تســهیلات گفت: برای تســهیلات اشتغالزایی 
تاکنون  66هزارو80میلیــارد اعتبار اختصاص 
داده شــده اســت و 889نفر از این تسهیلات 
بهره مند شــده اند. همچنین شــهر تهــران با 
اختصاص 12میلیارد بیشترین میزان پرداخت 
تســهیلات را داشته اســت. او همچنین گفت: 
میزان تعهد در سال1400 در استان 3هزارو146 
مورد است که تاکنون 2500شغل محقق شده 

است. )ایلنا( 

نقل قول 

عدد خبر

 خبر

ندا رضاحسینی ؛ خبرنگار نگاه



دوشنبه 16 اسفند 61400
 شماره  8455

روایت بخشش 5قاتل در آستانه سال نو 

داخلی

راه 5 روستای خرم آباد از سیل 98 تاکنون قطع است
5روستای واقع در منطقه بسطام از توابع سلسله در نزدیکی 
خرم آباد که از پل روســتای »چم تکله« برای آمد و شــد 
استفاده می کردند. بعد از آنکه سیل سال98 این پل را برد هر 
مسئولی آمد و وعده ای داد ولی هنوز این پل احداث نشده 
است و اهالی 5روستا در مضیقه و سختی هستند. آیا امیدی 

هست که این پل را دوباره بسازند؟
تک یلان از سلسله

 
بازارچه مرزی چالدران دایر شود

شهرســتان مرزی چالــدران با دارا بودن مرز مشــترک 
با ترکیــه و تحمل هزینه هــای مرز نشــینی از کمترین 
امکانات محروم اســت که برای رفع محرومیت آن ایجاد 
بازارچه مرزی به منظور اشــتغالزایی در دستور کار بوده 
اســت. این بازارچه از مدت ها قبل قرار است دایر شود و 
جوانان همچنان چشــم به راه اجرای این وعده مسئولان 

در چالدران هستند.
اسمی از چالدران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

اسرار برنامه های گروهک تندر برای ترور 
در جریان سومین جلســه دادگاه رسیدگی به پرونده جمشید 
شارمهد، سرکرده گروهک تروریستی تندر که در دادگاه انقلاب 
تهران برگزار شد، جزئیات برنامه ریزی این گروهک برای ترور و 

خرابکاری فاش شد.
به گزارش همشــهری به نقل از مرکز رســانه  قوه قضاییه، در 
این جلسه که روز گذشــته در شــعبه 15و به ریاست قاضی 
صلواتی برگزار شــد، حســنی اعتماد، نماینده دادستان ادامه 
کیفرخواست پرونده را قرائت کرد و درباره برنامه ریزی گروهک 
جهت بمب گذاری در مصلای رشت گفت: اعضای این گروهک 
قصد داشتند در جریان نمازجمعه بمب گذاری را انجام دهند که 
خوشبختانه با دستگیری عناصر گروهک این عملیات ناکام ماند 
اما اماکن حساس دیگری در شهر رشت هدف عملیات نظامی 

قرار گرفت.
وی ادامه داد: برنامه ریزی برای ترور استاندار وقت گیلان ازجمله 
اقدامات دیگری است که جمشــید شارمهد دستور آن را صادر 
کرده بود و آنها قصد داشــتند مواد منفجــره را در داخل چادر 
مسافرتی که در اطراف خانه استاندار تعبیه شده بود قرار دهند 
که خوشبختانه با شناســایی این چادر توسط پلیس عملیات 

صورت نگرفت.
نماینده دادستان گفت: اعضای گروهک تروریستی تندر قصد 
داشتند تا لوله های انتقال نفت بندر گناوه را منفجر کنند و برای 
انجام این کار اطلاعاتی را به دست آوردند. اعضای این گروهک 
اطلاعات به دست آمده را برای شارمهد ارسال کرده بودند، اما او 
انفجار را به زمانی دیگر موکول کرد و به اعضای گروه دستور داد 
برای انجام عملیات های دیگر به تهران و شــمال بروند. اعضای 
این گروهک با هدایت شارمهد قصد داشتند برای افزایش تعداد 
تلفات، بمب گذاری با مواد سمی سیانور در نمایشگاه کتاب تهران 
انجام دهند، اما این عملیات به دلیل آتش سوزی در هتل محل 

اقامت آنها و هنگام ساخت بمب ناکام ماند.
وی توضیح داد: براساس اقاریر متهمان دستگیر شده، عناصر این 
گروهک قصد داشتند تا در سیستم تهویه مجلس مواد شیمیایی 
قرار دهند و در صحن پخش کنند، یکی دیگر از برنامه های آنها 
جهت ایجاد رعب و وحشت در جامعه و تأمین مالی برای انجام 
عملیات های تروریستی برنامه ریزی جهت سرقت از بانک ها و 

صرافی ها بود که هیچ یک از این برنامه ها به سرانجام نرسید.
در ادامه جلسه دادگاه صوتی از جمشید شارمهد پخش شد که در 
آن متهم دستور اقدام با خشونت تمام و بمب گذاری ها را می دهد 
و پس از آن قاضی صلواتی ختم جلســه دادگاه را اعلام و ادامه 

رسیدگی به پرونده را به زمانی دیگر موکول کرد.

بزرگ ترین تراژدی تاریخ فوتبال مکزیک 
17کشته در درگیری هواداران 2تیم 

به دنبال درگیری خونین میان هواداران تیم های فوتبال کره تارو 
و اطلس در مکزیک، آمار غیررسمی از مرگ دست کم 17نفر در 
این درگیری ها حکایت دارد. درصورت تأیید این آمار، این حادثه 

بزرگ ترین تراژدی تاریخ فوتبال مکزیک لقب خواهد گرفت.
به گزارش همشــهری به نقل از رسانه های مکزیک، روز شنبه، 
تیم های فوتبال کره تارو و اطلس در جریان هفته  نهم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال مکزیک در استادیوم کورگیدورا به مصاف هم 
رفتند که در نیمه دوم مســابقه و در دقیقه 62حادثه هولناکی 
رخ داد. ده ها نفر از هواداران هر دو تیم که برای تماشــای بازی 
به ورزشگاه رفته بودند، روی ســکوها با هم درگیر شدند و این 
درگیری در چشم بر هم زدنی به یک جنگ تمام عیار تبدیل شد. 
هواداران با استفاده از سلاح سرد یا کندن صندلی های ورزشگاه 
به جان هم افتادند و همین باعث شــد که بازی متوقف شده و 

نیروهای امنیتی وارد ماجرا شوند.
پس از چند دقیقه درگیری در ســکوها، به سمت زمین بازی 
کشیده شد و در آنجا، هواداران 2 تیم با مشت و لگد یا میله های 
فلزی جدا شده از ســکوها به جان هم افتادند. شدت درگیری 
میان هواداران به حدی بود که مسئولان امنیتی بلافاصله درهای 
ورزشگاه را باز کردند تا زنان و کودکان بتوانند به سرعت از آنجا 
خارج شوند. آنها سپس تلاش برای پایان دادن به درگیری ها را 
شروع کردند اما شــدت درگیری ها به حدی بود که تا چندین 

دقیقه ادامه داشت.
از روز گذشــته تصاویر و ویدئوهای متعددی در رســانه های 
اجتماعی به اشتراک گذاشــته شد که صحنه های وحشتناکی 
از زد و خورد میان هواداران را نشان می دهد. تصاویر افرادی که 
غرق خون روی زمین افتاده اند و مردانی که برهنه شده و در حال 

درگیری با هم هستند.
میکل آریولا، رئیس لیگ مکزیک در توییتر نوشــت: خشونت 
غیرقابل قبول و تأسف بار در استادیوم کورگیدورا در کوئرتارو. 
کسانی که مســئول نبود امنیت در ورزشــگاه هستند به طرز 
مثال زدنی مجازات خواهند شد. امنیت بازیکنان و هواداران ما 

در اولویت است!
هر چند پلیس مکزیک اعــلام کرده که تاکنون گزارشــی از 
مرگ ومیر ارائه نشده و فقط 22نفر در این درگیری ها مجروح و به 
بیمارستان منتقل شدند اما دیوید مدرانو، یکی از روزنامه نگاران 
مطرح مکزیک روز گذشــته اعــلام کرد که نخســتین رقم 
غیررسمی قربانیان این درگیری 17کشــته است. همچنین 
رســانه های محلی مکزیک اعلام کرده اند که آمار قربانیان این 
درگیری تا 25نفر افزایش خواهد یافت. اگر این رقم تأیید شود، 
این حادثه بزرگ ترین تراژدی تاریخ فوتبال مکزیک خواهد بود، 
حتی بزرگ تر از حادثه ای که در سال 1985در استادیوم المپیک 
رخ داد و در جریان آن 8نفر به دلیل ماندن زیر دست و پا جانشان 

را از دست دادند.

پاکبانان اهوازی ماسک و کلاه ندارند
پاکبانان اهوازی که مراسم آغاز به کار آنها با حضور مسئولان برگزار 
شد هیچ کدام کلاه بر سر و ماســک بر صورت نداشتند. چه کرونا 
باشد و چه نباشد این قشر باید پوشش ایمنی مناسبی داشته باشند.
حیدری از اهواز

تأخیر 4ماهه برای صدور کارت خودرو
از 4 ماه قبل منتظرم که کارت خودرویی کــه تازه خریده ام به 
دستم برسد که متأســفانه تاکنون کارتی به دست من نرسیده 
است. خوب است مســئولان راهنمایی و رانندگی درخصوص 
تأخیر چهارماهه در صدور کارت های خودرو اطلاع رسانی کنند 
تا در این روزهای شلوغ پایان سال و شیوع کرونا مردم در مراکز 

مختلف پیگیر کارت خودروی خود نباشند.
لاهرودی از تهران 

مشکلات زمین های وقفی روستای مرغملک را حل کنید
از مسئولان تقاضا داریم مشــکلات زمین های وقفی روستای 
مرغملک را برطرف کنند تا معیشت مردم روستا که وابسته به 

زمین های کشاورزی آنهاست به خطر نیفتد.
ملک زاده از شهرکرد

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

احداث خیابان در بافت تاریخی آران و بیدگل متوقف 
شود

از مسئولان شهری و استانی و کشوری تقاضا داریم احداث 
خیابان در بافت تاریخــی آران و بیــدگل را متوقف کنند 
زیرا این خیابــان مدرن از محله درب مســجد قاضی آران 
و خانه های تاریخی کرباســی ها و آیت الله عامل می گذرد و 
هویت فرهنگی و الگوی سنتی اسلامی آنها را نابود می کند. 
کدام قانون حفظ میراث فرهنگی احداث خیابان مدرن در 

دل بافت تاریخی را تأیید می کند؟
کاشانی از آران و بیدگل

وعده افزایش حقوق بر پایه توجه به حقوق های پایین 
فراموش نشود

وعده افزایش حقوق ســال آینده براســاس درجه بندی و 
اهتمام به افزایش دریافتی هــای کم وغیرمکفی، مایه امید 
است و امید داریم که این وعده عملی شود و با گذر از سال و 

بحث حقوق سال آینده این موضوع فراموش نشود.
علیمی از تهران

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه با تلاش تیم صلح و سازش دادسرای جنایی تهران، کمک خیرین و پادرمیانی یک بازیگر زن 5قاتل روز شنبه از زندان آزاد شدند

نشت گاز این بار در بروجرد 2خانه مسکونی را آوار کرد

48ســاعت زمان کافی بود تا 
عاملان اصلی شهادت سرگرد 
پوریا نظــری، مأمــور پلیس 
کرمانشــاه به دســت سارقان 

مسلح دستگیر شوند.
به گــزارش همشــهری، این 
حادثه بامداد جمعه در چهارراه 
آتش نشانی شهر کرمانشاه رخ 
داد. آن روز مأموران یگان امداد 
در حال گشتزنی بودند که به 
3مرد مشکوک شدند. آنها سوار 
بر خودرو بودنــد و رفتارهای 
مرموزانه ای داشــتند. همین 

کافی بود تا مأموران به آنها دســتور ایســت بدهند. اما افراد مرموز که 
مسلح بودند به جای توقف اقدام به تیراندازی به سمت پلیس کرده که با 
اقدام متقابل مأموران مواجه شدند. افراد مسلح برای فرار از دستگیری، 
تیراندازی می کردند که یکی از گلوله ها به سرگرد پوریا نظری اصابت کرد. 
وی برای درمان به مراکز درمانی انتقال یافت اما به رغم تلاش پزشکان 
جانش را از دست داد و به شهادت رسید. از سوی دیگر افراد مسلح پس از 
درگیری و شلیک به پلیس فرار کردند که با انجام تحقیقات اولیه معلوم 
شد آنها از سارقان مسلح هستند و اقدامات اطلاعاتی برای بازداشت افراد 
فراری شروع شد و در کمتر از 48ساعت به شناسایی 2نفر از مجرمان 
فراری منجر شد.  سردار »علی اکبر جاویدان« فرمانده انتظامی استان 
کرمانشــاه با بیان جزئیات این خبر، گفت: با پیگیری و اقدامات ویژه 
کارآگاهان پلیس های آگاهی و امنیت عمومی استان کرمانشاه و انجام 
کارهای اطلاعاتی مخفیگاه عاملان شهادت سرگرد نظری در استان های 
کرمانشاه و البرز شناسایی شد و مأموران پس از اطمینان از حضور این 
اشرار در مخفیگاه های خود، در عملیات های جداگانه یکی از آنها را بامداد 
روز شنبه و دیگری را هم بامداد یکشنبه در کمتر از 48ساعت در شهر 

فردیس کرج پس از وقوع این جنایت دستگیر کردند.
سردار جاویدان با اشاره به اعتراف متهمان دستگیر شده به قتل شهید 
پوریا نظری، افزود: تلاش برای دستگیری دیگر عاملان احتمالی که در 

حادثه شهادت این مأمور پلیس نقش داشته اند، ادامه دارد.

انفجارهای مرگبار ناشــی از نشت گاز 
شهری در ماه های اخیر جان هموطنان 
زیادی را گرفت و در تازه ترین حادثه که 
در شهرستان بروجرد رخ داد، 2خانه را آوار کرد و 5قربانی 

بر جا گذاشت.
به گزارش همشهری، حدود ساعت 23شنبه شب، صدای 
انفجار هولناکی در خیابان شهید علی بیات شهرستان 
بروجرد، مردم منطقه را به وحشت انداخت. شدت انفجار 
به حدی بود که صدای ناشی از آن در بیشتر مناطق شهر 
به گوش رسید و تیم های آتش نشانی را به محل حادثه 
کشاند. آتش نشانان پس از حضور در محل و بررسی های 
اولیه به این نتیجه رســیدند که علت انفجار نشت گاز 
شهری بوده است. نشت گاز یکی از خانه ها باعث انفجار 
این خانه شده و شدت آن به حدی بود که خانه دیوار به 

دیوار نیز کاملا تخریب و آوار شده بود.
آنطور که همسایه ها می گفتند در هر دو خانه دست کم 
9نفر ساکن بودند. خانه ای که انفجار در آن صورت گرفته 
بود، محل زندگی 6نفر بود و در خانه همسایه  نیز زن و 
مردی مسن به همراه پسر جوانشان که دچار معلولیت 
بود زندگی می کردند. در این شرایط آواربرداری شروع 

شد و در همان ابتدا 4نفر که در این حادثه مصدوم شده 
بودند توســط اورژانس به بیمارستان منتقل شدند. در 
ادامه و با انجام عملیات آواربرداری پیکر زن و شــوهر 
مسن همســایه و همچنین زنی 25ساله و پسربچه ای 
6ســاله که جان باخته بودند از زیر آوار بیرون کشیده 
شد. این اما پایان ماجرا نبود، چرا که امدادگران لحظاتی 
بعد موفق شــدند پیکر نوزادی 2ماهه را که هنوز نفس 
می کشــید از زیر آوار بیرون بکشــند. زنده ماندن این 
نوزاد یک معجزه بود و او به سرعت توسط آمبولانس به 
بیمارستان انتقال یافت اما متأسفانه صبح دیروز به دلیل 
شــدت صدماتی که دیده بود، جانش را از دست داد تا 
آمار قربانیان این حادثه به 5نفر برســد. نادر موسیوند، 
معاون عملیات آتش نشانی بروجرد با اشاره به اینکه در 
این حادثه هر دو خانه مسکونی به طور صددرصد تخریب 
شدند و به خانه برخی از همسایه ها نیز خسارت وارد شد، 
گفت: متأسفانه حوادثی که بر اثر نشت گاز رخ می دهد 
بیشتر به دلیل سهل انگاری و بی توجهی به مسائل ایمنی 
رقم می خورد و این در حالی است که بارها کارشناسان 
آتش نشانی نسبت به استفاده درست از وسایل گازسوز 

و اطمینان از ایمنی آنها به شهروندان هشدار داده  اند. 

انفجار گاز جان 5نفر را گرفت

در آســتانه ســال نو تلاش هــای کمپین نجات 
محکومان به قصاص به ویــژه قاتلانی که چندین 
سال از عمرشان را پشت میله های زندان سپری 
کرده اند، با تلاش هاي تیم صلح و سازش مستقر 
در دادســرای جنایی تهران نتیجه داد در اتفاقی 
نادر 5قاتلی که ســال ها در زندان به سر می بردند 
صبح شنبه به صورت همزمان از زندان آزاد شدند. 
مبالغ دیه در این 5پرونده جنایی با کمک خیرین 
و پادرمیانی یکی از بازیگران زن فراهم شــد تا هر 
5محکوم سال نو را در کنار خانواده هایشان باشند.

زندانی قدیمی
یکی از محکومانی که صبح شنبه آزاد شد مردی 
به نام کاظم است که 20ســال پیش و زمانی که 
18سال بیشتر نداشــت مرتکب قتل شد و از آن 
زمان تا کنون در زندان است. ماجرا از این قرار بود 
که 23خرداد سال 80گزارش درگیری خونینی در 
جنوب تهران رخ داد که در جریان آن پسر جوانی 
به قتل رسید. عامل جنایت که جوانی 18ساله به 
نام کاظم بود بازداشت شد و در بازجویی ها گفت: 
من در حال گــذر از خیابان بودم که چشــمم به 
مقتول افتاد. او کنار دختری ایستاده و با یکدیگر 
صحبت می کردند. من هم به ســمت آنها رفتم و 
تذکر دادم که اگر نسبتی با هم ندارند درست نیست 
که با یکدیگر صحبت کنند. همین مسئله شروع 
درگیری میان من و پســر جوان بود و درحالی که 
به شدت عصبانی بودم با مشــت ضربه ای به سر و 
صورت او زدم. من قصد کشتن او را نداشتم و حالا 
که متوجه شــدم او جان باخته به شدت ناراحت 
شــدم. این متهم در دادگاه محاکمه و به قصاص 
محکوم شــد اما پرونده او پیچ و خم های طولانی 
قضایی را طی کرد تا اینکه مدتی قبل برای آخرین 
بار قضات دیوان به پرونده وی رســیدگی کرده و 
حکم قصاص او را شکستند. به این ترتیب کاظم به 
اتهام قتل شبه عمد به پرداخت دیه محکوم شد اما 
قادر به پرداخت مبلغ دیه نبود. در این شرایط تیم 
صلح و سازش دادسرای جنایی تهران وارد عمل 
شدند و با کمک خیرین مبلغ دیه فراهم شده و روز 
شنبه مجرم این پرونده که حالا 38ساله است بعد 
از گذشت 20سال زندگی پشت میله های زندان 

آزاد شد و نزد خانواده اش برگشت.

درگیری عجیب هنگام خوردن میوه 
دومین محکوم به قصاص مردی بود که 12سال 
قبل درحالی که سرگرم میوه خوردن بود و چاقوی 
میوه خوری در دســتش بــود وارد یک درگیری 
جزئی شد و جنایت آفرید. ماجرای این درگیری 
به روز چهاردهم مهر سال 88برمی گردد. آن روز به 
پلیس خبر رسید که یک درگیری در گاراژی در 
جاده ساوه رخ داده و مردی که راننده تریلی بوده با 
چاقوی میوه خوری به قتل رسیده است. عامل این 
جنایت مردی بود که در همان گاراژ کار می کرد که 
به اتهام قتل عمدی بازداشت شد. او در بازجویی ها 
به قتل اعتــراف کرد و دربــاره جزئیات درگیری 
گفت: مرحوم راننده تریلی بود که به همراه یکی از 
بستگانش به گاراژ آمد. در همان لحظه سگی که 

در گاراژ بود شــروع کرد به واق واق کردن. همین 
موضوع منجر به اعتراض راننده تریلی و فامیلش 
شد. برادرم به او تذکر داد که در همین لحظه راننده 
تریلی فحاشی کرد و ناسزا گفت. درگیری میان آنها 
شروع شد و او برادرم را هل داد و با میله به سرش 
زد که باعث شد سر برادرم دچار شکستگی شود. 
من در حال پوست کندن میوه بودم که با دیدن این 
صحنه به حمایت از برادرم وارد درگیری شدم اما 
با میله ضربه ای به سر من هم زدند من درحالی که 
به شدت عصبانی بودم با همان چاقوی میوه خوری 
ضربه ای به قفســه ســینه راننده تریلی زدم که 

متأسفانه همین ضربه به قیمت جان او تمام شد.
این مرد پــس از محاکمــه در دادگاه کیفری به 
قصاص محکوم شــد و قضات دیوان رأی را تأیید 
کردند. او 2 مرتبه پای چوبه دار رفت اما هر بار از 
اولیای دم مهلت گرفت. در این شرایط بود که تیم 
صلح و سازش برای بخشش قاتل به تکاپو افتاد که 
تلاش ها نتیجه داد و سرانجام اولیای دم به شرط 
دریافت دیه قاتل را بخشیدند. با بخشش اولیای 
دم، قاتل از چوبه دار فاصله گرفت که با پادرمیانی 
بازیگر زن و کمک خیرین مبلــغ دیه فراهم و به 
خانواده مقتول پرداخت شد.به این ترتیب او نیز روز 

شنبه از زندان آزاد شد.

پایان 18سال کابوس چوبه دار
سومین محکوم به قصاص مردی بود که 18سال 
قبل در درگیــری جان همســرش را گرفت و در 
این ســال ها 2 مرتبه پای چوبه دار رفت اما هربار 
موفق شد در آخرین لحظه ها از خانواده همسرش 
مهلت بگیرد و به زنــدان برگــردد. ماجرای این 
پرونده به 29آذر سال82 برمی گردد. آن شب مرد 
جوان در درگیری جان همسرش را گرفت و پس از 
دستگیری درباره جزئیات حادثه گفت:شب حادثه 
به همراه پسرم به پارک رفتیم. او در حال بازی بود 
که من تصمیم گرفتم برای خانه خرید کنم. پس از 
خرید، وسایل ها را به خانه بردم تا بعد به دنبال پسرم 
بروم. اما بر ســر اختلافاتی که با همسرم داشتیم 
با یکدیگر درگیر شــدیم. خیلی عصبانی بودم و 

نتوانستم خشم خود را کنترل کنم. ناگهان چاقویی 
از آشپزخانه برداشتم و بی آنکه قصد قبلی داشته 
باشم جان همسرم را گرفتم. عامل این جنایت به 
قصاص محکوم شد و سال ها در زندان بود تا اینکه 
اولیای دم حاضر شدند از قصاص قاتل گذشت کنند. 
شرط بخشــش آنها دریافت دیه بود که با تلاش 
خیرین مبلغ دیه فراهم شد و کابوس های 18ساله 

قاتل محکوم به قصاص پایان یافت.

نجات یک زن اعدامی
در میان افرادی که روز شنبه از زندان آزاد شدند 
یک زن نیز به چشــم می خورد؛ زنــی که هفتم 
اردیبهشت ســال 96در درگیری جان همسرش 
را گرفت و بــه قصاص محکوم شــد.این زن پس 
از دســتگیری درباره جزئیات جنایت گفت:من 
و همسرم حدود 22ســال قبل با یکدیگر ازدواج 
کردیم و صاحب یک دختر شدیم اما شوهرم مردی 
بدرفتار بود که همیشه مرا اذیت می کرد. اختلافات 
ما ادامه داشــت تا اینکه از او جدا شدم اما دخترم 
بی تابی می کرد و از من می خواســت تا باردیگر با 
پدرش ازدواج کنم و به خانه برگردم. تحمل دیدن 
ناراحتی دخترم را نداشتم و به او قول دادم یک روز 
در میان به خانه آنها بروم. وی ادامه داد: آخرین بار 
به خانه شوهرم رفتم اما او شروع کرد به بدرفتاری و 
من که به شدت از او ناراحت بودم جانش را گرفتم. 
اما زمانیکه جســد را لای پتویی پیچیدم و قصد 
داشــتم آن را به بیرون از خانــه منتقل کنم یک 

راننده تاکسی مرا دید و ماجرا لو رفت.
این زن در ابتدا توســط تیم 3نفره کمیســیون 
پزشکی قانونی مجنون معرفی شد و پزشکان اعلام 
کردند که وی از اختلال شدید روانی رنج می برد. اما 
اولیای دم به این نظریه اعتراض کردند که پرونده 
در اختیار کمیسیون 5نفره قرار گرفت. کارشناسان 
این بار هم جنون وی را تأیید کردند. اما اولیای دم 
همچنان به این نظریه معترض بودند که در مرحله 
بعدی کمیسیون 7نفره به معاینه زن همسرکش 
پرداخت و این بار کارشناسان اعلام کردند او از نظر 
روانی سالم اســت و در هنگام وقوع جرم مسئول 

رفتار خود بوده اســت. کمیسیون 9نفره پزشکی 
قانونی نیز این نظریه را تایید کرد و  به این ترتیب 
این زن بــه اتهام قتل عمــدی در دادگاه کیفری 
محاکمه و به قصاص محکوم شــد. پس از تایید 
حکم از سوی  قضات دیوان عالی کشور، درحالی که 
شمارش معکوس برای قصاص این زن شروع شده 
بود تیم صلح و سازش مستقر در دادسرای جنایی 
تهران تلاش های خود را شروع کردند و این پرونده 
نیز همانند پرونده های قبلی به رضایت اولیای دم 
منجر شد. مرحله پایانی تهیه مبلغ دیه بود که با 
کمک خیرین و پادرمیانی بازیگــر زن مبلغ دیه 

فراهم و به اولیای دم پرداخت شد.

قتل جوان میانجی 
آخرین مرد اعدامی که روز شــنبه از زندان آزاد 
شد پنجم فروردین سال 91یعنی 9سال قبل در 
درگیری دســت به جنایت زده و جوانی 29ساله 
را به قتل رسانده بود. او پس از دستگیری درباره 
ماجرای قتل گفــت: در نزدیکی یک گرمخانه در 
اتوبان خــاوران بودم که متوجه شــدم مقتول با 
یکی از آشنایانش درگیر شده است. آنطور که من 
متوجه شــدم دعوای آنها بر سر خرید یک وسیله 
و مبلغ آن بود. من وقتــی دیدم آن دو نفر به جان 
یکدیگر افتاده و در حال کتک زدن هم هســتند 
دلم ســوخت و تصمیم گرفتم بــا میانجیگری و 
وســاطت به دعوای آنها پایان بدهم اما ای کاش 
چنین تصمیمی نمی گرفتــم. وی ادامه داد: وارد 
درگیری شدم اما آنها با سر به صورتم کوبیدند و من 
که به شدت عصبانی شدم با چاقویی که همراهم بود 
ضربه ای به مقتول زدم. عامل این درگیری مرگبار 
نیز به قصاص محکوم شد اما با تلاش تیم صلح و 
سازش دادسرای جنایی تهران که با دستور قاضی 
محمدشهریاری، سرپرست دادسرای جنایی تهران 
تشکیل شده و فعالیت می کنند، اولیای دم حاضر به 
بخشش شدند که با تلاش خیرین مبلغ دیه تهیه و 
به خانواده مقتول پرداخت شد تا قاتل این پرونده 
جنایی نیز به همراه 4نفر دیگر صبح شنبه از زندان 

آزاد شود و به آغوش خانواده اش برگردد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

پايان فرار عاملان شهادت مأمور پليس 
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روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

تور اروپایی بلینکن
نیویورک تایمز نوشته که وزیر خارجه آمریکا تور 5روزه 
سفرهای دیپلماتیک خود به کشورهای اروپایی را فردا 

در پاریس به پایان می رساند.
 هدف آنتونی بلینکن، متحد کردن کشــورهای عضو 
ناتو در جبهه تقابل با روسیه بوده است. غرب به رهبری 
آمریکا، تحریم های بی سابقه ای را علیه اقتصاد روسیه 

آغاز کرده است.

آمریکا، برای فشار وارد کردن به 
روسیه به خاطر حمله به اوکراین، 
باید تلاش کند تــا وزن چین در 
این معــادلات را پایین بیاورد و بــدون همکاری 
هند، نمی تواند روی این مســئله مانور بدهد اما 
روابط واشــنگتن و دهلی نو، دچــار اختلافات و 

ناهماهنگی هایی غیرمنتظره شده است.
به گزارش وال اســتریت ژورنــال، تنش ها بعد از 
آن بالا گرفت که هند، بدون توجــه به تقلاهای 
آمریکا، از همراهی با محکوم کردن حمله روسیه به 
اوکراین خودداری کرد. جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا به شدت از این تصمیم هند ناراحت شده و 
برخی قانونگذاران آمریکا هم به شــدت این اقدام 

هند را محکوم کرده اند.
سناتور کریس مرفی در جلسه استماعی که درباره 
روابط هند و آمریکا برگزار شــده بود گفته است: 
»من و بسیاری از همکارانم به خاطر ابهام در موضع 
هند در قبال بزرگ ترین تهدید علیه دمکراسی از 

جنگ جهانی دوم به بعد گیج شده ایم.«
سفیر هند در سازمان ملل، گفته بود که نخستین 
نگرانی هند، خروج امن شــهروندان این کشور از 
اوکراین است. حدود 2هزار دانشجوی هندی در 

اوکراین تحصیل و زندگی می کنند.
رای ممتنــع هند بــه قطعنامه مجمــع عمومی 
ســازمان ملــل در محکومیــت روســیه، در 
حســاس ترین زمان ممکن داده شد و واشنگتن 
هرگز اینقدر روی کمک هند حساب باز نکرده بود. 
غرب امیدوار است تحریم ها روسیه را از پا دربیاورد 
اما مسکو امیدوار است با حمایت پکن بتواند از این 
تحریم ها عبور کند. در این شرایط است که رقابت 
اســتراتژیک هند و چین برای آمریــکا اهمیتی 

بسیار زیاد دارد.
دولت بایــدن همین حالا درگیر مســئله اعطای 
معافیت های تحریمی به هند اســت تــا قرارداد 
5.5میلیارد دلاری خود برای خرید ســامانه های 
پیشرفته دفاع موشکی از روســیه را نهایی کند. 
دهلی نو،  با وجود نگرانی هــای آمریکا، در مقابل 
درخواست ها برای دوری کامل از روسیه مقاومت 
کرده است چون نیمی از واردات تسلیحاتی اش، 
به خصــوص جنگنده هــا و هلی کوپترهــا و 

زیردریایی ها، توسط مسکو تامین می شود.
آمریکا که با اوج گیری نفــود مالی و نظامی چین 
درگیر اســت، اخیرا به دنبال تقویــت اتحاد خود 
با هند بوده اســت. دولت بایدن، پیمان دیالوگ 
امنیتی چهارجانبه را کــه پیمانی با حضور ژاپن، 
 اســترالیا و هند است به صورت رســمی با هدف 
امنیت و آزادی تحرک در منطقه هند و اقیانوسیه 
ایجاد کرده اســت اما در پس این شــعار رسمی، 
تلاشی جدی برای جلوگیری از افزایش نفوذ چین 

در این منطقه نهفته است.

 تنش در روابط هند و چین افزایش یافته است و 
درگیری های مرگبار مرزی بین 2کشــور، هند را 
مصمم کرده اســت که با جدیت بیشتری با نفوذ 
چین مقابله کند. با این حال رابطه هند با روسیه 

بسیار قدیمی تر و گرم تر بوده است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه و نارندرا 
مودی، نخســت وزیر هند در ماه دســامبر توافق 
کردند تــا همکاری های فنــاوری نظامی را برای 
بیش از یک دهه آینــده تقویت کننــد و به این 
مسئله اشاره کردند که درخواست هند برای خرید 
سامانه S-400 از روسیه، تا مرحله اجرایی شدن 

پیش رفته است.
عرفان نورالدین، مدیر ارشد مرکز جنوب آسیا در 
شورای آتلانتیک گفته اســت: »در واقع، روسیه 

یک متحد قدیمی هند طی 5دهه گذشته بوده و 
این آمریکاست که شــریک جدیدی برای هند به 

شمار می رود.«
نورالدین درباره رأی اخیر هند درباره حمله روسیه 
به اوکراین گفته اســت: »من فکر می کنم آنها از 
اینکه رأی دادنشان روسیه را نارحت کند و )خرید و 
تامین( سیستم های تسلیحاتی را به خطر بیندازد 

ترسیده اند.«
در یک سال گذشته، دولت هند تلاش کرده است 
تا منابع خود را تنوع بخشــد و علاوه بر شــرکای 
قدیمی، خرید تسلیحات از اســرائیل و فرانسه را 
هم شروع کرده اما با این حال روابط خود با مسکو 
را گرم نگه داشته تا روسیه، تجهیزات و تسلیحات 

قدیمی هند را سرپا نگه دارد.

دولت آمریکا، هند را تشــویق کرده اســت تا از 
علاقه اش برای خرید ســامانه دفاع موشــکی از 
روسیه دســت بردارد. اما با این حال تا این لحظه 
نگفته اســت که تحریم هایی را علیه هند درنظر 
خواهد گرفت. براســاس یک قانــون در آمریکا 
که در سال 2017 تصویب شــده است، شرکای 
تجاری روســیه در برخی معاملات تســلیحاتی، 
 شامل تحریم های آمریکا خواهند شد. با این حال، 
هند بدون توجه به این قانون خرید این سامانه را 
دنبال کرده است چون تقریبا هیچ کس تردیدی 
نداشت که آمریکا به هر حال معافیت های تحریمی 
در این باره را صادر خواهد کرد. افســران هندی 
به صــورت خصوصی بارها گفته اند که از کســب 
این معافیت مطمئن هســتند. دونالد لو، دستیار 
وزیر خارجه آمریکا در جلســه استماع کنگره که 
همین هفته برگزار شد به سناتورها گفته است که 
نمی داند آمریکا در نهایت چه تصمیمی در این باره 
خواهد گرفت. او گفته است که اتفاقات در اوکراین 
قطعا در ایــن مورد مدنظر قــرار خواهند گرفت، 

هرچند هند یک شریک مهم آمریکاست.
ســناتورها مارک وارنر و جان کورنین، روســای 
مشترک کمیته روابط هند و آمریکا،  در ماه اکتبر 
در نامه ای از دولت بایدن خواســته بودند تا این 
معافیت ها را به هند بدهند و به دولت این کشــور 
اجازه بدهند تا آنطور که صــلاح می داند در این 
مسئله پیش برود. وارنر همین پنجشنبه گذشته 
در پاســخ به ســؤالی درباره اینکه نبرد اوکراین 
چه تأثیری بر نظر پیشــین او دارد گفته اســت 
که همچنان در تلاش اســت تا معافیت ها را برای 
هند از دولت بایدن بگیرد. سناتور کورنین هم در 
واکنش به رأی متفاوت هند در سازمان ملل درباره 
محکومیت حمله روسیه به اوکراین، گفته است که 

این رفتار دهلی نو ناامیدکننده بوده است.
سناتور تیم کین گفته است که از رأی هند متعجب 
نشده، اما به این مسئله اشاره کرده که در همان روز 
که روسیه به اوکراین حمله کرده بود، نخست وزیر 
پاکستان در روســیه بوده و با پوتین دیدار کرده 
است. هند، که رقابتی ســنتی با پاکستان دارد، 
به گفته ســناتور کین، قطعا این مسئله را نادیده 

نگرفته است.
رویکرد دولــت بایدن برای دوری از تحت فشــار 
قراردادن هند، البته پیش از این هم سابقه دارد؛  
دولت بایدن تا حالا دولت هند را به خاطر رفتارهای 
تبعیض آمیز بــا اقلیت های نــژادی و مذهبی در 
این کشــور تحت فشار نگذاشــته اما مقامات آن 
گفته ا ند که در ملاقات های خصوصی، این مسئله 
را با همتایان هندی خود پیش کشــیده اند. دلیل 
این مســئله این اســت که آمریکا، می خواهد بر 
زمینه های همکاری با هند تمرکز کند تا به تقویت 

این کشور در رقابت با چین کمک کند.

اتحاد استراتژيك آمريكا-هند، قربانی بحران اوكراين
دوري هند از مواضع آمریکا و متحدانش در بحران اوکراین، در روابط استراتژیک  واشنگتن و دهلي نو  شکاف ایجاد کرده است

دوگانه احمد-صالح؛ رقابت بر سر کرسی ریاست جمهوری عراق
یک روز پــس از رأی مثبــت نمایندگان 
مجلس عراق بــرای آغاز مجــدد ثبت نام 
بــرای کرســی ریاســت جمهوری ایــن 
کشــور، احزاب اصلی کرد با معرفی نامزدهای مجزا، نشان 
دادند که همچنان درگیر اختلاف عمیقی بر ســر پســت 
ریاست جمهوری هستند. نامزدها طی 3روز )تا پایان امروز( 
فرصت دارند برای حضور در انتخابات ثبت نام کنند اما همه 
نگاه ها به 2 حزب بزرگ کرد  یعنی حزب دمکرات و اتحادیه 
میهنی اســت. حزب دمکرات اعلام کرده که همچنان بر 
نامزدی »ریبر احمد« اصرار دارد. احمد وزیر داخلی اقلیم 
کردستان است که به جای هوشیار زیباری، نامزد قبلی این 
حزب معرفی شده اســت. صلاحیت زیباری برای تصدی 
پست ریاست جمهوری، به دلیل پرونده فساد مالی، از سوی 
دادگاه فدرال رد شده است. او در گذشته سال ها وزیر خارجه 
عراق بود. اتحادیه میهنی هم »برهم صالح« را به عنوان نامزد 

مورد نظر خود معرفی کرده است. صالح هم اکنون کرسی 
ریاســت جمهوری را در اختیار دارد و به دنبال تمدید دوره 

ریاست  خود برای 4سال دیگر است.
طبق قانون اساسی عراق، کرســی مجلس سهم سنی ها، 
نخست وزیری سهم شــیعیان و ریاست جمهوری هم سهم 
کردهاست. اما کردها طی ماه های اخیر درگیر یک جنگ 
قدرت برای تصاحب کرســی ریاســت جمهوری بوده اند و 
عملا برای تصمیم گیری در این زمینه به بن بست خورده اند. 
بعد از ســال 2003، یعنــی زمانی که رژیم صدام ســاقط 

شد، طبق توافق میان احزاب شــیعه، سنی و کرد، کرسی 
ریاســت جمهوری به کردها رســید. 2حزب اصلی اقلیم 
کردســتان یعنی حزب دمکرات و اتحادیه میهنی هم بین 
خود بر سر تقسیم 2کرسی ریاست اقلیم و ریاست جمهوری 
عراق توافق کردند. آنها توافق کردند که ریاست اقلیم سهم 
حزب دمکرات و ریاست جمهوری سهم اتحادیه میهنی باشد. 
این رویه دنبال شــد تا آنکه در سال2018، حزب دمکرات 
در پی نقض این توافق برآمد. این حزب به رهبری مسعود 
بارزانی، بر نامزدی فؤاد حسین در رقابت با برهم صالح که 
از سوی اتحادیه میهنی معرفی شده بود، پافشاری می کرد. 
در آن دوره، حزب دمکرات کاری از پیش نبرد و برهم صالح 
در نهایت رئیس جمهور عراق شد. در این شرایط، قرار گرفتن 
جریان صدر، که بیشترین تعداد کرســی ها را در پارلمان 
دارد، در کنــار حزب دمکرات بر پیچیدگــی روند انتخاب 

رئیس جمهور در عراق افزوده است.

رویداد

گزارش

جنگ اوکراین، عامل تشدید 
بحران گرسنگی در آفریقا

افزایش قیمت جهانی گندم به دلیل در گرفتن جنگ 
میان اوکراین و روسیه، روی قیمت نان و دیگر مواد 

غذایی در کشورهای آفریقایی اثر گذاشته است

جنگ اوکراین وارد دوازدهمین روز شده و تأثیرات مستقیم 
و غیرمستقیم جنگ به سرعت درحال بروز یافتن در گوشه 
و کنار جهان اســت. هزاران کیلومتر دورتــر از درگیری ها، 
کشورهای آفریقایی جزو نخســتین قربانیان غیرمستقیم 
جنگ اوکراین هستند و خود را برای یک بحران غذایی تازه 
و گرســنگی بعد از آن آماده می کنند. جنگ اوکراین، میان 

2شریک تجاری عمده قاره آفریقا درگرفته است.
اقتصاددانــان آفریقایی نســبت بــه کاهــش فاجعه بار و 
قریب الوقوع تجارت میان آفریقا، روســیه و اوکراین هشدار 
داده و تبعات ناشی از آن را اعلام کرده اند. روسیه و اوکراین 
از مهره های اصلی تجارت جهانی محصولات کشــاورزی به 
شــمار می روند و 2کشــور در مجموع یک چهارم صادرات 
گندم جهان را در دست دارند. درگیری 2کشور باعث شده 
تا قیمت جهانی گندم به بالاترین حد خود از ســال 2008، 
یعنی به بیش از 12دلار برســد و درصورتی که درگیری ها 
ادامه دار شود، مهم ترین قربانی آن آفریقا خواهد بود. سطح 
تجارت میان کشورهای آفریقایی و کشورهای سابق شوروی 
به ویژه روسیه در ســال های اخیر رونق فراوان یافته است؛ 
درحدی که تا پیش از جنگ میزان صادرات سالانه روسیه 
به آفریقا به 14میلیارد دلار رسیده بود. اکنون اما این ثبات 
و رونق به ویژه تحت تأثیر تحریم ها و خروج بانک های روسی 
از سیستم سوئیفت، در آستانه فروپاشی است و تحلیلگران 
به شدت نگران اختلالی هستند که تداوم جنگ در وضعیت 
غذایی کشــورهای آفریقایی ایجاد خواهد کرد؛ کشورهایی 
که به واردات گندم و غلات از 2کشور درگیر جنگ به شدت 

وابسته هستند.

3 ماه تا گرسنگی
شــبکه خبری ســی ان ان به نقل از وندیل شیلوبو، رئیس 
کمیســیون کشــاورزی اتاق بازرگانی آفریقای جنوبی، 
گزارش داده اســت: بخش هایی از قاره آفریقا هستند که 
درصورت تداوم جنگ در عرض 3ماه دچار گرســنگی و 
قحطی خواهند شــد. به بیانی دیگر طی 3ماه آینده تداوم 
جنگ میان 2 کشور و ادامه تحریم ها علیه روسیه از جنبه 
قیمت و ذخیره منابــع بر زنجیره غذایــی آفریقا اثرگذار 
خواهد بود. به گفته کارشناسان، بیشتر کشورهای جهان 
ذخیره مواد غذایی خــود را برای 3تا 5مــاه پر می کنند، 
از این رو ادامــه یافتن جنگ بیش از این مدت، بســیاری 
از کشــورهای آفریقایی را با مشــکل جــدی کمبود غذا 
مواجه خواهد ساخت. جنگ اوکراین با خشکسالی شدید 
در مناطق شرقی شــاخ آفریقا همزمان شــده است. این 
خشکسالی تأثیر زیادی بر قیمت مواد غذایی داشته و حتی 
پیش از آغاز جنگ هم قیمــت مواداولیه خوراکی را چند 

برابر ساخته بود.
بزرگ تریــن اقتصاد های قاره آفریقا نظیــر نیجریه، مصر، 
آفریقای جنوبی، الجزایر و کنیا که اصلی ترین واردکنندگان 
محصولات کشاورزی از روســیه به شمار می روند، از محل 
تحریم های غرب علیه روسیه نیز به شدت آسیب خواهند 
دید. مختل شــدن روند تجارت با روسیه می تواند افزایش 
قیمت مواد غذایی در این کشــورها را دوچندان کند. مصر 
با بیــش از 100میلیون نفر جمعیت، بیشــتر گندم مورد 
نیاز خود را از روســیه و اوکراین تامین می کند. تونس هم 
وضعیتی مشــابه دارد. در هر دوي این کشورها قوت غالب 
بیشــتر خانواده های فقیر نان اســت و مختل شدن روند 
واردات گندم تحت تأثیر جنگ و تحریم ها، افزایش شدید 
قیمت را در پی خواهد داشت. این به آن معنی است که هر 
روز دسترسی افراد بیشتری به نان قطع می شود. قیمت آرد 
گندم در چندین کشور آفریقایی در ابتدای سال2022 به 
نسبت سال گذشــته 15درصد و قیمت روغن 10درصد 
افزایش داشته اســت. وضعیتی که آغاز جنگ و تداوم آن 
قطعا به وخامت آن دامن خواهد زد و نشانه های این وخامت 
هم اکنون درحال بروز یافتن است. هنوز 2هفته از آغاز جنگ 
نگذشته، افزایش قیمت گندم و به تبع آن نان، باعث شده 
بسیاری از خانواده های آفریقایی سیب زمینی را جایگزین 

نان کنند.
تحریم ها می تواند رونــد صادرات کشــورهای آفریقایی 
به روســیه و اوکراین را هم مختل کند. آفریقا به روســیه 
و اوکراین میوه و ســبزیجات صادر می کنــد. 7درصد از 
مرکبات و 14درصد از محصولات سیب و گلابی آفریقای 
جنوبی به روسیه صادر می شوند. مصر و تونس هم از دیگر 
صادرکنندگان میوه و سبزیجات به روسیه هستند. تمامی 
این کشورها با وضع تحریم های مالی علیه روسیه در بخش 

خدمات مالی با روسیه دچار مشکل خواهند شد.
مارتین فریک، رئیس برنامه جهانی غذای ســازمان ملل 
می گوید که هم اکنون 276میلیون نفر در 81کشور جهان 
با گرسنگی و قحطی دســت و پنجه نرم می کنند و جهان 
توانایی تحمل یک شــوک دیگر را نــدارد. به گفته فریک، 
بیش از نیمی از محصولات غذایی که برنامه غذای جهانی 
در مناطق بحران زده در سرتاســر جهان توزیع می کند از 
اوکراین تامین می شــود. در نتیجه جنگ 2کشور نه تنها 
مردمان روسیه و اوکراین را درگیر درد و رنج خواهد کرد، 
بلکه بر مناطقی بسیار دورتر از اروپا و روسیه هم تأثیر منفی 

خواهد داشت.

 فیلیپو گراندی
کمیسر عالی پناهندگان سازمان ملل

وضعیــت آوارگــی مــردم در اوکرایــن، 
بحــران  رشــد  رونــد  ســریع ترین 
پناهجویــان در اروپــا از زمــان جنــگ 
جهانــی دوم اســت. آمــار آوارگان 
از 1.5میلیــون نفــر گذشــته اســت. 
لهســتان بــا بیــش از ۹۲۰هــزار نفــر، 
شــاهد ورود بیشــترین تعداد آواره از 
جنــگ اوکراین بــوده اســت. به دنبال 
افزایــش ظرفیــت پاســخ دهی دفاتــر 
خود در کشورهای همســایه اوکراین 

هستیم.)رویترز(

احمد العوهلی
رئـیـــس ســازمـــان صـنایـــع نـظامــــی 

عربستان
عربســتان بــه ملی کــردن صنایــع 
نظامی و امنیتی خود ادامه می دهد 
و تــا ســال۲۰۳۰ هزینه هــای نظامــی 
خــود را 5۰درصــد افزایــش خواهــد 
داد. با همراهی شرکای منطقه ای و 
جهانی خود تلاش خواهیم کرد تا در 
بخش صنایع دفاعــی به خودکفایی 

برسیم. )العربی(

روس ها آماده استفاده از 
کارت های اعتباری چینی 

می شوند
ســبربانک، بزرگ ترین بانک روســیه، با انتشار 
اطلاعیه ای اعلام کرد کــه از طریق ایجاد ارتباط 
میان سیستم پرداخت »میر« روسیه و »یونیون 
پی« چین، به دنبال صــدور کارت های اعتباری 
برای مشــتریان خود اســت. این تصمیم پس از 
آن اتخاذ شد که شــرکت های مسترکارت و ویزا 
اعلام کردند که ارائه خدمات به مشتریان روسی 
خود را متوقف خواهند کرد. به گزارش راشاتودی، 
آلفا بانک دیگر بانک مطرح روســی و همچنین 
بانک تینک آف نیز اعــلام کرده اند به یونیون پی 
می پیوندنــد. یونیون پی، یک ســامانه پرداخت 
بین المللی است که در سال2002 فعالیت خود را 
آغاز و در سال2005 جایگاه بین المللی پیدا کرد. 
دفتر اصلی آن در شانگهای است و 180کشور در 
سراســر جهان ازجمله ســوئیس، یونان، ایتالیا، 

اسپانیا، آلمان و غیره فعالیت دارد.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

روسيه
بلاروس

اوكراين

كی يف

كريمه

دريای سياه

اودسا خرسون
ماريوپول
دونتسك

لوهانسك

خاركيف
لويو

خط خبر
   نیروهای مورد حمایت روسیه و گارد ملی اوکراین، بعد از آنکه دومین آتش بس برای تخلیه 
شــهر ماریوپول هم ناکام ماند، همدیگر را به نقض آن متهم کردند. دالان امن برای ارسال 
کمک های انسان دوستانه و تخلیه شهر، شنبه هم به سرانجام نرسید و دیروز هم در نخستین 
اقدام سرنوشتی مشابه داشت. براساس اعلام اوکراین، قرار بر این بوده که 200هزار نفر این شهر 

را ترک کنند. صلیب سرخ درباره وضعیت انسانی در این شهر هشدار داده است. 
    رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه، در تماسی تلفنی از ولادیمیر پوتین درخواست 
کرد تا در اوکراین آتش بس اعلام کند، دالان هایی امن برای کمک های انسان دوستانه تعیین 
کند و قرارداد صلح با اوکراین را امضا کند. اردوغان در تماسی تلفنی با پوتین این درخواست ها 
را مطرح کرده بود. پوتین در این تماس تلفنی گفته است که تنها وقتی عملیات نظامی خود در 
اوکراین را متوقف می کند که به درخواست های مسکو رسیدگی شود. او گفته است که عملیات 

نظامی روسیه طبق برنامه و جدول پیش می رود.
    صندوق بین المللی پول درباره پیامدهای جهانی اقتصادی جنگ اوکراین هشدار داده و گفته 

است که اگر تنش ها  افزایش یابد، این پیامدها ویرانگر خواهد بود.
    وزیر خارجه اوکراین به همتای آمریکایی خود گفته است که کشورش به جت های جنگی و 
سیستم دفاع هوایی نیاز دارد و خودداری ناتو در اعلام منطقه پرواز ممنوع بر فراز این کشور 

را نشانه ای از ضعف خوانده است.
   ولودیمیر زلینسکی، رئیس جمهور اوکراین هشدار داده است که روسیه برای بمباران اودسا 

در ساحل دریای سیاه آماده می شود. او گفته است که این کار روسیه، جنایت جنگی است.

مکث

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper

t e l e g r a m

i n s t a g r a m



تولید؛پشتیبانیها،مانعزداییها    دوشنبه 16 اسفند 1400    سال ســی ام     شماره  8455 

 دفتر مركزي: تهران، خيابان وليعصر )عج(، كوچه تورج، شماره14
 كدپستي 45956-19666  تهران، صندوق پستي19395/5446

 تلفن :23023000، نمابر :22046067

 چاپ: همشهري  

 تلفن: 48075000

 w w w . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  همشهري: 

 n e w s p a p e r . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  سايت روزنامه: 

توزيع و اشتراك:
موسسه نشرگستر امروز نوين

 تلفن:61933000

 صاحب امتياز: مؤسسه همشهري
 مديرمسئول: عبدالله گنجی

 سردبير: دانیال معمار

روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي

سازمان  آگهي ها و نیازمندي ها:
 خيابان قائم مقام فراهاني، ميدان شعاع ، خيابان شهيد خدري
  شماره29 - طبقه اول     تلفن: 84321700 - 88861819

 حضرت امیر المؤمنین علي ع: 
عقل و خرد، محکم ترين اساس و پايه است.

  اذان ظهــر:  12:15   غــروب آفتــاب: 18:05 
  اذان مغــرب: 18:23   نیمه شب شــرعی: 23:33 

  اذان صبح: 5:02   طلوع آفتاب: 6:25

گرينويچ

اعلام برائت رستوران پوتین

 

پاريس: رســتوران های زنجيره ای )فست فود( 
 )poutinerie موسوم به پوتين )به فرانســوی
پس از موضع گيری برخی مشــتری ها و كاهش 
فروش شعبه هايش در فرانسه و كانادا اعلام كرد 
هيچ ارتباطی ميان اين رستوران و رئيس جمهور 
روســيه، ولاديميــر پوتين وجود نــدارد و اين 
رســتوران زنجيــره ای همنام پوتين نيســت، 
اين فقط يک شباهت اسمی اســت. به گزارش 
مونترال دات ســی تی وی نيوز، آنهــا در صفحه 
اينستاگرام خود نيز تاريخچه ای از شکل گيری 
رستوران هايشان و اينکه در سال 1950ميلادی 
نخستين شــعبه  آنها در كبک كانادا افتتاح شد 
منتشر كرده اند. در توييتر هم پست آنها بيش از 
10هزار لايک دريافت كرده است و چند هزار بار 

ريتوييت شده است.

این سرماخوردگی ساده نیست...

فرار ژاپنی ها از کارمندان کارگزينی
 

توکیو: ژاپن با داشتن رتبه اقتصادی تک رقمی همچنان رقم 
بيکاری جمعيت اش را كاهش می دهد تا جايی كه پژوهشی 
كه اكونوميســت آن را منتشر كرده نشــان می دهد در ژاپن 
اين شركت ها هستند كه به دنبال افراد بيکار می گردند. فرار 
ژاپنی ها از كارمندان كارگزينی شــركت ها در حالی واقعيت 
پيدا كرده كه چند شــركت هــم بابت ايــن كار درآمدزايی 
می كنند. يعنی افراد متخصص به اين شــركت ها ماموريت 
می دهند كه دهان كارفرماهــای متقاضی كار با آنها را ببندد 
و آنها مجبور نباشــند حتی جواب تلفن آنهــا را بدهند. اين 
شركت ها برای اين كار معادل 150دلار آمريکا هزينه دريافت 
می كنند و وظيفه شــان اين است كه فقط شــركت هايی را 
فهرســت كنندكه با شــرايط فرد همخوانی دارد و باقی آنها 
را دست به سر كند. متوسط نرخ بيکاری ژاپن در بازه زمانی 
1953 تا 2021 معادل 2.81درصد بوده اســت كه كمترين 
رقم ثبت شــده نيز مربوط به نوامبــر 1968 ميلادی با يک 
درصد بوده است. با وجود آنکه اقتصاد ژاپن يکی از كمترين 
ميزان های درگيــری را با ويروس كرونا در مقايســه با ديگر 
كشور های عضو گروه 7 دارد، كاهش فرصت های شغلی به ويژه 
در بخش توليد و تجارت بازار كار اين كشور را هم تحت تأثير 

قرار داد اما ميزان بيکاری در آن همچنان كنترل شده است.

اجاره خانه جنگ زده ها

کی يف: مردم جهان برای كمک به مردم جنگ زده اوكراين 
راه جديدی يافته اند و آن شــامل اجاره اينترنتی خانه های 
آنهاست تا از اين طريق درآمدی نصيب آنها شود. به گزارش 
ديلی ميل، كاربر های فضــای مجازی به اين منظور ســراغ 
اپليکيشــن »ايربی ان بی« )Airbnb( می روند و بابت اجاره 
خانه های جنگ زده های اوكراينی مدت زمان مشــخصی را 
انتخاب و به اين وســيله به حســاب آنها پول واريز می كنند. 
فقط در روزهای دوم و ســوم مارس تقريباً 1.5ميليون پوند 
برای رزرو 61هزار خانــه در اوكراين انجــام گرفته، آن هم 
درحالی كه قرار نيست در آن كشور جنگ زده و زير بمباران، 
اقامتی از سوی مسافران اتفاق بيفتد. ارسال كمک های مالی از 
طريق اجاره خانه از طريق يک كارزار در رسانه های اجتماعی 
آغاز شد. صاحبان خانه های اجاره رفته در اوكراين كه از اين 
كار مسافران ناديده شان بسيار متاثر شده اند اعلام كردند از 
خانه هايشــان برای پناه دادن به افرادی كه بر اثر گلوله باران 

بی خانمان شده اند استفاده می كنند.

اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

  چرا با کار کردن مشکل داریم؟

در فرهنگ و اخــلاق كار در ايران، 
چيزی هست كه هميشه مرا اذيت 
كرده و اذيت می كند؛ اينکه بيشــتر از خــود كار، وجهه كار 
اهميت دارد. اما اين يعنی چه؟ يعنی نگاه نمی كنند كه شــما 
داريد كاری را انجام می دهيد بلکه نــگاه می كنند كه اين كار 
در سطح جامعه و بين مردم چه جايگاهی دارد. طبيعی است 
كه يک پزشــک يا مهندس و يا مدير و يا... ارج و قربی بالاتر از 
رفتگران شهرداری و كارگران معمولی و... دارد. شايد بعضی ها 
بگويند كه طبيعی اســت؛ چون اينها زمان بيشــتری به كار و 
تخصص شــان اختصاص داده اند و هر كســی قادر نيست كه 
كارشان را انجام بدهد. اما سؤال اينجاست: اگر كارگری نباشد، 
ايده های يکصد هــزار مهندس به چــه دردی می خورد؟ اگر 
رفتگری در شهر نباشد، اساســاً آيا بهداشت و سلامت در آن 
شهر رعايت می شود كه حالا پزشکان هم بخواهند كارهايی در 
آن زمينه بکنند؟ در واقع ما با زنجيره ای روبه رو هستيم كه هر 
حلقه آن، اهميت زيادی دارد و اگر يکی از حلقه ها نباشد، كار 
خراب می شود. آيا ارزش كار يک پرستار يا متخصص بيهوشی 
يا نيروی خدماتی بيمارســتان، مثلًا كمتــر از ارزش كار يک 
فوق تخصص جراحی است؟ اساســاً اگر بيمار بيهوش نشود، 

چطور می شود او را جراحی كرد؟
حقيقت امر اين است، عادت كرده ايم بعضی چيزها را طبيعی 
و معمول و مرسوم بدانيم؛ درحالی كه چنين نبوده و چنين نيز 
نيســت. امروزه در جامعه ما، فاصله طبقاتی نانوشته ای وجود 
دارد كه به دليل ميزان درآمد افراد است. همين ميزان درآمد، 
باعث شــده تا برخورداری های طبقات اجتماعی از امکانات 
مختلف آموزشی، رفاهی، بهداشــتی و... تفاوت داشته باشد و 
همين تفاوت ها، همه را به صرافت انداخته كه بله، پس حتماً 
ارزش كار مثلًا يک جراح، هنرمند، مهندس، مدير ارشــد و... 
بيشتر اســت. درحالی كه اگر ما شــرايط اقتصادی متعادلی 
داشتيم و همه ميانگين حقوق مناســبی دريافت می كرديم، 

اساساً اين تفاوت های نگرشی نيز از ميان برداشته می شد.
اصل ماجرا اينجاســت كه خود كار مهم اســت نه وجهه كار. 
جامعه ای كه ترجيح می دهد وجهــه كار را مهم بداند، از نظر 
اجتماعی و اخلاقی يک جامعه بيمار و مسئله دار است. هر كاری 
و هر كارگری، در جای خودش از اهميت زيادی برخوردار است؛ 
طوری كه حتی پيامبر بزرگ ما می تواند به دستش بوسه بزند. 
اگر حرف مرا باور نداريد، پس به همان زنجيری كه عرض كردم 
فکر كنيد؛ واقعاً كدام حلقه كارش مهم تر از ديگری اســت؟ و 
جالب اينکه ميــزان مقاومت يک زنجير، بــه ميزان مقاومت 
ضعيف ترين حلقه آن مرتبط می شود؛ نه قوی ترين حلقه آن. 

از اين واضح تر؟
امروزه فرهنگ و اخلاقيات كار در كشورمان، با مشکلات ريز و 
درشت زيادی مواجه شده است. از يک سو، جوان ترها و البته 
غالب مردم، كار را مســير و بهانه ای می دانند تا به تفريحات و 
سرگرمی ها و لذت های زندگی شــان برسند. درحالی كه خود 
كار فی نفسه، از اهميت زيادی برخوردار است. از حيث اخلاقی، 
كار شرافت دارد؛ چرا كه مقدمه استقلال اخلاقی است؛ يعنی تا 
وقتی شما استقلال مالی نداشته باشيد و خودتان خرج خودتان 

را درنياوريد، استقلال اخلاقی هم نخواهيد داشت.
از سوی ديگر، از حيث روانی و ذهنی نيز، كار فی نفسه می تواند 
مشکلات روانی، افســردگی و... را در ما رفع كند و اساساس 
افرادی كه مشغوليت های فراوان تری دارند، از سلامت روانی 
بيشــتری برخوردارند. از حيث اجتماعی نيز، ما همانطور كه 
از مواهب كار ديگــران در پيرامون خود بهــره می بريم، بايد 
به ديگران نيز از مواهب كاری خودمان ببخشــيم و اين، يک 
برخورد و رفتار دوطرفه است. می بينيد كه كار كردن فی نفسه، 
چقدر دارای ارزش است و اساســاً حتی خودش می تواند يک 

هدف باشد؟
در يکی از آخرين ديدارهايی كه با حجت الاسلام سيدمهدی 
طباطبايی، روحانی نام آشنا و معلم معروف اخلاق داشتيم، به 
نکته جالبی اشاره كرد. او می گفت من به دخترانم  اجبار كرده ام 
كه چيزی ياد بگيرند و الان دخترانم می توانند قاليبافی كنند. 
نکته اش هم اين بود كه هدف اصلی پول اين قضيه نيست، بلکه 
مشغول ماندن فرزندان در خانه است؛ چرا كه معتقد بود بيشتر 
غيبت ها، سخن چينی ها، معضلات اخلاقی و... از بيکاری و ذهن 

بيکار ناشی می شود.
متأسفانه وقتی نگاه شما به كار، سراســر مادی است و صرفاً 
بهانه ای برای درآوردن پول بيشتر، كم كم از كار زده می شويد. 
شوربختانه همکاران و دور و بری های زيادی را می بينم كه به 
واسطه همين نگاهی كه به فرهنگ كار دارند، دچار كارزدگی 
و كارگريزی شده اند. طبيعی اســت كه اين اتفاق هم بيفتد، 
آنها هنوز ارزش واقعی كار كردن را نشــناخته اند و معيارشان 
برای كار كردن، صرفاً معيار مادی است. نتيجه بعدی هم كه 
قابل حدس اســت: چرا من 12-10ساعت در روز كار كنم و از 
ديگری كه همين زمان را می گذارد و مثلًا 3، 2 برابر من درآمد 
دارد، كمتر درآمد داشته باشــم؟ نتايج بعدی، افسردگی های 

كاری و عدم رضايت شغلی است.
نکته بعدی هم همانی است كه گفتم؛ اينکه به  خود كار توجه 
نمی كنيم؛ به وجهه كار توجه می كنيم. شيوع همين نگاه است 
كه باعث می شود تا هم جوان ترها دنبال كارهايی با وجهه های 
بالا باشند، حتی اگر علاقه ای به آنها نداشته باشند هم افرادی 
كه در كارهای به اصطلاح سطح پايين هستند، حال و روز روانی 
خوشی نداشته باشــند و مدام احساس ســرخوردگی كنند، 
هم ديگرانی كه شــغل های به اصطلاح رده بالا دارند، دســت 
و پای شــان را گم كنند. می بينيد كه يک نکته اخلاقی ساده  
كه رعايت نمی شــود، چه نتايج اجتماعی بغرنجی با خودش 

به همراه دارد؟
حقيقت امر اينکه كار كردن فی نفسه يک ارزش است؛ حتی اگر 
درآمد كمی داشته باشــد؛ هرچند كه طبيعتاً توصيه می شود 
تا طوری برنامه ريزی كنيد كه به درآمد خوب هم برســيد اما 
نکته محوری آن است كه نگاه فرهنگی و اخلاقی به كار داشتن، 
بايد محور آسياب فرهنگ كار در ايران باشد؛ تا وقتی كه اين 
اتفاق نيفتد هم همين وضعيتی كه در حوزه كار و كارآفرينی 
می بينيم، ادامه دار خواهد بود. به قول دوست عزيزی، سرانجام 
به جايی می رســيم )كه به نظرم حتی رسيده ايم به اين نقطه( 
كه همه می خواهند مهندس باشــند و كســی دوست ندارد 
كارگر خوبی باشد و همه دوست دارند گوشه ای بايستند و فقط 
دستور بدهند. چنين فضای كسب وكاری، مشخص است كه 

روز خوشی به خودش نخواهد ديد... .

شــيون كــه از در و 
ديوار حياط همسايه 
بيرون ريخــت، پرهيب مرگ را در آســمان 
كوچــه ديديم. پنجــره ای نماند كــه زاری 
پشتش نايســتاده باشد و ســنگ و سيمان 
و آهن را ديديم كه می لرزند. ســياه پوش ها 
دور پيکــری زاری می كردند كه باكفن آمده 
بود بــرای آخرين بار هوای خانه اش بر ســر 
و صورت ســردش بنشــيند. بعد راه افتادند 
سمت قبرستان. كوچه خلوت و خانه خلوت تر 
شد. وقتی برگشــتند، كفن پوش را در جايی 
نه چندان دور باقی گذاشته بودند و زاری ها، 
مويه شــده بودند، مويه های خسته. لالايی 
غريبی با نسيم می پيچيد به در و ديوار. ديوارها 
را ســياه پوش كردند. در حياط چهارطاق باز 
ماند وفاميل و آشنا آمدند و رفتند و هر آمدن با 
اوج گرفتن صدای گريه همراه بود و اشک هايی 
كه از كاســه چشم می جوشــيد و آن سوی 
ماسک ها بر چهره ها روان می شد.  كسی نبود 
كه تاريکی و اندوه را در چهار ديوار خانه نديده 

باشد اما شب هنگام روح زندگی كم كم پديدار 
شد. چراغ های حياط روشن شدند. كودكان 
فاميل سرخوش از ديدن يکديگر دويدند دنبال 
هم و خنديدند. چند مرد تکيه دادند به ديوار، 
اول آه كشــيدند و بعد حرف زدند و سوسوی 
نارنجی يک سيگار پديدار شد. صدای به هم 
خوردن قابلمه ها از پنجره آشــپزخانه دويد 
بيرون. يکی با نگاه خيس، شير آب را باز كرد تا 
برنج بشويد.  شعله اجاق با دستی لرزان روشن 
شد. بخار از ســطح نارنجی خورش قيمه راه 
افتاد سمت سقف. بشقاب ها را از قفسه ها در 
آوردند. سفره پهن شد. چراغ ها، چراغ ها انگار 
روشن تر از هميشه بودند تا از سياهی اطراف 
خويش بکاهند. صدای صلوات فرستادن چند 
نفر می پيچيد دور آوای گريه چند نفر ديگر. 
يکی ليوان آب  قند را هم مــی زد. بغض ها در 
گلو هنوز دست و پا می زدند اما چشم ها روح 
زندگی را می ديدند كه دامن می گســتراند. 
روحی كه شکوه عجيبش در بزنگاه های غريب 

بيش از هميشه رخ می نمايد.

دغدغه

روح شکوهمند زندگی 

تقويمعدد خبر

 درخشش یک نابغه

قد متوسطی داشت، نگاهش نافذ بود و ريشی 
بلند ترکیــب چهره اش را شــرقی کرده بود. 
راجع به »استنلی کوبريک« صحبت می کنیم، 
نابغه تکرار نشــدنی تاريخ سینما و کارگردانی 
که هر فیلم اش يک اتفاق تاريخی محســوب 
می شــد و به کمال گرايی شهرت داشت. حتی 
اگر فیلم هايش را نديده باشــید، کافی است 
به چند چشــمه از کارهايش برای ساختن آنها 
توجه کنید. مثلا اينکه برای نوشتن فیلمنامه ای 
درباره ناپلئون)که فیلمش را هرگز نســاخت( 
يک کتابخانه راه انداخت و 18هزار جلد کتاب 
را زير و رو کرد و برای ساختن »باری لیندون«، 
فیلمی که می خواســت حتما در نور شــمع 
فیلمبرداری اش کند، سفارش داد دانشمندان 
ناسا برايش لنزهای مخصوص بسازند و 3ساعت 
فیلم را با نور خورشید و يا شمع گرفت. کوبريک 
پسر يک پزشک و دانش آموز معمولی مدرسه ای 
در محله برانکس نیويورك بود که يک روز با هديه 
گرفتن يک دوربین از طرف پدرش، زندگی اش 
عوض شد. او نخستین فیلمش را در سال1953 
ساخت به اسم »ترس و هوس« و در طول 46سال 
بعد فقط 13فیلم ســاخت تقريبــا در 13ژانر. 
می خواست ثابت کند اگر اراده کند، می تواند با 
هر سوژه ای يک اثر خیره کننده خلق کند و خب 
ثابت کرد. چون نمی شود به ژانر »جنگ« فکر کرد 
و »غلاف تمام فلزی« را بی خیال شد و نمی شود 
به ژانر »علمی- تخیلی« فکر کرد و »2001، يک 
اوديســه فضايی« را بی خیال شد و نمی شود 
به ژانر »وحشــت« فکر کرد و »درخشش« را 
بی خیال شد... نمی شــود کوبريک را بی خیال 
شد، شــما با يک کمال گرای ديوانه طرفید! او 
گاهی برای گرفتن يک نما 50بار برداشت می کرد 
و اين يعنی ريزبینی، يعنی وسواس و کمال گرايی 
بی حد و اندازه. شــايد به همین دلیل بود که 
هیچ کس بیشتر از يک بار با کوبريک کار نمی کرد. 
استنلی کوبريک در سن ۷0سالگی و در تاريخ 
۷مارس1999 )16اسفند13۷۷( درگذشت. با 
اينکه برخی می گويند او با مرگ طبیعی از دنیا 
نرفت، بلکه به قتل رســید، دلیل رسمی مرگ 

کوبريک اما سکته قلبی اعلام شد.

حافظ

گرم زمانه سرافراز داشتی و عزيز
سرير عزتم آن خاك آستان بودی

اين جمله آشــنا، خيلی راحت بر زبان بســياری از 
ســاده انگاران امروزی پاندمی كرونا جاری می شود: 
»فکر كردم يک ســرماخوردگی ساده است، اما بعد 
چند روز از پا افتــادم...« بله، امــا  ای كاش با همان 
نشانه های ساده و معمولی فکر می كردی كه درگير 
ويروس كوويد-19شــده ای و جان اطرافيان خود و 
مردمی كه هر روز با آنها ســروكار داری را به خطر 
نمی انداختی. اين مهم ترين و تنها راه جلوگيری از 
گسترش كرونای دردآور و كسل كننده دوره فعلی 
زندگی است؛ يعنی افراد جامعه مسئوليت پذير باشند 
و با بروز هرگونه علائمی، چند روز به خود مرخصی 
بدهند و اينقدر درگير كار دائمی و روزمرگی زندگی 
نباشند. اين يک لطف نيســت، بلکه وظيفه انسانی 
است كه همه بايد به آن احترام بگذاريم و عمل كنيم.
با نزديک شدن به روزهای شلوغ آخر سال كه در هر 
كوی و برزن، بقالی و نانوايی، فروشــگاه و پاساژ و در 

مجموع در همه مکان های عمومی، شاهد حضور انبوه 
مردم هستيم، اين خطر دنباله دار اوميکرون بيشتر در 
كمين نشسته تا خيلی ها را درگير خود كند؛ ويروس 
منحوسی كه مدام آرايش سلولی جديدی می گيرد 
تا جان انســان ها را به خطر بيندازد. واضح است كه 
تزريق دوز بوستر واكســن كرونا در مقابله با كارايی 
ويروس مؤثر اســت اما بايد درنظر داشت كه امکان 
ابتلا كماكان وجود دارد و تنهــا راه مقابله هم تکرار 
اين واژه تکراری است؛ رعايت و رعايت و رعايت. اين 
به ويژه شامل حال افرادی می شود كه در مرحله اول 
ابتلا هستند و حس بيماری دارند. لطفاً نگوييد اين 
يک سرماخوردگی ساده يا حساسيت فصلی است. 
اينجا كمی سخت بگيريد و چند روزی در خانه بمانيد 
تا خطر سرايت ويروس برطرف شود  ای انسان بيمار! 
اين عيد هر سال نزد شــما می آيد و اگر قصد جشن 
گرفتن در كنار خانواده و دوستان خود را داری، كمی 
دندان روی جگر بگذار تا امسال كه تو كرونايی شده ای 
و خوشبختانه نوع خفيف اين بيماری مهلک را هم 
گرفته ای، بگذرد و در سال های بعد با آرامش به جشن 
نوروز بپردازی. پس لطفاً آجيل و ميوه و شيرينی تهيه 

نکن، چون امسال قرار نيست كسی مهمان شما باشد. 
خودت هم جايی نرو و از نزديکانت محفاظت كن تا 

جامعه با اين نوع آگاهی شخصی در امان بماند.
داستان سفرهای نوروزی و هشدارهای مترتب بر آن 
هم كه مثل تکرار يک سريال 365قسمتی ملال آور 
است. جان انسان ها به انسان ها وابسته شده و با هر 
كوتاهی، ضربه اصلی به خانــواده و گروه كاری فرد 
مبتلا وارد می آيد. به راســتی درک اين حرف ساده 
سخت است كه اگر نشانه بيماری داريد، لطفاً در جمع 
ظاهر نشويد و به سفر نرويد؟ متأسفانه ساده انگاری 
پاندمی كرونا هم دچار معضل همه گيری شــده و 
به نظر می رسد كه سفيدنمايی كرونايی در روزهای 
تعطيل نوروز1401آسيب های جدی به مردمی وارد 
می آورد كه فکر می كنند همه چيز تمام شده است تا 
اين ويروس بی جان به تاريخ خطاهای بشری سنجاق 
شــود. حالا دولت ها اصلی ترين وظيفه خود يعنی 
واكسيناسيون سراسری و البته تلاش برای اجرای 
پروتکل ها را به انجام رســانده اند و ديگر نوبت مردم 
است كه با رعايت چند مورد ساده خودشان را از شر 

نحوست كرونا نجات دهند.

راه رفتن خوب است. هميشه خوب بوده است. 
هميشــه به درد می خورد. وقتی كه فقيری و 
كرايه تاكسی، گران تمام می شود. وقتی ثروتمندی و چربی های بدنت با راه رفتن 
آب می شود. اگر بخواهی فکر كنی می توانی راه بروی. اگر هم بخواهی از فکر خالی 
بشوی باز هم بايد راه بروی. برای احساس كردن زندگی در شلوغی خيابان ها بايد 
راه بروی و برای از ياد بردن آزار و بی مهری مردم باز هم بايد راه بروی. وقتی جوانی. 
وقتی پيری. وقتی هنوز بچه ای. هر توقف يعنی يک چيز خوشــمزه و برای توقف 

بعدی بايد راه رفت.

پــال: »در روز رســتاخيز، زمانی كــه با خدا 
روبه رو می شــم و اون می پرســه چرا يکی از 

معجزه هاش رو كشتم، من چی بگم؟ بگم مربوط به كارم بود؟ كارم؟«
جان كافی: »تو به خدا می گی اون يه لطف بود كه كردی. من می دونم كه نگرانی و 
داری آزار می بينی. من می تونم حسش كنم. اما شما نبايد در اين  باره كاری كنيد. 
من خودم می خوام كه انجام بشــه و به پايان برسه. من می خوام. خسته ام رئيس. 
خسته ام از اينکه تمام راه تنهام. تنها مثل يه گنجشک توی بارون. خسته ام از اينکه 
هرگز كسی رو نداشتم كه بگه كجا می ريم، از كجا می آييم و يا چرا می ريم. بيشتر از 
مردمی خسته ام كه همديگه رو آزار می دن. خسته ام از تمام دردهايی كه می شنوم 
و حس می كنم. كه هر روز بيشتر می شن. درست مثل اينه كه خرده های شيشه 

توی سرمه، برای هميشه. می تونين متوجه بشين؟«
پال: »آره، جان. گمون كنم بتونم.« 

بوک مارک

ديالوگ

فریبا وفی

فرانک دارابونت

پرنده من

مسیر سبز

و  بچه مگه خــواب 
خوراك نداری؟مگه از 
صبح توپ کوبیدی به 
در پارکینگ خانه های 
مردم خسته نشدی؟! بعدازظهر بزرگ تر ها مشغول استراحت هستند.يک همسايه 
ديگر هم از پنجره ســاختمان روبه رو با يک زير پیراهن و موهای ژولیده بیرون 
می آيد و تمام گفته های اين همسايه را بدون اينکه بداند موضوع چیست تأيید 
می کند. دو نفری شروع کرده اند به بمباران شخصیت بچه های محل. آنها دارند به 
در پارکینگ های اين دو همسايه که حکم دروازه های فوتبال دارد با توپ دولايه 
پلاستیکی شلیک می کنند. بماند اين داستان فقط يک روز از روز های دهه 60 و 
۷0 بود. نمیدانم چرا با تمام اين مشکلات ما بچه های آن زمان هر روز اين سناريوی 
تکراری را اجرا می کرديم و بالاخره آن همسايه ها هم که جزو داستان بودند و برای 
خود نقش قابل احترامی داشتند با ما کنار می آمدند. بسوزد پدر الگو نداشتن ما 
که دلمان خوش بود به اين همسايه های الگو و روزگار چرخید و ما بازيگر های نقش 
بچه های فوتبالی بعد از 20ســال قرار شد نقش های آن همسايه ها يا بزرگتر های 
قديم را بازی کنیم.  بچه های جديد در پارکینگ خانه ما را به عنوان دروازه هايشان 
انتخاب کردند. چه محشری چه توپ بازی، هر از چند گاهی از سر کار می آمدم با 
آنها دو تا پاس کاری می کردم اما زندگی آن قدر جلوی بازيگری ما را گرفت که حتی 
نتوانستیم از پنجره به آنها نگاه کنیم.اينک که 48سال دارم و 2فرزند، دقت کردم 
نزديک به 15سال است ديگر هیچ بچه ای در پارکینگ هیچ خانه ای را برای توپ 
بازی اش انتخاب نمی کند چه برسد به خانه ما ولی همین جا به شما قول می دهم که 
اگر برگردنند و در خانه ما را انتخاب کنند با شیرينی آنها را ياری می کنم و از اينکه 
افتخار داده اند و در پارکینگ خانه ما را در بین اين همه در انتخاب کرده اند تشکر 

می کنم. البته اگر گوشی های هوشمند دست از سر بچه ها بردارد.

امان از در پارکینگ 

عیسی محمدی
روزنامه نگار

 شهنام صفاجونگاه
روزنامه نگار

داستان
 علی شیدايیوارده

مریم ساحلی

آخر مصور

    اثر : اسد بینا خواهی

برف و دام؛ يک چوپان در وان ترکیه/ عکس: رويترز

فراخوان
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بار مسائل اقتصادی 
بر دوش کودکان

درآمد کم خانواده می تواند مانع رشد شناختی 
کــودکان و توانایی آنها برای یادگیری شــود. 
تحقیقات نشــان داده  که قــرار گرفتن مداوم 
در معرض اســترس اقتصادی می تواند به رشد 
کودک آسیب بزند. وقتی والدین بیکار هستند 
یا درآمدشان پایین اســت، ممکن است برای 
برآورده کردن اساسی ترین نیازهای فرزندانشان 
)غذا، مســکن ایمن، مراقبت های پزشــکی و 
مراقبت از کودکان( با مشــکل روبه رو شــوند. 
انجمن روانشناســی آمریکا در گزارشي اعلام 
کرد که گرسنه بودن، بی خانمان بودن یا داشتن 
مشکلات بهداشــتی، موانع بزرگی را در مسیر 
موفقیت کــودکان در مدرســه ایجاد می کند. 
براســاس این گزارش کودکان پیش دبستانی 
کم درآمــد مهارت هــای شــناختی و کلامی 
ضعیف تری از خود نشــان می دهنــد؛ زیرا در 
معرض اسباب بازی ها، کتاب ها و سایر تجربه ها 
- با محرک کمتر- قرار می گیرند. والدین فقیر 
نیز تمایل دارند به مراقبــت از کودک در خانه 
تکیه کنند؛ جایی که کیفیت و میزان توجهی 
که کودکان دریافت می کنند از امکانات حرفه ای 

پایین تر است.
برای بررسی نحوه مدیریت فشارهای اقتصادی 
در زندگــی کــودکان، نظر ســاجده ودودی، 

روانشناس کودک را جویا شدیم:
ایجاد »محدودیت های سالم« موضوعی است 
که در تربیت کودکان مورد توجه قرار می گیرد؛ 
چراکه هر انسانی با 5نیاز اساسی به دنیا می آید 
و یکی از این نیازهــا مربوط به محدودیت های 
سالم اســت. با توجه به اینکه هم اکنون شرایط 
اقتصادی از قابلیت پیش بینی پذیری برخوردار 
نیست، ما نیاز به یک دستورالعمل داریم تا در 
برابر آســیب های این تغییرات از ما محافظت 

کند.
تجربه به ما نشان داده اســت که افراد به شکل 
خواسته یا نخواســته و در جمع های مختلف 
در معــرض گفت وگوهایی با موضــوع گرانی 
قــرار می گیرند و اجتناب ناپذیر اســت که این 
گفت وگوها به گوش کودکان نرسد. کودکان با 
شنیدن این صحبت ها ممکن است که نگران و 
دچار هراس شوند و حتی هنگام خرید، متوجه 
می شویم که برخی از کودکان دست به حساب 
و کتاب می زنند؛ از ســوی دیگر اگر در رابطه با 
مســائل اقتصادی در خانه بحثی ایجاد شود، 
کودکان با هراس های بیشتری روبه رو می شوند.

در چنین شــرایطی راهکارهایــی وجود دارد 
و باید به خاطر داشــته باشــیم که قرار نیست 
اتفاقات جــاری زندگی به طــور کامل از ذهن 
کودک دور نگه داشته شود؛ چراکه این خواسته 
امکان پذیر نیست؛ بنابراین زمانی که کودکان، 
 صحبتی در رابطه با گرانی و مســائل اقتصادی 
می شنوند، والدین باید به اندازه درک کودک، 
مســائل را توضیح بدهند؛ به عنوان مثال پدر و 
مادر می توانند به فرزندشان بگویند که درست 
است خرید سخت تر و گرانی بیشتر شده است 
یا ما به عنوان والدین به خاطر مسائل مالی با هم 
بحث کردیم، اما ما به انــدازه کافی پول داریم 
و می توانیم برای وســایلی که تو می خواهی با 
یکدیگر برنامه ریزی کنیــم. از این نقطه به بعد 
وارد مرحلــه ایجاد »محدودیت های ســالم« 
می شویم؛ به عبارت دیگر اگر خانواده میلیاردر 
هم باشند باید برای فرزندشان قاعده و قوانین 
خاصی بــرای نیازهای مالی بگذارنــد. باز هم 
تأکید می کنم که لازم اســت به کودک گفته 
شود که یک مقدار شرایط سخت شده است، اما 
ما می توانیم کنار هم باشیم و به اندازه کافی پول 

داریم تا زندگی مان را بگذرانیم.

 کودکان باید در جریــان اخبار اقتصادی 
قرار بگیرند؟

بهتر اســت که کودکان اطلاعاتی در این رابطه 
به دست نیاورند، اما واقعیت این است که تا چه 
حد می توان این خواســته را اجرایی کرد؟ این 
خواسته ایده آل است؛ چراکه مسائل اقتصادی 
با تمام لحظــات خانواده ها گره خورده اســت 
و زمانی روحیه والدین تا ایــن حد تحت تأثیر 
شرایط اقتصادی است، نمی توان انتظار داشت 
که کودکان هیــچ اطلاعاتــی دریافت نکنند؛ 
بنابراین بهتر اســت که واقع بین باشیم و قبول 
کنیم که کودکان در هر صورت در جریان این 
اخبار قرار می گیرند، اما والدین باید این اخبار را 
کنترل کنند و به کودک اطمینان خاطر بدهند 

که مشکلی برای او رخ نخواهد داد.

 اثر مسائل اقتصادی بر کودکان
در رویکرد طرح واره درمانی یک تله شخصیتی 
به نام »تله آســیب پذیری نســبت به خطر« 
وجود دارد و زمانی که کــودک در برابر اخبار 
قرار بگیرد، باید بدانیم که او را در یک شــرایط 
بی ثبات قرار می دهیم. این اخبار می تواند شامل 
مسائل اقتصادی، اجتماعی و... باشد. این تله در 
کودکان شکل می گیرد و کودک با این تله بزرگ 
می شــود. چنین کودکانی مدام نگران هستند 
که اتفاق بدی برای آنها رخ خواهد داد؛ بنابراین 
نخستین وظیفه والدین می تواند این باشد که به 
کودک اطمینان بدهند حتی اگر دچار مشکل 
شود، پدر و مادر برای محافظت و مراقبت کنار 
او هستند. درواقع والدین به کودک می گویند 
شاید ما نتوانیم تمام مشــکلات را برای تو حل 
کنیم، اما ما کنارت هســتیم و مسائل را با هم 
حل می کنیم؛ بنابراین با استفاده از »محدودیت 
سالم« و »اطمینان خاطر« می توان آسیبی که 
به دلیل فشــارهای اقتصادی به کودکان وارد 

می شود را کاهش داد.

جامعه 
کودکان  

مدرسه را به خانه برده اند

کرونا باعث شــد تا آموزش شــکل جدیدی 
به خود بگیرد و دانش آموزان به جای حضور در 
کلاس های درس، در خانــه »حاضری« بزنند، 
اما آموزش مجازی تنها شــیوه ای نبود که با 
تکیه بر حضور کــودکان در خانه به پیگیری 
آموزش پرداخت؛ از ســال ها پیش، جسته و 
گریخته نام شیوه آموزشی home school یا 
home schooling که ترجمه فارسی آن همان 
تحصیل در خانه است، از جانب تعداد اندکی از 
خانواده ها مورد توجه قرار گرفته بود؛ پدیده ای 
که به واسطه کرونا محل سؤال و جست وجوی 
خانواده های بیشتری شد. در این شیوه، والدین 
به تنهایی یا با کمک معلم های خصوصی خواندن، 
نوشتن و... را به کودک یاد می دهند. نکته مهم در 
این شیوه آموزش این است که باید تلاش شود 
تا تمام موارد آموزشی متکی بر علایق کودکان 
باشد. این شیوه در ســطح جهانی نیز از سوی 
عده ای مورد توجه قرار گرفته و با نظرات موافق 
و مخالف همراه شده است. در ایران نیز آموزش و 
پرورش به عنوان مرجع رسمی تحصیل این شیوه 
را به دلیل دربرگیری اندک، نه تنها به رسمیت 
نمی شناسد، بلکه مانند بسیاری از منتقدان، 
حذف تعاملات اجتماعی را به عنوان نقطه ضعف 

اساسی این شیوه ذکر می کند.
بررســی بعضی صفحات مجازی مرتبط با این 
موضوع، نشان از این واقعیت دارد که سؤالات 
و علاقه عده ای از والدین درباره چنین شــیوه 
آموزشی قابل توجه اســت. در این صفحات 
خانواده های ساکن در اســتان های مشترک 
به دنبال یافتن افراد هم استانی و علاقه مند به 
شیوه »تحصیل در خانه« هستند تا با تشکیل 
گروه های کوچک و استخدام معلم خصوصی 
از این شیوه تحصیلی اســتفاده کنند. مریم، 
مادر پسری 11ساله اســت که به عنوان یکی از 
Homeschool� )پیشگامان تحصیل در منزل 
ing( شناخته می شود. برای بررسی این پدیده با 
او گفت وگو کردیم تا بدانیم چرا والدین به چنین 
شیوه آموزشــی علاقه مند می شوند و چطور 
مدرک تحصیلی از آموزش و پرورش دریافت 
می کنند؟ مریم در تمام گفت وگو تأکید داشت 
که این شیوه مسیر سختی را پیش پای والدین 
می گذارد و افراد نباید تحت تأثیر دیگران، دست 

به این انتخاب بزنند.

چه اتفاقی باعث شد تا شما این شیوه 
تحصیل را برای فرزندتان انتخاب کنید؟ 

صادقانه باید بگویم که فرزند من اگر در هر کشور 
دیگری به دنیا می آمد، من همین شیوه را انتخاب 
می کردم و به نظرم ساختار آموزشی در مدرسه برای 
نســل های جدید قابل قبول نیست و باید تغییرات 
جدی در آن اعمال شود، اما این اتفاق در کشورهای 
مختلف ازجمله ایران رخ نداده است و هنوز شیوه 

آموزش سنتی استفاده می شــود؛ به همین دلیل 
ترجیح دادم تا از این راه برای آموزش پسرم استفاده 

کنم.
 پســر شــما از چــه دوره ای از

 home schooling استفاده کرد؟ شما از معلم 
خصوصی برای تدریس کمــک گرفتید؟ چه 

برنامه ای داشتید؟
من از معلم خصوصی کمک نگرفتم و از همان کلاس 
اول تا الان که پسرم کلاس پنجم است، به این شیوه 
تکیه کردم. اگر از هر خانواده ای که مانند من در این 
مسیر قرار دارد،  بپرسید که چه سیاستی را درنظر 
گرفته بودند، جواب مشخص است؛ اینکه در همان 
ابتدای راه هیچ سیاست و برنامه مدونی وجود ندارد.  
خانواده ها وارد این مسیر می شوند و بعد از چند سال 
تجربه به این نتیجه می رسند که چطور با فرزندشان 
برای آموزش تعامل برقرار کنند. در واقع این شیوه 
آموزش شخصی سازی می شــود. هر دانش آموز و 
خانواده ممکن است مباحث درسی و شیوه تدریس 
متفاوتی را در پیش بگیرند؛ البتــه این مربوط به 
افرادی است که خود مسئولیت آموزش را برعهده 
می گیرند و داشتن معلم خصوصی کمي داستان را 

متفاوت می کند.
یعنی هر خانواده ای ممکن اســت 
درس های متفاوتی را به فرزندش آموزش بدهد؟

بله! اصلا آموزش در منزل شبیه به یکدیگر نداریم. 
یک خانواده ممکن است که تأکید خاصی بر درس 
ریاضی داشته باشــد، اما خانواده دیگر با توجه به 
علاقه فرزندش، درس علوم را بیشــتر مورد توجه 
قرار دهد. هر یک از والدین براســاس ویژگی های 
خانواده، فرزندشان و وقت آزادی که دارند، می توانند 
مدل درسی برای فرزندشــان انتخاب کنند. نباید 
فراموش کرد که علاقه بچه ها نخستین و مهم ترین 

نکته است.
بحث هزینه شد، به ما بگویید که این 

شیوه تحصیل چه هزینه هایی به همراه دارد؟
این شیوه تحصیل هزینه های بالایی دارد، اما باز هم 
به مادر و پدر مربوط می شود که تا چه حد در تدریس 
به فرزندشان فعال باشــند. اگر پدر و مادر حوصله 
تعامل با کودک را ندارند باید از معلم های خصوصی 
اســتفاده کنند و این مدل هزینه های زیادی را به 
همراه دارد، اما اگر پدر و مادر توانایی و علاقه تدریس 
به کودکشان را داشته باشند، این هزینه ها حذف یا 
کم می شود. پدر و مادر باید استعداد فرزندشان را 

کشف و براساس آن عمل کنند.
خانواده هایی مثل شما، کدام یک از 

دروس مدرسه را به بچه ها آموزش می  دهند؟
2شــیوه برای دانش آموزانی که به این شیوه درس 
می خوانند، تعریف شــده است، یک شــیوه به نام 
 un school و شــیوه دیگر به نام home school
است که پسر من به شــیوه دوم تحصیل می کند. 
در این شیوه به هیچ وجه کتاب ها و مباحث درسی 
مدرسه آموزش داده نمی شــود. من فقط ریاضی 
را با پســرم کار می کنم؛ چون درس ریاضی نیاز به 
یادگیری قدم به قدم دارد. من می خواهم پســرم 
مدرک دیپلم را بگیرد و اگر خواســت در دانشگاه 

ادامه تحصیل بدهد، دچار مشکل نشود.
پس شما در دوره ابتدایی درس هایی 

مانند ریاضی و فارسی را یاد دادید؟
بله! اما همه این آموزش ها با تکیه بر کتاب هایی غیر 
از کتاب های مدرسه بود؛ مثلا خواندن و نوشتن را 

فقط از طریق کتاب داستان به پسرم یاد دادم.
این آزمون و خطا، یادگیری کودک 
را با مشکل مواجه نمی کند؟ چه تضمینی وجود 
دارد که تبعات این شیوه آموزش -که هیچ برنامه 

مدونی هم ندارد- بیشتر از مزایایش نباشد ؟ 
به همین دلیل است که می گوییم والدین علاقه مند 
بــه این شــیوه تحصیل، بایــد خیلــی مطالعه و 
جست وجو کنند تا از راه های مختلف سؤال هایشان 
را از افرادی که تجربه دارند، بپرسند. والدین در این 
شیوه باید فعال و همیشه در حال یادگیری باشند. 
مدرسه خانگی در کشورهای مختلف وجود دارد، اما 
هیچ وقت شکل و شمایل رسمی به خود نگرفته است؛ 
پس هنوز نمی توان انتظار راه مشخص از آن داشت؛ 
بنابراین اگر پدر و مادر از یک سو علاقه به آموزش 
خانگی دارند، اما از سوی دیگر برای کلاس خصوصی 
یا تدریس از جانب خودشان وقت نمی گذارند، باید 
بدانند که فرزندشان را در سردرگمی عجیبی قرار 
می دهند. تمام والدین نمی توانند وارد این مســیر 

شوند.
با توجه به اینکه شــما با افرادی که 
خواهان استفاده از این شیوه آموزشی هستند، 
تعامل دارید، آیا می تــوان گفت که در دوران 
کرونا میزان تمایل خانواده ها برای استفاده از 

این شیوه آموزشی افزایش یافته است؟
در دوران کرونا افراد بسیاری با من تماس گرفتند 
تا من راهنمایی شان کنم. افرادی زیادی با واسطه 

به من معرفی شدند و مرا پیدا کردند تا از جزئیات 
مسیری که رفته ام مطلع شــوند و نکته جالب این 
اســت که خیلی از این افراد گزینه مدرسه خانگی 
را برای تحصیل فرزندانشان انتخاب کردند. شاید 
اغراق نباشد که بگویم من مانند مشاوری شده بودم 
که هر هفته چند نفر از اســتان های مختلف با من 
تماس می گرفتند. این راه چندان آسان نیست، من 
آن را به هر فردی پیشنهاد نمی کنم و هر کس که 
با من تماس می گیرد، تلاش می کنم تا سختی ها و 

فواید کار را به افراد بگویم.
کرونــا و آموزش مجازی باعث شــد تــا بعضی از 
خانواده ها متوجه شــوند کــه توان آمــوزش به 
فرزندشــان را دارنــد و به عبارتــی »از پــس کار 
برمی آینــد«. خیلی از افراد با آمــوزش خانگی در 
حد نام آشنا بودند، اما شــرایط جدیدی که کرونا 
پدید آورد، مثل یک موتور محرک عمل کرد و باعث 
شد تا آنها به فکر بررسی گزینه های دیگر تحصیل 
بیفتند. بسیاری از والدین می گویند حالا که کرونا 
تجربه ای نزدیک به آموزش خانگی را در اختیار ما 
قرار داده اســت، خب، بهتر است که از این فرصت 

استفاده کنیم.
در این مدت چند نفر با شما تماس 

گرفتند و وارد این مسیر شدند؟
نزدیک 30نفر با من تماس گرفتند و وارد این مسیر 
شدند. رصد صفحات مجازی فعال در این حوزه، این 
واقعیت را گوشــزد می کند که تعداد خانواده هایی 
که در حال تحصیل به این شیوه هستند، در حال 
افزایش است و من همیشــه از خودم می پرسم که 
آموزش و پرورش تا چه زمانی می خواهد این شیوه 

تحصیل را نادیده بگیرد.
از نظر شما اینکه افراد زیادی جذب 

این شیوه تحصیل شوند،  اتفاق مثبتی است؟ 
من فکر می کنم این اتفاق خیلی مثبت نیســت؛ 
چون مدرســه خانگــی در کشــورهای دیگر با 
همکاری مــدارس همراه می شــود و افراد بدون 
مشکل می توانند امتحان بدهند، اما در ایران این 
نگاه مثبت وجود ندارد و زمانی که مدرسه خانگی 
مطرح می شود، مسئولان آموزش و پرورش جبهه 

مي گیرند.
خب، بخشی از این جبهه گیری به 
این دلیل است که ایران از نظر تنوع مدرسه 
بسیار گسترده اســت و پذیرش این شیوه 
آموزش بــا تمام اما و اگرهایــش در نتیجه، 

می تواند سخت باشد. از سوی دیگر این شیوه 
آموزش از نظر آموزش و پرورش آنقدر گسترده 
نیست که این وزارتخانه بخواهد وارد میدان 

شود.
بســیاری از مســئولان از شــیوه نادیده گرفتن 
برای کمرنگ شــدن آموزش خانگی اســتفاده 
می کنند، اما واقعیت این اســت که این شیوه در 

حال گسترش است.
بچه هایی که به این شیوه تحصیل 

می کنند، چطور مدرک تحصیلی می گیرند؟
 متأســفانه والدین بایــد در پایان هــر دوره به
آموزش و پرورش دروغ بگوینــد؛ به عنوان مثال 
من باید بعد از اینکه دوره ششــم پسرم تمام شد 
به آموزش و پرورش بروم و یک نامه برای آزمون 

کلاس ششم بگیرم.
شما برای این 6ســال غیبت چه 

دلیلی می آورید؟
براســاس تجربه دیگــر والدین بایــد گفت که 
والدین بازخواســت می شــوند که در این 6سال 
چرا دانش آموز به مدرســه نیامده است و عده ای 
می گویند کــه در ایران نبودند یــا کودک بیمار 
بوده است. هر خانواده ای به ترفندی این مرحله 
را می گذراند و می تواند مدرک پایان دوره اول را 
بگیرد. بچه ها باید 3درس ادبیات، علوم و ریاضی را 
برای گرفتن مدرک متوسطه اول امتحان بدهند و 
وقتی قبول شدند، آموزش و پرورش نامه می دهد 
که این دانش آموزان در هر مدرسه ای می توانند 
ثبت نام کنند، اما والدیــن علاقه مند به آموزش 
خانگی باز هم بچه را به مدرســه نمی فرستند تا 

پایان دوره بعد که باید باز این کار را تکرار کنند.
با توجه به اینکه شما با خانواده های 
مختلف علاقه مند به این شــیوه تحصیل در 
ارتباط هستید، به نظرتان بیشتر کدام طبقه از 

جامعه به این شیوه علاقه دارد؟
بیشــتر خانواده های طبقه متوســط رو به بالا از 
آموزش خانگی استفاده می کنند، اما در این میان 
هستند خانواده های با سطح درآمدی پایین تر که 
فرزندشان در خانه آموزش می بیند و به جای آنکه 
هزینه های زیادی صرف کلاس خصوصی کنند، 
از کلاس هــای کانون پرورش فکــری که قیمت 
مناسبی دارند، استفاده می کنند و در کنارش پدر 

و مادر زمان زیادی برای بچه ها می گذارند.
دانش آموزی است که به دبیرستان 

رسیده باشد؟
هنوز نه! چون این شیوه خیلی نوپاست و بیشتر 
افراد در مقطع متوســطه اول یا ابتدای متوسطه 

دوم هستند.
به نـظـــر شمـــا آمـــوزش 
در خانــه بــه گزینــه ای برای چشــم 
و هم چشــمی تبدیــل شــده اســت؟

متأســفانه بعضی ها فکــر می کننــد که چون 
آموزش خانگی با کلاس و مد شــده است، پس 
ما که پول داریــم باید به این ســمت برویم، اما 
این کار اشــتباه اســت و اگر فردی بــا این نگاه 

وارد شود، شــک نداشته باشد 
کــه فاجعه می آفرینــد؛ چون 
اصلا مســیر راحتی نیســت.
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لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

کانادا 

کشوری است که براساس 
آمار موجود در سال2016 
حدود 60هزار کودک را 
به شیوه تحصیل در خانه، 
آموزش داد. آموزش در 
خانه در هر استان کانادا 

قانونی است.

آمریکا 

حــدود 2.5میـلـــیون 
تحصیلکرده هوم اسکولینگ 
)home schooling( در 
این کشور ثبت شده است 
و قانون در این رابطه در هر 

ایالت متفاوت است.

آلمان

این شــیوه آمــوزش را 
غیرقانونی دانسته است و 
تنها در مواردی استثنایی 
که ادامه حضور در مدرسه 
باعث ایجاد مشقت برای 
کودک می شود، موافقت 

کرده اند.

روسیه

قوانین خاصی در این رابطه 
دارد و هر کودکی که در خانه 
تحصیل می کند باید در یک 
مدرسه دارای مجوز دولتی 
ثبت نام شــود )و نیازی به 
قبولی در امتحانات سالانه 
نیست. کودکانی که در خانه 
تحصیل می کنند از مدرسه 
دیپلــم دریافت می کنند. 
براساس آمار موجود حدود 
50 تا 100هزار کودک به این 
شــیوه در روسیه آموزش 

دیده اند.

گزارشی درباره پدیده نادر »تحصیل در خانه« که پس از شیوع کرونا در حال رشد میان خانواده های ایرانی است

تبعات منفی »تحصیل در خانه« بیش از فوایدش است
احد نویدی، عضو پژوهشگاه مطالعات تعلیم و تربیت وزارت آموزش و پرورش/ تحصیل در خانه یا home schooling به شکل بسیار کمرنگی 
در دوران پیش از کرونا رایج بود و در دوران کرونا برخی از خانواده به دلیل اجبار به این شیوه تحصیل تمایل پیدا کرده اند؛ به عبارت دیگر چون 
به دلیل کرونا، دانش آموزان در خانه بودند، تعداد اندکی از والدین مجبور شدند از این شیوه استفاده کنند، اما این پدیده خیلی رایج نیست. شاید 
بهتر است به راحتی بگویم که یک اقلیت اندکی از این شیوه برای تحصیل فرزندشان استفاده می کنند و اکثریت قریب به اتفاق مردم، خواهان 
استفاده از سیستم آموزشی رسمی کشور هستند. بنده خیلی سراغ ندارم که افراد به این شیوه روی آورده باشند. تعداد محدودی که ممکن 
است فرزندشان دچار بیماری باشد یا سایر مشکلات به این راه رفته اند. درواقع باید قبول کنیم که هر چند این پدیده وجود دارد، اما چندان 
گسترده نیست. در کشورهای دیگر نیز تحصیل در منزل یکی از گزینه هایی است که ممکن است اقلیت خاصی به سمت آن کشیده شوند، اما 
تصور من این است که این شیوه در فرهنگ ما می تواند مخرب باشد؛ چراکه مدرسه تنها به این محدود نمی شود که بچه ها اطلاعات را دریافت و 
کتاب های درسی را حفظ کنند، مدرسه محلی برای تعامل کودکان است. هم اکنون نیز هر چند تا حد زیادی تعامل حضوری حذف شده است، اما 
این تعامل اجتماعی هنوز در کلاس های درس باقی است. متأسفانه برخی از خانواده ها گمان می کنند با فرستادن فرزندشان به کلاس های خارج 
از مدرسه می توانند مشکل کاهش تعاملات اجتماعی را پوشش دهند، اما آن کلاس ها هم با تعداد کم و تنوع محدود فرهنگی برگزار می شود؛ 
بنابراین خیلی نمی توان به این راه حل ها تکیه کرد و اگر بخواهیم نگاهی عمومی داشته باشیم، باید بگوییم که مدرسه ارجح است؛ حتی اگر 
مدرسه در بحث آموزش ضعیف باشد؛ چون بچه ها در مدرسه نکاتی را یاد می گیرند که امکان یادگیری آن در خارج از این چارچوب وجود دارد. 

در نهایت اینکه عوارض منفی home school بیش از دستاوردهایش است.

نکته

منبع: انجمن حقوقی تحصیل در خانه

سکته اینترنت ایران 
در جنگ اوکراین

مترو؛ ستون فقرات 
حمل ونقل عمومی پایتخت

 نداشتن پهنای باند رزرو کافی 
باعث اختلال مجدد اینترنت شد

بررسی وضعیت متروی پایتخت به بهانه 
بیست وسومین سالگرد تأسیس این شبکه انبوه بر

اواسط تا اواخر 
قرن بیستم

برخــی افــراد در مورد 
کارایی و پایداری یادگیری 
در مدرسه تردید کردند، 
که بــه افزایــش تعداد 
دانش آموزان تحصیلکرده 
در خانه، به ویژه در قاره 
آمریکا و برخی کشورهای 

اروپایی منجر شد.

 کرونا

موجب شد تا بسیاری از 
دانش آموزان از سراســر 
جهان به دلیــل خطرات 
ناشــی از ایــن ویروس 
مجبور به تحصیل در خانه 
شــدند. با این حال، این 
بیشتر در قالب آموزش از 
راه دور به جای تحصیل در 

خانه اجرا شد.

 منتقدان

که  هســتند  معتقــد 
کودکان به دلیل تحصیل 
در خانه، ممکن است که 
مهارت هــای اجتماعی 
داشــته  ضعیف تــری 
باشند. عده ای نیز نگران 
این هستند که برخی از 
والدین مهارت های لازم 
برای راهنمایی و مشاوره 
فرزندان خود را در زمینه 
مهارت هــای زندگــی 

نداشته باشند.

سال 2016

 دورانی بود که نزدیک به 
یک تا 2درصد از کودکان 
آمریکای شمالی در خانه 

آموزش می دیدند.
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 رئیس جمهور روز پنجشــنبه در نخستین جلسه 
رفاه و تامین اجتماعی دولت ســیزدهم ریشه کن 
کردن فقــر مطلــق را اولویت کوتاه مــدت دولت 
دانست. همچنین اعلام کرد تمام برنامه های دولت 
باید دارای پیوســت عدالــت و محرومیت زدایی 
باشــند. حجت الله عبدالملکی، وزیــر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی نیز اعلام کرده کــه »برنامه رفع 
فقر مطلق از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم 
در وزارت کار آغاز شــده اســت. همچنین سامانه 
جامع رفاه ایرانیان برای دهک بندی و اطلاع دقیق 
و به روز از وضعیت رفاهی مــردم در حال تکمیل 
اســت.« عزم دولت در مســیر حفظ سرمایه های 
انسانی و اجتماعی درحالی است که مسئله فقر در 
ایران معاصر یکی از چالش های اساسی پیش روی 
سیاستگذاران بوده است. یکی از آسیب های اساسی 
برنامه های فقرزدایی در ایران از گذشــته تا کنون، 
فقدان یــک اراده ملی برخاســته از درون دولت، 
ملت، بخش خصوصی و  نهادهــای مدنی بوده که 
باعث شده است نحوه برخورد با این پدیده به دلیل 
عدم اجماع میان صاحب نظران درخصوص چیستی 
فقر و راه های درمان این بیماری اجتماعی، ناکارآمد، 
متعارض و پیچیده باشد. همچنین نبود برنامه واحد 
و یکپارچه و مورد اجماع فقرزدایی باعث شــده تا 
برخی برنامه های اجرایی غیرهدفمند بوده و حتی 

به تعمیق فقر بینجامد.

باورهای متفاوت از فقر مطلق 
چنین رویکردی در برنامه های توسعه کشور باعث 
شــده تا صرفا به احکام دســتوری بدون توجه به 
ابعاد آن بســنده شود. همین مســئله باعث شده 
که دیدگاه های متناقضی نیز نسبت به عزم دولت 

سیزدهم منعکس شود؛ ازجمله اینکه دولت درک 
درستی از فقر مطلق و نسبی ندارد یا برنامه ای برای 
فقر لایه ای و پنهان در جامعه نمی تواند تدوین و اجرا 
کند؛ به عبارتی عده ای این اقدام دولت را پوپولیستی 
می خوانند و نهاد اجرایی را قادر به تبیین برنامه ها 
در این حوزه تصور نمی کنند. به عنوان نمونه آلبرت 
بغزیان، استاد دانشگاه معتقد است که »در ایران و 
با چنین شــرایطی امکان حذف فقیر یا فقر مطلق 
وجود ندارد؛ مگر اینکه ثبــات قیمت ها رخ دهد و 
شغل برای افراد به صورت تضمین شده ایجاد شود 
و دولت اعلام کند که حتما بیمه بیکاری می دهد و 
پرداخت کند؛ دولت بگوید حتما قیمت ها را حفظ 
می کند و این کار را حتما انجام دهد.« با این حال 
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت سیزدهم 
اعلام کرده که »یک راهبرد کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمدت تدوین خواهد شد تا در 3برنامه مختلف 
بتوان گام به گام مســئله فقر مطلــق را حل کرد؛ 
بنابراین وزیر رفاه بــا همکاری بخش های مختلف 
و حمایت ســازمان برنامه و بودجه و کمیته امداد 
امام خمینــی)ره(، بنیاد مســتضعفان و نهاد های 
حمایتی و مردمی در این برنامه فعال می شــوند.« 
دی ماه سال جاری نیز حیدرعلی نوری، دبیر ستاد 
بودجه۱۴۰۱ با اشاره به حمایت های دولت از تولید 
و اشتغال و رفع فقر مطلق گفته بود که »این امر با 
تشکیل صندوق پیشرفت و عدالت ایران به صورت 
ملی و اســتانی انجام خواهد شــد و بدین منظور 
۱۵۰هزار میلیارد تومان منابع درنظر گرفته شده 

است.«

بایسته هایی برای دولت
در اینکه دولت درک درســتی از فقر دارد، شکی 
نیســت، اما اینکه دولت چگونه خــود را مکلف به 
سیاستگذاری جامع برای فقرزدایی می کند ناشی 
از توجه به سرمایه های انسانی و اجتماعی است که 
درصورت بی توجهی سخن از فقرزدایی امری موهوم 

است. به طور کلی سیاست های بازتوزیع درآمد در 
همه کشورها اجرا می شود تا سطوحی از توسعه یا 
بهبود سطح معیشت حاصل شــود. اینها همه در 
مسیر اهداف توسعه انســانی و حفظ سرمایه های 
اجتماعی اســت که از ابتدای دولت سیزدهم روی 
آن تمرکز شده است؛ ضمن اینکه در قانون اساسی 
نیز به وضوح اهداف فقرزدایی دنبال شــده است و 
باید طبق قانون دهک هــای ضعیف مورد حمایت 
قرار بگیرند؛ درحالی که در دولت گذشــته به دلیل 
غلبه مشی سیاسی به روحیه جهادی و اجتماعی 
توجه به این موضوع کم شد تا آنجایی که وضعیت 
کنونی را به وجود آورد؛ بنابراین نگاه کارشناسان و 
صاحب نظران این است که دولت سیزدهم نه تنها 
خود را باید مکلف به تدوین برنامه های سیاســتی 
در حوزه فقرزدایی بکند که باید سیاست های توزیع 
درآمد را به درستی اجرا کند. ابراهیم رزاقی، استاد 
دانشگاه در این زمینه معتقد است که »مدیران این 
ذهنیت را ندارند که هیچ فردی نباید در ایران فقیر 
باشد، اما اصل۲، اصل3 و اصل۴3 قانونی اساسی به 
این موضوع پرداخته و راهکار هم ارائه داده است.« 
وی معتقد اســت که »در یک دوره ای اقتصاد را به 
تعاونی ها ســپردند تا امکانات به طور مساوی بین 
افراد تقسیم شود، اما مدیران تعاونی ها هم خیانت 
کردند و مجازات نشــدند؛ درحالی که دولت هنوز 
هم می تواند با سازوکار درست از ظرفیت تعاونی ها 

استفاده کند.«
با وجود این به نظر می رســد دولت در ادامه مسیر 
سیاســتگذاری و اجرای برنامه هــای فقرزدایی و 
عدالت محــوری به تنهایی نمی توانــد عمل کند؛ 
به عبارتی، سیاست های بازتوزیع درآمد و خدمات 
در جامعه باید بــا کمک مردم و حتــی نهادهای 
خیریه غیردولتی نیز همراه باشــد. ســیدمحمد 
حسینی، معاون امور مجلس رئیس جمهور بر این 
مسئله تأکید کرده اســت که »کارهای بزرگی در 
راســتای محرومیت زدایی انجام شده که هر چند 

به حد ایده آل نرسیده است و این کار تنها از دست 
دولت برنمی آید؛ چراکه اگر مردم در صحنه نباشند 
دولت به تنهایی نمی تواند این بار سنگین را بر دوش 
کشد.« تأکید این مقام مسئول به این دلیل است 
که دولت در عرصه کلان و عینی سیاســتگذاری 
می کند، نهادسازی می کند و خط مشی می گذارد، 
اما نهادهای مردمی نیز می تواننــد بازوی یاریگر 
دولت باشــند؛ چنان که در طول ۴3سال گذشته 
نیز خیریه ها و انجمن های غیردولتی در راســتای 
محرومیت زدایــی و حذف فقرغذایــی قدم های 
مثبت برداشته اند، اما آنچه مهم است این است که 
سیاستگذار اصلی دولت است و خیریه ها همچون 
دیگر کشورها تنها در امور خُرد همچون غذارسانی 
به محرومان و شناســایی بی بضاعتان نقش دارند. 
پیوست ۲عرصه کلان و خرد و همبستگی دولت و 
نهادهای خیریه می تواند مسیر برنامه ریزی و اجرای 
برنامه های فقرزدایــی را هموار تر کند. باید درنظر 
گرفت که فقر ریشه تمامی چالش ها و آسیب های 
جامعه اســت. در نگاه دینی نیز حکمران اسلامی 
موظف و مکلف به رســیدگی به ســطح معیشت 
مردم است. فقر در ســطوح نسبی و مطلق و حتی 
پنهان و لایه ای می تواند آتش زیر خاکستر در تمام 
جوامع باشــد. اما آنچه در منظر اقتصاد سیاســی 
قابل تامل است این اســت که از بین بردن فقر در 
ســطوح مختلف می تواند بار فشارهای سیاسی را 
از دوش دولت نه تنها بردارد کــه می تواند جلوی 
انواع اعتراضات و نارضایتی هــای اجتماعی را نیز 
بگیرد؛ ضمن اینکه فقرزدایــی فاصله بین دولت و 
مردم را کم می کند و به هر میــزان این فاصله کم 
شود، سرمایه اجتماعی در کشور احیا می شود. این 
همان هدفی است که اگر دولت سیزدهم به خوبی 
بتواند سیاســت های توزیع و بازتوزیــع درآمد را 
عملیاتی کند، می تواند به آن دست یابد. به عبارتی 
پایداری سیاسی در گرو حل چالش های اقتصادی 

و معیشتی است که نیاز اصلی مردم است.

 سیاستگذاری برای فقرزدایی
راه طولانی دولت سیزدهم

دولت سیزدهم با اجرای سیاست هایی به دنبال رفع تبعیض و فقرزدایی در کشور است

 صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

موضع جمهوری اسلامی درباره 
اوکراین روشن است 

سعدالله زارعی، عضو هیأت علمی دانشگاه گفت:  سال ۲۰۰۴، در 
اوکراین انقلاب رنگی اتفاق افتاد و در واقع یک دولتی که رأی آورده 
بود، کنار زده شد و یک دولتی تحت  شرایطی به صورت دست نشانده 
سرکار آمد. البته روحیه دیپلماتیک را حفظ کردند، ولی خب همه 
فهمیدند که این در واقع یک دولت تحمیلی است. وی ادامه داد: 
قبل از آن هم در جاهای دیگر این اتفاق افتاده بود؛ مثل قرقیزستان، 
صربستان و البته در دو جا هم این انقلاب های رنگی شکست خورد؛ 
یکی در جمهوری آذربایجان که با کمک روسیه پرونده انقلاب های 
رنگی در سال ۲۰۰۵ بسته شد. عملا یک همکاری های اطلاعاتی 
بین ما و رو س ها شکل گرفت و پروژه  انقلاب های رنگی بسته شد. 
این پروژه، خود روسیه را هم هدف گرفته بود و خیلی هم تلاش 
کردند که تغییرات سیاســی  و غربگرانه ای در مسکو رقم بخورد. 
وی ادامه داد: حادثه دومی که باید به آن اشاره بشود، این است که 
در سند امنیتی آمریکا )سند ۲۵ساله( که از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۵ 
است، تصریح شده که در سال ۲۰۲۵ روسیه بایستی تجزیه شده 
باشد. روسیه از ۱6۰ملت و فرهنگ تشکیل شده، بنابراین چنانچه 
ماشین تجزیه در پهناورترین کشور دنیا، که روسیه است و حدود 
۲۲میلیون کیلومترمربع مساحت دارد، راه بیفتد، این یک کشور 
تبدیل به ۱6۰کشور می شود و دیگر چیزی از روسیه باقی نمی ماند.

زارعی با تأکید بر اینکه  این مسئله، یک مسئله  فوق امنیت ملی 
است، گفت: روس ها برای اینکه این فتنه را بخوابانند، یک سری 
هشدارهایی دادند و مذاکره کردند؛ دست آخر هم حمله نظامی 
به اوکراین اتفــاق افتاد. به تحلیل بنــده، الان هم روس ها دنبال 
تغییرات سیاسی در اوکراین هستند، دنبال اشغال نظامی نیستند؛ 
یعنی یک دولت ســرکار بیاید که بپذیرد عضو ناتو نشــود تا این 
تهدید امنیتی از سر روس ها عبور کند. این استاد دانشگاه درباره 
مشروع بودن یا نبودن جنگ روسیه افزود: ما به طورکلی استفاده 
از جنگ برای حل و فصل مســائل را از سوی هر کسی که باشد به 
رسمیت نمی شناسیم. خودمان هم در این تاریخ ۴۲، ۴3 ساله ای 
که داشتیم همواره در جبهه مخالف جنگ بودیم؛ بنابراین ابهامی 
راجع به موضع جمهوری اسلامی نسبت به این مسئله وجود ندارد. 
اما در اینجا روسیه با یک تهدید وجودی و فوق استراتژیک مواجه 
شده است. یعنی اگر روس ها تلاش نکنند روسیه از دست می رود. 
این نکته براساس شواهدی همچون ســند ۲۵ساله آمریکایی، 
انقلاب های مخملی و سیاست گسترش اتحادیه ناتو قابل دریافت 
است. اینجا اگر صحبت بر سر امنیت اروپا ســت، امنیت اروپا در 
جهت مهار جنگ قرار دارد و منافع واقعی اروپا توقف جنگ است نه 
دامن زدن به جنگ و زمینه سازی برای آن. زارعی ادامه داد: وقتی 
اروپایی ها با وجود اینکه می دانند این مسئله برایشان خطراتی هم 
دارد اما به صورت جبهه ای پای کار می آیند، نشان می دهد حساب 
یک جنگ متوسط را کرده اند و یک مسئله بزرگی پشت این قضیه 
قرار گرفته است. مسئله ای همچون احساس خطر از روسیه آینده، 
چین آینده، ایران و آسیای آینده! آنها با چنین احساسی این ریسک 
را قبول کردند و پشت این ماجرا ایستادند. آنها فقط مخاطبشان 
روسیه نیســت. همه آن چیزی که غرب آن را در مقابل خودش 
می بیند، مسئله همه اینها ست. مسئله ایران، چین و کل آسیا ست. 
وی گفت: همین سیاست گسترش به جمهوری های شوروی سابق 
می تواند شامل کشورهای تاجیکســتان، آذربایجان و ارمنستان 
هم بشود. قطعا اینها در جمهوری های قفقاز جنوبی )گرجستان، 
آذربایجان، ارمنستان، تاجیکســتان( زمینه هایی هم دارند. اگر 
کمی اوضاع به هم بریزد دولت هایی مثل قرقیزستان توان مقاومت 
نخواهند داشت. حالا هرچند قرقیزستان خیلی دور از این منطقه 
است ولی بالاخره اگر این ماشین راه بیفتد، اگر در اوکراین با زحمت 
به مقصد برسد، در قرقیزســتان بدون زحمت به مقصد می رسد 
و راحت و بدون شک دولت ســقوط می کند. اگر چشم باز کنیم، 
می بینیم ناتو دور تا دور جمهوری اسلامی را فراگرفته است و این 

مسئله به امنیت ملی ما مربوط می شود.

ابرقدرتی آمریکا تا 2دهه آینده وجود ندارد
زارعی در این خصوص افزود: ابرقدرت بودن یک ســری فاکتورها و 
عناصری دارد و به میزانی که آن عناصر تقویت شوند یا قوی باشند، آن 
ابرقدرت است و به میزانی که این عناصر تضعیف شوند، آن ابرقدرت 
دچار افول می شود. این استاد دانشگاه گفت: آمریکا می تواند به دولت 
دیگری اعمال فشــار کند. اما قدرت یعنی استقرار آن سیاستی که 
ابرقدرت می خواهد و آمریکا نمی تواند در منازعات بین حزب الله لبنان 
و رژیم اسرائیل، قدرت یا سیاست  های خود را اعمال کند. یا آمریکا 
قادر به حل و فصل قدرتمندانه منازعات خود و چین نیست و دائما 
چالش های آنها درحال افزایش است. نافرمانی چین از نظام بین المللی 
افزایش پیدا می کند، دغدغه آمریکایی ها بیشتر می شود، هزینه ها 

افزایش پیدا می کند و نتایجی که به دست می آورد، کمتر می شود.

سردارحسنحسنزاده
فرماندهسپاهمحمدرسولالله

بــاوجــوداینکههــرســازمانیرســالتی
برعهــدهدارد،امــابرایپیگیــریبرخی
ازموضوعاتنیازبههمافزاییتمامی
ســازمانهادارد،برخــیازمســئولان
متوجــهظرفیــتســپاهتهرانوبســیج
مستضعفیننیستند.افزایشسرمایه
اجتماعیاولویتبسیجاستوازاین
رو،بــرایرســیدنبهافزایــشســرمایه
اجتماعیبایــدجامعهاســامیوبرای
ایجــادجامعــهاســامیبایــدمحلــه
اســامیایجــادشــودودرایــنراســتا
بســیجیانبایدنقشخــودرادرمحله

اسامیمشخصکنند.

علیاکبرصالحی
وزیراسبقامورخارجه

سفارتآمریکاواقعالانهجاسوسی
بود.هرکــسبگویداینطورنیســت،
بهنظــرمواقعــابیانصافــیکــرده
است؛یعنیبهشــدتکارمیکردند
کهازدرونبتوانندتوطئهکنند.مثل
مصــرکــهمردمشقیــامکردنــد،اما
چــونرهبــرینداشــتندکــهقیــامرا
راهبریکند،توانستندانقابمصر
راازدرونبــهانحرافببرندومرُســی
راهمبــهزندانانداختنــدوهمهچیز
تمامشــد.چهبســاانقابمــابهآن
ســمتمیرفــت.توطئــهخارجــی،

پیچیدهبود.

گردش ناگزیر ریاض به سمت 
تهران

در نتیجه چنیــن فرایندی 
اکنون این کشورهای عربی 
دریافته انــد تأمیــن امنیت آنان ازســوی رژیم 
صهیونیســتی، توهمی بیش نیســت و واقعیت 
ندارد. آنــان دریافته اند قدرت هایــی در منطقه 
وجود دارند که باید با آنهــا تعامل کرد، ازجمله 
جمهوری اسلامی ایران و ترکیه. بنابراین مقام های 
عربستان سعودی به این جمع بندی رسیده اند که 
از تعامل با ایران دســتاوردهای بهتری خواهند 
داشــت. صحبت های اخیر ولیعهد عربســتان 
سعودی را نیز باید درهمین چارچوب تفسیر کرد.
تناقض موجود در رفتار سعودی ها 
که از یک ســو از رفع اختلاف با تهران سخن 
به میان می آورند و ازســوی دیگــر از رژیم 
صهیونیســتی به عنوان متحــد آینده یاد 

می کنند چگونه قابل تفسیر است؟
تصمیم سازان سعودی تصور می کنند از فراخور 
درپیش گرفتن سیاســت برقراری موازنه میان 
ایران و رژیم صهیونیستی، می توانند امنیت خود 
را تأمین کنند. براین اساس درعین اینکه از رژیم 
صهیونیســتی به عنوان »متحد آینده« خود یاد 
می کنند، تلاش دارند روابطشــان با ایران را نیز 
بهبود ببخشند؛ به نظرمن این قابل جمع نیست. 
برخی کشورهای عربی در هم پیمان سازی با رژیم 
صهیونیستی راه اشــتباهی را درپیش گرفته اند. 
صهیونیســت ها دشــمن و تهدیدی همیشگی 
برای امنیت منطقه به حساب می آیند که تاکنون 
جنگ های متعــددی را نیز بــه راه انداخته اند. 
این تصور که می توان در عادی ســازی روابط با 
صهیونیست ها امنیت به دست آورد، توهمی است 
که متأســفانه برخی کشــورهای عربی منطقه، 

ازجمله سعودی ها، همچنان گرفتار آن هستند.
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طی یکی، دو ماه اخیر، شبکه اینترنت کشور چندین 
بار با قطعی و اختلال گسترده مواجه بوده است. این 
مسئله، به ویژه در زمان های پیک مصرف، کاربران 
را آزار می دهد. هر بار که کاربران با چنین مسئله ای 
مواجه می شدند، دلیلی برای آن از سوی مسئولان 

عنوان می شد.
مدت کوتاهی پس از آنکه آتش ســوزی در مرکز 
زیرساخت باعث اختلال گسترده ۳ ساعته اینترنت 
کشور شــد حالا یک بار دیگر مردم به خاطر قطعی 
یکی از مسیرهای تامین پهنای باند بین الملل شاهد 
اختلال در اینترنت هســتند. وزارت ارتباطات این 
قطعی را به خاطر درگیری ها در اوکراین دانسته و 
اعلام کرده 400گیگ)گیگابیت( ظرفیت اینترنت 
کشور که از طریق شــرکت روس تلکام و از مسیر 

کشور اوکراین تامین می شود قطع شده است.
این وزارتخانه اگرچه از ادامه تلاش ها برای استفاده 
از ظرفیت های جایگزین خبــر داد اما با این حال، 
پرسشــی که برای گروهی از کاربران پیش آمده، 
این است که چرا کشــور ما در فاصله های کوتاه با 
این مشکلات روبه رو می شــود. چندی پیش هم 
4۳0گیگابیــت از ظرفیت پهنای بانــد بین الملل 
شرکت ارتباطات زیرســاخت در محدوده دریایی 
بین قطر و امارات دچار قطعی شد و اختلال شبکه 

ارتباطی کشور را به دنبال داشت.
کارشناســان اگرچه قطعی اینترنت و اختلال های 
موجود را غیرطبیعــی نمی دانند، اما در عین حال 
تأکید می کنند که همیــن »غیرطبیعی« نبودن 
به معنای قابــل پیش بینی بودن اســت. بنابراین، 
مردم انتظار دارند که ظرفیت هــای جایگزین به 

سرعت مسئله را حل کند. در واقع نبود پهنای باند 
مناسب و کافی رزرو است که یک اختلال طبیعی و 
قابل پیش بینی مثلا به خاطر درگیری های اوکراین 
مردم را در ارتباطات و زندگی شان دچار مشکل و 

بحران می کند.

 مشکلات فنی عجیب نیست
آرش کریم بیگی، مدیرعامل شاتل موبایل، شرکتی 
که به عنوان یکی از ارائه دهندگان اینترنت شناخته 
می شود در گفت وگو با همشــهری قطع اینترنت، 
قطع لینک، قطعی کابل یا فیبر)fiber cut( را اتفاق 

عجیبی نمی داند.
به گفتــه کریــم بیگــی، »عجیب این اســت که 
براســاس بعضــی از قوانین غیرمعمول، توســعه 
ظرفیت اینترنت مشروط و محدود باشد و ظاهرا به 

مجوزهای خاص نیاز داشته باشد«.
او تأکیــد می کند که »طبیعی اســت شــرکت 
ارتباطــات زیرســاخت به عنوان یک شــرکت 
ارتباطاتی)telco( و یــک اپراتور اصلی و کلیدی 
ارتباطی دوست دارد یک سرویس با ثبات، ارزان 
و با کیفیت ارائه دهد تا پاسخگوی همه نیازهای 

پهنای باند کشور باشد«.
به صورت طبیعی باید پهنای باند زیرساخت اینترنت 
کشور به صورت ماهانه افزایش پیدا کند و همچنین 
ظرفیت رزرو و پشتیبان مناسب و کافی برای مواقع 
اینچنینی درنظر گرفته شــود. درصورت افزایش 
 پیدا نکردن ماهانه پهنای باند پس از مدت کوتاهی

 congestion به اصطــلاح ازدحــام در شــبکه 
زیادشده و باعث نارضایتی کاربران می شود.

مشکل آماده نبودن 
با این حال، کریم بیگی به شنیده هایی اشاره می کند 
که توسعه ظرفیت اینترنت ورودی کشور به ازای هر 

گیگابایت، ظاهرا نیازمند بعضی از مجوزهای خاص 
است که نهادهایی خارج از وزارت ارتباطات درباره 

آن تصمیم گیری می کنند.
مدیرعامل شاتل موبایل آماده نبودن برای اتفاقاتی 
که وقوع آن، هر لحظــه محتمل و قابل پیش بینی 
اســت را غیرعادی می داند و می گوید: »به عبارت 
دیگر، ما باید در زمان قطعی، برای جایگزین کردن 
ظرفیت ها از مسیرهای دیگر آمادگی کامل داشته 
باشــیم. این ظرفیت های جایگزیــن هم منوط به 

دریافت همان مجوزهاست.«
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در صفحه اینستاگرام خود اشاره کرده »با توجه به 
تداوم اختلالات مسیر شــبکه از اوکراین، وزارت 
ارتباطات در حال برقراری لینک های جایگزین از 

طریق سایر مسیرهای بین المللی است«.
با این حال، کریم بیگی با تأکید بر اینکه اینترنت از 
چند نقطه، ازجمله چابهار، فجیره، عراق، ترکیه و 
آذربایجان وارد کشور می شود، می گوید: »بنابراین، 
لینک وجود دارد و علی القاعده ظرفیت باید افزایش 

یابد.«

پیش بینی کرده بودیم
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناری اطلاعات 
در پست اینستاگرامی خود درباره این اتفاق نوشت: 
»همانطــور که همکارانــم اطلاع دادنــد، یکی از 
مسیرهای تامین اینترنت بین الملل که از اوکراین 
عبور می کند، قطع شــده و بخشــی از پهنای باند 

بین الملل کاهش یافته است.«
او با اشــاره به اینکه این قطعی اینترنت در ساعات 
پیک ممکن است منجر به اختلال شود، ادامه داده 
است: »این مســئله را از زمان آغاز بحران اوکراین 
پیش بینی کرده بودیم و به دلیل زمانبر بودن تامین 
ظرفیت جدید، همان موقع به همکارانم در شرکت 

زیرساخت گفتم که برای ظرفیت جایگزین اقدام 
کنند و این موضوع به سرعت در حال انجام است.«

زارع پــور همچنین تنوع بخشــیدن بــه منابع و 
مسیرهای تامین اینترنت بین الملل و تامین ظرفیت 
پشتیبان برای مواقع اینچنینی را از سیاست های 
دولت مردمی عنوان کرده و نوشته به صورت جدی 

این سیاست را دنبال می کنیم.

نیاز به افزایش ظرفیت ماهانه
یک منبع آگاه چندی پیش به همشــهری اعلام 
کرد که پهنای باند کشور نیازمند آن است که برای 
حفظ کیفیت خود به صــورت ماهانه 6تا 8درصد 
با مجوز شــورای عالی فضای مجازی افزایش یابد. 
به گفته این منبــع آگاه، درخواســت مجوز برای 
افزایش پهنای باند کشــور طی ماه های گذشــته 

عملیاتی نشده است.
این منبع آگاه به این موضوع اشاره کرد که وزارت 
ارتباطات در دولت قبل تقاضای پهنای باند کرد، اما 
در ابتدای امر نهاد بالادستی با این مسئله موافقت 
نکرد به گفتــه او، با وجود اینکــه وزارت ارتباطات 
تعهد کرده بود هیچ هزینــه اضافه ای برای عرضه 
اینترنت نگیرد و با هزینه سرفصل قبلی اینترنت به 
فروش برسد، اما با رزرو 8۵0گیگ ظرفیت پهنای 
باند موافقت نشــد و در نهایت با افزایش ظرفیت 

400گیگابیتی موافقت شد.
به صورت کلی حدود 1۳00گیگ از اینترنت کشور 
از سمت جنوب تامین می شــود و بقیه پهنای باند 
مصرفی از کشورهای ارمنستان و ترکیه وارد کشور 
می شــوند. کارشناســان می گویند که با افزایش 
ماهانه مصرف اینترنت در کشــور، به نظر می رسد 
با توجه به متوقف شــدن روند تامیــن پهنای باند 
و افزایش مصرف، ظرفیت اینترنت کشــور به حد 

اشباع رسیده است.

سکته اینترنت ایران در جنگ اوکراین
 با وجود قابل پیش بینی بودن قطعی احتمالی یکی از مسیرهای تامین اینترنت بین الملل طی درگیری های اوکراین

 نداشتن پهنای باند رزرو کافی باعث اختلال مجدد اینترنت شد

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

 نبرد تکنولوژیک
با اینترنت ماهواره ای

ایلان ماسک، مدیرعامل شــرکت اسپیس ایکس به صورت 
عملی در یک جنگ با روسیه قرار گرفته است. ثروتمندترین 
مرد جهان و صاحب اســتارت آپ فضایی اسپیس ایکس با 
ارســال تجهیزات دریافت اینترنت ماهواره ای استارلینک 
به اوکراین، خــود را وارد یک نبرد تکنولوژیک با روســیه 
کرده است. او که گفته شده تاکنون یک محموله به اوکراین 
فرستاده اســت، به زودی تجهیزات بیشــتری را برای آنها 
خواهد فرســتاد تا اوکراینی ها بتوانند از این ســرویس در 
بحبوحه عملیات روســیه در کشورشان استفاده کنند. این 
اتفاق پــس از آن صورت گرفت که احتمال آســیب دیدن 
زیرساخت ها و قطع یا ضعیف شــدن خدمات اینترنت در 

اوکراین بسیار بالا رفته است.
از سوی دیگر یک کارشــناس امنیت سایبری به سی ان ان 
بیزینس گفت که اســتفاده از خدمات ماهواره ای می تواند 
در زمــان جنگ خطرنــاک باشــد؛ همانطور که ســابقه 
کشــورهایی که از ســیگنال های ماهواره ای برای تعیین 
موقعیت جغرافیایی و هدف قرار دادن دشــمنان استفاده 
می کنند، نشان داده اســت. نیکلاس ویور، محقق امنیتی 
در دانشــگاه کالیفرنیا در برکلی گفت: »اگر یک دشــمن 
هواپیمای تخصصی در ارتفاع داشته باشد، می تواند سیگنال 
]ماهواره[ را شناســایی کــرده و در آن قــرار بگیرد. لزوما 
کار آسانی نیســت، اما روس ها تمرین زیادی برای ردیابی 
ساطع کننده های سیگنال مختلف در سوریه و پاسخ دادن 
دارند. استارلینک ممکن است فعلا کار کند، اما هرکسی که 
یک دیش ]استارلینک[ در اوکراین راه اندازی می کند باید 
آن را به عنوان یک غذا درنظر بگیــرد؛ یک هدف غول پیکر 
بالقوه.« ویور همچنین گفت: »به طور خلاصه، ممکن است 
مفید باشد، اما به خاطر ایمنی، شــما نمی خواهید آن را در 
اوکراین در نزدیکی خود داشته باشید، چراکه اصلا دل تان 

نمی خواهد بمب روسی به سمتش پرتاب شود.« 

اما دیروز )یکشــنبه( ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری 
اوکرایــن در گفت وگویی ویدئویی با ایلان ماســک، ضمن 
دعــوت از او بــرای حضور در این کشــور پــس از جنگ، 
درخواســت هایی را درخصوص دریافت بیشــتر تجهیزات 

اینترنت ماهواره استارلینک مطرح کرد.
پیش از ایــن گفت وگو ماســک اعلام کرد که پیشــرفت 
استارشــیپ و اســتارلینکV2 به تعویق خواهــد افتاد. او 
گفت که شــرکت اش اکنون روی دفاع ســایبری و غلبه بر 
 پارازیت ســیگنال ماهواره های اینترنتی استارلینک خود
به صورت متمرکز کار می کند. ماســک گفت که با استفاده 
از پایانه ها، اسپیس ایکس در تلاش اســت تا آنها را آنلاین 

نگه دارد.
مدیرعامل این استارت آپ فضایی در توییتر نوشت: »برخی 
از پایانه های استارلینک در نزدیکی مناطق درگیری برای 
چندین ســاعت در یک زمان مسدود می شــدند. آخرین 

به روزرسانی نرم افزار ما پارازیت را دور می زند.«
با این حــال به نظر می رســد که به احتمال بســیار زیاد، 
این به روز رسانی نیز توســط روس ها بی اثر خواهد شد و 
ماســک و تیم فنی اش باید به دنبــال روش های مختلف 
برای مقابله با آن باشــند که البته چیــز چندان بدی هم 
برای اســپیس ایکس نخواهد بود. ماســک بعدا گفت که 
اســپیس ایکس روش خود را روی بی وقفه نگه داشــتن 
سرویس استارلینک خود در اوکراین و احتمالا در جاهای 
دیگر تغییر می دهد. او روز جمعه نوشت: »اسپیس ایکس 
در اولویت دفاع ســایبری و غلبه بر پارازیت سیگنال قرار 
گرفت. این اقدامات کمی غیرمنتظــره، تضمین کیفیت 
برای سیستم اســتارلینک محسوب می شــود. کار این 
سیستم باعث تأخیرهای جزئی در استارشیپ و استارلینک

V2 خواهد شد.«
استارشیپ اســپیس ایکس یک فضاپیمای غول پیکر قابل 
استفاده مجدد است که برای استفاده از یک تقویت کننده 
قابل اســتفاده مجدد به نام Super Heavy برای پرتاب 
ماموریت ها به اعماق فضا طراحی شده است. ناسا از وسیله 
نقلیه استارشــیپ برای فرود فضانوردان روی ماه در برنامه 
آرتمیس استفاده خواهد کرد. اسپیس ایکس امیدوار است، 
نخستین پرواز مداری یک استارشیپ بدون سرنشین را در 
چند ماه آینده به فضا پرتاب کند. استارلینکV2 نسل بعدی 
سیستم اینترنت ماهواره ای استارلینک اسپیس ایکس است 
که شامل پیوندهای لیزری بین ماهواره ها و سایر پیشرفت ها 

خواهد بود.
پس از تحویل محموله  پایانه های اســتارلینک به اوکراین، 
ماسک هشدار داده بود که این سیستم می تواند کاربران خود 

را در برابر حملات نظامی روسیه آسیب پذیر کند.
ماسک، پنجشــنبه در توییتر نوشــته بود: »هشدار مهم: 
استارلینک تنها سیستم ارتباطی غیرروسی است که هنوز 
در برخی از مناطق اوکرایــن کار می کند، بنابراین احتمال 
هدف قرار گرفتن زیاد است. لطفا با احتیاط استفاده کنید. 
استارلینک را فقط درصورت نیاز روشن کنید و آنتن را تا حد 
امکان دور از افراد قرار دهید. برای جلوگیری از تشــخیص 

بصری، استتار لازم را روی آنتن قرار دهید.«
همان روز یعنی پنجشنبه)12اسفند(، شرکت اسپیس ایکس 
آخرین دســته از ماهواره های استارلینک خود را با موشک 
فالکــون9 به مدار فرســتاد. ایــن مأموریــت 47ماهواره 
استارلینک جدید را از سکوی A39 در مرکز فضایی کندی 
ناسا به مدار فرستاد. تا به امروز، اسپیس ایکس بیش از 2هزار 

ماهواره را به مدار زمین پرتاب کرده است.

رضاتقیپور
رئیسکمیسیونمشترکطرحصیانت
کلیاتطرححمایتازحقــوقکاربران
فضــای کاربــردی پایــه خدمــات و
مجازی)صیانــت(بــانــامجدیــددر
کمیسیونمشترکبهتصویبرسیده
است،وروندادامهبررسیطرحتنظیم
مقــرراتفضــایمجــازیمطابــققبــل
دنبــالمیشــود.باتوجــهبــهتصویب
کلیاتطرح،ازاینپسادامهجلسات
کمیسیونمشترکبهبررسیجزئیات

ومفاداینطرحاختصاصمییابد.

ایلانماسک
مدیرعاملاسپیسایکس

برخــیدولتهــا)نــهاوکرایــن(بــه
اســتارلینکگفتهاندکهدسترســیبه
رسانههایروسیهرامسدودکند.]اما[
تازمانیکهبهرویماناسلحهنکشند،
چنیــنکارینخواهیــمکــرد.متأســفم
کــهبــهآزادیبیــانمطلــقبــاوردارم.
درمقابلادعایپروپاگانــدابودنآنها
بایدبگویــمهمهمنابعخبــریتاحدی
پروپاگانــداهســتند،برخــیبیشــتراز

دیگران.

Sid ملاقات استقامت با
مریخ نورد اســتقامت ناسا دســته جدیدی از 
عکس های خود را به زمین ارســال کرده که 
صخره  جدیدی در مریخ به نام سید)Sid (که 
قرار است مورد اکتشــاف قرار بگیرد را نشان 

می دهد.
به گزارش ناســا، این آخرین صخره ای است 
که مریخ نورد اســتقامت، بــرای نمونه گیری 
به عنوان بخشــی از ماموریت ناسا برای درک 
بیشتر ســیاره مریخ و تاریخ زمین شناسی آن 

انتخاب کرده است. 
ملاقات مریخ نورد بــا Sid به عنوان یک نقطه 
عطف شناخته می شــود چرا که این احتمالا 
آخرین نمونه گیری پیش از حرکت استقامت به 
سمت محل جدیدی روی مریخ است که پیش 

از این دیده نشده است.
ناسا در توییتی از زبان استقامت نوشت: من 
ابزار برش و حفاری خــودم را دوباره بیرون 
آورده ام و آماده کندوکاو درون صخره بعدی 
هستم. از آنجایی که سطوح بیرونی سنگ ها و 
صخره ها روزانه تحت تأثیر محیط اطراف قرار 
می گیرد، این فرایند برای تحقیق مهم است. 
هدف در اینجا بررسی تاریخچه زمین شناسی 
سیاره است و ممکن است سرنخ هایی از این 
تاریخ زیر هر ســنگ غبارآلــود مریخ پنهان 

باشد.

نقل قول خبر

فضا

ساسان شادمان منفرد؛ روزنامه نگارفناوری

سعیدسرکار
دبیرستادویژهتوسعهفناورینانو

هدایــتســرمایهگذارانســنتیبــه
حوزههایدانشبنیاناقدامیضروری
اســتکهنیازبهفرهنگســازیوترویج

دارد.
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رئیس شورای شهر تهران از ورود 1000 دستگاه اتوبوس 
جدید به ناوگان اتوبوسرانی خبر داد

اتوبوس های وارداتی در مسیر پایتخت
رئیس شورای شــهر تهران دیروز قبل 
از آغاز جلســه در جمع خبرنگاران از 
اختصاص هــزار دســتگاه اتوبوس به 
پایتخــت خبــر داد و گفت کــه این 

اتوبوس ها توسط وزارت کشور تأمین می شود.
 مهدی چمران در ادامه گفت: »وســایل اولیه اتوبوس ها به 
کشــور وارد و پس از مونتاژ طی چند مــاه آینده در ناوگان 
اتوبوســرانی مورد اســتفاده قرار می گیرنــد. همچنین با 
برنامه های خوبی که شــهرداری در تأمین و تعمیر اتوبوس 
دارد امیدواریــم اندکــی از مشــکلات حمل ونقل عمومی 
پایتخت رفع شــود.« ســیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل هم ضمن ابراز خرسندی 
از تصمیم وزارت کشــور به همشــهری گفت که ســال ها 
دراین خصوص وعده هایی داده شده است که عملی نشده اند 
و امیدواریم این وعده محقق شود. شــنیده ها حاکی از آن 
است که اتوبوس ها از طریق تهاتر نفت تأمین می شوند و تا 
پایان نیمه اول سال1401 حدود 500 دستگاه تحویل داده 

خواهد شد.
به گزارش همشــهری، دیروز در جلسه پارلمان شهری یک 
فوریت طرح الزام شهرداری تهران به ارائه لایحه ایجاد درگاه 
صدور مجوزهای شــهرداری که با 19رأی مثبت ارائه شده 
بود بررسی شــد. کاهش زمان صدور پروانه، رونق ساخت و 
سازندگی، ارائه خدمات غیرحضوری، ایجاد پنجره واحد برای 
مجوزها و کاهش سردرگمی مردم در فرایند صدور مجوزها، 

مزیت های این طرح هستند که در نهایت تصویب شد.
بررسی لایحه تعیین نرخ بهره برداری از خدمات مجموعه های 
سازمان ورزش شــهرداری تهران هم دستور جلسه دیگری 
بود که نرگس معدنی پــور در جریان ارائه گــزارش گفت: 
»آنطور که کمیته و سازمان ورزش تصمیم گرفته اند، مناطق 
تهران، براساس شــاخص های بافت اجتماعی و اقتصادی، 
تراکــم جمعیت، پراکندگی ســرانه، وضعیت تأسیســات 
مجموعه ها و... دســته بندی و نرخ مجموعه ها هم براساس 
 همین معیارها تعیین شده اند و ازاین رو تعرفه ها در مناطق
مختلف است.« افزایش 26درصدی تعرفه های مجموعه های 
ورزشــی در این لایحه پیشــنهاد شــده بود کــه اعضای 
شــورای شــهر با آن موافقت کردند. همچنین دیروز پرویز 
ســروری، به عنوان رئیس، ســوده نجفی به عنوان منشی و 
جعفر بندی شــربیانی و حبیب کاشــانی به عنوان ناظران 
مجمع عمومی فوق العاده شــرکت واحد اتوبوسرانی معرفی 
شــدند و اعضای پارلمان شــهری هم با افزایش ســرمایه 
شــرکت اتوبوســرانی از 3هزارو400میلیــارد تومــان به 

3هزارو608میلیارد تومان موافقت کردند.

امروز بیست وسومین سالگرد تاسیس متروی 
تهران است. یک وســیله حمل ونقل عمومی 
مدرن شــهری که بیشــترین بار جابه جایی 
مسافر را به دوش می کشــد و شهروندان را از 
جنوب شهر به شمال و شرق پایتخت به غرب 
و بالعکــس از مبدا به مقصد مورد نظرشــان 
می رســاند. متروی تهران با وجود بی مهری و 
کم توجهی هایی که در این ســال ها از مدیران 
دولتی و حتی شهری دیده اســت و با انبوهی 
از مشکلات و کاســتی و کمبود های انباشته، 
همچنان و هنوز از نفس نیفتاده و با تمام توان 
درحال خدمت رســانی به مردم است. در تمام 
این ســال ها مردم هم همیشــه به مترو روی 
خوش نشان داده اند. براساس آمار های موجود 
محبوب ترین و پرمخاطب ترین وسیله حمل ونقل 
عمومی تهران محسوب می شود. متروی تهران 
ارزان ترین و سریع ترین وســیله حمل ونقل 
عمومی است که در اغلب مناطق و بسیاری از 
محله های شلوغ و پررفت وآمد پایتخت ایستگاه 
دارد و به شهروندان خدمات ارائه می کند.  در 
بیست وسومین ســالگرد به حرکت درآمدن 
نخستین قطار شــهری در پایتخت، با مهدی 
شایسته  اصل ، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه درباره شرایط این روزها 
و دورنمای متروی پایتخت به گفت وگو نشستیم.

چند درصد از جابه جایی ها و سفرهای 
درون شهری توسط خطوط متروی پایتخت انجام 
می شود و چه حجمی از این بار بر دوش شرکت 

بهره برداری متروی تهران و حومه است؟ 
براساس گزارش های مرکز آمار و رصد شهری تهران، از 
بین تمام وسایل حمل ونقل عمومی، بیش از 63درصد 
از بــار حمل ونقل عمومی پایتخت بر دوش شــرکت 
بهره برداری متروســت. درواقع مترو ســتون فقرات 

حمل ونقل عمومی شهر تهران محسوب می شود.
مهم ترین مشکلات و چالش هایی که 
شرکت بهره برداری مترو با آن روبه روست شامل 

چه مواردی می شود؟ 

نوسازی و اورهال ناوگان و تجهیزات ازجمله واگن ها، 
ریل ها و پله های برقی از مهم ترین نیازها و چالش اصلی 
مترو در این روزهاست. هم اکنون زمان قطعی اورهال و 
نوسازی 700واگن فرارسیده و برای نوسازی و اورهال 
واگن ها و تجهیزات مترو به حدود 2هزار میلیارد تومان 
بودجه و اعتبار نیاز است. موضوع بعدی به مشکل پایانه 
مترو در خطوط 3، 6 و 7 برمی گردد که ضرورت دارد تا 
هرچه سریع تر ایجاد شود. قطار ها قبل از اعزام باید مورد 
بازدید قرار بگیرند و بعد وارد ناوگان شوند که به دلیل 
نبود پایانه در این خطوط ایــن اتفاق نمی افتد. جدا از 
اهمیتی که این موضوع در بحــث ایمنی دارد، باعث 

کاهش سرفاصله حرکت ها نیز می شود.
آینده و دورنمای متــروی تهران را 

چگونه می بینید؟ 
با رویکردی که شهردار محترم تهران و اعضای محترم 
شورای اسلامی شهر تهران برای کمک به حمل ونقل 
عمومی پایتخت دارند، اگــر برنامه های درنظر گرفته 
شده برای حمل ونقل عمومی تهران سال1401 محقق 
و اجرا شود، در سال آینده شرایط به گونه ای خواهد بود 
که اقشار و افراد مختلف جامعه می توانند سهل و سریع 
از خدمات مترو استفاده کرده و از آن بهره مند شوند. با 
کاهش سرفاصله حرکت قطارها و افزایش واگن ها، تردد 
مسافران به ویژه در ساعت های پیک سهل تر و روان تر 

خواهد شد. با خدمات رسانی بهتر، استفاده سهل تر و 
تردد سریع تر مســافران در خطوط مترو، حتی برای 
افرادی که دارای اتومبیل شخصی هستند، حمل ونقل 
ریلی به عنوان یک حمل ونقل پاک و در دســترس، به 
نخستین انتخاب برای سفرهای شهری تبدیل می شود.

متروی تهران روزانه چند مســافر 
را جابه جا می کند و در مجموع ظرفیت و توان 

جابه جایی چند مسافر را دارد؟ 
بیشترین تعداد مسافر جابه جا شده در متروی تهران 
3میلیون و200 هزار نفر در روز اســت که به مراســم 
تشییع پیکر شهید حاج قاسم ســلیمانی برمی گردد. 
در اواخر سال98 و همچنین ســال99 به دلیل کرونا 

تعداد مســافران متــرو نزول پیــدا کرد و بــه حدود 
یک میلیون و500هزار نفر در روز رسید. در سال جاری 
شیب کاهش مســافر تغییر کرده و رو به افزایش است 
که به حدود روزانه یک میلیون و800هزار مســافر در 

روز رسیده است. 
اگر مطالبات و نیاز های اصلی تامین و برطرف شــود، 
متروی تهــران توانایی و ظرفیــت جابه جایی حدود 
3میلیون مسافر در روز را دارد. البته باید در ساعت های 
پیک و ایســتگاه های تقاطعی برای اینکه شهروندان 
سفری راحت داشته باشند تعداد قطار ها را افزایش داده 

و از قطار های کمکی استفاده کنیم.
متروی تهران امروز در بین مترو های 
جهان چه جایگاهــی دارد و از چه ویژگی ای 

برخوردار است؟ 
متروی تهران در ارائــه خدمات به مســافران امروز 
ارزان ترین متروی جهان محســوب می شــود. البته 
درخصوص بهتر شدن و بالاتر رفتن کیفیت خدمات 
ارائه شده، زیبا سازی  و هویت بخشــی به ایستگاه ها، 
اجرای برنامه های فرهنگی و اجتماعی مانند موزه مترو 
و اجرای برنامه های سنتی و آیینی در سال های گذشته 
غفلت هایی صورت گرفته اســت که ان شاءالله تلاش 
می کنیم تا این موارد هم برطرف شده و شاهد ارتقای 
کیفیت و افزایش خدمات در ایستگاه های مترو باشیم.
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مترو؛ ستون فقرات حمل ونقل عمومی پایتخت
بررسی وضعیت متروی پایتخت به بهانه بیست وسومین سالگرد تأسیس و راه اندازی این شبکه انبوه بر حمل ونقل همگانی

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران: بیش از 63درصد از بار حمل ونقل عمومی تهران بر دوش متروست

متــروی تهــران در ارائــه 
مســافران  بــه  خدمــات 
امــروز ارزان تریــن متروی 

جهان محسوب می شود که ان شاءالله تلاش 
می کنیــم شــاهد ارتقــای کیفیــت و افزایــش 

خدمات در ایستگاه های مترو باشیم

مدیرعامل شرکت متروی تهران با حضور در مؤسسه همشهری 
برنامه های توسعه و تکمیل خطوط مترو را تشریح کرد

روزهای خوب مترو در راه است
متــرو یکــی از محبوب ترین وســایل 
حمل ونقل عمومی اســت، اما به دلیل 
بی مهری های صورت گرفته طی سالیان 
اخیر دچار نواقص و کاســتی هایی شده 
که همین امر محبوبیتش را کاهش داده 

است. البته مسعود درستی، مدیرعامل شرکت متروی تهران 
چنین نظری ندارد و معتقد اســت نباید به گذشته نگاه کرد؛ 
چراکه با نگاه به آینده می توان روزهای خوبی برای این ناوگان 
متصور شد. او روز گذشته به مناسبت بیست وسومین سالگرد 
تأسیس و راه اندازی این شبکه انبوه بر حمل ونقل همگانی به 
مؤسسه همشهری آمد و برنامه های آتی شرکت متروی تهران 

را تشریح کرد که در ادامه می خوانید.

شــما چه آینده ای برای متــرو پیش بینی 
می کنید؟

نگاه مدیریت شهری به گذشته نیست و رویکرد شهردار تهران 
نگاه به آینده اســت و قطعاً با این رویکرد و سیاست و ارتباط 
حســنه ای که با دولت وجود دارد می توان پیش بینی کرد در 
سال های آتی خیلی از مشکلات این ناوگان کمرنگ یا حتی 
حل وفصل شود. به هرحال موضوع مترو گرچه دغدغه و موضوع 
شهرداری است، اما نیاز به حمایت دولت و سایر سازمان ها و 
ارگان ها دارد و به نظر می توان روزهای خوبی برای مترو متصور 

بود و در سال های آتی خدمات بهتری به مردم ارائه داد.
منظورتان از روزهای خوب چیست؟

نکته مهم این است که مجموعه مترو همواره باید به موضوع 
توســعه فکر کند. اکنون خطوط 6و 7 نواقصی  دارد که باید 
تکمیل شود. توسعه بخش شــرقی خطوط 2، 4و 7و توسعه 
جنوبی خط 6و... موضوعاتی است که در دستور کار قرار دارد. 
مورد دیگر این است که تهران نیاز به 11خط )8، 9، 10و 11( 
دارد که عملیات اجرایی در خط 10شروع شده و باید تسریع 
شــود. همچنین مطالعات 3خط دیگر هم باید در اسرع وقت 
نهایی شــود. به طورکلی پیگیری موضــوع تکمیل خطوط، 
توسعه خطوط فعلی و شروع خطوط جدید اولویت های 4سال 
آینده است که حتماً با این اقدامات می توان اتفاقات خوبی را 

در تهران رقم زد.
برای این 3اقدام مهم )تکمیل خطوط، توسعه 

خطوط و شروع خطوط جدید( چقدر اعتبار لازم است؟
شهردار تهران به موضوع حمل ونقل عمومی و به طور ویژه تر 
مترو توجه خاصی دارد و آنطور که در همایش مدیران عنوان 
کرده، حدود 260تا 270هزار میلیارد تومان برای این اقدامات 
اعتبار نیاز است که قطعاً باید به روش های جدید تأمین منابع 

مالی فکر شود.
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مزرعهمجازیدرهیدی
هی دی از بازی های جذابی محســوب می شــود که 
طرفداران زیادی را به خود اختصاص داده است. بازیکن 
مزرعه دار است و باید برای ساخت و توسعه روستایش 
تلاش کند. تنها راه پیشــرفت و ارتقا در بازی تولید 
محصولات است. کشاورزی، دامداری، خرید کارخانه 
و خیلی کارهای پرچالش دیگر برای گسترش روستا 
انجام می شود. بازیکن در طول بازی با مدیریت منابع 
آشنا می شود و مجبور اســت برای سر پا نگه داشتن 
تولید و رشد روستا بودجه بندی اقلام و محصولاتش 
را داشته باشد که این مورد تأثیر مثبت و مفیدی روی 
ناخودآگاه بازیکن می گذارد و یاد می گیرد باید هدف 
را تعیین کند و برای رسیدن به آن برنامه ریزی، صبر و 
حوصله داشته باشد. در مراحل بالا فضایی برای چت 
 متنی بازیکنان درنظر گرفته شــده است. پیشنهاد

می شــود در طول زمان بازی با فرزندتــان در مورد 
پس انداز و مدیریت بودجه بندی منابع صحبت کنید. 

راهنما

روشنا

بامعرفتترینبرادردنیا
»عباس« در لغت به معنای شیر خشمگین است که شیرهای دیگر 
از او می ترسند. کنایه از شخص شجاع و با ابهت و با هیبت است 
که دیگران از او هیبت می برند. ابوالفضل در لغت به معنای صاحب 
فضل و بخشش و سخاوت اســت. عباس بن علی)ع(، شیرمردی 
مهربان و پرســخاوت بود تا آنجا که لقب باب الحوائج بر جانش 
نشست.ایشان چهارم شعبان سال 26هجری در مدینه منوره متولد 
شدند. داســتان فداکاری و ارادت ایشان به مقتدا و مولایشان در 
نهایت ادب و تواضع زبانزد خاص و عام است. حضرت امام صادق)ع( 
در وصف عمویشان فرمودند: عموی ما، عباس، دارای بینشی ژرف 
و ایمانی راسخ بود؛ همراه با حضرت امام حسین علیه السلام جهاد 
کرد و نیک آزمایش داد و به شــهادت رسید.)عمده الطّالب، ص 
356( در معالی السّبطین آمده است که در آن هنگام که مولا علی 
علیه السلام در بستر شهادت بودند، عباس)ع( را طلبید و او را به 
سینه اش چسبانید و فرمودند: به زودی چشم ام در قیامت به وسیله 
وجود تو روشن می شود. همچنین فرمودند: هرگاه روز عاشورا فرا 
رسید و بر شریعه آب وارد شدی؛ مبادا که از آب بنوشی درحالی که 
برادرت حسین، تشــنه اســت.وهمه می دانیم که حضرت قمر 

بنی هاشم به این وصیت چه زیبا عمل کردند.

چطور با شکست نشکنیم؟نکته
شکست یک واقعیت است؛ همیشه آن را به خود و توانایی های مان نسبت ندهیم

هدفیبرایخودمانمشخص
کردهایم،برایمحققشدنش
تلاشکردهایم،وقتوانرژی
وهزینهگذاشــتهایم.امید
داشــتیمبهموفقیتاماماجــراآنطورکه
تصورمیکردیمپیشنرفت،زمینخوردیم،
شکستخوردیم،حالمانخرابمیشود.
یابهعقببرمیگردیمودوبارهنگاهمیکنیم
وجستوجومیکنیموبازهمشروعمیکنیم
یانالانوافسردهوسرزنشگر،بهزمینوزمان
وخودمانناسزامیگوییم.اگراولیراانتخاب
کنیمبردهایمحتیاگربازهمموفقنشویم،
امانتیجهانتخابدومینراه،افسردگیاست.
شکســت،یکیازواقعیتهایزندگیاست،
بایدواقعبینانههدفگذاریکردوواقعبینانه

مسیرعدمموفقیتراهمبررسیکرد.

گزارش

طرح : همشهری/ بهرام غروی

چگونه یاد می گیریم واقع بینانه هدف گذاری کنیم
اینکه ما بیاموزیم با شکست به عنوان اتفاقی طبیعی 
برخورد کرده،  آن را تحلیل کنیم،  کم و کاستی های 
مسیر طی شــده را بیابیم و مســیر جدیدی را از نو 
شروع کنیم یک توانایی اســت که از کودکی در ما 
شــکل می گیرد و نوع تربیت والدین نقش مؤثری 
در آن دارد.نحوه برخــورد والدین از همان کودکی، 
 با شکســت خــوردن فرزندانشــان بســیار مهم و 
تعیین کننده است. نوع واکنش ما به آنها می آموزد 

که شکست، اتفاقی طبیعی و یک واقعیت در زندگی 
اســت و حتی قبل تر از آن ما به آنها می آموزیم که 
اهداف شــان را چگونه انتخاب کنند. زرندی در این 
خصوص می گوید: »باید مراقب باشیم توقع خودمان 
را از توقع بچه های مان متمایز کنیم و بدانیم بخشی 
از آنچه از آنها می خواهیم،  توقعات ماست، باید جلوی 
آن را بگیریم و اجازه دهیم بچه ها توقعات خودشان 
را زندگی کنند،  در این صورت اگر دچار ناکامی هم 

شوند،  یک ناکامی بهینه بوده و باعث رشدشان خواهد 
شد«. نحوه برخورد با شکست کودکان مان هم مهم 
است،  اینکه واقع بینانه به ماجرا نگاه کرده و شرایط 
را بررسی و ارزیابی می کنم یا اینکه کودک را هدف 
قرار داده و او را ناتوان در رسیدن به هدف می دانیم.

این متخصص روانشــناس می گوید: »ما همانطور با 
شکست ها برخورد می کنیم که والدین ما در کودکی 

با شکست های ما برخورد می کردند«. 

آنها که بیشتر شکست می خورند
شکست در رسیدن به هدف، ممکن است برای 
همه ما پیش بیاید اما بعضی افراد بیشــتر دچار 
شکست خواهند شــد.یک دســته از این افراد 

کمال  گراها هستند.
 آنها شکســت می خورند زیرا در چشــم اندازی 
که برای خودشان تعریف می کنند،  به خودشان 
نگاه نکرده و فقط ایده آل ترین هدف را می بینند 
و می خواهنــد به آن برســند. زرنــدی در این 
خصوص معتقد اســت:  »کمال گراها چیزی را 
دنبال می کننــد که در واقعیت وجــود ندارد و 
فقط در ذهن شــان اســت.آنها نگاه نمی کنند 
که ایــن هدف ایــده آل، محصول ذهن اســت 
یا واقعیت«. والدیــن کمال گرا نیــز در تربیت 
کودکان شــان برای انتخاب هدف و رسیدن به 
آن،  بازهم همین نگاه را به آنهــا منتقل کرده و 
نمی توانند درســت عمل کنند. به گفته زرندی، 
آنها واقعیت های ذهنی خودشــان را به بچه ها 
تحمیل می کنند یا به گونه ای آنها را بار می آورند 
که ایده آل های ذهنی دســت نیافتنی طراحی 
می کنند و چون اهداف شان دست نیافتنی است، 
 ناکام و افسرده می شوند. »کمال  گراها یا کمال گرا 
تربیت می کنند یا افسرده« ازآنجا که کمال گراها 
خودشان را ندیده و هدف شــان زاییده واقعیت 
نیســت،  نمی توانند شکســت پیش آمده را هم 
به درستی تحلیل کرده و اشکال کار را بشناسند، 
اما اینگونه نیســت که طعم پیروزی را نچشند و 
همواره شکست،  محصول هدف گذاری شان باشد. 
زرندی می گوید: »کمال گراها نیز به یکسری از 
اهداف شان می رسند اما با انرژی بیشتر و چندین 
برابر خســتگی و میزان رضایت شان هم معمولا 

پایین است،  آنها معمولا ناراضی اند«. 

یحییسخنگویی،متخصص طب فیزیک

راههاییبراینجاتازدردشایع
نومادرانونوپدران

مادران و پدران جوان در ابتدای فرزنددارشدن به علت ناآگاهی از 
نحوه صحیح بغل کردن، خواباندن و یا راه بردن نوزاد، دچار کمردرد 
و گردن درد می شوند. مادران جوان در زمان بارداری ممکن است 
به علت تغییر وضعیت بدنی، دچار دردهای سیاتیک، گردن درد 
و کمر درد و یا تنگی تونل مچ دست)سندرم تونل کارپال(  شوند و 
عده ای هم این مشکلات را قبل از بارداری داشته اند که بارداری 
مشکلاتشان را تشدید می کند. بعد از زایمان، گردن درد و کمر 
درد در نو مادران بسیار شایع است، علت این مسئله ورزش نکردن 
در دوران بارداری و وضعیت نامناســب شیردهی به نوزاد است. 
خم شدن به جلو برای شیر دادن به نوزاد و ماندن در این وضعیت 
برای مدت طولانی به مرور باعــث درد در نواحی مختلف بدن 
از جمله گردن و شــانه می شود. اســتفاده از بالش شیردهی و 
خم نکردن گردن یکی از راهکارهایی اســت که می تواند ابتلا به 

گردن و کمر درد در مادران را کاهش دهد.
در یک وضعیت مناسب بدنی لاله گوش و تنه باید در یک امتداد 
باشند تا کمترین فشار به گردن وارد شود. همچنین ستون فقرات 
انحنایی s شــکل دارند که همین خمیدگی ها به دیسک های 
بین ستون فقرات کمک می کند تا حالت فنری داشته باشند. حال 
اگر توجهی به درست نشستن یا بلند کردن نوزاد و وسایل او مثل 
کریر و... نداشته باشیم، باعث التهاب در ستون فقرات و گرفتگی 

ماهیچه هایمان می شویم.
اشتباه بغل کردن نوزاد هم از دیگر دلایلی است که باعث درد کمر 
و گردن در پدران و مادران می شــود، معمولا حمل بچه با کریر یا 
آغوشی به عهده پدران است و بلندکردن این جسم سنگین می تواند 
باعث کمر درد و گردن درد شود و یا این دردها را تشدید کند. اما 
اگر آغوشی به صورت صحیح استفاده شود و وزن کودک به صورت 
مساوی در آغوشی تقســیم شــود هیچ دردی در کمر و گردن 
احساس نمی شود. اگر دچار کمردرد و گردن درد شدید اصلا نگران 
نباشید زیرا درمان این موارد در هیچ سنی دیر نیست و می توان 
از ورزش های اصلاحــی برای تقویت بدن و اصــلاح این عوارض 
استفاده کرد اما  اگر هر چه سریع تر این ورزش ها زیرنظر متخصص 
شروع شود، زودتر از شــر این دردها رها خواهید شد. توجه کنید 
استفاده از فیلم های آموزشی در شبکه های مجازی که توسط افراد 

غیرمتخصص بارگذاری می شــود، 
برای درمان دردهــا به هیچ 

وجه توصیه نمی شود؛ چرا 
که سن، وضعیت جسمانی 
و تــوان و طاقت افــراد با 
دیگران متفاوت اســت و 

نمی تــوان ورزش، درمان و 
نسخه یکســانی را برای اصلاح 

وضعیت بدن و خلاص شــدن از 
درد برای همه تجویز کرد.

وقتی شکست می خوریم احساسات و افکاری سراغ 
ما می آید. این احساسات،  طبیعی است یا خشمگین 
می شــویم یا غمگین. اما ممکن است افکاری هم 
ســراغ ما بیاید که عمدتا افکار مخرب و خودآزارانه 
است و دائم خود را ارزیابی و سرزنش می کنیم.این 
در حالی است که بخشی از این ماجرا را واقعیت به 
ما تحمیل کرده که از دســت ما هم خارج است اگر 
این را نبینیم،  افکار آزاردهنده به ماجرای شکست 
خوردن اضافه شده و حال ما را بیشتر خراب می کند 
و دیگر درس گرفتن از این عدم پیــروزی،  برای ما 
معنا نخواهد داشــت.  علیرضا زرندی، روانشناس 
و مشــاور پویشــی، در گفت وگــو با همشــهری 
درخصــوص مواجهه با شکســت می گوید:»وقتی 
شکست می خوریم قطعا جایی از کار مشکلی وجود 
داشــته؛  یا توقع مان زیاد بوده یــا هدف مان بزرگ 
بوده و یا هدف مان در این مقطع زمانی متناســب 
با توانایی مان نبوده است. بعد علت ها را واقع بینانه 
پیدا می کنیم، حالا فقط شکست مرا اذیت می کند 
نه فضای ذهنی مخرب. از فضای ذهنی غیرمخربی 
که برای مان ایجاد شده استفاده کرده و برای دفعه 
بعد هدف گذاری واقع بینانه و متناسب با توانایی مان 
انجام می دهیم و البته از افــراد باتجربه نیز کمک 
می گیریم،  می دانیم که دیگر نباید همان راه قبلی 
را برویم«. او تأکید می کند وقتی شکست می خوریم 
باید به خودمان فرصت دهیم و همه شکست را الزاما 

به خودمان و توانایی مان نسبت ندهیم.

به جمع شکست خوردگان خوش آمدید
اصلااگرشکستنباشدقدرموفقیتدانستهنمیشود.حالاکهزمینخوردید،اگرمیخواهید

دستبهزانوبگیریدودوبارهشروعکنید،اینمواردرابهعنواندورخیزمدنظرداشتهباشید.
  شکست اجتناب ناپذیر است: بپذیریدشکستدرهرکاری،فعالیتیاارتباطیوجوددارد.
بنابراینباشکستدنیاتمامنمیشود.بلکهدریچههایجدیدبرایتانگشودهمیشود.جلوی

شکستمقاومتنکنید.آنراقبولکنیدوباآنکناربیایید.
 شکست را  بررسی کنید:بعدازشکستبررسیکنیدچهعواملیباعثشکستشماشدند.
معمولاعدمشناختکافیازموقعیتیکهدرآنهستید،باعثمیشودشکستبخورید.مسیر

شکسترامرورواشتباهاتراپیداوآنهاراجبرانکنید.
  مسئولیت   بپذیرید:وقتیشکستخوردیدخودتانبارمسئولیتآنرابرداریدومدامدنبال
مقصرنگردید.شایدازاینکهدیگرانشمارابهخاطرشکستسرزنشکنندبترسیدامامهماست
کهبتوانیدمسئولیتخطاهایخودرابهعهدهبگیرید.تابرایادامهفعالیت،برنامهبهتریبچینید

کهاشتباهاتقبلیتکرارنشود.

مکث
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رئیس جمهوری در سفر اخیر خود به استان گلستان 
دستور اجرای طرح لایروبی کانال های خلیج گرگان را 
داد که به اعتقاد برخی کارشناسان با توجه به نوسانات 
طبیعی دریای خزر، این اقــدام نه تنها باعث احیای 
خلیج گرگان نمی شــود که حتی بیت المال را هم به 
هدر می دهد. اما عده ای دیگر از کارشناسان معتقدند، 
لایروبی کانال های خلیج گــرگان صرفا برای اجرای 
سایر برنامه های احیای این اکوسیستم، زمان می خرد. 
همه کارشناسان اما در یک نكته هم نظر هستند؛ اینكه 

»لایروبی به تنهایی مؤثر نیست.«
سیدابراهیم رئیسی در جریان سفر یک روزه به استان 
 گلستان با صدور دســتور لایروبی کانال های ورودی 
آب به خلیج گرگان گفت: »آب باید در خلیج گرگان 
جریان داشته باشد. مسئولان ملی و استانی باید بدون 
فوت وقت و به سرعت برای احیای خلیج گرگان اقدام 
کنند و نهایتا ظرف مدت ۱۰روز باید جلسه کارشناسی 
برای احیای این خلیج برگزار شود. چندین بار در زمینه 
توسعه و احیای خلیج گرگان مطالعات صورت گرفته 
اســت. امروز دیگر زمان کار و اجراست و هیچ تعللی 

پذیرفتنی نیست.«

مخالفانچهمیگویند؟
لایروبی خلیج گرگان بخشی از برنامه 5ساله ای است 
که سال گذشــته برای احیای تالاب میانكاله که در 
غرب این خلیج قرار دارد، به تصویب شــورای عالی 
تالاب ها رسید و قرار بود مرکز اقیانوس شناسی تا پایان 
تابستان همان سال محل تسهیل ارتباط آب با دریای 
خزر را مشخص کند. اما به اعتقاد برخی کارشناسان 
این کار فایده ای ندارد. محمدرضا فاطمی، متخصص 
اکوسیستم های آبی به همشهری می گوید: تصمیم به 
لایروبی خلیج گرگان تأثیر مقطعی دارد و بدون توجه 
به نوسانات دریای خزر است.  خزر مدام  رو به پسروی 
است و بر نخواهد گشت. از این جهت لایروبی ممكن 
است در کوتاه مدت جواب دهد، ولی به دلیل بالا بودن 
سطح خلیج و تالاب از سطح دریا این کار بیهوده است؛ 
مگر اینكه لایروبی برای پایین ماندن ســطح بستر 
تالاب، هرسال انجام شود که بسیار پرهزینه است و 

اکوسیستم را به هم می زند. دفع رسوبات بستر تالاب 
و خلیج موضوعی اســت که اکوسیستم دریا را برهم 
خواهد ریخت. در پهنه خشكی نیز جایی برای دپوی 
آن حجم از رســوبات وجود ندارد. او معتقد است که 
مطمئنا این تالاب خشک خواهد شد، ولی با آوردن 
آب مزارع پرورش میگو یا پساب کشاورزی، آنچنان 
که باعث نجات تالاب گمیشــان در استان گلستان 
شده، می توان پروفیل خاک بســتر تالاب را حتی با 
پساب کشاورزی مرطوب نگه داشــت و مانع از بروز 

پدیده گردوغبار شد.
محمدرضا فاطمی می گوید: بــا توجه به اینكه خاک 
بستر خلیج گرگان و تالاب میانكاله شور و قلیایی است، 
همچنین می توان با کاشت گیاهان بومی شورپسند 
)هالوفیل( بستر تالاب را پوشاند و باعث تثبیت خاک 
شد. هر راهكار دیگری جز این دو اشتباه خواهد بود. در 
همه جای خط ساحلی در شمال می توانیم با حفر زمین 
تالاب ایجاد کنیم، ولی این کار به هیچ عنوان پایداری 
اکولوژیک نخواهد داشت. وسعت خلیج گرگان به قدری 
زیاد است که تجهیزات، منابع مالی و دانش ما اجازه 
احیای این منطقه با این روش را نمی دهد. ورود صدها 
کامیون به منطقه، اکوسیستم و آرامش حیات وحش در 
این منطقه را برهم خواهد زد و این کار با توجه به کمبود 
اعتبارات بودجه ای، عملی نخواهد بود. لایروبی خلیج 
گرگان فقط به نفع پیمانكاران آن است و ثمره ای برای 

اکوسیستم ما نخواهد داشت.

نظرموافقانچیست؟
اما بــه اعتقاد احمــد لاهیجان زاده، معاون ســابق 
محیط زیســت دریایی و مســئول فعلــی پیگیری 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبــری این کار 
شدنی اســت. او در گفت وگو با همشهری می گوید: 
خلیج گرگان و تالاب میانكاله مجموعه ای هســتند 
که هم از دریا و هم از خشــكی متاثر می شوند. برای 
احیای این مجموعه طرح جامعی تعریف شده  است 
که شامل برنامه های مختلف برای کل حوضه آبخیز 
می شــود. آبخیزداری و آبخوان داری در بالادســت، 
احداث تصفیه خانه های شــهرهای اطراف، مدیریت 
آب رودخانه ها برای تامین حقابه، توسعه کشاورزی 
و شیلات پایدار و... از جمله این برنامه ها در 2استان 
گلســتان و مازندران اســت که تدوین و اعتبارات 
موردنیاز آن مشخص شده است. یكی از ده ها برنامه  
احیای 5ساله خلیج گرگان و تالاب میانكاله، لایروبی 
محل اتصال خلیج گرگان با دریای خزر است. نمی توان 
انتظار داشــت که لایروبی بدون برنامه های دیگر به 
نتیجه برسد و مشكلات تالاب برطرف شود. به دلیل 
پســروی دریا، اتصال تالاب با خزر به حداقل ممكن 
رسیده است. لایروبی فقط شــرایط گردش آب در 
تالاب را می تواند بهبود ببخشد و در نتیجه آن، کیفیت 
آب نیز به دلیل ورود اکسیژن و خودپالایی درون تالاب 
بهبود خواهد یافت. ایــن کار در کمیت آب چندان 

مؤثر نیست.

ماجرایمرگخلیجگرگان
تراز آب دریای خزر از 5سال قبل تاکنون 25سانتی متر 
افت کرده است. سرعت کاهش سطح تراز آب دریای 
خزر در سال2۰2۱ نســبت به سال2۰2۰ هم ۳برابر 
شده است؛ یعنی ۱2ســانتی متر افت سطح تراز رخ 
داد. لاهیجان زاده در این باره که آیا لایروبی نسبت به 
برنامه راه اندازی تصفیه خانه یا تامین حقابه در اولویت 
بوده، می گوید: سرعت پسروی دریا بسیار زیاد است و 
اگر این کار صورت نگیرد، تالاب به حوضچه ای تبدیل 
می شودکه تبخیر، به شدت آب را کم و شوری آن بیشتر 
از آب دریا مي شود؛ بنابراین لایروبی جزو پروژه های 
اولویت داری است که برای اجرایی شدن سایر برنامه ها 
فرصت ایجاد می کند. اجرایی شــدن این برنامه این 
سؤال را بین فعالان محیط زیست و کارشناسان ایجاد 
کرده است که آیا باز شدن آبراهه منجر به تخلیه سریع تر 
تالاب نخواهد شد؟ احمد لاهیجان زاده، معاون سابق 
محیط زیست دریایی در پاسخ به این ابهام می گوید: 
حدود 5سال پیش پیشنهاد لایروبی را مسئولان استان 
گلستان هم داده بودند و سؤال ما در تهران هم بود. اما 
تحقیقات جامع پژوهشگاه اقیانوس شناسی نشان داده 
است که آب، جریان ورودی و خروجی دارد و حفاری 
تا چه عمقی به اکوسیستم منطقه آسیب وارد نخواهد 
کرد. برای دفع لایه های باقیمانده روش های مورد تأیید 
کنوانسیون های بین المللی وجود دارد که به موقع در 

مورد آن تصمیم خواهیم گرفت.

زهرارفیعیگزارش
روزنامه نگار

لایروبی؛ چالش تازه برای خلیج گرگان
رئیس جمهوری دستور لایروبی سریع خلیج گرگان برای آبرسانی به این عرصه خشكیده را صادر کرد

 کارشناسان می گویند لایروبی خلیج گرگان تنها بخشی از برنامه احیای این پهنه آبی است

مجلسودولت7هزارمیلیاردتومان
بهوزارتمیراثفرهنگیکمککردند

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی از اختصاص 7 هزار میلیارد تومان برای حمایت 
از طرح های مختلف در حوزه فعالیت های این وزارتخانه توســط 

مجلس و دولت خبر داد و این رقم را بی سابقه خواند.
به گزارش وزارت میراث فرهنگی، سعید اوحدی در آیین تكریم 
و معارفه مدیران کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان بوشهر اعلام کرد: دولت و مجلس شورای اسلامی تسهیلاتی 
قابل توجه و ظرفیتی متناسب برای توسعه صنعت گردشگری، 

صنایع دستی و میراث فرهنگی تأمین کرده اند.
به گفته این مقام مسئول در وزارت میراث فرهنگی، از این میزان ۳ 
هزار میلیارد تومان مربوط به تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
اســت که این ظرفیت مناســب با همت دولت و مجلس شورای 

اسلامی برای حمایت و پشتیبانی از این صنعت فراهم شده است.
اوحدی گفت: در زمان حاضر وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری در حوزه جذب منابع تبصره ۱۸ موفقیت خوبی کسب 
کرده است. معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی 
افزود: هفته گذشته برای پشتیبانی از بخش خصوصی مهم ترین و 
بزرگ ترین تفاهمنامه در طول تاریخ این حوزه با صندوق توسعه 
ملی منعقد شد. براساس این تفاهمنامه ۴ هزار میلیارد تومان برای 
طرح های گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی تخصیص 
می یابد که 2 هزار میلیارد تومان آن از صندوق توسعه ملی و مابقی 

از سوی بانک های عامل تأمین می شود.
به گفته اوحدی، منابع اعتباری تامین شده از صندوق توسعه ملی از 

سال ۱۴۰۱ در اختیار بخش خصوصی قرار می گیرد.
وی گفت: با امضای این تفاهمنامه مقرر شــد صندوق و بانک ها 
به صورت تلفیقی هر کدام 5۰درصد اعتبار را پرداخت کنند که در 

مجموع 2هزار میلیارد تومان اعتبار خواهد بود.
اوحدی افزود: رقم 2هزار میلیارد تومان یادشــده، ۴ برابر اعتبار 
درنظر گرفته شده از سوی صندوق برای حوزه گردشگری در سال 

۱۴۰۱ نسبت به امسال خواهد بود.
وی ادامه  داد: صندوق توسعه ملی از سال ۱۳۹۴ در مجموع ۴۸هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای ۳2۰طــرح پرداخت کرده و 5۶درصد 
این مبلغ جذب شده است.  معاون توسعه و مدیریت منابع وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: تفاهمنامه امضا 
شده پشتوانه خوبی برای 7۰۰طرح نیمه تمام است که در شرایط 
کرونایی متوقف شده است. وی اظهار داشت: مقرر شده با امضای 
این تفاهمنامه به پروژه هایی که تا قبل از سال ۹۹ تسهیلات دریافت 
کردند اما به دلیل گران شدن اقلام موفق به اتمام طرح نشدند، تا 

سقف 7۰درصد تسهیلات مصوب وام پرداخت شود.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری گفت: پس از 2سال مقابله همه جانبه با همكاری مردم 
در برابر کرونا امید می رود عید نوروز خوبی در انتظار مردم باشد که 

در این راستا رعایت دستورالعمل های بهداشتی ضروری است.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست 

محیط زیســت بــه مثابه اکوسیســتم، 
چرخه ای از عوامل در هم تنیده اســت 
که یک تصمیم اشتباه اثر سوء خود را 
بــر کل آن می گــذارد. انتظــار می رفت 
مراجــع تخصصی و  ســازمان حفاظت 
محیط زیست پیش از هرتصمیمِ مقام 
اجرایی دولت، نظر کارشناسی خود را 

درباره آشوراده ارائه می کردند.

علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
خسارت صنایع آلاینده به محیط زیست 
توسط ســازمان حفاظت محیط زیست 
محاســبه و مطالبــه می شــود. ارزیابــی 
تــوان اکوسیســتم و ارزشــیابی منابــع 
نیــز در دســتور کار ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت اســت. طرح هــای فاقــد 

ارزیابی نیز نباید تامین اعتبار شوند. 

نقل قول خبر

اســتان کشــور بــا تشــدید فعالیــت 
ســامانه بارشــی از امــروز بــا بــارش 
بــاران و بــرف در ارتفاعــات، وزش 
بــاد شــدید، رعدوبــرق و در مناطــق 
مستعد ریزش تگرگ مواجه خواهند 
شــد و 15اســتان بــه اعــلام ســازمان 
هواشناســی امــروز و فردا با تشــدید 
وزش بــاد نســبتا شــدید مســتعد 

هجوم گردوخاک هستند.

30

قطعه فسیل و کانی توسط 2کارشناس 
و همراهــی  زمین شناســی  ســازمان 
کارشناســان در ژئوپــارک ارس کشــف 
شــد. یوســف داداش زاده، معــاون 
فرهنگــی و اجتماعی منطقــه آزاد ارس 
در این بــاره گفت: آثار شناســایی شــده 
از دوره هــای کربنیفــر و دوونیــن اســت 
کــه از دوره هــای زمین شناســی ماقبــل 
دوره پرمیــن بــا قدمــت ۴۰۰میلیــون 

سال هستند.
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شهر موزه ها در کرمانشاه
ایجاد 14موزه در آینده نزدیک، کرندغرب را به شهر موزه های 

استان کرمانشاه تبدیل خواهد کرد
کرند غرب در جنوب کرمانشاه، یکی از جذاب ترین مناطق این استان 
برای گردشگری است؛ شــهری که صنایع آهنگری و چاقوسازی 
معروفی دارد، طبیعتش دیدنی اســت و حالا قرار اســت به عنوان 
شهرموزه استان، 14موزه در آن ایجاد شــود تا بر جذابیت هایش 

افزوده شود.
آنطور که رئیس گروه موزه های کرمانشــاه خبر داده، برنامه ریزی 
برای تبدیل شهر کرندغرب به عنوان شــهر موزه ها در حال انجام 
است و طرح محتوایی 7موزه در مورد تنبور، آهنگری، عکس، اسناد، 
گیاهان دارویی و درمان سنتی، طبیعت و مطبخ برای تأیید به وزارت 

میراث  فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری فرستاده شده است.

بخش خصوصی، پیگیر موزه ها
اکرم طهماســبی درباره اینکه چرا این موزه ها در کرندغرب ایجاد 
خواهند شــد به همشهری می گوید: در ســفری که مدتی قبل به 
کرند غرب داشتم، بعضی اهالی این شــهر به من مراجعه و درباره 
مجموعه های ارزشــمند مانند تنبورهای قدیمی، دست سازه های 
چوبی، آهنگری، چاقوســازی و... صحبت کردند. از آنان خواستم 
که این مجموعه ها را تبدیل به موزه  کنند تــا دیگران هم بتوانند 

آنها را ببینند.
وی با بیان اینکــه بخش خصوصی این شــهر طرح های محتوایی 
موزه ها را نوشته اســت، می افزاید: باتوجه به اینکه طی سال های 
اخیر رویکرد و سیاست وزارت میراث فرهنگی در بحث راه اندازی 
موزه ها، مشارکت بخش خصوصی است، این 7موزه هم توسط بخش 

خصوصی راه اندازی خواهند شد و به آنها تسهیلاتی اعطا می شود.

استانداردهای موزه رعایت می شود
رئیس گروه موزه های کرمانشاه درباره اینکه موزه های کرند غرب 
استانداردهای موزه را خواهند داشــت یا خیر، مي گوید: طرح این 
موزه ها تهیه شده است و کارشناسان اداره کل موزه ها آنها را تأیید 
کرده اند. این موزه ها در حــد و ابعاد موزه های درجه یک کشــور 
نیســتند، اما حداقل اســتانداردهای موزه را دارند تا بتوانند برای 

بازدیدکنندگان جذاب باشند.
به گفته طهماسبی، شهرستان دالاهو فقط یک موزه مردم شناسی 
دارد و 7موزه یادشــده تا دهه فجر ســال آینده در این شهرستان 

راه اندازی خواهد شد.
وی درباره این موزه ها توضیح می دهد: مجموعه هایی که قرار است 
در موزه های کرند غرب به نمایش گذاشته شود، ارزشمند هستند؛ 
به عنوان مثال موزه طبیعت مجموعه ای از دست ســازه های چوبی 

است که در یک ساختمان قدیمی به نمایش گذاشته خواهد شد.
 از طرفی کرندغرب خاستگاه تنبور است و در موزه تنبور مجموعه ای 
 ساز قدیمی که متعلق به چند نوازنده تنبور شهر است، جمع آوری 
خواهد شد. رئیس گروه موزه های کرمانشاه درباره این موضوع که 
برای این موزه ها کار تحقیقاتی هم انجام خواهد شد یا نه، افزود: از 
محل موزه ها بازدید و طرح در شورای فرهنگی اداره کل موزه مطرح 
شده است. در این طرح ها ویژگی های لازم برای ساختمان موزه ها، 
اطلاعات لازم برای ارائه به بازدیدکنندگان، چیدمان و مســائلی از 
این دســت آمده تا همه این مجموعه ها با بیان درست موزه ای به 
نمایش گذاشته شوند. طهماسبی همچنین با بیان اینکه این موزه ها 
می توانند تأثیر مهمی بر رونق گردشگری شهرستان دالاهو و شهر 
کرندغرب داشته باشــند، می گوید: دالاهو شهرستانی پویا از نظر 
گردشگری اســت، میراث تاریخی زیادی در آن قرار دارد و استان 
به این شهرستان اهمیت بسیاری می  دهد و به همین دلیل افزایش 
جاذبه های آن بسیار مهم است. وی ادامه می دهد: با توجه به اینکه 
شهرستان بر ســر راه مســافران عتبات عالیات قرار دارد، موزه ها 

می توانند به پربار شدن گردشگری کمک کنند.

پای کار هستیم
ایجاد امکانات بیشتر برای شــهرهای گردشگری همیشه موجب 
رونق آنها می شود؛ موضوعی که فرماندار شهرستان دالاهو هم با آن 
موافق است. کرم محمدی با اینکه هنوز از طرح تبدیل کرندغرب 
به شهر موزه ها خبر ندارد، اما از آن استقبال می کند و به همشهری 
می گوید: شهرستان ما قدمت تاریخی زیادی دارد و آثار آن به دوره 
ساسانی بازمی گردد، آبشارهای متعدد هم موجب جذابیت طبیعی 

آن شده و برای گردشگران واقعا جالب توجه است. 
وی ادامه می دهد: ایجاد این موزه ها به نفع شهرستان است و موجب 
رونق گردشگری و درنتیجه معیشت مردم خواهد شد. این کار ارزش 
شهرستان را افزایش خواهد داد و ما در این زمینه آماده همکاری با 

میراث فرهنگی استان هستیم. 
فرماندار دالاهو با بیان اینکه صنایع دستی و سازه های ارزشمندی 
در این شهرســتان تولید می شــود، ادامه می دهــد: نمایش این 
تولیدات ارزشــمند در جلب توجه جوانان علاقه مند برای سفر به 
دالاهو مؤثر است. بیشتر ســاکنان شهرستان با صنایع دستی آشنا 
هستند و افزایش سفرها به منطقه می تواند فروش این محصولات 

را افزایش دهد.

  
گردشگری یکی از راه های مؤثر در بهبود مناطقی است که 
با وجود داشــته های فرهنگی و طبیعی محروم مانده اند؛ از 
همین رو هر قابلیتی مانند موزه می تواند به جلب گردشگران 
 کمک کرده و شهرســتانی زیبا مانند دالاهــو را به مقصد 

سفر تبدیل کند. 

 واگذاری پروژه های ملی
به استانداران 

وزیر کشور گفت: مدیریت 
پروژه های ملی استان ها به 
استانداران واگذار می شود تا 
هرچه سریع تر اجرا شوند. به 

گزارش مهر، احمد وحیدی در نشست منطقه ای 
خود با استانداران شــمال غرب گفت: مدیریت 
پروژه های ملی اســتان ها جزو اختیاراتی است 
که قرار است به استانداران واگذار شود و با توجه 
به اینکه بســیاری از این پروژه ها، استانی است 
و مسائل و مشــکلات آنها متوجه استان هاست، 

اطلاق عنوان ملی بر آنها صحیح نیست.
بــه گفتــه وی، پروژه هــای اســتان ها بایــد 
شاخص بندی و متناسب با وضعیت آنها از حوزه 
ملی خارج و اختیــار و اعتبار آنها به اســتان ها 

واگذار شود.
وحیدی با بیان اینکه مدیریت مرز باید در اختیار 
استانداران باشد، درباره مسئولیت های اجتماعی 
معادن نیز گفت: معادن متعلق به مردم اســت و 
حتماً نفع آن باید به مردم برســد و شرکت های 
 معدنــی باید بــه مســئولیت اجتماعــی خود 

عمل کنند.
وزیر کشور همچنین افزایش صادرات آذربایجان 
شــرقی را ارزشــمند دانســت و تأکید کرد که 
استان های مرزی در حوزه دیپلماسی باید فعال تر 

از قبل باشند. 

عدد خبر

خبرکوتاه

حمیده پازوکی؛ خبرنگارگزارش

عکس خبر

 بازار فرش قزوین 
یکی از بازارهای  شهر قزوین بازار سنتی فرش دستباف است 
که به نام سرای قیصریه معروف شده. سابقه پیدایش این 
بازار به دوران قاجار برمی گردد و از آن زمان تاکنون مرکز 
اصلی خرید و فروش انواع فرش های دستباف و صادراتی 

بوده است. /تسنیم

قزوین

سیده زهرا عباسیگفت وگو
روزنامه نگار

چند مــاه از انتخابات ریاســت جمهوری 
می گذرد؛ چند ماه از گزارشی که روزنامه 
همشهری نوشت و در گفت وگو با شهروندان 
به مطالبه  خوزستانی ها از رئیس جمهوری 
منتخب پرداخت. هرچند رســیدگی به 
وضعیت فاضلاب، مدیریت آب و آبرسانی و 
بازنگری در فعالیت صنایع برای اشتغال زایی 
بومی از مهم ترین مطالبه های مردمی بود، 
اما همه شهروندان و کارشناسان یک صدا 
معتقد بودند این اســتان برای حل مسائل 
خود بیش از هر چیز نیاز به مدیریت درست 
دارد. از نگاه آنها خوزستان با داشتن هر یک 
از ظرفیت هایی چــون بزرگ ترین میدان 
نفتی، قدیمی ترین منطقــه فلات ایران، 
رتبه اول تولید محصولات کشــاورزی و 
قطب صنعت، نفت و گاز می تواند یک استان 
توســعه یافته و ثروتمند باشد، اما به جای 
آن به دلیل نبود مدیرانی کارآمد همیشــه 
با چالش های کهنه و ســخت مواجه بوده 
اســت. صادق خلیلیان با سابقه وزارت در 
جهادکشاورزی، چند ماهی است که سکان 
اســتانداری )ویژه( خوزستان را به دست 
گرفته. او در روزهای پایانی ســال مهمان 
روزنامه همشــهری بود تا درباره برنامه ها 
و طرح هــای در دســتور کار و مهم ترین 
مطالبه های شهروندان خوزستانی توضیح 

دهد. این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

خوزستانی ها معتقدند این استان 
همه  چیز دارد؛ جز مدیریت. شــما چه فکر 

می کنید؟
این موضوع بیشتر به انفعالی که در دولت قبل به 
مدیران استاني منتقل شد ، بازمی گردد. خوزستان 
حدود 40درصد منابــع درآمدی بودجه عمومی 
دولــت را تامین می کنــد و ظرفیت های زیادی 
چون نفت، گاز، فولاد، بنادر، کشتیرانی، راه آهن 
و کشــاورزی را در اختیار دارد. با وجود همه این 
موارد اما نرخ بیکاری خوزستان در سال98 بالاتر 
از میانگین کشوری قرار گرفت و این استان از نظر 

زیرساختی دچار مشکلات بسیاری است.
یکی از دلایل این وضعیت انفعــال دولت قبل و 
امید به برجام بود که برجام عملا ســال های قبل 
به سرانجام نرســید، اما همین انفعال به مدیران 
استانی هم منتقل و موجب شد رسیدگی خاصی 

به مشکلات زیرساختی نشود.
مدیریت اشــتباه حتی موجب شــده بود برخی 
 پروژه هــا چندبار اعتبــار دریافت کننــد، اما به

نتیجه نرسند.
یکــی از مهم ترین مشــکلات 
زیرساختی که اتفاقا با اعتبارهای متفاوت به 
سرانجام نرسید، شبکه دفع آب های سطحی 
و فاضلاب است. هم اکنون برنامه شما برای 
حل مشکل دفع آب های سطحی و فاضلاب 

خوزستان چیست؟
شبکه دفع آب های ســطحی و فاضلاب یکی از 
مهم ترین نقاط ضعف خوزســتان و به ویژه اهواز 
است که در سال های گذشــته مشکلات زیادی 
را برای استان به وجود آورد. به طور خاص شبکه 
دفع فاضلاب شرق اهواز از حدود 30سال پیش 
کلید خورد، اما تاکنون فقط 41درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و پروژه های فاضلاب دیگر شهرها 

هم شرایط مشابهی دارند.
عملیات اجرایی که باید براساس مطالعات صورت 
می گرفت از مرداد امسال شروع شد و از مهر نیز با 
توجه به مصوبه های ویژه سفر رئیس جمهوری با 

تمرکز بر شهر اهواز توسعه یافت.
قرار است این پروژه ها 2ســاله در اهواز به پایان 
برســند، اما برای اینکه در کوتاه مدت مشــکلی 
به وجود نیاید، یک طرح اضطراری توسط شرکت 
آبفا آماده شد تا بتوانیم نقاط بحران خیز اهواز را 
رفع کنیم. همین برنامه های کوتاه مدت هم طوری 
برنامه ریزی شده که در راستای طرح اصلی باشد و 
دوباره کاری صورت نگیرد. هم اکنون پیمانکاران 
در بیــش از 100جبهه در اهواز مشــغول به کار 
هســتند و خوشــبختانه با وجود بارندگی های 
پاییز تا 80درصد مشــکلات کاهش یافته است. 
در شهرهای دیگر هم عملیات شروع و در برخی 
مطالعات آماده شده و به مرحله اجرا رسیده است. 
یکی از ویژگی های اهواز که کار را پیچیده کرد، 
یکی بودن شبکه دفع فاضلاب و آب های سطحی 
اســت و به همین دلیل، در طراحــی جدید کار 
طوری جلو می رود که شبکه علاوه بر دفع فاضلاب 

امکان دفع آب های سطحی را هم داشته باشد.
پیمانکاران تعیین شده برای پروژه 
فاضلاب و شبکه دفع آب های سطحی اهواز 
ماهانه نیاز به 200میلیــارد تومان اعتبار 
دارند، اما تا همین یکی، دو ماه پیش فقط 
100میلیارد تومان اعتبــار از مصوبه ها به 
استان رســیده بود. با این شیوه پرداخت، 
پروژه چطور قرار است 2ســاله به نتیجه 

برسد؟
تمام تلاش ما این است که کار به سرعت تکمیل 
شود و به همین دلیل تاکنون رقمی بیشتر از آنچه 
شما گفتید و هزار میلیارد تومان به حساب آب و 

فاضلاب استان واریز شده است.
بخشی از مشکلات اعتباری استان 
ناشی از سهل انگاری صنایع است. در همه 
سال های گذشته صنایع فعال به ویژه وزارت 
نفت سهم مسئولیت اجتماعی خود را به طور 
کامل پرداخت نکردند. وزارت نفت اخیرا 
متعهد شده اســت 5هزار میلیارد تومان 
اعتبار به استان پرداخت کند. این اعتبار 

پرداخت شد؟
سفر رئیس جمهوری به خوزستان به دلیل اینکه در 
همان روزهای اول شروع به کار دولت انجام شد، 
عملا مصوبه ای نداشت؛ به همین دلیل در زمانی 
حدود یک ماه پروژه های مهم را با کمک سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی احصا و برای آنها شناسنامه 

تهیه کردیم.
بعد از برگــزاری جلســه در معاونــت اجرایی 
ریاســت جمهوری و معاونت برنامه ریزی نهایتا 
این مصوبه ها به تصویب رســید و وزارت نفت در 
چارچوب این مصوبه ها متعهد شد 7هزار میلیارد 
تومان به عنوان حق مسئولیت اجتماعی به صورت 
3ساله در اختیار استان قرار دهد. از این رقم 2هزار 
میلیارد تومان جاری شده و برای 5هزار میلیارد 

تومان باقیمانده هم در حال تهیه پروژه  هستیم.
اما باید توجه داشت مســئولیت اجتماعی فقط 
مرتبط با نفت نیســت و شــرکت های زیادی در 
خوزستان فعال هســتند که آنها هم باید وظایف 

و مسئولیت های اجتماعی خود را انجام دهند.
اما همه صنایع فعال در اســتان 
مدعی پرداخت سهم مسئولیت اجتماعی 
خود بودند و حتی گزارش هایی در این باره 

منتشر کردند.
بله، اما یکی از مشــکلات گذشته خوزستان این 
است که طی سال های متمادی باب شده بود هر 
دستگاهی اعتبار نیاز داشت از شرکت های فعال در 
خوزستان اعتبار دریافت می کرد و طبیعتا ممکن 
بود طرح ها در راستای اولویت های استان نباشد 

یا نظارتی بر آنها صورت نگیرد.
به همین دلیل از 2ماه پیش شورایی به نام شورای 
راهبری مســئولیت های اجتماعی تشکیل شده 
و همه شــرکت هایی که موظف هســتند کاری 
انجام دهند در این شورا حضور دارند و ما برای آن 

مسئولیت هایی را تعریف کردیم.
این شورا موظف اســت حق مسئولیت اجتماعی 
که هر شرکت سالانه باید اختصاص بدهد را احصا 
و آنها را به ســمت پروژه های مصوب در شورای 
برنامه ریزی استان هدایت کند تا منابع بودجه ای 
حق مســئولیت اجتماعی به عنــوان مکمل در 

راستای اولویت  و توسعه استان هزینه شود.
هم اکنون مکاتبه هایی با شــرکت ها داشته ایم و 
پرســیده ایم که چه منابعی را صرف چه اموری 
کرده اند، برخی پاسخ داده اند، اما برخی نه که این 
پاسخ ندادن خودش یک علامت سؤال است. به 
همین دلیل قصد داریم به این بی ســر و سامانی 

پایان دهیم. برنامه این است که در سال1401 این 
مسیر را دنبال کنیم و گزارش کامل این موضوع 

برای مردم منتشر خواهد شد.
الــزام قانونی این شــرکت ها 

چیست؟ 
الزام قانونی نظارت استانداری است. استانداری 
بر این موضوع نظارت دارد تا منابع تجمیع شده 
و پروژه ها به صورت هم افزایــی و اثرگذاری قابل 
ردیابی و نظــارت و گزارش گیری باشــد. درباره 
نفت هم قانون این وزارتخانه را ملزم کرده است 
تا 4درصد همه قراردادهای نفتی به خوزســتان 

پرداخت شود.
مصوبه های سفر رئیس جمهوری 

در مجموع چقدر بود؟
اعتبار مصوب سفر رئیس جمهوری به خوزستان 
36هزار میلیارد تومان علاوه بر بودجه ســالانه 
خوزستان اســت. علاوه بر این، اعتبارات دیگری 
چون 20هزار میلیــارد تومان ســرمایه گذاری 
داخلــی، 3900میلیــارد تومــان به صــورت 
قرض الحسنه برای ازدواج جوانان، 3500میلیارد 
تومان وام بــا کارمــزد پایین بــرای حمایت از 
مؤسســه ها و شــرکت های صنعتی، کشاورزی، 
توسعه سرمایه گذاری و تامین نقدینگی واحدهای 

تولیدی در اختیار داریم.
در استان خوزســتان حدود 190هزار نفر بیکار 
داریم که با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته 
با اعتبارات در تلاش هستیم 60تا 70هزار شغل 
ایجاد کنیم. با اشــتغال زایی ایجادشده و کاهش 
حدود 35درصدی آمار بیکاران خوزســتان، نرخ 
بیکاری این استان به محدوده 10درصدی خواهد 

رسید.
یکی از مواردی کــه می تواند به 
بخشی از بی سروســامانی ها در مدیریت 
خوزســتان و اجرای طرح ها پایان دهد، 
اجرای سند آمایش ســرزمین  است. چند 
روز پیش از تهیه این سند و اجرای آن خبر 
داده بودید، مهم ترین محورهای این سند در 

خوزستان چیست؟
ســند آمایش خوزســتان هم اکنون تهیه شده 
و به دســت ما رســیده اســت و ما نیز در استان 
دســتگاه ها را ملزم کرده ایم که در چارچوب این 
ســند کار کنند. ازجمله در جلسه اخیری که در 
شورای برنامه ریزی داشــتیم و حدود 247طرح 
صنعتی، کشاورزی و گردشگری تصویب شد همه 

این طرح ها با سند آمایش تطبیق داده شده بود.
البته ســند در طولانی مدت تهیه شده و باید آن 
را به روز کنیم و به همیــن دلیل از اداره مدیریت 
و برنامه ریزی خواســتیم نظرات دستگاه ها را در 

این باره بگیرد. 
با توجه بــه اینکه یکــی از ظرفیت هــای مهم 
خوزســتان نفت و گاز اســت و هم اکنون نفت و 
گاز به صورت خام صادر می شــود، ایجاد صنایع 
پایین دستی نفت و گاز در اســتان و جلوگیری 
از صادرات مواداولیه نفت و گاز از نکات مهم این 

سند اســت. البته این در کوتاه مدت امکان پذیر 
نیست، اما باید به این سمت حرکت کنیم. یکی 
دیگر از نکات مهم سند مکان یابی است که مثلا 
پتروشیمی در کدام شهرستان یا پرورش ماهی در 

کدام منطقه مستقر شوند.
مناطق در این ســند به 3ســطح تقسیم بندی 
شده اند؛ برخی فعالیت ها در برخی مناطق مجاز 
نیست )ممنوعه(، در برخی مناطق مجاز است و 
در برخی مناطق بلامانع یعنی ممنوعیت ندارد، 
اما مزیت نســبی هم ندارد و براساس مقتضیات 

تصمیم گیری می شود.
سند آمایش خوزستان با ایجاد 
صنایع پایین دستی روی اشتغال بومی هم 

تأکید کرده است؟
بله، یکی از اولویت های ما همین اشــتغال بومی 
اســت. علاوه بر صنایع پایین دستی ذکر شده در 
سند آمایش یک بخشنامه 4بندی نیز از مهر در 
استان اجرا شده است که طی آن همه شرکت ها 
و صنایع فعال در خوزســتان موظف هستند از 
نیروهای بومی اســتفاده کنند. شرکت هایی که 
دفتر مرکزی شان در تهران است باید حساب های 
خود را در استان خوزســتان نگه دارند و گردش 
وجوه شــان در استان باشــد و مالیات خود را در 

استان پرداخت کنند.
تهران مگر چقدر ظرفیت توسعه دارد که مالیات 
این شرکت ها هم در تهران پرداخت شود؟ مردم 
مناطق مختلف باید از برنامه توســعه یکســان 

برخوردار شوند.
یــک نســخه از ایــن بخشــنامه بــرای دفتر 

ریاست جمهوری هم ارسال شده است.
این بخشنامه ضمانت اجرایی هم 

دارد؟
ضمانت اجرایی بخشنامه خود استانداری است. 
از دستگاه ها خواسته شــده است پیشرفت کار را 
اعلام کنند. همچنین مدیــرکل اقتصاد و دارایی 
خوزستان اطلاع داد در این مقطع منابع بانک های 
خوزستان 150میلیارد تومان است در حالی که 
سال گذشته در همین بازه زمانی حدود 100هزار 
میلیارد تومان بوده است. همچنین بانک ها اعلام 
کردند که  شرکت ها و مؤسسه ها حساب های خود 
را به خوزستان منتقل کردند و گردش وجوه شان 
در اســتان در حال انجام اســت. از سوی دیگر، 
شرکت فولاد خوزستان 500 نیرو نیاز داشت که 
در اطلاعیه جذب خود اعلام کرد این نیروها را از 

افراد بومی می گیرد.
البته باید درنظر داشــت که عملکرد شرکت ها 
طی سال های متمادی طور دیگری بود و طبیعتا 
تا اجرای کامل زمان بر خواهد بود و حتی ممکن 

است مقاومت هایی هم در این باره صورت گیرد.
یکی دیگــر از نگرانی های مردم 
خوزســتان ادامه طرح های انتقال آب و 
تکمیل 2طرح جدید متوقف شــده است. 

استانداری در این باره چه برنامه ای دارد؟
طی چند دهــه طرح های انتقــال آب زیادی از 
منشــا کارون اجرا شده و به اســتان های دیگر 
رفته اســت، اما باید بررســی کرد منابع منتقل 
 شــده کجا رفته که هنوز در اســتان های مقصد

مشکل آب داریم؟ به صورت کلی اما همانطور که 
نفت از خوزستان می آید و صرف عمران و آبادانی 
مناطق کشور می شود، خوزستان یک حقابه ای 
دارد که باید رعایت شود. فعلا انتقال بین حوضه ای 
در دستور کار نیســت و 2طرح جدید انتقال آب 
متوقف هستند. ســازمان حفاظت  محیط زیست 
 هم اعلام کرده اســت کــه موافق انتقــال بین 

حوضه ای نیست. 

خوزستانبهحقخودمیرسد
صادق خلیلیان از تشکیل شورایی خبر داد که قرار است حق مسئولیت اجتماعی صنایع فعال در خوزستان را احصا و 

آن را در مسیر توسعه و محرومیت زدایی استان هدایت کند

استاندار خوزستان با حضور در روزنامه همشهری:

از ابتدای امســال ۹۹واحد تولیدی راکد در 
داخل شهرک های صنعتی خراسان رضوی 
بــه چرخــه تولیــد بازگشــته اســت. بــه 
گفتــه مدیــر عامــل شــرکت شــهرک های 
صنعتی خراســان رضــوی، فعالیــت دوباره 
ایــن واحدهــای صنعتــی بــرای  ۲۷۰۰نفــر 
اشــتغالزایی کــرده و موجــب  ۱۶۵میلیــارد 
تومــان ســرمایه گذاری در اســتان شــده 
اســت. علی بهرامی زاده افــزود: ۵۲۲واحد 

راکد در خراسان رضوی وجود دارد.

۹۹
واحد

خراسان رضوی

ســالانه ۶۰۰میلیــارد تومان فلفــل دلمه ای 
4کشــور  بــه  آذربایجان شــرقی  رنگــی 
روســیه، امارات متحده عربی، قزاقســتان 
و عراق صادر شده است. به گفته مسعود 
جعفرنژاد، کارشناس مسئول گلخانه های 
آذربایجــان شــرقی، هــر ســال ۱۰هــزار و 
۸۶۰تــن فلفــل دلمــه ای رنگــی گلخانــه ای 
در آذربایجان شــرقی برداشــت می شــود و 
۸۶۸۸تــن آن کــه بیــش از ۸۰درصــد تولید 

استان است، صادر می شود. 

۶۰۰
میلیارد

آذربایجان شرقی

 امســال 4۷۹چــاه غیرمجــاز ســال جــاری 
در گلســتان پــر شــد. بــه گفتــه دادســتان 
دادسرای عمومی و انقلاب مرکز گلستان، 
بــا مسدودشــدن ایــن چاه هــا از برداشــت 
غیرمجاز 4میلیــون و ۷۰۰هــزار مترمکعب 
آب از ســفره های آب زیرزمینــی اســتان 
جلوگیــری شــده اســت. محمــود اســپانلو 
اظهار کرد: پس از تعییــن حکم فوری برای 
پرکردن چاه های غیرمجاز، دادستانی های 

سراسر استان موضوع را پیگیری کردند.

۴۷۹
چاه

گلستان

کرمانشاه

ات
ی بی

هد
ی م

هد
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

وزارتنفتمتعهدشد7هزارمیلیارد
تومــانبــهصــورت3ســالهپرداخــت
کنــد؛2هــزارمیلیــاردتومــانجــاری
شــدهوبــرای5هــزارمیلیــاردتومــان
باقیمانــدههــمدرحــالتهیــهپــروژه

هستیم

190هــزار حــدود خوزســتان در
نفــربیــکارداریــمکــهبــاتوجــهبــه
گرفتــه صــورت برنامهریزیهــای
واعتبــاراتاختصــاصیافتــه60تــا

70هزارشغلایجادخواهیمکرد

خوزستان

ویدئوی مرتبط با  این گزارش 
را با اسکن این کد  ببینید
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هرچند ماهی پای ثابت ســفره شــب عید اغلب 
خانوارهای ایرانی اســت، اما در یک سال گذشته 
ثبت قیمت های نجومی برای انــواع ماهیان آزاد 
و پرورشی موجب رویگردانی اندک مصرف کننده 
ایرانی از خرید این محصول شده است. به گزارش 
همشهری، کاهش قدرت خرید و افزایش هزینه 
تمام شده تولید و رشد قیمت انواع ماهی موجب 
کمتر شدن سهم و ســرانه مصرف آبزیان در سبد 
هزینه خانوارهای ایرانی شــده است. در 2هفته 
گذشته قیمت انواع ماهی آزاد و پرورشی نجومی 
شــده و نرخ هر کیلوگرم از برخی انــواع ماهیان 
دریایی جنوب مانند زبیده، سرخو، شیر نیزه و... به 
مرز 400هزار تومان رسیده و به رشد 30درصدی 
قیمت خرده فروشی انواع ماهیان پرورشی منجر 
شده به نحوی که قیمت هر کیلوگرم برخی انواع 
ماهی قزل آلا به مرز 90هزار تومان رسید. با وجود 
این، اکنون دســت اندرکاران بازار ماهی از ســیر 
نزولی قیمت ها به دلیل رشد نسبی صید و عرضه 
انواع ماهیان دریایی و وزن گیری مناسب ماهیان 
پرورشی نسبت به 2هفته گذشته خبر داده و تأکید 
می کنند درصورت تداوم شــرایط مناسب جوی 
و روند کنونی صید و عرضه ماهــی، قیمت انواع 
ماهیان آزاد و پرورشــی در بازار شب عید امسال 
نه تنها افزایش نخواهد یافت بلکه به دلیل کاهش 
شدید ســرانه مصرف، امکان کاهش قیمت ها در 

چند هفته باقیمانده امسال نیز وجود دارد.

روایت رسمی از گرانی ماهی 
گزارش میدانی خبرنگاران همشهری از رشد 20 تا 
30درصدی قیمت انواع ماهی پرورشی و دریایی در 
چند هفته گذشته حکایت دارد. تازه ترین گزارش 
مرکز آمار ایران از متوسط قیمت اقلام خوراکی نیز 
حاکی است، نرخ ماهی قزل آلا در بهمن ماه امسال 
نســبت به ماه مشابه سال گذشــته 68.9درصد 
افزایش داشته است به طوری که متوسط قیمت 
هر کیلو ماهی قزل آلا از ۵2 هزار تومان در بهمن 
ماه سال گذشته به 87هزار تومان در دی و 88هزار 

تومان در بهمن ماه امسال رسیده است.

توقف روند گرانی ماهی 
مسئول آبزیان اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی  
در گفت وگو با همشهری ضمن تأیید گرانی اخیر 
ماهی، گفت:  قیمت ماهی طی 2هفته گذشــته 
افزایش یافــت اما از ابتدای هفته جاری شــاهد 
ســیر نزولی و تعدیل قیمت ها در بازار هستیم. 
به نحوی که قیمت عمده فروشــی انــواع ماهی 
پرورشــی و دریایی مانند قزل آلا و شیر از ابتدای 
هفته جاری با کاهش 1۵درصــدی به ترتیب از 
67هزار بــه 62هزار و از 210هــزار به 170هزار 
تومان رسیده اســت. فخرالدین احمدی  با بیان 
اینکه قیمت خرده فروشی انواع ماهی نیز از ابتدای 
هفته گذشته سیر نزولی داشته است، افزود: نرخ 
خرده فروشی ماهی قزل آلا از82هزار به 73هزار 
و قیمت خرده فروشی ماهی شیر از 230هزار به 
200هزار تومان رسیده است اما نرخ فیله ماهی 
شیر به دلیل دورریز بالای این ماهی به 400هزار 
تومان نیز می رسد. او افزایش نجومی قیمت ماهی 

طی 2هفته گذشته را ناشــی از شرایط نامساعد 
جوی و کاهش صیــد و عرضه ماهیــان دریایی 
به بازار دانســت و گفت: با بهبود شرایط جوی از 
ابتدای هفته جاری وضعیت صید خوب شــده و 
قیمت ها سیر نزولی به خود گرفته است. احمدی 
با تأکید بر تأثیــر گرانی ماهی بــر افت تقاضای 
بازار این محصول، گفت: درصورت تداوم شرایط 
مناسب جوی و روند کنونی صید و عرضه ماهی، 
قیمت انواع ماهیان آزاد و پرورشــی در بازار شب 
عید امســال نه تنها افزایش نخواهــد یافت بلکه 
به دلیل کاهش شدید سرانه مصرف، امکان کاهش 
قیمت ها طــی چند هفته باقیمانده امســال نیز 
وجود دارد. او در مــورد قیمت برخی انواع ماهی، 
افزود: اکنون قیمت عمده فروشــی هر کیلوگرم 
ماهی ســالمون 70هزار، آزاد پرورشی 27هزار، 
کپور 4۵هزار و ســفید پرورشــی 60هزارتومان 
اســت. به گفته احمدی، میــزان افزایش قیمت 
ماهیان جنوب بیشتر از ســایر انواع ماهی بوده 
اســت به نحوی که نرخ هر کیلوگرم ماهی شیر 
به 170هزار، حلوا 140هزار و زبیده به 400هزار 

تومان رسیده است.

سود حداکثر 15درصدی خرده فروشی ماهی 
مسئول آبزیان اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی 
حداکثر ســود خرده فروشــی ماهی را 1۵درصد 
)8درصد هزینه و 7درصد ســود( دانست و گفت: 
80درصد ماهی در میادین میــوه و تره  بار عرضه 
می شــود. ماهی نیز نرخ مصوب دارد و کمیته ای 
متشکل از کارشناسان سازمان شیلات، اتحادیه 
فروشندگان پرنده و ماهی، سازمان میادین هر روز 

ساعت ۵صبح براساس نظام عرضه و تقاضا قیمت 
عمده  فروشی و خرده فروشی انواع ماهی پرورشی و 
دریایی را تعیین و روزانه قیمت ها را اعلام می کنند 
و تلاش داریم تا شــب عید قیمت مصوب ماهی 
کاهش بیشــتری داشته باشــد. احمدی افزود: 
حداکثر سود خرده فروشی ماهی 1۵درصد است 
اما وقتی به هر دلیلی عرضــه ماهی کاهش یابد، 
قیمت ها افزایش می یابد. او هفته پایانی اسفند ماه 
را اوج تقاضای خرید ماهی و آبزیان دانست و گفت: 
نرخ ماهیان گرم آبی مانند کپور ماهیان، بیک هد، 
آمور، قزل آلا و... تابع قیمت تمام شده تولید است 
و عرضه آن روند ثابتــی دارد مثلا ماهی قزل آلا با 
رسیدن به وزن یک تا یک کیلو و ۵00گرم باید به 
بازار عرضه شود اما میزان عرضه و قیمت ماهیان 
دریایی به شرایط جوی و میزان صید بستگی دارد 
و اگر دریا توفانی باشد، صید ماهی دریایی، کاهش 
یافته و قیمت آن بالا مــی رود. او از تأثیر گرانی بر 
کاهش سرانه مصرف ماهی خبر داد و گفت: قیمت 
ماهی قزل آلا در سال گذشته 3۵ تا 40هزار تومان 
بود که اکنون به دلیل افزایش هزینه تمام شــده 
تولید با رشــد 70 تا 80درصدی به 60 تا 7۵هزار 
تومان افزایش یافته است که بخشی از این افزایش 
قیمت کاذب است. به گفته احمدی، گرانی ماهی 
موجب کاهش شدید سرانه مصرف آن شده است 
به نحوی که میانگین سرانه مصرف ماهی در ژاپن 
70کیلوگرم و در ایران 1۵کیلوگرم است. اگرچه 
هیچ کمبودی برای تامین نیاز بازار شــب عید به 
ماهیان آزاد و پرورشــی نداریم اما قیمت ها تابع 
نظام عرضه و تقاضا، شــرایط جوی و میزان صید 

و عرضه است.

شرایط جوی ماهی را گران کرد 
سیر نزولی قیمت ماهی از ابتدای هفته جاری 

در نخستین روز عرضه سرخابی ها 201هزار نفر سهام پرسپولیس و 179هزار نفر سهام استقلال را خریدند

فروش 1/5درصد از سهام سرخابی ها در روز اول عرضه

با آغاز پذیره نویسی سهام پرسپولیس و استقلال در 

بورس
مبادلات دیروز فرابورس، این دو باشگاه رسما وارد 
بازار سهام شدند. در نخستین روز 1۵درصد از سهام 
قابل عرضه فروخته شد. بازار سهام در روز اول استقبال چندانی از 
سهام این دو باشگاه نکرد وفقط 1.۵درصد از کل سهام این باشگاه ها 
فروخته شــد. به گزارش همشــهری، بالاخره بعد از 2دهه انتظار 
روزگذشته برای نخستین بار سهام 2باشگاه پرسپولیس و استقلال 
در فرابورس عرضه شــد. در جریان این عرضه یک میلیارد از سهام 
باشگاه پرسپولیس و یک میلیاردو236میلیون سهم استقلال روی 
میز فروش گذاشته شد. از این میزان 162میلیون سهم پرسپولیس 
و 167میلیون ســهم اســتقلال فروختــه شــد. متقاضیان فقط 
1۵.7درصد از سهام پرسپولیس و 13.۵درصد از سهام استقلال را 
خریداری کردند. روند عرضه 30روز ادامه خواهد داشت. آمار کم 
 فروش سهام نشان می داد برخلاف روال گذشته که عرضه های اولیه 
با استقبال ســرمایه گذاران مواجه می شــد، پذیره نویسی سهام 
سرخابی ها چندان مورد توجه بازار سرمایه قرار نگرفته است. اعداد 
مربوط به میزان مشــارکت کننده ها در جریان پذیره نویسی سهام 
2باشگاه نیز این موضوع را تأیید می کند. طبق آمار های فرابورس 
در مبادلات دیروز جمعا 201هزارو2۵4نفر ســهام پرسپولیس و 
179هزارو18۵نفر سهام استقلال را خریدند؛ درحالی که در جریان 
عرضه های اولیه ســال قبل چنــد میلیون نفر برای خرید ســهام 
شرکت های تازه وارد مشارکت می کردند. فرابورس اعلام کرده است 
این پذیره نویســی تا 30روز ادامــه دارد و متقاضیان می توانند در 
روز های بعد نسبت به خرید سهام این دو باشگاه اقدام کنند. میثم 
فدایی، مدیرعامل فرابورس در عین حال توضیح داد: هرچند 30روز 
کاری برای پذیره نویسی زمان وجود دارد، اما هر زمان پذیره نویسی 

تکمیل شود فرایند آن متوقف خواهد شد.

میزان تأمین مالی
آنطور که آمارها نشــان می دهد این دو باشــگاه در روز نخســت 
پذیره نویسی توانســته اند جمعا 103میلیاردو661میلیون تومان 

منابع مالی از طریق پذیره نویسی در فرابورس جذب باشگاه کنند 
که از این میزان ۵4میلیاردو947میلیون تومان سهم پرسپولیس و 
48میلیاردو714 میلیون تومان سهم استقلال بوده است. با تزریق 
این منابع از سهامداران به حساب های مالی باشگاه ها، آنها می توانند 
در روزهای آینده بخشی از نیاز های مالی شان را رفع و آن را صرف 
فعالیت های عملیاتی باشگاه کنند. درصورت فروش کل سهام قابل 
عرضه این دو باشگاه می توانند جمعا 710میلیارد تومان نقدینگی 
جذب کنند. با این حال هنوز به طور دقیق مشخص نیست که آیا کل 
این میزان سهام در روز های آینده فروخته خواهد شد یا خیر؛ به ویژه 
آنکه به دلیل استقبال سرد بازار سرمایه از سهام این دو باشگاه تردید 
در میان سهامداران برای خرید ســهام این دو باشگاه در روز های 
آینده افزایش یافته است. اما علت این استقبال سرد بازار سرمایه از 

سهام این دو باشگاه چیست؟ 

دلایل استقبال سرد
هنوز به طور دقیق مشخص نیست چرا میزان افرادی که در جریان 
پذیره نویسی سهام سرخابی ها مشــارکت کردند چشمگیر نبوده 
است. این پذیره نویســی با عرضه های اولیه پارسال که سهامداران 
به صورت میلیونی در آن مشارکت می کردند، تفاوت های آشکاری 
داشته است. بررسی ها نشــان می دهد احتمالا یکی از دلایل این 
موضوع به طولانی شــدن دوره رکود بورس بازمی گردد. شاخص 
کل بورس تهران از مردادماه پارســال تاکنون به طور مداوم نزول 
کرده است و این موضوع به خروج گســترده نقدینگی و مهاجرت 
طیف گســترده ای از ســهامداران از بورس منجر شــده است. در 
گذشــته پژوهش های زیــادی در مورد زمان های عرضــه اولیه و 
پذیره نویسی در بازار سرمایه انجام شده است. یافته های پژوهشی 
نشان می دهد موفقیت در عرضه سهام و پذیره نویسی به شرایط بازار 
سهام وابستگی زیادی دارد و در دوره های صعود احتمال استقبال 

سهامداران بیشتر از دوره های نزول است.
با این حال، برخی تحلیلگران بر این باورند که دلایل استقبال اندک 
از سهام سرخابی ها نزول شاخص نبوده است، بلکه علت آن به نحوه 

ارزشگذاری سهام این دو باشگاه بازمی گردد؛ به ویژه آنکه آمار ها نیز 
نشان می دهد ظرف 2روز گذشــته ارزش معاملات بازار سرمایه و 
همینطور ارزش معاملات خرد بیش از 70درصد رشد کرده و حتی 
روز گذشته ارزش معاملات خرد به بالاترین میزان از ابتدای پاییز 
تاکنون رسیده که نشــان می دهد اوضاع بازار سرمایه دست کم در 
2روز گذشته برای انجام پذیره نویسی مساعد بوده است. تحلیلگران 
علت دیگر استقبال سرد بازار سرمایه از سهام پرسپولیس و استقلال 
را در نحوه ارزشگذاری ســهام این دو باشگاه می دانند. به این معنا 
که برای نخستین بار ارزش برند یک شــرکت نیز در قیمت میزان 
دارایی آنها محاسبه شده و چون قیمت سهام این دو باشگاه با مدل 
ارزش خالص دارایی ها محاسبه شده، قیمت سهام 2باشگاه گران 
تعیین شده اســت. طبق اطلاعات موجود ارزش برند پرسپولیس 
1900 و استقلال 1700میلیارد تومان تعیین شده؛ یعنی با درنظر 
گرفتن ارزش برند 2باشگاه، ارزش کل ســهام باشگاه پرسپولیس 
3هزارو210میلیارد تومان، یعنی 3387ریال به ازای هر ســهم و 
ارزش اســتقلال 2هزارو780میلیارد تومان، یعنی 2910ریال به 
ازای هر سهم قیمت گذاری شده است که به زعم اغلب تحلیلگران 

قیمت مناسبی برای 2باشگاه نیست.
محسن عباسی، تحلیلگر بازار سرمایه در این باره می گوید: در هیچ 
کجای دنیا برند را به سهامدار خرد نمی فروشند و اصولا برندها در 
بلوک های مدیریتی و کنترلی معنا پیــدا می کند. فقط به این فکر 
کنید که کدام یک از شرکت های حاضر در بورس که اتفاقا برندهای 
مشهوری هم هســتند ارزش برندشــان را در قیمت سهام خرد یا 
قیمت پذیره نویسی و عرضه اولیه لحاظ کرده اند؟ او تأکید می کند: 
منبع درآمدهای این دو باشگاه شفاف نیست و هیچ گونه درآمد حق 
پخش تلویزیونی و تبلیغات دور زمین و فروش پیراهن و... برای این 

دو باشگاه ثبت نشده است.
عباسی با این حال ابراز امیدواری می کند حضور این دو باشگاه در 
فرابورس به بهبود عملکرد مدیریتی آنها منجر شود. او ادامه می دهد: 
باوجود چالش ها و مشکلات پیش رو، من به عرضه این دو باشگاه در 

بلندمدت خوش بین هستم.

در مبادلات دیروز 10هزارو902میلیارد 
تومــان اوراق بهــادار در بــازار ســرمایه 
دادوســتد شــد کــه از ایــن میــزان 
4هزارو480میلیارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص یافت.

 4480
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
394شرکت رشد کرد و 202شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 17شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 
3هزارو432میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل 
حجم فروش سهامداران حقیقی به 3هزارو149میلیارد 
تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 283میلیارد 

تومان نقدینگی وارد بازار سهام کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 
23هزارو832 واحد، معادل 1.84درصد رشد کرد و به 

یک میلیون و322هزارو615 واحد رسید.

1,325

1,320

1,315

1,310

1,305

1,300

1,295

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

1331

1048

3149

3432

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

اختلاف 60درصدی قیمت گوشت 
گوساله در میادین و سطح شهر

آخرین نرخنامه میادین میوه وتره بار نشان می دهد قیمت 
گوشت گرم گوساله در میادین تا 60درصد در مقایسه با نرخ 
فروشگاه های سطح شهر پایین تر اســت. با افزایش قیمت 
گوشت قرمز این محصول به صورت منجمد و با نرخ تنظیم 
بازاری نیز در میادین به فروش می رسد که قیمت ران منجمد 
هر کیلو 128هزار تومان و قیمت سردست منجمد گوساله 

هر کیلو 126هزار تومان است.

راسته 
بی استخوان

139,000
220,000

راسته با 
استخوان
125,600
200,000

ماهیچه

139,000
190,000

ران

139,000
180,000

گردن

128,600
170,000

قلوه گاه

97,400
170,000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

189,000
200,000

فیله

سردست

137,000
190,000

تغییرات یکساله قیمت صابون
افزایش مصرف شــوینده ها در 2ســال گذشته 
قیمت تمام اقلام این کالاها را در این بازه زمانی 
به شــدت افزایش داده و به 2 تا 3 برابر رســانده 
است. مقایسه قیمت کنونی انواع صابون جامد با 
نرخ های سال گذشته حاکی از افزایش بین 30تا 
بیش از 100درصدی برندهــای مختلف تولید 

داخل و انواع اوریجینال است.

میادین

چهره ها

  ثبات قیمت تخم مرغ
براساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر تهران 
هر شــانه 30عددی تخم مرغ به وزن 2کیلوگــرم با قیمت ۵4 تا 
۵6هزار تومان عرضه می شود و در میادین میوه و تره بار نیز هر شانه 
تخم مرغ تنظیم بازاری 43هزار تومان قیمت دارد. مقایسه ها نشان 
می دهد قیمت  تخم مرغ در اسفندماه نسبت به ماه بهمن ماه تغییر 

چندانی نداشته است.

  خشکسالی تولید آجیل را نصف کرد
مصطفی احمدی، رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار تهران با اشاره به 
اینکه امسال به دلیل خشکسالی نسبت به سال گذشته افت تولید 
داشته ایم، گفت: امسال در تخمه جابانی 60درصد افت تولید نسبت 
به سال گذشته داشتیم، زیرا این محصول 100درصد دیم است و 
کمبود بارندگی تولید را کاهش داده است، ولی می توان با واردات 

محصولات دیگر قیمت آن را هر چند با کاهش تولید کنترل کرد.

  ثبت قیمت تولید و مصرف کالا در سامانه 124
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: قیمت 
تولیدکننده و مصرف کننده 3هفته تا یک ماه دیگر در ســامانه 124 
در دسترس عموم قرار می گیرد. عباس تابش افزود: به استناد مصوبه 
ستاد هماهنگی اقتصادی، همه تولیدکنندگان مکلف به درج قیمت 
تولیدکننده در سامانه 124 هستند. هم اکنون در برخی از سوپرمارکت ها 

به دلیل تنوع کالا، درج قیمت به درستی انجام نمی شود.

  نوسان قیمتی سیمان فله
مهرداد نظارت، رئیس کانون سراسری بتن آماده و قطعات بتنی با 
بیان اینکه برای تأمین سیمان فله مشکلی نداریم، گفت: درحالی که 
بازار با رکود مواجه شده اما قیمت سیمان فله در بورس کالا هر روز 
در حال تغییر است. در هفته های گذشته قیمت سیمان فله در هر 
تن به 800هزار تومان رسیده بود. وضیعت نوسانی قیمت ها موجب 

شده بتن سازان نتوانند قرارداد ببندند.

بازار

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان

اسفند 1399
اسفند 1400

داو
اوریجینال- 135گرمی

25,000
47,000

اسفند 1399
اسفند 1400

شکوه
90گرمی

3,000
5,850

اسفند 1399
اسفند 1400

لوکس
90گرمی

4,000
8,600

اسفند 1399
اسفند 1400

آرومکس 
بسته 5عددی

17,000
28,000

اسفند 1399
اسفند 1400

لرویا
90گرمی

11,000
15,000

اسفند 1399
اسفند 1400

دورو 
فرش 4عددی

58,000
70,000

اسفند 1399
اسفند 1400

دورو 
زیتونی- 4عددی

45,000
60,000

اسفند 1399
اسفند 1400

دورو 
120گرمی

10,000
12,500

تالار شیشه ای

علی ابراهیمی گزارش
روزنامه نگار

علی نقوی
مدیرعامل بورس انرژی

در جدیدتریــن جلســه هیــأت پذیــرش 
بورس انرژی ایــران با پذیرش گاز طبیعی 
موافقت شــد و به زودی شاهد معاملات 
این محصول خواهیم بود. شــرکت ملی 
گاز ایران از این پــس می تواند از ظرفیت 
مکانیســم بــورس انــرژی بــرای عرضــه 
صادراتی و همچنیــن عرضه های داخلی 
گاز طبیعــی بهره بگیرد. پیــش از این نیز 
هیأت وزیران آیین نامه عرضه گاز طبیعی 
را در خردادماه امسال تصویب کرده بود.

مجید عشقی
 رئیس سازمان بورس

بــا توجه بــه اینکــه تعــداد ســهامداران 
در این بازار تا 50 میلیــون نفر افزایش 
داشــته، ارائــه خدمــات الکترونیــک 
در ایــن بــازار وارد فــاز دیگــری شــده و 
برنامه ای مفصل نیز برای توثیق اوراق 
بهــادار در دســت اجراســت. بعــد از 
فروردین سال آینده اوراق بهادار شامل 
اوراق بدهی، سهام عدالت، ای تی اف و 
غیره پشتوانه توثیق وام هایی خواهند 
شد که از شبکه بانکی گرفته می شود.

احسان خاندوزی
وزیر امور اقتصادی و دارایی

اســتفاده کــردن از پوزهــا و میــزان 
تراکنش بیشــتر یــا کمتر، هیــچ دلیلی 
مبنی بــر مالیــات بالاتــر نخواهــد بود، 
بلکــه قانــون مکلــف کــرده کــه ایــن را 
به عنــوان یــک نمایــه اســتخراج کنــد و 
کســی که دســتگاه پایانــه پرداخت در 
اختیــار دارد در نظــام مالــی و مالیاتــی 
کشــور، شناســایی شــود. هم اکنون با 
چند صد هزار پوزهای ناشناس مواجه 
هســتیم کــه اطلاعــات آنهــا تکمیــل 
نیســت و معلوم نیســت که مربوط به 
کدام فعال و مودی اقتصادی هستند.

صاحب حجتی
 سخنگوی سازمان اموال تملیکی

پــس از جلســات متعــدد هماهنگــی 
بــا ســتاد مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز و 
ســازمان های ذیربــط در امــر مبــارزه با 
قاچــاق به منظــور حمایــت از تولیــد و 
بازار داخلی و برخــورد قانونی با پدیده 
شــوم قاچاق، این ســازمان تعدادی از 
خودرو های گران قیمت خارجی قاچاق 
را بــا حضــور مســئولان در نیمــه دوم 
اسفندماه سال جاری امحا خواهد کرد.
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طلسم نكونام 
در اهواز شكست

هفته بيســت ويكم ليگ برتر فوتبال ايران با 
دو اخراجي عجيــب و زودهنگام در نيمه اول 
بازي هاي تهران و رفســنجان همراه بود. در 
رفســنجان در حالي كه جدال مــس با نفت 
مسجدســليمان هنوز به پايان دقيقه اول هم 
نرسيده بود ميثم تيموري با كارت قرمز داور 
مواجه شد و ميزبان را 10نفره كرد. تيموري 
در ثانيه25 بازي با خطا از تك به تك شــدن 
مهاجم حريف جلوگيري كــرد و از علي اصغر 
مومني داور بازي كارت قرمــز گرفت. با اين 
اتفاق، مس رفسنجان 90دقيقه 10نفره بازي 
كرد و همين فرصتي شــد تا نفت قعرنشين 
بتواند يك مســاوي بدون گل و يــك امتياز 
باارزش از اين بازي بيرون بكشد. اين دومين 
امتياز محمود فكري از زمان نشســتن روي 
نيمكت نفت بود. ديگر تيم قعرنشــين يعني 
پديده مشهد هم با حريفش بدون گل مساوي 
كرد. پديده اين هفته ميزبــان تراكتور بود و 
در دقيقــه14 يك پنالتي هم بــه ميهمانش 
داد اما محمد عبــاس زاده ايــن پنالتي را به 
دســتان يوســف بهزادي كوبيد و تيمش را 
از پيروزي محــروم كرد. ايــن اولين حضور 
ساغلام سرمربي جديد تراكتور روي نيمكت 
تبريزي ها بود. در 3بازي ديگــر ديروز 3تيم 
ميهمان توانســتند بر ميزبان هاي خود چيره 
شوند. هوادار در اراك با شوت سركش حسين 
صادقي ميزبانش آلومينيوم را شكست داد. اين 
چهارمين باخت آلومينيوم در 5بازي اخير بود 
كه اين تيم را با هوادار همسايه كرد. در روزهاي 
ابتداي فصل آلومينيوم صدرنشــين جدول 
بود و هوادار در جمع تيم هاي قعرنشــين. اما 
حالا دو تيم در ميانه جدول به هم رسيده اند. 
نســاجي هم ديگر ميهمان ديــروز بود كه با 
يك گل بر ميزبانش غلبــه كرد. پيكان كه در 
ورزشگاه شهيددستگردي اكباتان از نساجي 
ميزباني مي كرد در دقيقــه36 دروازه بانش را 
به خاطر يك خطاي عمد در بيرون از محوطه 
جريمه از دست داد. فرهاد مجد كرمانشاهي 
در اين دقيقه اخراج شــد و محمــد ناصري 
كه جانشــين او شــده بود روي همان ضربه 
كاشــته از ايوب كلانتري گل خورد. بازي با 
همين يك گل تمام شد و نساجي بعد از 6بازي 
بدون برد، بالاخره به پيروزي رسيد. اما يكي از 
باارزش ترين پيروزي هــاي هفته را ذوب آهن 
در زمين تيم فولاد به دســت آورد. فولاد كه 
با نكونام 36بازي متوالــي را در خانه نباخته 
بود، ديروز در ميزبانــي از ذوب آهن هم ابتدا 
با گل پريرا پيش افتاد اما سعيد باقرپسند در 
همان نيمه اول گل مساوي را به ثمر رساند و 
محمدامين درويشي هم در دقايق پاياني تير 
خلاص را به شــاگردان نكونام زد. اين اتفاق 
در دقيقــه88 رخ داد كه فولاد براي كســب 
پيروزي ســراپا حمله بود اما اشــتباه شهاب 
گردان باعث شد ذوب آهن گل برتري را بزند 
و به يك پيروزي غيرمنتظره برســد. دقايقي 
بعد از اين بازي، ســپاهان هم فجرسپاسي را 
با شكســت از اصفهان بدرقه كرد تا روز خوب 
اصفهاني ها كامل شود و 2تيم نصف جهان به 
6امتياز كامل در اين هفته برسند. سپاهان اين 
پيروزي را با 2گل شهريار مغانلو به دست آورد 
تا اين مهاجم هم با 7گل زده خودش را به جمع 
بالانشــين هاي جدول گلزنان برساند. ديروز 
تمام تيم هاي پشت سر سپاهان امتياز دادند 
تا تيم نويدكيا كمي فاصله اش را بيشتر كند و 

لااقل مقام سومي اش به خطر نيفتد.

بارسا كامبك زد
بارســلونا كه در 3 بازي گذشــته  موفق شده 
بــود 12 گل وارد دروازه والنســيا، ناپولي و 
اتلتيكوبيلبائــو كند، مقابل الچه حســابي به 
دردســر افتاد و در دقايق پاياني با نتيجه 2 بر 
يك حريفش را شكست داد. در آخرين دقيقه 
نيمه اول اين بازيكنــان الچه بودند كه به گل 
رسيدند تا بارســايي ها با شكست به رختكن 
بروند اما تيم ژاوي در نيمه مربيان بازگشتي 
رويايي داشــت. بارســا ابتدا با گل دقيقه 60 
فران تورس به بازي برگشــت و پس از آن با 
گل دقيقه 84 دپاي از روي نقطه پنالتي برنده 
از زمين بيرون آمد. بهترين بازيكن بارســا در 
اين بازي جوردى آلبا بود كه نمره 8,6 گرفت؛ 
بازيكني كه پاس گل اول تيمش را داد. بارسا با 
اين پيروزي 48 امتيازي شد و قبل از بازي آخر 
شب بتيس و اتلتيكو به رده سوم جدول صعود 
كرد. حالا بارسا براي كسب پنجمين پيروزي 
متوالي با ژاوي بايد در ليگ اروپا به مصاف گالا 
برود، تيمي كه وضعيت خوبي در ليگ تركيه 

ندارد و حريف آساني به حساب مي آيد.
آرسنال هم يكي ديگر از بازي هاي جذاب عصر 
ديروز را مقابل واتفورد برگزار كرد، تيمي كه 
هفته گذشته مقابل منچستريونايتد به تساوي 
بدون گل رسيد اما مقابل آرسنال و در زمين 
خودش با نتيجه 3 بر 2 شكست خورد. آرسنال 
هم درست مثل بارســا به چهارمين پيروزي 
متوالي اش دســت پيدا كرد و قبــل از داربي 

منچستر به رده چهارم جدول رسيد.

جهان
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آنفالو شدن از سوى چشم!

آخرين بار كى بازى كردى؟

دوست داريم باور كنيم، اما...

در شــرايطى كه همه منتظر بودند 
نخستين واكنش فرهاد مجيدى 
نسبت به جدايى سياوش يزدانى 
و محمدحسين مرادمند را ببينند، 
سرمربى استقلال سعى كرد از اين 
تهديد، يك فرصت و محرك انگيزشى 
بسازد. او گفت به خاطر همين 2بازيكن هم كه شده استقلالى ها 
امسال حتما قهرمان مى شوند و البته اضافه كرد كه اين دو نفر 
مثل «چشم» او بودند. رويكرد مجيدى قطعا قابل احترام است 
و اصلا شايد اين بهترين كارى بود كه در آن شرايط مى شد انجام 
داد. فقط نكته جالب ماجرا اينجاست كه هر دو «چشم» مجيدى 
به تازگى او را در اينستاگرام آنفالو كرده اند و اصلا سياوش يزدانى 
حرف هايى زد كه قشنگ دلخورى او از كادرفنى را نشان مى داد. 
در هر صورت اميدواريم مجيدى در حق چشم هايش كوتاهى 

نكرده و اين رابطه، دوطرفه بوده باشد!

فعلا فرشته اقبال از عليرضا بيرانوند 
رو برگردانده و ايــن دروازه بان در 
حال سپرى كردن يكى از بدترين 
دوران فوتبال خود است. گلر سابق 
پرســپوليس در يك بازى ديگر از 
ليگ پرتغال، اين بــار برابر براگا روى 
نيمكت بواويشتا نشســت تا شــايد خودش هم يادش نيايد 
آخرين بار كى براى اين تيم بازى كرده است. هم اكنون تعداد 
مسابقات دور از ميدان بيرانوند دورقمى شده و او شرايط سختى 
پيدا كرده اســت. اين وضعيت روى فرم فنــى بيرو هم تأثير 
گذاشته و او پيراهن شماره يك تيم ملى را از دست داده است. 
وقتى بيرانوند سال2018 پنالتى كريس رونالدو را مى گرفت، 
شايد حتى تصورش را هم نمى كرد در آستانه جام جهانى بعدى 
چنين شرايطى داشته باشد. با اين حال اگر همين روند ادامه 
بيابد، هيچ بعيد نيست بيرانوند در قطر هم نيمكت نشين باشد.

مديرعامل استقلال بار ديگر قول هاى 
بزرگى به هواداران ايــن تيم داده؛ 
از گرفتن حق پخــش تلويزيونى 
تا بازپس گيــرى مايملك قديمى 
باشــگاه. حرف هاى قشنگى است، 
لايك و كامنت هم خوب مى گيرد و موج 
راه مى اندازد. ما هم بدمان نمى آيد اينها را باور كنيم، اما وقتى ياد 
وعده هاى كوچك تر سردار مى افتيم كه هيچ كدام عملى نشدند، 
كمى دچار ترديد مى شويم. مثلا قرار بود او براى پيشكسوتان 
استقلال آپارتمان بســازد كه هنوز خيلى خبرى نشده است. 
داستان سربازها هم هست. ســياوش يزدانى و محمدحسين 
مرادمند كنار لوگــوى ملوان عكس يــادگارى انداخته اند، اما 
همچنان او مى گويد دنبال كار اين دو بازيكن است و موضوع را 
تا آخر دنبال مى كند. راستش ما هم مثل شما نمى دانيم معنى 

«آخر» از نظر آجورلو چيست!

درحالى كه همــه از ركوردهــاى خوب 
استقلال در فصل جارى ليگ برتر صحبت 
مى كنند، در ليگ دسته اول هم تيم ملوان 
با عملكردى عالى در حال جابه جا كردن 
ركوردهاى تاريخ اين مســابقات اســت. ملوان در پايان هفته بيستم با 
46امتياز، بدون شكست و با كمترين گل خورده در صدر جدول است و 
آمارهاى اين تيم شباهت زيادى با آمارهاى استقلال در ليگ برتر دارد. 
استقلال بعد از 20هفته 14برد و 6تساوى داشت و ملوان بعد از 20بازى 
فقط يك مساوى بيشتر از استقلال داشته و با اختلاف نسبت به رقبا در 
صدر جدول ليگ يك نشسته است. 48امتياز استقلال و 46امتياز ملوان 
بالاترين امتيازاتى هستند كه در تاريخ ليگ برتر و ليگ يك در پايان هفته 

بيستم به دست آمده است.

استقلال در 20بازى 15بار كلين شيت 
كــرد و ملوان هم طى 20بــازى 14بار 
موفق به كلين شيت شده است. شاگردان 
مازيار زارع در ليگ يك فقط در 6بازى 
گل خورده اند و فقط يك تيم توانسته دروازه ملوان را بيشتر از يك بار 
باز كند. از اين لحاظ هم صدرنشين هاى 2 ليگ كاملا شبيه هم عمل 
كرده اند. در ليگ برتر فقط مس رفسنجان توانسته 2گل به استقلال 
بزند و در ليگ يك نيز فقط تيم ماشين ســازى موفق شــده دروازه 
ملوان را در يك بازى 2بار باز كند. البته هر دو تيم ماشين ســازى و 
مس رفسنجان درنهايت 3بر2 شكست خوردند. تيم ملوان در 4بازى 
ابتدايى اين فصل هيچ گلى نخورد و نخستين گلش را در بازى پنجم 
پذيرفت. ضمن اينكه در 8بازى ابتدايى فقــط يك بار دروازه ملوان 

باز شد.

تيم ملوان طى 8بــازى اخيرش در ليگ 
دسته اول به 7برد و يك تساوى رسيده كه 
ركورد قابل توجهى است. تنها تيمى كه در 
8هفته اخير توانسته از صدرنشين ليگ يك 
امتياز بگيرد، آرمان گهر سيرجان است كه اين تيم هم با گل دقيقه92 از 
شكست مقابل ملوان گريخت. تيم محبوب انزلى چى ها كه 14دوره در 
ليگ برتر حاضر بوده و از پرسابقه ترين تيم ها در سطح اول فوتبال ايران 
محسوب مى شود در 6فصل اخير ساكن ليگ دسته اول بوده اما به نظر 
مى رسد امسال ديگر سال بازگشت اين تيم به ليگ برتر خواهد بود. اين 
تيم به طور ميانگين در هر بازى 2,3امتياز گرفته و اين در حالى است كه 
هيچ يك از قهرمانان ليگ يك در سال هاى اخير به ميانگين 2امتياز از هر 

بازى هم نرسيده بودند.

مى دانيم كه هيچ تيمى روى كاكل يك بازيكن نمى چرخد و قرار نيست 
صرفا يك مدافع، همه مشكلات دفاعى را حل كند. با اين حال نگران آن 
هستيم كه بازيكنى مثل محمدحسين كنعانى زادگان در ليگ ضعيف 
قطر دچار افت كيفى شود و آنقدر شــاهد گلباران شدن تيمش باشد 
كه ديگر آن كاراكتر ســختگير در وظايف دفاعى را از دست بدهد. الان 

ديگر هفته اى نيست كه يك خبر در مورد دريافت گل هاى 
پرشمار از سوى الاهلى قطر منتشر نشود. اين تيم در 

تازه ترين تجربه اش، در مسابقات جام امير قطر 
با 4 گل برابر السد تن به شكست داد و از دور 
مسابقات كنار رفت. باز خوب است السد در 
اين جام با الاهلى مدارا كرده، وگرنه 2 هفته 
پيش كه در مسابقه ليگى، اين تيم با 8 گل به 
برترى رسيده بود! اين همان مسابقه اى است 

كه كنعانى زادگان در آن كارت قرمز گرفت و بعد هم جريمه شد.الاهلى 
قطر با حضور ثابــت مدافع ملى پوش ايرانــى اش هيچ وضعيت خوبى 
ندارد. اين تيم در مســابقات اين فصل، با 39گل خورده سومين خط 
دفاعى ضعيف ليگ را به نام خودش به ثبت رســانده است. وضع آنقدر 
خراب است كه وقتى آنها تيم قعرنشين و نگون بخت الخور را هم با6 گل 
شكست مى دهند، باز در همان بازى 3 گل دريافت مى كنند. اين 
همه گل خوردن و سست شدن در برابر فروپاشى هاى مكرر 
دروازه، قطعا روى روحيــه جنگجويى و مبارزه طلبى 
مدافع ايرانى تأثير منفى دارد. شجاع خليل زاده هم 
در همين ليگ وضع چندان بهترى ندارد. الريان با 
حضور او 37گل دريافت كــرده و اين آمار و ارقام 
عجيب، براى 2 مدافع فيكس تيم ملى ايران به ثبت 

رسيده است. واقعا حق نداريم نگران باشيم؟

نکته بازی

متريكاآماربازی

چه كار مى كنى برادر؟
آمار عجيب گل هاى خورده در تيم كنعانى زادگان
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خبر آخر

صدر بسته شد
قلعه نويي با يك پنالتي جنجالي به استقلال باخت 

و منصوريان با يك نمايش خوب پرسپوليس را 
برد؛ اين دو مربي استقلالي اختلاف صدرنشين ها 

را دوبرابر كردند

تاريخ تكرار شد. از زماني كه فرهاد مجيدي سرمربي شده 
تمام تقابل هايش را با امير قلعه نويي برده و تقريبا تمام 
اين پيروزي ها هم با حاشــيه هاي داوري و صحنه هاي 
مشكوك همراه بوده است. در 6تقابل اين دو سرمربي، 
فقط بازي رفت اين فصل با برد مجيدي تمام نشــد كه 
آن مساوي هم بعدا با حكم انضباطي 3 بر صفر به سود 
استقلال اعلام شد. تيم مجيدي ديروز هم در يك بازي 
جنجالي و پر از درگيري، بالاخره گل گهر را با يك پنالتي 
مشكوك در دقيقه89 شكست داد. پيش از اين اتفاق، 
كوين يامگا گل اول تيمش را با يك پنالتي ديگر به ثمر 
رســانده بود و گل گهر هم يك پنالتي را توسط سعيد 
صادقي از دســت داد. نتيجه 2-1 اين مسابقه، دقيقا 
تكرار نتيجه سال گذشــته دو تيم در بازي جام حذفي 
بود كه آن پيروزي هم با 2ضربه پنالتي براي استقلال به 
دست آمد. استقلال با اين 3امتياز باارزش از مرز 50امتياز 
عبور كرد و صدرنشيني اش را تداوم بخشيد. ضمن اينكه 
هفته هاي شكست ناپذيري اين تيم به 21هفته رسيد تا 
شاگردان مجيدي به بهترين ركورد تاريخ ليگ در اين 

زمينه برسند.
  تكرار كابوس نفت تهران

اما بلافاصله بعد از پايان بازي جنجالي استقلال، رقيب 
اين تيم در آبادان مقابل صنعت نفت قرار گرفت و بلافاصله 
بعد از آغاز بازي حامد لك موفق شد سرخپوشان را از تيم 
ميزبان عقب بيندازد! دروازه بان پرســپوليس كه يكي 
از بدترين فصل هاي خودش را در ليگ ايران ســپري 
مي كند بعد از گاف بزرگي در بازي با گل گهر، يك هفته 
روي نيمكت نشست اما در آبادان دوباره به تركيب اصلي 
برگشت و اين بار فقط 8دقيقه فرصت لازم داشت تا با 
اشتباهش پرسپوليس را عقب بيندازد. بعد از اين گل، 
بازي كاملا يك طرفه پيش رفت و سرخپوشــان سراپا 
حمله شدند اما حملات آنها هيچ ثمري نداشت و نيمه 
اول با همان نتيجه به پايان رســيد. تيم يحيي در اين 
فصل فقط يك بار نيمه اول را بازنده به رختكن رفته بود 
(بازي با گل گهر در تهران) و اين دومين بار بود كه او با 
يك تيم بازنده به رختكن مي رفت. اما بر خلاف دفعه اول 
كه تيم يحيي بازي را در نيمه دوم به تساوي كشانده بود 
اين بار يك گل ديگر هم دريافت كرد و شكستي ناباورانه 
را در آبادان متحمل شد. يحيي فقط يك مهره هجومي 
روي نيمكت داشت و وقتي با ورود شرزود تميروف هم 
كاري از پيش نبرد به ناچار در روز خوب آباداني ها مقابل 
تيم منصوريان تسليم شد و 3امتياز باارزش از دست داد. 
اين باخت، يادآور شكست 2 بر صفر پرسپوليس مقابل 
نفت تهران در ليگ پانزدهم بود. جايي كه سرخپوشان 
در رقابتي نزديك و نفس گير با استقلال تهران و استقلال 
خوزستان بودند و عليرضا منصوريان با آن پيروزي، مانع 

قهرماني پرسپوليسي ها شد.

ليگ برتر ايران(جام خليج فارس) -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوى برد  بازى ها تيم رتبه

3172451-21156استقلال1

21136231151645پرسپوليس2

21115528121638سپاهان3
2197530201034مس رفسنجان4
218852221132گل گهرسيرجان5

217952219330پيكان6

30-218671717نفت آبادان7

29-217861717فولاد8
2151151514126آلومينيوم اراك9

226-2151151921نساجى مازندران10

225-216781214هوادار11

725-2174101219ذوب آهن12
717-2138101522تراكتور13

1215-212910820فجر سپاسى14

1913-212712827نفت  مسجدسليمان15

229-211614931پديده مشهد16

ستاره اى در سراشيبى
نيمكت نشينى و آمار ضعيف قائدى را باور كنيم يا پيشنهادهاى رنگارنگ
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بهروز رسايلى| داستان مهدى قائدى جالب است؛ از يك سو او در 
ليگ ضعيف امارات، در تيم ميانه جدولى شباب الاهلى بسيارى از 
مسابقات را از روى نيمكت ذخيره ها آغاز مى كند و آمار جالبى هم 
ندارد، از سوى ديگر روزى نيست كه اخبارى در مورد پيشنهادهاى 
رنگارنگ اروپايى به اين بازيكن در رسانه هاى ايرانى منتشر نشود. 
خلاصه كه موقعيت عجيبى است؛ آدم نمى داند آنچه را مى بيند 

بايد باور كند يا آنچه را مى شنود؟

فاصله 13گله با صدر
دســت كم با توجه به آنچه تا امروز اتفاق افتاده، هيچ ترديدى نيست 
كه حضور مهدى قائدى در الاهلى امارات را بايد ناموفق بدانيم. قائدى 
رگه هاى پررنگى از استعدادش را در اســتقلال نشان داده بود و همه 
مشــتاق بودند انتخاب خارجى او را ببينند. اين ستاره ريزنقش اما در 
23ســالگى انتخابى انجام داد كه بيشتر مى توانســت براى بازيكنان 
بالاى 30سال مناسب باشد. او راهى ليگ امارات شد و دست كم انتظار 
مى رفت حالا كه «پول» را به «پيشرفت» ترجيح داده، در ليگ همين 
كشور به ستاره اول تبديل شود. حالا اما چه اتفاقى رخ داده است؟ هيچ. 
نيمكت نشينى گاه و بيگاه قائدى در تيمى مثل الاهلى تبديل به يك 
مسئله عادى شده و اين براى بازيكنى كه در 16مسابقه ليگى تنها 4گل 
زده، چندان هم عجيب نيست. هم اكنون كودجو لابا، مهاجم توگويى 
العين با 17گل زده برترين گلزن ليگ امارات به شــمار مى رود، عمر 
خربين از الوحده با 12گل در رده دوم قرار دارد و ژائو پدروى برزيلى از 
همين تيم هم با 11گل زده در رده سوم بهترين گلزنان ليگ امارات قرار 
گرفته است. مى بينيد كه فاصله زيادى بين اين نفرات و مهدى قائدى 

وجود دارد، آن هم درحالى كه ابتداى فصل اســم مهاجم ايرانى بين 
برترين خارجى هاى ليگ امسال امارات قرار مى گرفت. شباب الاهلى 
جمعه شــب در حالى با نتيجه 3بر يك برابر الوحده شكست خورد كه 
فقط 13دقيقه به قائدى بازى رسيد و اين بازيكن يك فرصت را هم با 

خودخواهى از دست داد.

اين پيشنهادها واقعى است؟
در عين حال اما روزى نيست كه رسانه ها از پيشنهادهاى انگليسى 
و ايتاليايى قائدى حرفى نزنند. به هر حال بازار فوتبال در سراســر 
جهان پر از اين گمانه زنى هاست، اما به نظر مى رسد بايد تناسبى 
بين پيشنهادها با عملكرد بازيكن وجود داشته باشد. همين حالا 
بهترين بازيكنان فوتبال ايران كه در تيم ملى جايگاه خوبى هم 
دارند، مثل على قلى زاده، صادق محرمى يا سعيد عزت اللهى و 
همين احمد نوراللهى به سختى پيشنهادهاى جذاب دريافت 

مى كنند، اما انگار داستان مهدى قائدى فرق دارد و اروپايى ها اين 
بازيكن را مى خواهند، حتى اگر او نيمكت نشــين الاهلى باشد! 

در هر صورت اميدواريم اين پيشــنهادها صرفا جنبه كاغذى 
و رسانه اى نداشته باشــد و مهدى با اين همه استعداد و با 

توجه به سن و سال خوبى كه دارد، به يك تيم به درد بخور 
اروپايى برود. نكته نگران كننده اما اين است كه روند فنى 
فعلى او، يك نزول چشمگير را نشــان مى دهد. قطعا 
10گل زدن و بهترين پاسور ليگ ايران شدن خيلى 
موقعيت بهترى بود تا به ثمر رساندن 4 گل در ليگ 

ضعيف امارات. اينطور نيست؟

بهروز رســايلى| مهدى طارمى ســومين فصل 
حضورش در فوتبال پرتغال را پشت سر مى گذارد، 
اما او در اين مدت آنقدر درخشــيده و آنقدر در 
كانون توجهات بوده كه انگار 30سال است در اين 
كشور بازى مى كند! ستاره پيشين پرسپوليس، 
يك ســال براى ريوآوه بازى كرد و بهترين گلزن 
ليگ پرتغال شد. حالا هم 2 فصل است كه مهدى 
در پورتو توپ مى زند و اغلب هم فوق العاده بوده 
است. درخشش هاى هفتگى و دنباله دار طارمى 
باعث شده مطبوعات و ساير رسانه هاى اين كشور 
به طور مستمر به ستاره ايرانى بپردازند. در اين ميان 
مهدى تا به حال لقب هاى زيادى هم از پرتغالى ها 

گرفته كه مرور برخى از آنها خالى از لطف نيست.

  قاتل
مهدى طارمى همان فصل اول حضورش در پورتو استعداد 
كم نظيرش را نشــان داد و ثابت كرد بازيكن متفاوتى 
است. او با 16گل زده ســومين گلزن برتر فصل شد و 
11پاس گل هم داد كه باعث شد بهترين پاسور فصل 
لقب بگيرد. درنتيجه طبيعى بود كه موجى از 
تعريف و تمجيدها از او شكل بگيرد. در همين 
راستا تونى مارتينس، همبازى اسپانيايى 
طارمى در پورتو بــه او لقب «كيلر» يا 
قاتل داد كه در مطبوعات اين كشور 

بازتاب زيادى پيدا كرد.

  پوشكاش
يكى از تماشايى ترين گل هاى عمر 
مهدى طارمى، امســال در بازى با 
ژيل ويسنته به ثمر رسيد؛ جايى كه او 
بلافاصله بعد از توپ ربايى، از وسط زمين دروازه حريف را 
باز كرد و همه را به حيرت واداشت. بعد از اين گل، موجى 
از تمجيدها در مورد طارمى راه افتاد و صفحه رســمى 
باشگاه پورتو هم به ستاره ايرانى اش لقب «پوشكاش» 
داد. البته طارمى امسال تا بردن جايزه واقعى پوشكاش 
به خاطر آن گل قيچى برگردان محشــر به چلسى هم 
فاصله اى نداشت، اما نهايتا مغلوب ضربه رابونا اريك لاملا 

شد و دستش از لمس جايزه كوتاه ماند.

  هنرمند
تبحر شــگفت انگيز مهدى طارمى در گرفتن خطاى 
پنالتى، هميشه مورد بحث بوده؛ برخى از اين مهارت 
ستايش كرده اند و گروهى هم طارمى را به فريبكارى 
متهم مى كنند. پائولو فوترى، پيشكسوت پورتو اما يكى 
از كسانى است كه به تمجيد از ستاره ايرانى مى پردازد. 

پاييز امسال فضاى سنگينى در ليگ پرتغال عليه طارمى 
به وجود آمد و رقبا او را به تمارض متهم كردند. فوترى اما 
گفت: «كارى كه طارمى در زمينه گرفتن خطاى پنالتى 
انجام مى دهد يك هنر است و من بايد او را هنرمند صدا 

كنم. شما نبايد طارمى را يك بازيكن معمولى بدانيد.»

 پادشاه پنالتى
در ادامه بند بالا، تداوم طارمى در گرفتن خطاى پنالتى 
باعث شد او در فصل جارى يك ركورد عجيب و غريب 
خلق كند. ســتاره ايرانى به پورتو كمك كرد تا ركورد 
كسب پنالتى در 10سال گذشته را بشكند. پس از آن 
بود كه روزنامه «اوجو» در پرتغال به مهدى لقب «پادشاه 

پنالتى» يا منطقه 11متر را داد.

  ناو هواپيمابر
اين يكــى از عجيب ترين القابى بود كــه در اين مدت 
به مهدى طارمى رســيد. او در جريان بازى با بلننسه 
نيمكت نشين شده بود، اما شرايط مسابقه طورى پيش 
رفت كه سرجيو كونسيســائو اين بازيكن را در همان 
نيمه اول به زمين فرستاد. طارمى هم مطابق معمول 
خوش درخشيد و با يك ضربه ســر گل زد. پس از آن 
يكى از سايت هاى ورزشى پرتغال به طارمى لقب «ناو 

هواپيمابر» داد.

  ماتادور
اين بار اين ايتاليايى ها بودند كه به مهدى طارمى يك 
لقب جديد دادند. پيش از نبرد اخير لاتزيو با پورتو در 
ليگ اروپا، نشريه معتبر كوريره دلا اسپورت به طارمى 
لقب «ماتادور» داد و از بازيكنان لاتزيو خواست سخت 
مراقب اين بازيكن باشــند. هرچند به نظر مى رســد 
لاتزيويى ها خيلى هم اين هشــدار را جدى نگرفتند. 
طارمى كه در بازى رفت غايب بود، در مسابقه برگشت 
يك پنالتى گرفت، خودش آن را گل كرد و با يك پاس 

گل استثنايى زمينه ساز صعود تيمش شد.

  پاشنه طلا
مهدى طارمى اخيرا 2پاس گل استثنايى در مسابقات 
پورتو داده است؛ اولى با يك ضربه چيپ و دومى با يك 
ضربه پشت پا. همين مســئله باعث شد سايت رسمى 
پورتو با انتشار يك ويدئو از هنرنمايى بازيكن ايرانى اش، 
به او لقب «ســلطان پاس گل» بدهد. همزمان توييتر 
پورتو هم طارمى را «اژدهــا» خطاب كرد و نيز يكى از 
مطبوعات اين كشور به او لقب جالب «پاشنه طلا» داد. 
به نظر مى رسد همچنان بايد شاهد اطلاق عناوين بامزه 

بيشترى به طارمى باشيم.

مهدى طارمى ســومين فصل  بهروز رســايلى|
حضورش در فوتبال پرتغال را پشت سر مى گذارد، 
اما او در اين مدت آنقدر درخشــيده و آنقدر در 
30كانون توجهات بوده كه انگار 30كانون توجهات بوده كه انگار 30سال است در اين 
كشور بازى مى كند! ستاره پيشين پرسپوليس، 
يك ســال براى ريوآوه بازى كرد و بهترين گلزن 
2ليگ پرتغال شد. حالا هم 2ليگ پرتغال شد. حالا هم 2 فصل است كه مهدى 
در پورتو توپ مى زند و اغلب هم فوق العاده بوده 
است. درخشش هاى هفتگى و دنباله دار طارمى 
باعث شده مطبوعات و ساير رسانه هاى اين كشور 
به طور مستمر به ستاره ايرانى بپردازند. در اين ميان 
مهدى تا به حال لقب هاى زيادى هم از پرتغالى ها 

گرفته كه مرور برخى از آنها خالى از لطف نيست.

قاتل  قاتلقاتل
مهدى طارمى همان فصل اول حضورش در پورتو استعداد 
كم نظيرش را نشــان داد و ثابت كرد بازيكن متفاوتى 
16است. او با 16است. او با 16گل زده ســومين گلزن برتر فصل شد و 
11پاس گل هم داد كه باعث شد بهترين پاسور فصل 
لقب بگيرد. درنتيجه طبيعى بود كه موجى از 
تعريف و تمجيدها از او شكل بگيرد. در همين 
راستا تونى مارتينس، همبازى اسپانيايى 
طارمى در پورتو بــه او لقب «كيلر» يا 
قاتل داد كه در مطبوعات اين كشور 

بازتاب زيادى پيدا كرد.

پوشكاش  پوشكاشپوشكاش
يكى از تماشايى ترين گل هاى عمر 
مهدى طارمى، امســال در بازى با 
ژيل ويسنته به ثمر رسيد؛ جايى كه او 
بلافاصله بعد از توپ ربايى، از وسط زمين دروازه حريف را 
باز كرد و همه را به حيرت واداشت. بعد از اين گل، موجى 
از تمجيدها در مورد طارمى راه افتاد و صفحه رســمى 
باشگاه پورتو هم به ستاره ايرانى اش لقب «پوشكاش» 
داد. البته طارمى امسال تا بردن جايزه واقعى پوشكاش 
به خاطر آن گل قيچى برگردان محشــر به چلسى هم 
فاصله اى نداشت، اما نهايتا مغلوب ضربه رابونا اريك لاملا 

شد و دستش از لمس جايزه كوتاه ماند.

(بازي با گل گهر در تهران) و اين دومين بار بود كه او با 
يك تيم بازنده به رختكن مي رفت. اما بر خلاف دفعه اول 
كه تيم يحيي بازي را در نيمه دوم به تساوي كشانده بود 
اين بار يك گل ديگر هم دريافت كرد و شكستي ناباورانه 
را در آبادان متحمل شد. يحيي فقط يك مهره هجومي 
روي نيمكت داشت و وقتي با ورود شرزود تميروف هم 
كاري از پيش نبرد به ناچار در روز خوب آباداني ها مقابل 

تيم منصوريان تسليم شد و 
اين باخت، يادآور شكست 

نفت تهران در ليگ پانزدهم بود. جايي كه سرخپوشان 
در رقابتي نزديك و نفس گير با استقلال تهران و استقلال 
خوزستان بودند و عليرضا منصوريان با آن پيروزي، مانع 

قهرماني پرسپوليسي ها شد.

ستاره اى در سراشيبى
نيمكت نشينى و آمار ضعيف قائدى را باور كنيم يا پيشنهادهاى رنگارنگنيمكت نشينى و آمار ضعيف قائدى را باور كنيم يا پيشنهادهاى رنگارنگ

وجود دارد، آن هم درحالى كه ابتداى فصل اســم مهاجم ايرانى بين 
برترين خارجى هاى ليگ امسال امارات قرار مى گرفت. شباب الاهلى 
بر يك برابر الوحده شكست خورد كه 
دقيقه به قائدى بازى رسيد و اين بازيكن يك فرصت را هم با 

در عين حال اما روزى نيست كه رسانه ها از پيشنهادهاى انگليسى 
و ايتاليايى قائدى حرفى نزنند. به هر حال بازار فوتبال در سراســر 
جهان پر از اين گمانه زنى هاست، اما به نظر مى رسد بايد تناسبى 
بين پيشنهادها با عملكرد بازيكن وجود داشته باشد. همين حالا 
بهترين بازيكنان فوتبال ايران كه در تيم ملى جايگاه خوبى هم 
دارند، مثل على قلى زاده، صادق محرمى يا سعيد عزت اللهى و 
همين احمد نوراللهى به سختى پيشنهادهاى جذاب دريافت 

مى كنند، اما انگار داستان مهدى قائدى فرق دارد و اروپايى ها اين 
بازيكن را مى خواهند، حتى اگر او نيمكت نشــين الاهلى باشد! 

در هر صورت اميدواريم اين پيشــنهادها صرفا جنبه كاغذى 
و رسانه اى نداشته باشــد و مهدى با اين همه استعداد و با 

توجه به سن و سال خوبى كه دارد، به يك تيم به درد بخور 
اروپايى برود. نكته نگران كننده اما اين است كه روند فنى 
فعلى او، يك نزول چشمگير را نشــان مى دهد. قطعا 
گل زدن و بهترين پاسور ليگ ايران شدن خيلى 
 گل در ليگ 

پنالتى، هميشه مورد بحث بوده؛ برخى از اين مهارت پنالتى، هميشه مورد بحث بوده؛ برخى از اين مهارت 
ستايش كرده اند و گروهى هم طارمى را به فريبكارى 
متهم مى كنند. پائولو فوترى، پيشكسوت پورتو اما يكى 
از كسانى است كه به تمجيد از ستاره ايرانى مى پردازد. 

پورتو هم طارمى را «اژدهــا» خطاب كرد و نيز يكى از 
مطبوعات اين كشور به او لقب جالب «پاشنه طلا» داد. 
به نظر مى رسد همچنان بايد شاهد اطلاق عناوين بامزه 

بيشترى به طارمى باشيم.

پادشاه القاب
پرتغالى ها تا به حال چه لقب هايى

 به مهدى طارمى داده اند؟

خراب است كه وقتى آنها تيم قعرنشين و نگون بخت الخور را هم باكه ديگر آن كاراكتر ســختگير در وظايف دفاعى را از دست بدهد. الان 

جدول گلزنان

ليگ برتر ايران

كوين يامگا (استقلال) 10

گادوين منشا (مس) 11

لوسيانو پريرا (فولاد) 8
مهدى عبدى (پرسپوليس) 7
سعيد صادقى (گل گهر) 7

مغانلو (سپاهان) 7
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وز چهره ر

گفت و گو

زمستان سرد سیاوش
آیا حذف از تیم ملی، کلکسیون بدشانسی های یزدانی را 

کامل می کند؟

مدافع استقلال زمستان عجیب و غریبی را پشت سر گذاشت. سیاوش 
یزدانی که انتظار نداشــت در میانه های فصل با جدایی از استقلال 
راهی خدمت سربازی شــود، حالا نه تنها ناچار شــده تن به این کار 
بدهد، بلکه ادامه فصل را باید در دسته اول بگذراند. در حقیقت اهمال 
باشگاه اســتقلال و خودباوری کاذب مدیران این تیم مبنی بر اینکه 
یزدانی و محمدحسین مرادمند ماندنی هستند، باعث شد آنها پنجره 
نقل  وانتقالات زمستانی لیگ برتر را از دست بدهند و شانسی برای بازی 
در فجر سپاسی نداشته باشند. این مسئله، هم به ضرر نماینده شیراز 
تمام شــد و هم به ضرر یزدانی و مرادمند. بنابراین بی جهت نبود که 
سیاوش آنطور در تلویزیون به مدیران و مسئولان استقلال می تاخت.

بدشانسی های زمستانی یزدانی اما به همین مقدار محدود نبود. کمی 
پیش تر، او ناخواسته درگیر ماجرای افشای یک فایل صوتی منتسب 
به محمدحسین کنعانی زادگان شد. این فایل صوتی، وجهه کنعانی 
را مخدوش کرد و برخی شایعه کردند یزدانی برای رقابت در مسیر 
رسیدن به ترکیب تیم ملی، در افشای آن دست داشته است. یزدانی 
آنقدر از این شایعه برآشفت که رسما گفت با کنعانی قهر است و هرگز 
او را نمی بخشد. البته که قضاوت کار خداست و به هیچ کس نمی شود 
گمان بد بســت، اما به هر حال این ماجرا برای یزدانی یک حاشیه 

مخرب دیگر ساخت.
بعد از همه این داستان ها، نوبت جمله عجیب و غریب فرهاد مجیدی 
در حمایت از یزدانی رسید؛ همان که گفت: »یک انگشت سیاوش 
به همه مدافعان تیم ملــی می ارزد.« فرهاد البته می  خواســت به 
شاگردش لطف کند، اما او را دچار دردسر بزرگ تری کرد و بیش از 
پیش در مسیر حواشی قرار داد. حالا هم نوبت خداحافظی ناخواسته 
یزدانی از لیگ برتر است که شــاید حتی تیم ملی را هم از او بگیرد. 
هنوز نمی دانیم دراگان اسکوچیچ چه تصمیمی خواهد گرفت، اما به 
هر حال اتفاقی که رخ داده باب میل یزدانی نبوده است. بدتر از همه 
اینکه سیاوش با اظهاراتش علیه استقلال، حمایت بخشی از هواداران 

این تیم را هم از دست داد. نه؛ این زمستان اصلا برای او زیبا نبود.

روزهای سختی را 
پشت سر می گذارم

محمد انصاری می گوید برای بالابردن دانش فوتبالی اش 
در کلاس های مربیگری شرکت می کند

محمد انصاری را می توان یکی از ستاره های بدشانس فوتبال ایران 
دانست؛ مدافع سابق پرســپولیس که اوایل فصل جاری لیگ برتر 
برای دومین بار رباط صلیبی اش پاره شد و از ترکیب مس رفسنجان 
کنار رفت. او این روزها اگر چه روند درمانی اش را ســپری می کند، 
اما در سن 30سالگی در کلاس های مربیگری شرکت کرده است. او 
این روزها در کلاس درجه B آســیا حضور یافته و به دنبال آن است 
تا مدارج مربیگری را طــی کرده و در آینده وارد این عرصه شــود. 
جالب اینجاست که چند روز پیش هم یکی از سایت های خبری از 
خداحافظی احتمالی انصاری از دنیای فوتبال خبر داده بود، موضوعی 

که انصاری هرگز حاضر نشد در موردش صحبت کند.
انصاری معمولا اهل مصاحبه نیست و از رسانه ها نیز دوری می کند. 
روز گذشته دقایقی کوتاه با مدافع سابق پرسپولیس صحبت کردیم که 
هم اکنون تحت قرارداد باشگاه مس رفسنجان است اما در پایان فصل 
بازیکن آزاد خواهد شد. او در موقعیتی است که تمایل به گفت وگو 
با رسانه ها ندارد و همین موضوع هم باعث شد تا این گفت وگو فقط 
محدود به چند سؤال کوتاه شود، در ابتدا از انصاری در مورد وضعیتش 
سؤال کردیم که او به همشهری ورزشی گفت:» هم اکنون فیزیوتراپی و 
دیگر مراحل درمانی مربوط به مصدومیتم را پشت سر می گذارم و باید 
ببینیم خدا چه می خواهد. 3ماه از عمل جراحی زانوی من می گذرد 
و فصل جــاری را به صورت کامل از دســت دادم. امیــدوارم چنین 
مصدومیت هایی برای هیچ ورزشکاری رخ ندهد و دوران سختی را 
پشت سر می گذارم. مهم ترین مسئله برای هر انسانی سلامتی است.«

از انصاری درخصــوص حضورش در کلاس های مربیگری ســؤال 
کردیم و اینکه چرا درحالی که فوتبالش تمام نشــده است، به این 
کلاس ها رفته است. او در این خصوص خاطرنشان کرد:» من چند 
سال پیش هم در کلاس c آسیا حضور داشتم و حالا هم در کلاس 
B شرکت کردم. کلاس A هم مهرماه سال بعد برگزار می شود که در 
آن کلاس ها هم شرکت خواهم کرد. هدف من این است که دانش 

مربیگری ام را با حضور در این کلاس ها بالا ببرم.«
او در پاسخ به این پرسش که به نظرش کدام تیم در لیگ برتر امسال 
قهرمان لیگ برتر خواهد شــد، گفت:» رقابت بین تیم های بالای 
جدول سخت و فشرده است و مدعیان قهرمانی هر کدام این شانس 

را دارند که جام قهرمانی را بالای سر ببرند.«

در غیاب امباپه که همه گل های پاری سن ژرمن را می زند، پرستاره ترین 
تیم تاریخ فوتبال نتوانست از پس تیم نیس و سرمربی سمج این تیم برآید 
و در آستانه دیدار حساس برگشت لیگ قهرمانان مقابل رئال مادرید یک 
بر صفر بازنده شد. پاریس پیش از این بازی هم در مسابقاتی که امباپه را 
در اختیار نداشت، عملکرد خوبی به نمایش نگذاشته بود. حالا مشخص 
شده به نیمار همیشه مصدوم و مسی گل نزن در لیگ فرانسه و ایکاردی 
که معلوم نیســت چرا هنوز در پاریس نگه داشته شده، نمی  توان امید 
داشت. امباپه در چندین مورد ازجمله دیدار رفت لیگ قهرمانان مقابل 
رئال مادرید در ثانیه  های پایانی و تلف شده توانست گره بازی را باز کند 
وگرنه پاری سن ژرمن این روزها حال وروز خوشــی نداشت و حتی در 
فرانسه هم صدرنشین نبود. پاریسی ها در 33بازی بدون امباپه 22برد 
به دست آورده اند؛ با امباپه 99پیروزی در 131مسابقه. درصد برد با امباپه 

75.6درصد و بدون او 66.6درصد بوده است.
باخت شنبه شب در آستانه دیدار حســاس چهارشنبه روی روحیه این 
تیم تأثیر می گذارد. به ویژه اینکه رئال مادرید هم بردی ترسناک مقابل 
سوسیداد به دست آورده. یک واقعیت نگران کننده دیگر هم هست؛ در 
این فصل لیگ قهرمانان پاری سن ژرمن 3 بازی در خانه حریفان داشته 
که 2 مساوی و یک باخت حاصل آنها بوده؛ باخت به سیتی و تساوی مقابل 
لایپزیش و کلاب بروخه. حالا یک بازی خارج از خانه دیگر در سانتیاگو 
برنابئو در پیش است و البته یک مساوی می تواند آنها را به مرحله بعد ببرد.

این کریستوف گالتیه، سرمربی این فصل نیس هم آدم عجیبی است. او 
درست 13سال است که مربیگری می کند و در تیم های کوچک کارهای 
بزرگ انجام داده. 3 بار به عنوان بهترین مربی سال فرانسه انتخاب شده؛ 
سال2013 و به طور مشــترک با کارلو آنچلوتی، یک بار در سال2019 
و پس از نایب قهرمانی با تیم لیل در لیگ یک فرانســه و بار ســوم در 
سال2021 و پس از آنکه موفق شد تیم لیل را به مقام قهرمانی لیگ یک 
فرانسه برساند که این چهارمین قهرمانی تاریخ باشگاه لیل در لیگ فرانسه 
بود. او بلافاصله پس از قهرمان کردن لیل بی ستاره در حضور ستاره های 
پاریس، به جای اینکه در این تیم بماند و از حضور در لیگ قهرمانان لذت 
ببرد یا به تیمی بزرگ تر در لیگی بهتر بپیوندد، راهی تیم ضعیف تر نیس 
شد. گالتیه حالا هر جا که نام پاری ســن ژرمن را ببیند، علیه آن اقدام 
می کند. او به نوعی نابودکننده تیم پاریسی است. گالتیه در 21رویارویی 
با پی اس جی در تیم های مختلف توانسته 17امتیاز کسب کند. او فصل 
پیش قهرمانی را از چنگ پوچتینو درآورد و یک فصل پیش تر نیز جام را 
با اختلافی ناچیز به توماس توخل و پاریس داد. سرمربی اهل مارسی در 
این فصل هم پوچتینو را نابود کرد و علاوه بر گرفتن 4امتیاز از او در لیگ، 
در جام حذفی هم توانست پوچ و تیم پرستاره اش را از دور رقابت ها کنار 
بزند. حالا در 39بازی رودررو بین نیس و پی اس  جی، 15برد و 15باخت 
برای هر تیم به دســت آمده که این برابری مدیون عملکرد گالتیه در 
این فصل است. این مربی واقعا حقش بیش از اینهاست. همین حالا 
مربیانی داریم که در عمرشان جامی نگرفته اند و در تیم های مختلف 

بر سرشان دعواست؛ افرادی مثل کی روش و دیگران.
گالتیه با اینکه همیشه ســرمربی تیم  های ضعیفی مثل سن اتین، 

لیل و نیس بوده و به آنها قدرت بخشیده، رکورد 44.67درصد پیروزی 
را در 544بار مربیگری دارد. او با مارسی به عنوان بازیکن تنها یک  بار به 
فینال جام حذفی رفته و افتخاری به دست نیاورده بود اما به عنوان مربی 
افتخارات خوبی دارد؛ ازجمله قهرمانی با سن اتین در جام اتحادیه فرانسه، 
قهرمانی و نایب قهرمانی لیگ با لیل و صعود به فینال حذفی امســال با 
نیس. کریستوف گالتیه در نخستین فصل به دست گرفتن هدایت نیس، 
موفق شد این باشگاه را برای نخستین بار در 25 سال گذشته به فینال 
جام حذفی فرانسه برساند. لیل با او بعد از 10 سال قهرمان لیگ شده بود.

او در این فصل با تیــم نیــس در رده دوم جدول حضــور دارد، با فاصله 
12امتیازی با پاریس صدرنشین. تیم لیل که با او مدافع عنوان قهرمانی 

این فصل شد، در جدول نهم است؛ یعنی دقیقا همان رتبه ای که نیس 
فصل گذشته را در آن به پایان برده بود. نیس بدون گالتیه در فصل پیش 
52امتیاز گرفته بود و حالا در هفته 27 و در فاصله 9هفته مانده به پایان 

فصل 50امتیاز به دست آورده است. لیل او در فصل پیش 83امتیازی بود 
و هم اکنون تنها 39امتیاز کسب کرده و اگر 

همه دیدارهــای باقیمانده )12بازی با 
احتســاب دیدارهای عقب افتاده( 
را ببرد کــه غیرممکن اســت، به 

75امتیاز می رسد.

 شکوه
120 ساله

رئال مادرید به سنی رسید که همه برای صاحب تولد آرزو 
می کنند که کاش 120ساله شود

رئال مادرید تولد 120ســالگی اش را باشــکوه جشن گرفت. 
پیروزی 4 بر یک مقابل تیم پرمهره رئال سوســیداد در حالی 
به دســت آمد که تیم میهمان در تنهــا موقعیت گلش از روی 
نقطه پنالتی دروازه رئال را باز کرده و در برنابئو جلو افتاده بود. 
رئال 17شوت داشت در برابر تنها شوت میهمان از روی نقطه 
پنالتی. تازه بنزما 2 گل آفساید هم زد که یکی میلی متری بود. 
حالا فاصله با تیــم دوم جدول لالیگا یعنی ســه ویا به 8امتیاز 
افزایش یافته و به نظر می رسد رئال مادرید شانس اول قهرمانی 
لیگ است. هیچ باشگاهی در تاریخ لیگ وجود ندارد که به هفته 
28رســیده و با 8 امتیاز از نزدیکترین رقیب خود جلو افتاده و 
قهرمانی لالیگا را از دست داده باشــد. والنسیاي بنیتس که تا 
هفته 26با همیــن اختلاف امتیاز از رئال عقب بود، توانســت 

اختلاف را جبران کند و در سال 2004قهرمان لیگ شود.
  کریم بنزما در این بازی توانست شمار پاس گل هایش را دو 
رقمی کند و در گلزنی در لیگ هم به عددی رند برسد. حالا او با 

20گل زده و 10پاس گل بهترین گلزن و گلساز لالیگاست. کریم 
در این فصل 40بازی انجام داده؛ 32گل، 13پاس گل.

  کریم بنزما اکنون با 255 گل در کنــار برنار لاکوم به عنوان 
بهترین گلزن فرانســوی در 5لیگ معتبر شناخته می شود و 
بهترین گلزن تاریخ فرانسه در خارج لیگ این کشور. او تنها 2 گل 
دیگر تا رده سوم بهترین گلزنان تاریخ باشگاه رئال مادرید پس از 

کریستیانو و رائول فاصله دارد.
  این نخستین بار از ســال 18-2017 اســت که 3 بازیکن 
رئال مادرید بیشتر از 10گل در یک فصل به ثمر رسانده اند؛ بنزما 
)32گل و 13 پاس گل(، وینیســیوس )16گل و 9پاس گل( و 

آسنسیو )10 گل و 2 پاس گل(.
  کاسمیرو در بازی با سوسیداد کارت زرد نگرفت. او که بازی 
چهارشنبه شب مقابل پاری سن ژرمن را محروم است، اگر هفته 
آینده در لالیــگا مقابل مایورکا کارت بگیرد، ال کلاســیکوی 
برگشت در 29اسفند را از دست می دهد. اتفاقا مندی هم همین 

وضعیت را دارد. او هم چهارشنبه محروم است و با یک کارت زرد 
دیگر ال کلاسیکو را هم از دست خواهد داد.

  زامورانو، رونالدو، ایگواین و کریستیانو )6 بار(، دی استفانو )5 بار(، 
پوشکاش، سانتیانا، هوگو سانچس )4 بار( و حالا بنزما، مادریدی هایی 

بوده اند که در 27 هفته اول لالیگا 20 گل یا بیشتر به ثمر رسانده اند.
  رئال مادرید از 20ســپتامبر 2014در لالیــگا که با گلزنی 
کریستیانو )27 متر( و چیچاریتو )27 متر( مقابل دپورتیوو به 
ثمر رســید، 2 گل از فاصله 25متری یا بیشتر در یک بازی در 
لالیگا به ثمر نرسانده بود. آنها در این بازی توسط کاماوینگا و 

مودریچ به 2 گل از راه دور دست یافتند.
  دنی کارواخال در 4 بازی اخیر خود در تمامی رقابت ها )مقابل 
PSG در لیــگ قهرمانان و مقابل رئال سوســیداد در لالیگا( 
2 پنالتی به حریف داده است، به اندازه 137 بازی قبلی خود برای 

رئال مادرید.
  به هفته 27رسیدیم و رودریگو هنوز در لالیگا گل نزده است.

در 
120سالگی رئال مادرید برخی 

هواداران این باشگاه می گویند »هواداران 
فوتبال دو دسته اند، یا رئالی اند یا ضدرئالی!«. اگر 

رئال لیگ قهرمانان را ببرد شانسی است اما اگر حذف شود، 
فاجعه است. رئال باشگاه حکومتی است اما ورزشگاهش با 
پول مردم ساخته شده. تیم ژنرال فرانکوی دیکتاتور است اما 

در دوره این دیکتاتور 21سال قهرمان لیگ نشده. نمی شود هیچ 
حسی به رئال مادرید نداشت، یا باید عاشق آن بود یا از آن متنفر. 

13لیگ قهرمانان، 34لالیگا، 19کوپا دل ری، 12سوپرجام 
اسپانیا، 2جام یوفا، 4سوپرجام اروپا، جایزه بهترین باشگاه 

قرن بیستم از سوی فیفا، 3جام بین قاره ای و 4جام 
جهانی باشگاه ها از افتخارات این باشگاه 

پایان ناپذیر است.

RealMadrid
قاتل پاریس

درباره مربی عجیبی که در تیم های کوچک 
معجزه های بزرگ می کند

وقتی به 
رونالدو نیازی 
نیست

تصمیم رالف رانگنیک برای کنار گذاشتن کریســتیانو رونالدو از ترکیب در داربی منچستر صدای 
رونالدوفن ها را که به خاطر این بازیکن طرفدار منچستر شده بودند درآورده. سرمربی آلمانی صاحب 
مکتب گگن پرسینگ است و رونالدو در این سن نمی تواند در خط حمله به مدافعان برای بازپس گیری 
توپ در کمترین زمان ممکن مفید باشد. تازه، او در پست غیرتخصصی یعنی نوک حمله به کار گرفته 
می شود. خود رونالدو شایعه شده بود که از ســبک تیم راضی نیست و معتقد بود باید من یونایتد با 
2 مهاجم به میدان برود. رانگنیک به تازگی مگوایر را هم از ترکیب کنار گذاشته بود و در دوره او به سانچو 
و رشفورد هم کمتر بازی می رسید تا فضا برای بازیکن گمنام جوانی به نام الانگا که پانصدمین گل تاریخ 

باشگاه را در لیگ قهرمانان به ثمر رسانده باز شود.
مشخص است که رونالدو و مربی آلمانی به سبک هم نمی خورند. کریستیانو پیش از این مربی و در 
دوران سولسشائر 14بار از ابتدا و 2 بار به عنوان بازیکن جانشین در ترکیب حاضر بود و توانست 12گل و 
2 پاس گل ثبت کند، با میانگین 4.1شوت در هر بازی. حالا در دوران رانگنیک )پیش از داربی منچستر( 
در 13بار حضور در ترکیب ثابت و یک بار به عنوان بازیکن جانشین تنها 3گل و یک پاس گل داشته، 
با میانگین 4شوت در هر مسابقه. او در دوره ســرمربی نروژی دریبل زن تر هم بود و در هر بازی 
1.1دریبل موفق داشت و حالا این نرخ به 0.8در هر مسابقه رسیده، 1.2پاس کلیدی در دوره قبل 
در برابر 1.1پاس کلیدی در این دوره. منچستریونایتد با رانگنیک بیشتر صاحب موقعیت می شود 
و این روی عملکرد کریس هم تأثیر گذاشته. او در دوران مربی قبلی 6.1بار در هر مسابقه در داخل 
محوطه جریمه حریف صاحب توپ می شد و حالا این نرخ به 7.5بار در هر بازی رسیده. از زمان 
ورود این مربی آلمانی درصد تبدیل شوت به گل او از 20.7درصد به 5.7درصد کاهش پیدا کرده 
است. رونالدو 25بار در این فصل در تله آفساید گرفتار شده که نشان می دهد او در بازگشت ها کند 
است. اما هوادارانش گزیده ویدئوهایی را پخش کرده اند که او را در حال پرس کردن نشان می دهد. 
گزیده ویدئو نمی تواند کل مسابقه را معنا کند. چیزی که واضح است این است که بازیکن پرتغالی و 
مربی آلمانی به درد همدیگر نمی خورند. رونالدو باید امید داشته باشد سبک فوتبالش به سبک سرمربی 

فصل آینده که احتمالا تن هاخ یا پوچتینو یا رالف هازن هوتل خواهد بود بخورد.
در پاریس اگر پوچتینو اقدام به تعویض یا کنار گذاشتن مسی کند، مملکت روی سر او خراب می شود. 
مسی در بازی با نیس که پاریسی ها یک بر صفر باختند حتی یک ضربه هم به سمت دروازه حریف نزد 
و تنها یک پاس کلیدی داشت و 82لمس توپ و 3 دریبل موفق. نیمار هم در این بازی و در غیاب امباپه 
تنها یک شوت داشت. همزمان شایعه هایی درباره علاقه چلسی به جذب رونالدو منتشر شده. توخل 
و باشگاه از عملکرد لوکاکو و رفتار غیرحرفه ای او راضی نیستند. احتمالا ورنر هم به فروش خواهد 
رسید. منابع غیرموثق ادعا کرده اند که چلسی آماده بازگرداندن ادن آزار و عقد قرارداد با رونالدو است.
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 دردسرهای سرمربیمنهای فوتبال
 از درگیری تا برکناری 

با انتخاب رئیس جدید فدراسیون بسکتبال، شاید هاشمی دیگر سرمربی  تیم ملی نباشد
شایعه درگیری او با مهدی کامرانی در تیم باشگاهی هم مشکلات را بیشتر کرده است

جدول 8455
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افقی:
 1- بیگانه- گلی زیبا- فراوان

2- خـــمیدگی کـاغــذ- 
کارگــردان آمریکایی فیلم 

بعد از ظهر سگی- گشاده
3- باریک و کشیده- مطلع- 

ناخالص
4- پسر عرب- زبان کوچک- 

از درجات نیروی دریایی
5- آگاه و بیــدار- دیــگ 

دهان گشاد
6- رســیدگی بــه اتهام- 
ششــمین خلیفه عباسی- 

دعای زیرلب
از  خــاک-  پشــته   -7
جاذبه هــای گردشــگری 
هفتمین مــاه  اصفهــان- 

سریانی
8- خوراک خوشــمزه ای از 
فیله گوســاله- فراموشی- 

دلداده شیرین
9- هجــوم- از روی میل و 

اراده- عدد اول
10- از بنــد رســته- محل 
روضه خوانی- بشــقاب زیر 

استکان
11- موســیقی دان اتریشی 

قرن نوزدهم- آزردگی
12- از نما های ســینمایی- 

جاری- پول کره جنوبی
13- نوعی انگــور بی دانه- 

آشکار- کوشش
14- مادر لــر- کتابی طنز 
نوشته صادق هدایت- برهنه

15- ســمت راســت- قفل 
چوبــی خانه هــای قدیم- 

سزاوار
  

عمودی:
1- پرهیز کردن- چیره  دست- 

استاد سخن فارسی
2- دل انگیز- دایــه پیامبر 

اکرم)ص(- طراح
3- تفریــق- بازگشــت به 

گذشته در فیلم
4- بســیار زیاد- نوعی خط 

نستعلیق- سر و ته
5- حــرف دهــن کجی- 
حالات چهره هنرپیشــه- 

پروپاگاندا
6- از ارتـــــفاعـــــات 
 کرمانشــاه- پایتخت غنا- 

نوک بی نوک!
7- زنگ فلز- ســازگاری- 

آغوش
8- حاجت - بی سر و صدا- 

موش خرما
9- جــواب مثبت- شــهر 
ایتالیایی که بر اثر آتشفشان 

وزوو ویران شد- جریان هوا
10- پرنــده ای شــناگر- 

راغب- مقدار

11- مرکــز اقتصــادی و اداری 
نیویورک- عنوان پادشاهان مصر 

باستان بود- نام آذری
12- کفــش ورزشــی- نوعــی 

کامیون- درخت افکن
13- نمایشنامه ای از اسکار وایلد 

ایرلندی- پاکدامن
14- پــول آلمــان- گلن گدن- 

همراه پشتک
15- رهســپار- مخفیانه- نوعی 

15کارد نوک تیز

كبشحافيماكداش
يبرسهيطوتلالد

اهتساشنرگيور
سكونيلزتورپيت
تيانيبدباسراپ
وراجارتيمگنا
تسيرانكريشبن
ركشترواجمنينچ
يايازغورفااه

شهربشرذااسان
يوباكهكرعمزوف
نشلازناليگراخ
بازرههنالادا
شربارايعممهبم
ميرمناجشترالت

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4164
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

857362491
642918573
913745628
128534769
479826315
536197284
285471936
364289157
791653842

متوسط

 7   8    9
2  6    5   
  8   4  7 3
   1   7 5  
         
 4 2   7    
5 8  6   4   
  3    6  5
9    1   2  491765832

326841579
857923641
649532187
238197465
715684923
982356714
573418296
164279358

ساده

متوسط

374582169
296371584
158964273
839146752
715239846
642857931
581623497
423798615
967415328

سخت

8     2 4 9  
    1     
  3   5 6   
1 2        
  9    3   
       8 4
  5 4   9   
    8     
 9 1 6     2

ساده

4   7 6   3 2
     1 5 7 9
8 5   2  6   
  9  3 2    
 3 8    4 6  
   6 8  9   
  2  5   1 4
5 7 3 4      
1 6   7 9   8

وفایی و حسرت دوباره فینال
حسین وفایی نتوانست به فینال مســابقات آزاد ولز برسد اما باز 
هم خبرساز شد. بازیکن اســنوکر ایران که به مرحله نیمه نهایی 
این مسابقات رسیده بود، مقابل جاد ترامپ مرد شماره3جهان با 
اختلاف نزدیک 6-5باخت و فینال را از دست داد. بازی خوب وفایی 
در مقابل ترامپ دلیل انتقاد از ترامپ بود. وفایی رنک21جهان را 
دارد و به خاطر همین انتظار این بود که ترامپ خیلی راحت تر او را 
شکست بدهد ولی ترامپ به سختی فینالیست شد. این پیروزی 
حکم انتقام را هم برای ترامپ داشت چون سال2017 در مسابقات 
آزاد چین، وفایی 5بر3 ترامپ را شکست داده و به مرحله نیمه نهایی 
این مسابقات رســیده بود. وفایی برای دومین بار بود که به جمع 
4نفر برتر مسابقات ولز می رسید. سال2019 او در یک هشتم نهایی 
مارک سلبی را که آن سال رنک یک جهان بود، برد و شگفتی ساز 
شد. اما آن سال هم نتوانست فینالیست شود. وفایی علاوه بر اینکه 
امســال هم فینال را از دست داد، نتوانســت در جایزه 405هزار 
پوندی این مسابقات سهمی داشته باشد. او برای رسیدن به جمع 
4نفر اول این مسابقات رابی ویلیامز، جک جونز، رایان دی ولزی و 

ژانگ آندا را شکست داد.

 استارت آسیایی دختران
برای جهانی شدن

مسابقات هندبال قهرمانی جوانان آسیا از امروز در آلماتی قزاقستان 
آغاز می شود و ایران در نخستین بازی خود باید با تیم میزبان روبه رو 

شود. طبق قرار قبلی ایران امروز باید با ازبکستان بازی می کرد 
اما لحظه آخر برنامه بازی ها تغییر کرد و ایران مسابقات 

را با یک بازی سخت شروع می کند. در این مسابقات 
که 5تیم قزاقستان، ایران، ازبکستان، هند و تایلند 
حضور دارند، 2 تیم اول ســهمیه مسابقات جهانی 

را می گیرند. پیش از این قرار بود آســیا 3سهمیه در 
مسابقات جهانی داشته باشــد ولی با انصراف کره جنوبی از 

دور مسابقات، یک سهمیه کم شد. مهسا معتمدی، مربی تیم گفته 
است که قزاقستان و ازبکستان سخت ترین حریفان ایران هستند: 
»سخت ترین حریفان ما قزاقستان و ازبکستان هستند. گرچه هند 
هم تیم خوبی است و در بازی هایی که از آنها دیده ایم خیلی خوب 
پیشرفت کرده اند.« معتمدی امیدوار است تیم به مسابقات جهانی 
برسد: »با کم شدن یک سهمیه کار ما ســخت تر شد ولی تلاش 
می کنیم به نتیجه ایده آل برســیم. همه برای کســب سهمیه به 
مسابقات می آیند و ما هم امیدواریم به این سهمیه برسیم.« ایران 
امروز با قزاقستان بازی دارد و پنجشــنبه با هند. بازی با تایلند و 

ازبکستان هم شنبه  و یکشنبه هفته بعد برگزار می شود.

هاشــمی،  مصطفی 
ســرمربی تیــم ملی 
بســکتبال روزهــای خوبی 
را پشــت ســر نمی گذارد. او که 
بعــد از بازی هــای المپیــک توکیو 
سرمربی شــد، با انتخاب رئیس جدید 
فدراسیون شــاید نیمکت تیم ملی را ترک 
کند. از طــرف دیگر گفته می شــود او در تیم 
باشگاهی اش مهرام هم به مشــکل خورده است. 
مهــرام در لیگ برتر بســکتبال به ســختی و با 
نتیجه 87-82خانه بسکتبال خوزســتان را شکست 
داد اما مهم تر از نتیجه بازی شــایعاتی بود که در جامعه 
بســکتبال پیچید. مهدی کامرانی در این بازی غایب بود 
و همین دلیلی شــد تا گفته شــود او روز قبل از بازی در 
تمرینات با هاشمی درگیر شده اســت. کامرانی سکوت 
کرده اســت و در این مورد حرفی نمی زند. هاشــمی هم 
به همشــهری می گوید: »هیچ اتفاقی نیفتاده اســت.« 
 اما آنهایی که به تیم نزدیک هســتند شــایعات را تأیید

 می کنند.
مشکل هاشمی و کامرانی از شب قبل از بازی با سوریه 
آغاز شد. کامرانی در دوره مربیگری مهران شاهین طبع 
از تیم ملی کنار گذاشته شده بود اما بعد از 6سال و با 
آمدن هاشمی به تیم ملی بازگشت. او در پنجره های 
انتخابــی جام جهانی بازی کــرد و مقابل بحرین و 
قزاقســتان به میدان رفت ولی نشــان داد که با 
روزهای اوجش فاصله دارد. بعد از بازی قزاقستان 
یکی از نقدهایی که از هاشمی شــد، بازی دادن 

به کامرانی بود. شــب قبل از بازی با ســوریه خبر رسید 
که کامرانــی از تیم خط خورده اســت. واکنش ها به این 
خبر متفاوت بــود. خیلی ها کار هاشــمی را تأیید کردند 
اما نظر عده ای هم این بود که ســرمربی باید رعایت حال 
پیشکسوت تیم را می کرد و او را خط نمی زد. هاشمی گفته 
بود که به خاطر زانودرد کامرانی را کنار گذاشته است اما 
مهدی حرف  دیگری به ایسنا زد و گلایه کرد: »قبل از بازی 
سوریه به من گفتند در ترکیب نیســتی و دلیل منطقی 
هم ارائه ندادند. کاش به من می گفتند دلیل این تصمیم 
چیســت. به من گفتند زانوی تو درد می کند که گفتم نه 
درد نمی کند! اگر موضوع مســائل سنی است چرا دعوت 
شدم؟ بازیکنی مثل من وقتی برمی گردد به تیم ملی باید 
یک برنامه ریزی خاصی روی او داشــته باشیم، وگرنه من 
چرا باید در تیم ملی باشــم؟ باید برای بازیکنی مثل من 

احترام قائل می شدند.«
هاشمی همزمان سرمربی تیم مهرام است و دلخوری های 
کامرانی از اتفاقات تیم ملی به تیم مهرام هم کشیده شده 
اســت. شــایعات می  گویند کامرانی و هاشمی درگیری 
لفظی پیدا کرده اند و مهدی که با دعوا تمرین تیم را ترک 
 کرده، به خاطــر همین در بازی با خوزســتان غایب بوده

 است. 
هاشمی این خبر را رد می کند: »از کسانی که این خبر را 
داده اند بپرسید. هیچ اتفاقی نیفتاده است.« اما نمی تواند 
دلخوری اش را پنهان کند. وقتی حرف از دلخوری  کامرانی 
به میان می آید، هاشــمی حتی حاضر نمی شود اسم او را 
ببرد: »من در این مورد حرفی نمی زنم. بگذارید حرمت ها 

حفظ شود.«

  هاشمی رفتنی است؟
شــایعه دیگری هم درباره هاشــمی مطرح است؛ شاید 
او دیگر ســرمربی تیم ملی نباشد. منشــا این شایعات 
صحبت هــای جــواد داوری، رئیس جدید فدراســیون 
اســت. داوری بعد از مجمع انتخابی از تقویت کادر فنی 
تیم ملــی خبر داد: »با احترام نســبت بــه همه مربیان 
 و جامعه بســکتبال، بــرای تقویت تیم ملــی کار جدی

 داریم.
 کمیته فنی جلسه تشکیل می دهد تا در مورد این موضوع 
تصمیم بگیرد. بازی های مهمی پیــش رو داریم و قطعا 
کادرفنی تقویت می شــود.« داوری چهارشــنبه هفته 
پیش از مجمع رأی اعتماد گرفت ولی هنوز هیچ تماسی 
با سرمربی تیم ملی نداشته اســت. با این حال هاشمی 
از او حمایت می کند: »هیچ تماســی با ما نداشتند. این 
حق رئیس فدراســیون اســت که همکارانش را خودش 
انتخاب کند و خودش هم باید پاسخ بدهد که برای کادر 
 فنی تیم ملی چه برنامه ای دارد. تنها مرجع، خود ایشان

 است. اما با هر نگرشــی باید از او حمایت شود. بسکتبال 
برای یک نفر نیست، برای همه است. از همه کسانی که به 
مدیران قبلی سنگ می زدند، می خواهم که دیگر به رئیس 
 جدید ســنگ نیندازند و اجازه بدهند که کارش را انجام

 بدهد.«
تیم در پنجره سوم انتخابی جام جهانی تیرماه با قزاقستان 
و ســوریه بازی می کند. اینکه داوری چه تصمیمی برای 
تقویت کادر فنی دارد، هنوز مشخص نیست ولی احتمال 
 اینکه در آن بازی ها مربی دیگری روی نیمکت بنشیند کم

 نیست.

هاشمی:هیچ 
تماسی با ما 

نداشتند. این 
حق رئیس 
فدراسیون 

است که 
همکارانش 

را خودش 
انتخاب کند 

و خودش هم 
باید پاسخ 

بدهد که برای 
کادر فنی 

تیم ملی چه 
برنامه ای دارد



صدرنشینان گیشه سینماهای جهان در 2022

پل واترگیت بالا نشین 
جدول اکران

در سال  2022 نیز مانند سال 2021، یک فیلم 
چینی با عنوان »پل واترگیت«؛ صدر گیشــه 
فروش جهانی را به خود اختصاص داده اســت. 
فیلم چینی »نبــرد دریاچه چانــگ جین« تا 
ماه های پایانی ســال 2021 در صدر فهرســت 
فیلم  های پرفروش دنیا قرار داشــت، علاوه بر 
این فیلم های »آنچارتد«، »برای کشتن خیلی 
آرام اســت« و »جیغ 5« رده های دوم تا چهارم 
فهرســت پرفروش ترین فیلم های سال 2022  
را تا به امــروز به خود اختصــاص داده اند. فیلم 
»بتمن« که تا کنون با 57میلیون دلار فروش، 
صدر فهرســت فیلم های پرفــروش آمریکا در 
ســال 2022 را به خود اختصاص داده، در رده 
هفتم فهرســت فیلم های پرفروش جهان قرار 
دارد. در این مطلب نگاهی داریم به پرفروش  ترین 

فیلم های سال 2022 تا به امروز.

پلواترگیت–480.194.494دلار
فیلم »پل واترگیت« 
که در ادامه داســتان 
فیلم »نبــرد دریاچه 
جیــن«  چانــگ 
ساخته شــده تا کنون 
صدر گیشــه فروش 
جهانی فیلم هــا را در 
ســال2022 به خود 

اختصاص داده اســت. سال گذشــته نیز فیلم 
»نبرد دریاچه چانگ جین« لقب دومین فیلم 
پرفروش  در گیشــه ســینماهای دنیا را از آن 
خود کرده بود. داســتان فیلم »پل واترگیت« 
درباره ادامه نبرد نیروهای داوطلب ارتش چین 
و گذر آنها از پل استراتژیکی است که در مسیر 
عقب نشینی نیروهای آمریکایی قرار دارد. این 
فیلم به کارگردانی هارک ســوئی و کایگه چن 
ساخته شده و جیانشین هوانگ، شیالونگ لن 
و شــیوجیانگ کوجی نگارش فیلمنامه آن را 

عهده دار بوده اند.

آنچارتد–235.234.293دلار
»آنچارتــد« فیلــم 
 – ماجراجویانــه 
اکشــن آمریکایــی 
بــه کارگردانی روبن 
فلیشر است که اکنون 
در رده دوم گیشــه 
جهانی فروش فیلم ها 
قرار گرفته است. رافه 

لی جودکینز، آرت مالکوم و مت هالوی، فیلمنامه 
»آنچارتد« را با اقتباس از یک سری بازی ویدئویی 
به همین نام نگاشته اند. در این فیلم تام هالند در 
نقش ناتان دریک و مــارک واهلبرگ در نقش 
ویکتور ســالیوان بازی کرده  اند. ســوفیا علی و 
آنتونیو بانــدراس، دیگر بازیگــران »آنچارتد« 
هستند. براســاس داســتان این فیلم، ویکتور 
سالیوان، دریک را به استخدام خود درآورده که 
در رقابت با یک میلیاردر فاسد به نام سانتیاگو 
مونکادا با بازی آنتونیو باندراس، محل اختفای 

جواهرات تیم اکتشافی ماژلان را پیدا کنند.

بــرایکشــتنخیلــیآراماســت–
217.181.755دلار

»برای کشتن خیلی 
آرام است«، یک فیلم 
کمدی اکشن چینی 
اســت که براســاس 
داستان فیلم »ساعت 
جادویــی«)2008(، 
ساخته شــده است. 
این فیلم تــا به امروز 

سومین رده پر فروش ترین فیلم دنیا را به خود 
اختصاص داده است. در این فیلم، وی شیانگ 
در نقش یک بازیگر آماتور بــازی می کند که 
برای بازی در نقش اصلی یک فیلم دعوت شده 
اما در نهایت دچار وضعیت بســیار خطرناکی 
می شود. این فیلم در اول فوریه 2022 مصادف 
با سال جدید  چینی در کشور چین انتشار یافته 
و در 18فوریه نیز نمایش آن در ســینماهای 
آمریکا آغاز شده اســت. این نخستین فیلمی 
اســت که شــینگ ونشــیونگ در مقام یک 

کارگردان آن را ساخته است.

جیغ5–138.215.807دلار
»جیــغ 5« توســط 
گــروه کارگردانــان 
موســوم بــه »رادیو 
ســکوت« متشکل از 
مت بتینلی – اولپین 
و تایلر ژیلت ســاخته 
شده است. فیلمنامه 
ایــن فیلــم را جیمز 

واندربیت و گای بوسیک نگاشته اند و این فیلم 
پنجمین اثر سینمایی از سری فیلم های جیغ 
محسوب می شود. داســتان این فیلم در ادامه 
»جیغ 4« اســت و نخســتین فیلمی است که 
توســط وس کریون، کارگردان مشــهور سری 
فیلم های جیغ ساخته نمی شود. وس کریون در 
سال 2015 درگذشت. در تیتراژ ابتدایی، این فیلم 
به وس کریون تقدیم شده است. در این فیلم راجر 
ال جکسون، مارلی شــلتون، اسکیت اولریشف، 
کارتنی کاکس، دیوید آرکت و نــو کامپل نیز 
نقش های خود در فیلم های قبلــی »جیغ« را 

تکرار کرده اند.

سینمای 
آرشنهاوندیجهان

مترجم
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چراغ روشن تئاتر در فروردین
آغاز اجرای نمایش ها همزمان با روز جهانی تئاتر 

هفتم فروردین روز جهانی تئاتر است؛ روزی که از چندین 
سال گذشــته به بهانه اش ســالن های نمایشی در تدارک 
اجراهای جدیــد بودند. نمایش  هایی که توانســتند حتی 
جزو پرفروش های تئاتر باشند. اما با شیوع کرونا و تعطیلی 
سالن های نمایشی، تقریبا اجراهای نوروزی هم تعطیل شد 
و حالا بعد از 3سال باز هم سالن های نمایشی چراغ خود را 

در روزهای اول سال روشن می کنند.

دکترنونومصدقدرتئاترشهر
برخی از تماشاخانه ها اجراهای نوروزی خود را از هفته دوم 
فروردین شروع می کنند، مجموعه تئاترشهر هم در روزهای 
نوروز میزبان 4نمایــش خواهد بود. اجراهای زمســتانی 
تئاترشهر تا 22اسفند ماه است. هادی مرزبان بعد از مدت ها 
به آرزویش رسید و می خواهد نمایش »دکتر نون زنش را 

بیشتر از مصدق دوست دارد« را فروردین ماه در تالار اصلی 
اجرا کند؛ ســالنی که پیش از این میزبان »بانوی محبوب 
من« گلاب آدینه بود. حامد کمیلی قرار است در نقش دکتر 
نون، روی صحنه حاضر شــود. این بازیگر پیش از این در 
نمایش های »شوایک، ســرباز ساده دل« و »ریچارد سوم« 
به کارگردانی حمیدرضا نعیمی حضور داشت و حالا نقش 
»دکتر نون« را بازی می کند. این نقــش را قرار بود فرهاد 
آئیش بازی کنــد اما به خاطر تداخــل کاری حضورش در 
نمایش مرزبان منتفی شد. صدرالدین زاهد هم نقش دکتر 
مصدق را بازی می کند. میترا حجار هم از دیگر بازیگران این 
نمایش است. نمایش »دکتر نون زنش را بیشتر از مصدق 
دوست دارد« که براساس داســتانی از همین نام از شهرام 

رحیمیان اجرا می شود، بستری عاشقانه و سیاسی دارد.

اینبارهملتپشتکوهی
در تالار چهارسو هم ابراهیم پشت کوهی نمایش »هملت 
پشــت کوهی« را روی صحنه می برد. هملت پشت کوهی 
ارتباطی با هملت شکســپیر ندارد. تنها نقطه اشتراک این 

اثر با نمایشنامه شکســپیر به لحاظ تماتیک است. نمایش 
به لحاظ زمانی در دهه ۶0 و بحبوحه پایان جنگ در ایران 
می گذرد؛ زمانی که شــرایط جبری حاکم بر جامعه و آثار 
جسمی و روانی ناشی از جنگ بر آدم های آن دوران هنوز 

پر رنگ است.

خماریدربستررئالیستی
از دیگر نمایش  هایی که در روزهای نوروزی اجرایش شروع 
می شــود، »خماری« به کارگردانی امین بهروزی نیا ست. 
در این نمایش سهیلا گلســتانی بازی می کند و کارگردان 
نمایش دربــاره »خماری« می گوید: » خمــاری، از لحاظ 
فضاسازی شــباهت هایی به نمایش  های قبلی ام دارد اما از 
نظر شــیوه اجرایی تجربه جدیدی اســت و در نورپردازی 
و دکور و جلوه های بصــری متفاوت از دیگــر کارهایم به 
صحنه می رود. داســتان نمایش در یک بســتر رئالیستی 
اتفاق می افتد اما در بخش هایــی از مرزهای واقعیت عبور 
می کند و وارد فضایی غیرواقعی و خیالی می شود.« اجرای 
نمایش در تالار قشقایی است. سعید هاشمی پور هم نمایش 

»بی خوابی« را روی صحنه خواهد داشت.

آنسویآینهدرتالاروحدت
از دیگــر نمایش هایی که زمزمه اجرایش در ســال جدید 
شنیده می شود، »آن سوی آینه« علی سرابی است؛ نمایشی 
که ســرابی از متون فرانســوی انتخاب کرده و نویسنده 
فلوریان زلر است. این نمایش با بازی پژمان جمشیدی، ریما 
رامین فر، مارال بنی آدم و علی سرابی زمانی در شهرزاد اجرا 
شد و در هر زمان از اجرایش جزو پرفروش های تئاتر آن سال 
بود. حالا سرابی قرار است بار دیگر این نمایش را روی صحنه 
بیاورد. این نمایش قرار اســت در تالار وحدت اجرا داشته 

باشد و به احتمال زیاد اجرای آن سال جدید خواهد بود.
علاوه بر این ســالن ها برخی از تماشاخانه های خصوصی 
هم بــا پایان اجراهای اســفند ماه، در تــدارک اجراهای 
فروردین خود هســتند. برخــی از اجراها هــم تا پایان 

فروردین مــاه روی صحنه هســتند. در 
تماشــاخانه ســپند »قصه قرن« حامد 
شیخی تا 12فروردین روی صحنه است.

عاشقانه های آرام یک 
جانباز و همسرش

پای صحبت های علی اصغر میرزایی
جانباز قطع نخاعی

دانشگاه 
در حال سقوط است

بازخوانی گفتاری از دکتر مهدی گلشنی 
در باب دانشگاه

رونق پرده ها
پرواز گیشه ها 

افزایش قیمت بلیت در سال1401 به رونق 
سینمای ایران می انجامد یا شکست آن؟

جشنواره میامی 
با حضور ایران و 

ژاپن

درجشنوارهفیلممیامیکه
ازبهترین مختصتجلیل
فیلمهایبینالمللیاست،
جوایــزاصلیبــهرامین
بحرانی،فیلمســازایرانی
وریوســوکههاماگوچی
کارگــردانژاپنــیاهدا
میشود.بهگزارشورایتی،
جشــنوارهفیلممیامیبا
نمایشفیلمکمدی»رئیس
خوب«ساختهفرناندولئون
دآرانواازاســپانیابابازی
خاویرباردمافتتاحشــد.
فیلمپانامایی»کلیســای
جامعپلازا«ســاختهابنِر
بنائیمنیزپایانبخشاین
جشنوارهخواهدبود.امسال
جوایزاصلیاینجشنواره
کهمختصهنرمندانیاست
کهمشارکتشاندرسینما
ماندگاروفراموشنشدنی
است،بهریوسوکههاماگوچی
کارگــردانژاپنــیفیلم
»ماشینمرابران«ورامین
بحرانیکارگردانایرانیاهدا

میشود.

فهیمهپناهآذرتئاتر
روزنامه نگار

محمد گلریز در نشست رسانه ای نخستین جشنواره ملی و بین المللی سرود فجر مطرح کرد

اولویت؛ مبارزه با مافیای موسیقی
ســرود در روزهای اول انقلاب 

موسیقی
فرمی موسیقیایی بود که به افراد 
و اقشار مختلفی که می خواستند 
همراهی خود را با انقلاب در قالب نغمه و آوا بیان 
کنند، اجازه کار می داد. اما این فرم رفته رفته به 
حاشیه رفته و در سال های اخیر تلاش هایی برای 
احیای آن به منظور ترویج ارزش های انقلابی و 
اسلامی صورت گرفته است. روز گذشته، نشست 
رسانه ای نخستین جشــنواره ملی و بین المللی 
سرود فجر با حضور محمد گلریز، رئیس کمیته 
علمی و مصطفی زیبایی نژاد، دبیر جشنواره ملی 
و بین المللی سرود فجر در سالن جلسات مرکز 

آفرینش های فرهنگی هنری بسیج برگزار شد.

معرفــیبرگزیــدگاندرقالــببرنامه
استعدادیابی

در ابتدای این نشست، مصطفی زیبایی نژاد، دبیر 
بخش ملی این جشــنواره آماری از آثار ارسالی 
ارائه کرد و گفت: مرحله اول فراخوان جشنواره 
سپری شده اســت و همانطور که قبلًا هم اعلام 
کردیم جشنواره در دو مرحله استانی و کشوری 
برگزار می شود. ارسال اثر در بخش بین الملل هم 
تا خرداد 1401ادامه دارد که به زودی درباره این 
بخش جزئیات بیشتری اعلام می شود. زیبایی نژاد 
از فرایند پیگیری جشــنواره به صورت استان به 
استان خبر داد و افزود: به دلیل تقاضای گروه های 
سرود مهلت ارسال جشنواره را تا ششم اسفند 
 تمدید کردیم و بعد از اتمام مدت ارســال آثار،

2 هزار و ۶70 گروه در سایت جشنواره ثبت نام 

کردند که 1۹70 گروه آثارشــان را به طور کامل 
به ثبت رساندند.

 به گفتــه زیبایی نــژاد، در بخش تولید ســرود 
133۶ اثر، در بخش آکاپــلا 377 اثر، در بخش 
بازخوانی 1233 اثر و در بخش ایده 318 اثر در 
سایت جشنواره به ثبت رسیده است. در بخش 
ویژه شهید ســلیمانی نیز 418 اثر به دبیرخانه 
جشنواره ارســال شده اســت. داوری استان ها 
در حال انجام اســت و حدود ۶ استان کارهای 
داوری را انجــام داده اند و 25 اســتان دیگر در 
پنجشــنبه و جمعه پیش رو به داوری خواهند 
پرداخت و تا پایان هفته مرحله داوری استان ها 
به پایان می رسد. از هر اســتان یک اثر به عنوان 
منتخب هیــأت داوران و یک اثــر به عنوان اثر 
منتخب مردمی به بخش نهایی جشنواره سرود 
فجر راه می یابد. در پایان نــوروز 1401 نیز اثر 
منتخب مردم از طریق دبیرخانه جشنواره اعلام 
 خواهد شد. طبق برنامه ریزی هایی انجام شده در 
31 استان حدود 310گروه سرود مورد قدردانی 
ستاد جشنواره قرار خواهند گرفت. همچنین، در 
تهران 275 گروه بعد از فراخوان حضور خود را در 

جشنواره اعلام کرده اند.
دبیر نخستین جشنواره ملی سرود فجر در ادامه 
بیان کرد: ما یک جشــن بزرگ سرود هم داریم 
که این رویداد با حضور گروه ها و مربیان مختلف 
تهرانی و استانی در 25 یا 2۶فروردین سال آینده 
در برج میــلاد تهران برگزار خواهد شــد. البته 
اختتامیه اصلی جشــنواره در قالب یک رویداد 
مبتنی بر اســتعدادیابی تلویزیونی مثل برنامه 

استعدادیابی »عصر جدید« برگزار خواهد شد و 
برندگان در این برنامه معرفی می شوند.

کسیمنکرتهاجمفرهنگیدشمننیست
در ادامــه، محمد گلریز، رئیــس کمیته علمی 
نخستین جشنواره ملی سرود فجر، ابتدا به بیان 
قســمت هایی از ســخنان مقام معظم رهبری 
درباره هنر پرداخت و سپس با اشاره به اهمیت 
جشنواره ملی ســرود فجر گفت: دشمن همه 
تلاش خود را برای تغییر سبک زندگی ما به کار 
گرفته و موسیقی بیشتر از ســایر حوزه ها مورد 
توجه بوده است. اگرچه در انقلاب اسلامی آثار 
ماندگاری به وجود آمده، اما متأســفانه به دلیل 
شبیخون فرهنگی دشمن در شرایطی هستیم 
که باید اولویت ما مبارزه با مافیای موسیقی چه 
در داخل و چه در خارج از کشور باشد. برگزاری 
جشــنواره های گوناگون با همکاری رسانه ملی 
و معرفی جوانان مســتعد باید در عرصه جنگ 
فرهنگی با دشمن مورد توجه قرار بگیرد. اکنون 
کسی منکر تهاجم فرهنگی دشمن نیست و همه 
به این موضوع باور پیدا کرده اند. آنها در اتاق های 
فکر خود برنامه ریزی های زیادی برای دشمنی 
با ایران و ایجاد انحراف فکری دارند. موســیقی 
نقش بسیار مؤثری در ترویج فرهنگ شنیداری 
جامعه دارد. متأســفانه برخی از آثــاری که در 
برنامه های مختلف رســانه ملی و برخی دیگر از 
رویدادها پخش می شود آنچنان که باید و شاید 
کارهای خوبی نیستند. این جشنواره ابزار مهمی 
برای به میدان آمدن جوانانی است که می تواند 

دستاوردهای مثبتی برای ما داشته باشد.
خواننده سرود انقلابی »خجسته باد این پیروزی« 
در ادامه عنوان کرد: ارائه این آثار در جشنواره ملی 
ســرود فجر قطعاً می تواند دربرگیرنده اتفاقات 
درخشــانی برای فرهنگ و هنر کشور باشد. اگر 
به این کارها بیشتر از قبل توجه و از رسانه های 
مختلف پخش شود، خود مسئولان هم مجاب 
می شــوند که تولید این آثار در شرایط مؤثرتر 
و بهتری صــورت بگیرد و گروه هــا از نظر مالی 

تقویت شوند.
به گفته گلریز، ملاک انتخاب داوران این جشنواره 
دو نکته مورد توجه قرار گرفته است. اول اینکه 
داوران از میان افراد معتقد باشــند و دوم اینکه 

در کار خود متخصــص باشــند. او در این باره 
افزود: داورانی که در این جشنواره حضور دارند 
هنرمندان معتبری هســتند که با اشتیاق پای 
کارآمــده و داوری جشــنواره را پذیرفته اند. در 
حقیقت هنرمندان هم به این باور رسیده اند که 
ما در معرض هجوم حملات فرهنگی دشمنانی 

هستیم که باید فکری کرد.
داوران جشــنواره در بخش تولید شهروز حقی، 
محمدرضــا عقیلی، مرتضی تقــی زاده و میلاد 
عرفانپــور؛ در قســمت آکاپلا شــهروز حقی، 
محمدرضا عقیلی و امیری اسفندقه و در بخش 
بازخوانی حبیب خزاعی فر، میلاد عرفانپور و امید 

روشن بین هستند.
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دلش پر است و گلایه هایش بســیار اما ترجیح 
می دهد صحبت هایش به ســمت شکوه و گلایه 
نرود. اما از هر دری که حرف می زند باز هم داغ دلش 
تازه می شود. حق هم دارد؛ مگر می شود 34سال 
درد و رنج جانبازی را به جان بخری و از سختی ها و 
مرارت ها گله نکرده و خواهشی نداشته باشی. البته 
خواسته  اش عجیب و دست نیافتنی نیست؛ درد 
مشترک بسیاری از جانبازان قطع نخاعی است و 
می خواهند حمایت شوند. اما »علی اصغر میرزایی« 
این جانباز قطع نخاعی و شــیمیایی 75درصد 
می گوید اگر خواسته  ای هم دارم به خاطر بانوست؛ 
»جوانی  اش را به پایم ریخته و حالا دوست دارم با 
وجود رنج های پرستاری، حداقل بدون دغدغه مالی 
زندگی کند«. صحبت از همسرش که می شود دیگر 
گفت وگوی ما مسیر عاشقانه  اش را پیدا می کند 
و می رویم به ســمت ماجرای دلدادگی این زوج 
ایثارگر. درست شنیده  اید؛ هر دو ایثارگرند، یکی 
از جبهه های سومار جنگید و سوغات مجروحیت 
و عارضه شیمیایی با خودش آورد و دیگری اینجا 
در خانه  ای محقر اما گرم در جنوب تهران هنوز هم 
شبانه روز ایثار می کند. با ما همراه باشید تا گوشه  ای 

از فداکاری های این زوج را با هم مرور کنیم.

خانه ای با نفس های گرم
زمستان است ولی سرمای ســوزناکش هم نتوانسته 
هرم نفس های گرم صاحبان این خانه را تاب بیاورد. 

از همان لحظه ورود به خانه شان صمیمی و خونگرم 
به اســتقبال مان می آینــد. حاج علی آقا بــا ویلچر و 
صدیقه ســادات در کنارش به مهمانی که ما باشــیم 
خوشامد می گویند. خانه چندان هم بزرگ نیست اما 
دل صاحبان چرا! خیلی بزرگ تر از آن است که تصورش 
را کنیم. همه  چیز در عین سادگی رنگ و بویی صمیمی 
دارد. اما آنچه بیشــتر از هر چیزی نگاه مان را به خود 
جلب می کند، تخت، کپسول های اکسیژن و داروهای 
حاج علی اســت که در گوشــه ای از اتاق خودنمایی 
می کند. 34سال است که نفس های او به اینها بند است. 
اما نه اشتباه می کنیم، نفس های این مرد به نفس های 
 زنی بند است که جوانی  اش را به پای شوهر جانبازش 

فدا کرده.
مجروحیت؛ یادگاری از سومار

مجروحیت حاج علی به عملیات سومار بازمی گردد. 
خودش می گوید:»۱۰ساله بودم که برای ادامه تحصیل 
با برادرهایــم به تهران آمدم. بعــد از دیپلم در دوران 
سربازی  ام با جنگ همزمان شد و به جبهه رفتم. در خط 
مقدم به عنوان خط نگه دار خدمت می کردم و فاصله مان 
از عراقی خیلــی کم بود و در تیررس حملات شــان 
بودیم. خیلی هــا در همین منطقه جانباز یا شــهید 
شدند. خاطرم هست آن روزها وقتی با کسی صحبت 
می کردی یا رفیقی در جبهه پیدا می کردی، شاید در 
کمتر از یک ساعت می دیدی پیکر پاره پاره  اش روی 
زمین نقش بسته اســت. این صحنه ها واقعا دردناک 
بود. اواخر ســال ۱3۶۶ بود که یک شب عراقی ها در 
منطقه عملیاتی سومار حمله کردند. شب سختی بود 
تا صبح زیر بمب و گلوله بودیم. دم دمای صبح که دیگر 
اوضاع آرام شده بود تصمیم گرفتیم به عقب برگردیم. 
در یک کانال سنگر گرفته بودیم. زمانی که خم شدم تا 
وسایل را بردارم، کمرم از سطح کانال بیرون زده بود و 

تک تیرانداز عراقی ها بلافاصله شلیک کرد. تیر مستقیم 
به قسمت نخاع من برخورد کرد و من از حال رفتم. یک 
همسنگر داشتیم به اســم داوود نورزاده خدا خیرش 
بدهد به تنهایی مرا تا عقب برد. با اینکه بی حس و حال 
بودم اما هرازگاهی که به هوش می آمدم صدای نفس 
نفس زدن هایش را می شــنیدم که با چه سختی مرا 
نجات می دهد. مدتی در بیمارستان کرمانشاه بستری 
بودم. دســت و پاهایم بی حس بودند و نمی توانستم 
حرکت کنم. بعد از ترخیص مرا به خانه برادرم آوردند. 
چون پدر و مادرم در روستا بودند و توانایی نگهداری از 
من را نداشتند. همیشــه از اینکه برادرم یا همسرش 
باید کارهای مرا انجام می دادنــد در عذاب بودم. یک 
شب در خواب دیدم که کسی بالای سرم ایستاده و به 
من می گوید از فردا خودت غذایت را بخور! نگذار کسی 
کارهایت را انجام دهد. فردا وقت ناهار برادرم آمد غذا 
در دهانم بگذارد. گفتم نمی خواهم قاشق را بده دستم 
خودم می خورم. قاشق را که به دست گرفتم انگار قوت 
و نیرو به دستانم برگشت. دستانم تکان می خورد با هر 
سختی ای که بود چند قاشقی غذا خوردم و بعد از آن 
بود که وضعیتم رو به بهبودی رفت و توانستم کم کم 
از دست هایم استفاده کنم. وضعیتم وخیم بود.« البته 
او قبل از اینکه قطع نخاع شود، وارد منطقه شیمیایی 
شده و درصدی به عارضه شیمیایی  مبتلا می شود. تا 
حدود ۱۲ سال در آسایشــگاه زندگی می کرد و سال 
۱3۷۵ بعد از خریدن یک خانه مستقل از آسایشگاه 
بیرون آمد. خانواده اصرار داشتند ازدواج کند اما به دلیل 
شرایط جسمی اش راضی نبود ســربار کسی باشد تا 

اینکه فرشته ای از راه رسید.

ایثار به سبک بانو
بیش از 3 دهه از پایان جنگ می گذرد اما مگر جهاد 

و ایثار تاریخ انقضا دارند؛ بعــد از جنگ، ایثار جوری 
دیگری معنا گرفت. حالا نوبت به همسران و مادران 
جانبازان رسید تا با پرســتاری و تیمارداری ورقی به 
دفتر ایثار و از خودگذشتگی اضافه کنند. ماجرای ایثار 
»صدیقه سادات حسینی« همسر این جانباز اما با اغلب 
همسران جانبازان متفاوت است. زمانی جواب بله به 
خواستگارش را داد که داماد روی ویلچر نشسته بود 
و با ۲عارضه شــیمیایی و قطع نخاعی شب و روز رنج 
می کشید. حالا او ۲3سال است که پای این بله عاشقانه 
ایستاده و گرچه رنج ها کشیده اما خم به ابرو نیاورده 
است. تمام حواسش به حاج علی است و حین اینکه به 
ما چای و میوه تعارف کرده، از همسرش هم به گرمی 
پذیرایی می کند. صحبت از آشنایی شان که می شود، 
شــوخی های همسرانه شــان گل می کند. بانو از روز 
خواستگاری می گوید و حاج علی به شوخی سر به سر 
همسرش می گذارد؛ »من که قصد ازدواج نداشتم.« و با 
این حرف صدای خنده مثل همیشه در اتاق می پیچد. 
صحبت هایشان گل انداخته و خاطرات قدیم را مرور 
می کنند. همسر این جانباز می گوید:»روزهای نوجوانی 
من با دوران جنگ مصادف بود و من برنامه ها و مطالب 
مربوط به ســبک زندگی شــهدا را دنبال می کردم و 
خیلی زود شیفته منش و ایثار آنها شدم. شاید در نگاه 
اول به نظر برسد از سر فداکاری با او ازدواج کردم اما با 
گذشت زمان فهمیدم به ندای قلبم گوش داده و از سر 
عشق، همسرش شــدم.« البته مخالفت ها برای این 
ازدواج کم نبود و پدر بانو یکی از مخالفان بود که یکباره 
با یک خواب نظرش عوض شد و این وصلت سر گرفت. 
میرزایی درباره روزی که بله گرفته بود می گوید: »روز 
ولادت امام رضا)ع( بود و من در مشــهد بودم که این 
خبر را شنیدم. خدا را شکر عیدی ام را از امام رضا)ع( 

گرفتم.« 

عاشقانه های آرام یک جانباز و همسرش
پای صحبت های علی اصغر میرزایی، جانباز قطع نخاعی که با وجود درد و رنج های بسیار هنوز امید دارد

مرور خاطرات جانباز شیمیایی محمد سلیمی از دوران دفاع مقدس

3روز اعتصاب غذا، به شوق رفتن به جبهه

میان سرفه هایی که از حملات شیمیایی برای او به یادگار مانده است، 
برای مان از سربازان و بســیجیانی می گوید که حاضر بودند برای 
فرمانده شان  جان بدهند. از فرماندهانی می گوید که قبل از نیروهای 
تحت پوشش، به خط مقدم می رفتند و از رزمندگانی می گوید که 
شجاعانه پای اعتقادات شان ایســتادگی و مقاومت کردند. محمد 
سلیمی، متولد 1344اســت و زمانی که 17سال داشت برای آنکه 
پدرش به جبهه رفتن او راضی شود، دســت به اعتصاب غذا زد. 
سلیمی، 6بار مجروح شد و 4بار در معرض حملات شیمیایی دشمن 
قرار گرفت اما بعد از هر بار مجروح شدن، برای رفتن دوباره به جبهه 
مصمم تر می شد. خودش می گوید: »اطاعت پذیری از ولی فقیه در 
کنار ایمان و اعتقادی که در دل ما ریشه دوانده بود، شوق ما را برای 
حضور در جبهه بیشتر می کرد. حتی اگر مجروح هم می شدیم، باز هم 
راهی جبهه می شدیم، ترس برایمان معنایی نداشت«. با او خاطرات 

حضورش در جبهه را مرور کرده ایم.

دستکاری تاریخ تولد شناسنامه ها، ترفندی بود که نوجوانان به آن روی 
می آوردند تا بتوانند در گروه های آموزشی یا اعزام به جبهه ثبت نام کنند. 
اما اعتصاب غذا، شــیوه جدیدی بود که به فکر محمد سلیمی رسید تا 
پدرش به جبهه رفتن او رضایت دهد. با اینکه در دوره های آموزش نظامی، 
شرکت کرده بود اما پدرش به هیچ وجه رضایت نمی داد. سلیمی خاطره 
اعتصاب غذا را اینگونه تعریف می کند:»سال اول دبیرستان بودم و مانند 
بسیاری از جوانان آن زمان شــور و هیجانی برای شرکت در دوره های 
آموزش نظامی داشــتم. ۲ ماه در یزد و ۲ ماه هم در اصفهان برای اعزام 
به لبنان، آموزش نظامی دیده بودم. بعد از آزادســازی خرمشهر، تب و 
تاب بچه های بسیجی و اهل محل برای اعزام به جبهه بیشتر شده بود. 
می دانستم راضی کردن پدرم به این راحتی ها نیست. وقتی موضوع را با او 

مطرح کردم، پدرم گفت فعلا درس بخوان! سن تو کم است، از فکر جبهه 
رفتن هم بیرون بیا. همان موقع فکری به ذهنم آمد که خیلی زود آن را 
عملی کردم. اعتصاب غذا! به طبقه ســوم خانه رفتم و در اتاق کوچکی 
تحصن کردم. راز و نیاز می کرده و دعای توسل می خواندم. روز اول پدر 
و مادرم باور نمی کردند اما دیدند شــام و ناهار دست نخورده باقی مانده 
و تصمیم من برای ادامه اعتصاب غذا جدی اســت. روز دوم پدرم سراغ 
شــوهر عمه ام که ارتشــی بود رفت. او با من صحبت کرد و گفت اگر به 
جبهه بروی ممکن است مجروح یا تا آخر عمر معلول شوی! روز سوم هم 
پسرخاله پدرم که از نیرو های کمیته بود به خانه ما آمد و با من صحبت 
کرد و از سختی های جنگ برایم گفت. بعدازظهر روز سوم اعتصاب غذا 
بود که بالاخره پدرم رضایت داد اما برای من شرط گذاشت و گفت فقط 
به شرطی که در جبهه های داخل ایران باشی و به لبنان نروی، رضایت 
می دهم. وقتی این را شنیدم از خوشحالی آرام و قرار نداشتم و برای رفتن 

به جبهه لحظه شماری می کردم.«

حملات شیمیایی؛ سلاحی برای ترساندن رزمندگان 
محمد سلیمی، بعد از رضایت پدر، عازم جبهه شد. او در عملیات های 
مختلفی شرکت کرد و بارها مجروح شد. در کربلای ۵در اثر انفجار 
خمپاره، ۱۷ترکش به بدن او اصابت کرد و هنوز برخی ترکش ها در 
بدن او مانده است. 4بار در منطقه آلوده و در معرض حملات شیمیایی 
قرار گرفت کــه حاصل آن ســرفه های مدام و پی در پی اســت. او 
می گوید:»در عملیات خیبر وقتی مجروح و به بیمارستان سرخه حصار 
منتقل شدم، مدام سرفه می کردم. چشم هایم قرمز و گلو یم ملتهب 
شده بود. فکر می کردم ســرما خورده ام. اصلا نمی دانستیم عراق از 
سلاح شیمیایی اســتفاده کرده است. ســال ۱38۱زمانی که برای 
کمیسیون پزشکی مراجعه کرده بودم، متوجه شدم قرمزی چشم و 
التهاب گلو و ریه ام بعد از عملیات خیبر هم ناشی از حملات شیمیایی 
بوده. هرچند اگر همان زمان هم می دانستم، برای من فرقی نداشت؛ 
ما برای رفتن به جبهه احساس تکلیف می کردیم. پای اعتقادات مان 
در میان بود و با شناختی که از امام)ره( داشتیم، ترس برای مان بی معنا 

بود. اگر غیراز این بود، نه طاقت دوباره رفتن به جبهه را داشتیم و نه 
تحمل درد و مجروحیت را«.

فرماندهان در خط اول بودند
محمد ســلیمی، در عملیات های مهمی همچون والفجــر مقدماتی، 
والفجر یک، خیبر، والفجر ۲، کربــلای یک، کربلای ۵، بیت المقدس۲، 
بیت المقدس 4و والفجر ۱۰حضور داشــته و در مجموع ۵4 ماه سابقه 
حضور در جبهه دارد. او که عضو گردان حمزه)ع( از لشــکر ۲۷محمد 
رسول الله)ص( بوده با نقل خاطره ای از شهید همت، خلوص و شجاعت 
فرماندهان را از دلایل اطاعت پذیری رزمندگان می داند و می گوید: »اینکه 
می گفتیم یک لشکر است و یک همت، عین واقعیت بود. کافی بود فقط 
یک بار، شهیدهمت را دیده باشــی، محال بود اخلاق و رفتار او به ویژه با 
رزمندگان و بسیجیان از ذهن تان بیرون برود. قبل از عملیات والفجر یک، 
در پادگان دوکوهه بیمار شده بودم و حالم خوب نبود. به توصیه فرمانده 
گروهان، چند دقیقه به مراسم صبحگاه رفتم و بعد به خوابگاه برگشتم. 
خوابیده بودم که متوجه شدم یک نفر بالای سرم ایستاده. چشم ام را باز 
کردم و حاج ابراهیم همت را دیدم. او که برای سخنرانی به مراسم صبحگاه 
آمده بود، به طبقات ساختمان سرکشی می کرد تا ببیند رزمندگان کم 
و کســری دارند یا نه. حال مرا که دید، می خواست مرا به بهداری ببرد. 
بسیار متواضع بود و سلامت نیروها برایش مهم بود. این ویژگی در اغلب 
فرماندهان دفاع مقدس دیده می شد. وقتی می دیدیم پا به پای رزمندگان 

در حملات حضور دارند، دلمان گرم می شد و گوش به فرمان بودیم«. 

ش
سر

هم
ی و 

رزای
 می

غر
 اص

لی
ز ع

انبا
ج

 نیم نگاهی به زندگی شهید حجت نظری 
به مناسبت سالروز شهادتش

سرداری از دیار میرزا کوچک خان 
فرمانده گردان بود؛ گردان حضرت ابوالفضل)ع( لشکر 
16قدس سپاه پاسداران. کسانی که او را می شناسند یا 
همرزمش بودند هنوز از اخلاص مثال زدنی اش می گویند 
که چه بی ریا در جبهه ها خدمت می کرد. حجت نظری از 
شروع جنگ تا ســال1365به جز روزهایی که از شدت 
جراحت در بیمارستان بستری می شد باقی ایام در خطوط 
مرزی و خط مقدم حضور داشــت. برای او دفاع از حریم 
کشور در اولویت همه هدف های زندگی اش قرار داشت. 
برای همین بی واهمه به دل دشمن می زد بی آنکه هراسی 
به دل راه دهد. شهید نظری ازجمله فرماندهانی بود که 
مردانه و دلاورانه جنگید بی آنکه ادعایی داشته باشد. او 
یک سال بعد از شهادت برادرش بشیر در عملیات والفجر5 
حضور یافت و سرانجام در 16اسفندماه سال1365بر اثر 

اصابت ترکش خمپاره به درجه رفیع شهادت نایل شد.

مبارزه با نیروهای ضدانقلاب
اصالتا گیلک بود؛ از دیار سرسبز شهر فومن. درست روز اول 
زمســتان به دنیا آمد؛ در خانــواده ای پرجمعیت و خونگرم. 
پدر مغازه ندافی داشــت و چرخ زندگی را هــر طور که بود 
می چرخاند. حجت فرزند ششم بود و از همان کودکی تعصب 
خاصی روی خانواده داشت. برای همین روزها بعد از تعطیل 
شدن مدرسه سری به مغازه پدر می زد و چند ساعتی آنجا کار 
می کرد اما خوشی او خیلی پایدار نبود؛ چرا که پدر را در دوران 
کودکی از دست داد و بعد از آن مادر به همراه برادر بزرگ تر 
مدیریت خانه را به دســت گرفتند. دوره کودکی و نوجوانی 
حجت مثل برق و باد گذشــت و جوانی اش مصادف شــد با 
بحبوحه انقلاب. او که بیش از هر چیز از ظلم و ستم بیزار بود 
همراه مبارزان سیاسی شد و مغازه ندافی پدرش را به یکی از 
مراکز پخش اعلامیه تبدیل کرد. جسارت و شجاعتش باعث 
شده بود بی آنکه هراســی به دل راه دهد در مبارزات انقلابی 
شرکت کند. با پیروزی انقلاب او خودش را مکلف می دانست 
تا با جان و دل از اتفاق نیکی که در کشور رخ داده محافظت 
کند. بنابراین همراه با دیگر دوستانش برای سرکوب کردن 
گروه های ضدانقلابی دست به کار شد. بازپس گیری دانشگاه 
گیلان از سوی منافقین و پاکسازی دانشگاه ازجمله اقداماتی 
اســت که او در اوایل پیروزی انقلاب انجام داده است. البته 
حجت مبارزه بــا نیروهای ضدانقلابی را تنهــا راه حل برای 
پاسداری از حریم کشور نمی دانست برای همین دست به کار 
ارزنده ای زد و آن راه اندازی کانون فرهنگی مذهبی ســردار 
جنگل در فومن بود. به باورش وجود این کانون می توانست 

نقش مهمی در اشاعه فرهنگ اسلامی داشته باشد.

کارنامه تشویقی
با شــروع جنگ، حجت لحظه ای تامل نکرد و جزو نخستین 
نیروهای داوطلبی بود که به کردســتان رفــت. در آنجا هم با 
نیروهای ضدانقلاب مبارزه کرد؛ چرا که می دانســت فعالیت 
آنها چه ضربه ای به انقلاب می زند. عملکرد خوب و عاقلانه اش 
باعث شــد مورد تشویق احمد متوســلیان، فرمانده لشکر۲۷ 
محمدرسول الله)ص( قرار بگیرد. بعد از سرکوبی منافقین شهید 
نظری به جبهه جنوب رفت. در عملیات های زیادی شــرکت 
کرد و نقش کلیدی هم داشــت. کســانی که در عملیات های 
بدر، رمضان، والفجر۶ و کربلای۵ بودنــد می توانند گواهی بر 
این ادعا باشــند. او در هر عملیات و درگیری ای دچار جراحت 
می شــد اما هنوز بهبود نیافته دوباره راهی خط مقدم می شد. 
سال۱3۶4یکی از تلخ ترین اتفاقات زندگی او رقم خورد؛ شهادت 
برادر کوچک ترش بشیر. این حادثه درست زمانی پیش آمد که 
خودش مجروح شده و در بیمارستان شهدای تجریش تهران 
بستری بود. پس از آن همه پیشــامدهای ناگوار، مادر دوست 
داشت با سروســامان گرفتن حجت، خانه رنگ شادی به خود 
بگیرد. هر بار به او پیشنهاد می داد، پسر زیر بار نمی رفت. اصرار 
زیاد مادر سرانجام کار خود را کرد و حجت راضی به این کار شد و 
گفت:»هر جا خواستگاری می روید به آنها بگویید مرا مرد جبهه 
حساب کنند. دلشان خوش نباشد که می توانم مرد زندگی برای 
دخترشان باشم«. او اوایل سال۱3۶۵ ازدواج  کرد و مدتی هم در 
فومن ماند. البته نه اینکه در خانه حضور داشته باشد و اوقات را 
با نوعروس اش سپری کند. به یاری کشاورزان می رفت و به آنها  

در چیدن برنج و چای کمک می کرد.

حماسه فتح جزیره بوارین 
حجت چندماه بعد از ازدواجش به جبهه رفت. او که معاونت 
گردان امام حســین)ع( از لشــکر قدس را برعهده داشت از 
سوی فرماندهی لشکر به عنوان فرمانده گردان انتخاب شد. 
در ابتدا این پســت نظامی را قبول نکرد؛ چرا که معتقد بود 
شایستگی این مســئولیت را ندارد و گفت: »دلم می خواهد 
در کنار باقی بسیجیان باشــم و بجنگم«. اما فرمانده لشکر 
تأکید کرد بایــد کاری که بــه او محول شــده انجام دهد. 
چند ماه از انتصابش نگذشته بود که عملیات کربلای۵ پیش 
آمد و او همراه بــا نیروهایش به منطقه رفــت اما در بین راه 
هواپیماهای دشــمن آنها را بمباران کردند و تعداد زیادی از 
رزمنده ها مجروح و شهید شدند. شــهید نظری با این اتفاق 
نه تنها روحیه خــود را نباخت بلکه برای بازســازی گردان 
 دست به کار شد و حماســه فتح جزیره »بوارین« را رقم زد. 
۱۶اسفند ۱3۶۵،وقت نماز مغرب و عشــا بود. حجت قرآن 
می خواند که پیک گردان از راه رســید. او به حرف های پیک 
گوش می داد که ناگهان خمپاره ای در نزدیکی آنها منفجر شد 
و ترکش اش قسمتی از کاسه سر او را با خود برد. حجت بعد 
از ۷4 ماه تلاش و جهاد بی وقفه در جبهه و 3بار مجروحیت در 
منطقه عملیاتی کربلای۵ به شهادت رسید. پسرش ۱9روز 
بعد از شهادت او پا به این دنیا گذاشــت و همسر به وصیت 

حجت نام او را بشیر گذاشت.

رقابت میان کتاب های تاریخ شفاهی 
دفاع مقدس 

4 اثر مرکز اســناد و تحقیقــات دفاع مقدس به عنوان 
نامزدهــای نهایی گروه »تاریخ شــفاهی« نوزدهمین 
دوره انتخاب بهترین کتاب دفاع مقدس معرفی شدند.
داوران این گروه از میان 4۹ اثر رسیده به دبیرخانه پس 
از بررسی های لازم در جلسات حضوری و غیرحضوری، 

نامزدهای این دوره را به شرح زیر معرفی کردند:

1-تاریخ شــفاهی ســیدیحیی صفوی »از سنندج تا 
خرمشهر« 

  نوشته: حسین اردستانی 
  ناشر: مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس

۲-تاریخ شفاهی علی اسحاقی»جنگ الکترونیک« 
  نوشته: یدالله ایزدی 

  ناشر: مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس

3-تاریخ شفاهی احمد غلامپور»جوانان اهواز زنده اند« 
  نوشته: مجید مختاری 

  ناشر: مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس

4- تاریخ شفاهی مرتضی قربانی»در مسیر پیروزی«
  نوشته: امیر رزاق زاده 

  ناشر: مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس

اختتامیه نوزدهمین دوره انتخاب بهترین کتاب دفاع مقدس 
اســفندماه ۱4۰۰ در ســالن خلیج فارس موزه ملی انقلاب 

اسلامی و دفاع مقدس برگزار خواهد شد.

یوسف هور
تا پیــش از ســاخته 
شدن چند فیلم درباره 
زندگی شهدا و کسانی 
که در جنــگ عراق و 
ایران، ســال ها درگیر 
بودند؛ کســی درباره 
زندگــی و کارهــای 
آنها نمی دانســت. نام 

این افراد را اغلب بر ســر خیابان هــا و بزرگراه ها 
می شنیدیم. اینجاست که قهرمان پردازی اهمیت 
پیدا کرد و برخی فیلمسازان سراغ این دست آثار 
ســینمایی که ســاخت تاریخ و هویت یک ملت 
را به دوش می کشــند، رفتند. یکی از آنها فیلم 
سینمایی»یوسف هور« است که درباره زندگی، 
مبارزات و شهادت سردار شهید »علی هاشمی« 
در منطقه هور ساخته شــده است. علی هاشمی 
یکی از فرماندهان سپاه در جبهه جنوب در استان 
خوزســتان بود که از ابتدای جنگ حضور فعالی 
داشــت و به ویژه در زمانی که جنــگ در جبهه 
سوسنگرد شدت داشــت وی در آن منطقه فعال 
بود، اما نام شــهید علی هاشمی با قرارگاه نصرت 
و تلاش های شبانه روزی و گروه وی برای بررسی 
منطقه هورالهویزه برای انجام عملیات خیبر و بدر 
گره خورده است. قرار بود نقش شهید هاشمی را 
شهاب حسینی بازی کند اما نهایتا آرش مجیدی 
این نقش را بازی کرد. شما می توانید این فیلم  را از 

پلتفرم های نماوا، فیلیمو و… تماشا کنید.

نقل قول خبر

خبر

معرفی فیلم 

مژگان مهرابی؛ روزنامه نگاریاد

الناز عباسیانگزارش
روزنامه نگار

شهره کیانوشگزارش
روزنامه نگار

  جانباز شعبان سلیمی بعد از انتشار کاریکاتور توهین آمیز به 
پیامبر اکرم)ص( در نشریه فرانسوی نامش را به محمد تغییر داد.

 امیر سرتیپ نبی سهرابی
جانشین رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر 

ارزش های دفاع مقدس
قدرت دفاعی و امنیتی امروز کشــور، از 
دســتاورد های مهــم انقاب اســامی و 
تبلور یافته از گنجینه مجاهــدت و ایثار 
شــهدا، جانبــازان و ایثارگــران در دوران 
دفاع مقدس است. فرماندهی عالمانه 
امــام راحــل و رهبــری داهیانــه فرمانده 
معظم کل قوا، زیرساخت اصلی و مهم 
اقتــدار دفاعــی و امنیتی کشــور اســت. 
وحدت ملت ایران هم پشتوانه قوی در 
استمرار این اقتدار است. قدرت دفاعی 
جمهوری اســامی ایران برخاف خیلی 
از کشــور های دنیا عاریه ای نیست و ما 
متکی به هیچ کشور و قدرتی در دنیا در 
حوزه تأمین امنیت نیستیم. دفاع پرس

سیدمحمد حسینی
معاون پارلمانی رئیس جمهوری

نظــام  برخــاف  اســامی  انقــاب 
ســرمایه داری کــه بــه فکــر منافــع 
خود اســت، آمــد و یــک فرهنــگ ایثار 
و فــداکاری را حاکــم کــرد کــه انقــاب 
اســامی، دفاع مقدس و دفــاع از حرم 
ازجملــه آن اســت. با وجود مشــکات 
متعــدد گام هــای بســیار بلنــدی بــرای 
کاهش فاصله طبقاتی برداشته شده 
است؛ اما اگر مردم در صحنه نباشند، 
دولــت بــه تنهایــی نمی توانــد ایــن بــار 

سنگین را به دوش بکشد.ایرنا
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آنچــه در ادامــه می خوانیــد چکیده ای 
تلخیص شده از سخنرانی دکتر مهدی گلشنی، 
استاد تمام فلسفه علم دانشگاه صنعتی شریف 
است که سال۱۳۹۶ ارائه شــده اما همچنان 
تازگی دارد و چه بسا دلنگرانی های ایشان حالا 
بیشتر نیز ملموس است. وی در این سخنرانی 
به آسیب شناسی دانشــگاه و رویکردهای 
موجود می پردازد و از مشکلات عامی می گوید 
که در تمامی دانشگاه های کشور موجود است 
و درصورت تداوم، منجر به ســقوط دانشگاه 
می شود. گلشــنی از این سخنرانی به عنوان 
وصیت نامه خود یاد می کند. متن این سخنرانی 
از روی صوت اصلی در تحریریه همشــهری 
پیاده و تلخیص شده که در ادامه به امید اصلاح 

نهاد دانشگاه از نظر می گذرد.

غرض از این سخنرانی، در واقع وصیت نامه ای از 
من است. به خاطر وضعیتی که در این سال های 
اخیر در دانشگاه ها حاکم می بینم و صریحاً اعلام 
خطر می کنم که اگــر وضعیت به این طریقی که 
فعلًا می گذرد، بگذرد، دانشــگاه سقوط خواهد 
کرد. الان دانشگاه در همه جای ایران به صورت یک 
کاسبی درآمده است و برای اینکه توضیح بدهم از 
خود علم شروع می کنم؛ چون واقعاً مسئله مهمی 

است و بسیار دور از فرهنگ اسلامی.

گذری بر تاریخچه علم
وقتی که علوم در یونان مطرح بود می خواستند 
واقعــاً طبیعت را بفهمند. به تمدن اســلامی که 
رســید توصیه قوی در قرآن به مطالعه آثار صنع 
الهی در طبیعت و مطالعه طبیعت شــد و تلقی 
دانشمندان تمدن اسلامی این بود که این تفحصی 
که در طبیعت می کنند عبادت است. تلقی آنها این 
بود که یکی از مهم ترین عبادت ها، همین مطالعه 
طبیعت است. جورج ســارتون در تاریخ علمش 
می گوید اگــر می خواهید راز شــکوفایی تمدن 
اســلامی را بفهمید، نقش محــوری را قرآن ایفا 
کرد. بعد دوران قرون وسطی بود. در قرون وسطی 
مسیحی ها علم را از جهان اسلام منتقل کردند و 
اسپانیا مرکز تفحصات شــد. از انگلیس و فرانسه 
و... می آمدند به اســپانیا. در قرون وســطی هم 
همین تلقی بود؛ مطالعــه طبیعت برای فهم آثار 

صنع الهی.
تا رسیدیم به علم جدید. در شروع علم جدید هم 
تلقی اندیشــمندان این بود که در حال مطالعه 
کتاب خدا در طبیعت هســتند امــا کم کم علم 
پیشــرفت کرد و مکاتبی آمد که بیشتر حس گرا 
و بعدتر هم ضد خدا بودند. به تدریج دین تضعیف 
شد و صنعت پیشرفت کرد. به قرون ۱۹ و ۲۰ که 
رسیدیم دیگر مسئله قدرت مداری و ثروت مداری 
به اروپا اضافه شد و نه تنها علم را برای فهم طبیعت 
می خواستند بلکه وسیله جلب قدرت و ثروت هم 
بود و این مراحل طی شد تا قرن امروز که می بینید 
هم تولید علم می کنند در مقام فهم طبیعت و هم 
در مقام جلب ثروت و قدرت. در ابتدای قرن هم 
بعد از جنگ جهانی اول که میلیون ها نفر کشته 
شدند، برتراند راســل صریحاً هشدار داد که علم 
اگر روش فعلی را طی کند، تمدن انســانی باقی 
نمی ماند اما در اروپا و آمریکا فعلًا علم اساس اش 
این است که هم برای فهم طبیعت کار می کند و 

هم در جهت کسب قدرت و ثروت است.

دنبال کدام هدف برای علم هستیم؟
سؤال این است که ما دنبال کدام یک از این اهداف 
برای علم هستیم؟ من از استادان می خواهم که 
سر کلاس ها از دانشجویان سؤال کنند که برای 

چه درس می خوانند؟ به نظر حقیر نه به خاطر فهم 
طبیعت اســت و نه به خاطر فهم آثار صنع الهی و 
نه در جهت کسب ثروت و قدرت برای کشور! فعلًا 
علم شده است یک دکان مقام و کمی هم کسب 
ثروت. آن بعد نوری که در دین وارد شده، از دست 
رفته و تعجب آور این است درحالی که بعد از این 
نگاه در غرب یک تحول عظیم فکری به وجود آمد 
و متأسفانه این جریان به اینجا منتقل نشده است!
علم معنای اصلی خودش را از دست داده است و 
ما به اخذ علم از غرب اکتفا کرده ایم بدون اینکه 
به دنبال نوآوری یا رفع نیازها باشیم. ضوابطی هم 
به ما غالب کرده اند که با این ضوابط نمی شــود 
نوآوری و مرزشــکنی در علم داشت! شما باید در 
یک فرصت مشخصی مقاله بدهی تا ارتقا و ترفیع 
پیدا کنی، که این دکان اصلًا در غرب نیست ولی 
در تمام ایران رایج شده اســت! حالا من به چند 
مورد دیگرکه در دانشگاه های ما مورد غفلت قرار 
گرفته است و باعث شــرایط امروز شده است، در 

ادامه اشاره می کنم.

فقدان جامع نگری در دانشگاه ها
در تمدن اسلامی نمی گفتند این فقه و آن 

ریاضیات و... است. همه اینها اول در یک جا ۱
تدریس می شد و دیدگاه جامع نگری وجود داشت. 
شما خاطرات ابن هیثم را بخوانید. آدم واقعاً لذت 
می برد؛ دنبال نوآوری بودند. الان دیدگاه کل نگر 
نیست و دانشگاه های ما به این اکتفا می کنند که 
یکســری از دروس تخصصی به دانشــجوها یاد 
بدهند و همین را کافــی می دانند. درنتیجه یک 
دیدگاه خیلــی جزء نگــر بــر فارغ التحصیلان 
دانشگاه های ما حاکم است و بسیار تک بعدی بار 
می آیند و بسیاری از آنها فاقد فرهنگ لازم برای 
تعامل با جامعه خودشــان هســتند. مــا امروز 
می بینیم یک فــرد خاص در یــک حوزه خاص 
متخصص می شــود و تمام جهانــش آن حوزه 
می شود و بقیه حرف ها را دیگر قبول ندارد! وقتی 
من رفته بــودم در کمیته تحصیــلات تکمیلی 
دانشگاه تا از پذیرش دانشجوی دکتری در رشته 
فلسفه علم دفاع کنم ، یکی از روسای دانشگاه فنی 
و مهندسی پرســید: چه کســانی به رشته شما 
می آیند؟ من جواب دادم که رشته های مهندسی 
و... . به من پاسخ داد که مگر دانشجوی مهندسی 
بیکار است که بیاید رشته شما؟! ببینید! اینقدر 
بیگانه اند از تحولاتی که در جهــان اتفاق افتاده 
اســت. به نظر بنده لازم اســت که رشــته های 
تخصصی و... یکســری از دروس علوم انسانی را 
بخوانند تا وسعت بینش پیدا کنند. اگر می خواهید 
اهمیت علوم انسانی برای مهندسی را بفهمید به 
این کلام طلایی اینشتین توجه کنید؛ اینشتین 
می گویــد کافی نیســت که به یک انســان یک 
تخصص آموزش داده شود؛ زیرا اگر چه او ممکن 
است ماشینی مفید باشد اما شخصیتی انسانی با 
رشــد موزون نخواهد بود. لازم است که دانشجو 
شناخت و احساس زندگی از زیبایی ها و اموری که 
از لحاظ ارزشی خوب هستند داشته باشد والا او با 
این دانش تخصصی بیشتر شــبیه به یک سگ 
تربیت شده خواهد بود تا انسانی که به طور موزون 

رشد یافته است.

بی توجهی به پرورش بعد فرهنگی دانشجویان
بی توجهی بــه پــرورش بعــد فرهنگی 

دانشجویان مسئله دیگری است که این امر 2
در مدارس هم هست. قبلاً همیشه آموزش با اخلاق 
و حکمت همراه بود. الان اصلًا از این خبرها نیست. 
با رشد علم جدید دانشگاه ها به صرفاً تعلیم علوم 
)پایه یا مهندســی و...( پرداختند و از ۲رکن مهم 
فرهنگ که حکمت و اخلاق است غفلت ورزیدند و 
این به دانشگاه های ما نیز منتقل شد... . یک نکته 
ضعف محیط ما نیاز به دانــش توأمان با حکمت 

است. حکمت یعنی دوربینی، جامع بینی و همه 
جهات را درنظر گرفتن. قرآن وقتی صحبت از تعلیم 
می کند، می گوید: »یعلمهــم الکتاب و الحکمه« 
همراه بــا تعلیم باید حکمت هم ارائه شــود؛ این 
فراموش شده است. فرهنگ آکسفورد حکمت را 
توانایی قضاوت درست در مسائل مربوط به حیات 
و رفتار و داشتن قضاوت درست در انتخاب وسایل 
و اهداف می داند! نیکلاس ماکسول، فیلسوف علم 
مشهور انگلیسی ریشه همه بحران های زمان ما را 
در فقدان حکمت و علم فارغ از حکمت می داند... 
چند دلیل هم بــرای جدایی دانــش از حکمت 
می شود ذکر کرد: باریک شدن تخصص ها، غفلت 
از مسائل اخلاقی در کار علمی، تشنگی قدرت و 
ثروت )که در غرب خیلی زیاد اســت(، غفلت از 
مراتب بالاتر از واقعیت )فکر می کنیم دنیا همینی 
است که هست؛ خوردن و خوابیدن و پول به دست 
آوردن و عیش و نوش(، غفلت از سؤالات بنیادی 

انسان.
شما نگاه کنید بزرگان غرب، مثل برنده جایزه نوبل 
پزشــکی یا فیزیک، چگونه راجع به دغدغه های 
انسان صحبت می کنند و می گویند علم طبیعی 
نمی تواند جواب بدهد. دقیقاً حرف هایی که مولانا 
در شعر »از کجا آمده ام آمدنم بهر چه بود/ به کجا 
می روم آخر ننمایی وطنم« می گوید، برنده جایزه 
نوبل در پزشــکی یا برنده جایزه نوبل در فیزیک 
به دنبال آن هستند... بور در فیزیک به دلیل نظریه 
کوانتوم برنده جایزه نوبل است. در خاطراتش که 
۱۹56چاپ شده است، می نویســد: »من وقتی 
که جوان بودم این ســؤالات برایم مطرح بود که 
از کجا آمده و چه کار می کنــم و اصلًا وضعیتم از 
چه قرار است؟ هدف حیات چیست؟ و... . اینها را 
نمی توانستم جواب بدهم و هی سراغ فیلسوف ها 
می رفتم و می دیدم کلی میــان آنها اختلاف نظر 
است. از طرف دیگر می رفتم سراغ علم و می دیدم 
به راحتی جوابم را از علم می گیرم. همه یا فیزیک 
اینشتینی را قبول دارند یا کیهان شناسی فلان را، 
لذا همه آن سؤالاتی را که داشتم کنار گذاشتم اما 
حالا که به دهه های آخر عمرم رسیده ام تمام آن 
سؤالات جلوی چشم ام رژه می رود و نمی توانم از 
آنها فرار کنم!«... بنابراین دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی باید افرادی شان که در علوم پایه یا 
در علوم مهندسی هستند با حیات انسانی و آینده 
انسان ها ارتباط دهند؛ این ارتباط الان قطع است.

فراموشی هویت دینی – ملی و احساس حقارت
الان فرهنگ حاکم در دانشــگاه ها آنگونه 

نیست که احساس هویت دینی – ملی در ۳
دانشجو وجود داشته باشد و احساس حقارت بسیار 
قوی نسبت به غرب است. متأسفانه به نظر می رسد 
که هویت ملی و اسلامی ما در حال فراموشی است. 
احساس هویت لازم اســت؛ کجا رفته است این؟ 
همه حواس شــان بــه آن طرف اســت و داریم 
دستی دستی دانشجویان را می فرستیم خارج! و 

اینقدر هم در دانشگاه دافعه است که دانشجو به این 
تصمیم می رســد که  برود خارج! روی فرهنگ و 
حس هویت ملی کار نمی شود! احساس حقارت در 
محیط ما بسیار زیاد است و ما تا عوض نشویم، بالا 
نمی آییم... . احیای هویت ملی و عدم حقارت باعث 
می شود دانشجو به مملکت احساس تعلق کند و اگر 
هم به دلیلی به خارج رفت برگردد. البته یک دلیل 
عدم بازگشت هم دافعه هاست. جناب آقای دکتر 
شمسی پور، از شیمی دان های معروف مان مقاله 
خیلی زیبایی نوشته بودند. فرموده بودند: نگویید 
فرار مغزها، بفرمایید فراردهی مغزها! ما در محیط 
طوری برخــورد می کنیم که دانشــجو را فراری 

می دهیم. این خیانت به کشور است.

بی توجهی به رفع نیازهای جامعه
ما واقعاً متوجه رفع نیازهای ملی توســط 

خودمان نیســتیم. ما مدام از اول انقلاب 4
صحبت ماشــین و اتومبیل می کردیم. اما آیا یک 
ماشین تمام عیار داریم؟ اگر می خواهیم طرز تفکر 
را ببینیم ]خاطره ای برایتان نقــل می کنم[؛ در 
مرداد۱۳5۹ یعنی درست یک ماه پیش از جنگ 
عراق به همراه جمعی از افراد و استادان به دیدن 
شــهید چمران رفتیم. ایشــان می گفت ما باید 
هواپیما بسازیم ولو اینکه چندبار هم سقوط کند. او 
همت داشــت. این تفکر الان کجاست؟ ما کجای 

نیازهای کشور را الان برطرف می کنیم.
ببینید یک ژاپنی رفته اســت در آخر قرن ۱۹ در 
اروپا فیزیک بخواند، به اســتادش در ژاپن نوشته 
است: ما باید فعالانه با چشمان باز با تمامی هوش 
و حواســمان و با دقت فراوان و بدون کســالت و 
خســتگی و بدون لحظه ای توقف کار کنیم. جز 
همین سختکوشــی هیچ دلیلی وجود ندارد که 
آنها اینطور در همه زمینه ها جلو باشــند! ما باید 
طی ۱۰ تا ۲۰سال، آینده دور را در زمینه علمی از 
دست این مردم مطمئن و ازخودراضی )اروپایی ها( 
بگیریم. اینگونه احساس هویت بود که چین و ژاپن 
را زنده کرد. این احساس بود که وقتی سونامی در 
ژاپن آمد حداقل خسارت را به بار آورد. متأسفانه 
این احساس اکنون در دانشــگاه های ما پرورش 

داده نمی شود.

توجه ظاهری به کیفیت دانشگاه
شــما توجه عقلانی به کیفیت را کمتر در 

دانشــگاه حاکم می بینید. به صورت ظاهر 5
ادعای کیفیت می شود و مثلًا می گویند مقالات در 
مجله I.S.I با فلان اندکس پذیرفته می شود اما 
اینکه چقدر این مقالات، مشکلات ما را حل می کند 
و چقدر نوآوری دارند، اصلًا مطرح نیست؛ بعضی 
جاها که مقالات را می دهند دست منشی دانشکده 
و می گویند فارغ از محتــوا اگر در این مجله چاپ 
شده است ۷نمره ثبت کن، اگر در فلان، 5نمره و... . 
تعداد مقالات هم وسیله امتیاز دادن به افراد شده 
است و سرآمدان علم را اینطور مطرح می کنند!... 
سؤال من این است که آیا صرف توجه به مقالات، 
دانشــگاه ها را از نوابغی که مقاله نویسان حرفه ای 
نیســتند، ولی فکرشــان برای پیشــرفت علم 
کارگشاست خالی نمی کند؟... چرا معیار فقط مقاله 
است؟ کی قرار است رفع نیازهای این مملکت را 
بکند؟ از ســال ۲۰۰5تا ۲۰۱۲در عرض ۷ســال 
مقالات ما 5برابر و از ۸هزار شد نزدیک ۳۹هزارتا! 
آیا واردات ما یک پنجم کم شــد؟ آیا صادرات ما 
یک پنجم اضافه شد؟ این اضافه شدن مقالات چه 
تأثیری داشــت؟ ما کجای نیازهای کشور را الان 
داریم با مقالات برطرف می کنیم؟... اگر آیین نامه 
ارتقا تا ۱۰ســال دیگر همین باشــد، ما علاوه بر 
سرآمدی در تولید مقاله بیشترین استاد تمام دنیا 
را خواهیم داشــت! وقتی اچ ایندکس شــاخص 
ارزیابی شد پژوهشگر با چه انگیزه ای روی پروژه 

ملی کار کند؟

دانشگاه در حال سقوط است
بازخوانی گفتاری از دکتر مهدی گلشنی در باب دانشگاه، که بعد از قریب 5سال نگران کننده تر به نظر می رسد

دانشگاه خوب است یا بد؟
بهتر اســت همین ابتدای سخن با یک 
سؤال ویژه و ظاهرا ساده آغاز کنیم: »آیا 
دانشگاه خوب اســت یا بد؟« شاید این 
سؤال احمقانه به نظر  آید که در وهله اول 
مخاطب را بخنداند یا از تفکر پیرامون آن 
بالکل منع نماید. اما حتی ســؤالات احمقانه می توانند بابی 
برای فهم بهتر برخی مسائل بگشایند. چرا که این خاصیت 
سؤال است اگر بدانیم اندیشه و فکر، فقط با سؤال راه می افتد، 
ولو آن سؤال احمقانه به نظر برسد. هرچند این سؤال اصلا یک 
سؤال احمقانه نیست و اتفاقا دریچه مهمی به روی ما برای 

نگاه انتقادی به کلیت ساختار دانشگاه می گشاید.

دانشگاه کارآمد است یا ناکارآمد؟
برخی برای پاسخ به سؤال »دانشگاه خوب است یا بد؟« ابتدا 
با منطق ویژه و پذیرفته شده ای این سؤال را به سؤال دیگری 
تاویل می برند: »آیا دانشــگاه کارآمد اســت یا ناکارآمد؟« 
شاید شما گمان کنید آن سؤال ابتدایی که احمقانه و البته 
پاســخش بدیهی به نظر می رســید، اکنون بــا تبدیلش به 
سؤالی دیگر هرچند ماهیت خود را حفظ کرده اما رگه های 
حماقت گونــه خود را از دســت داده اســت. درنتیجه حالا 

می توان به این سؤال دوم کمی جدی تری فکر کرد.
اما واقعیت آن است که سؤال دوم، از قضا ماهیت سؤال اول را 
تغییر داده است. یعنی نظام ارزشی که سؤال اول از آن برون 
تراویده با نظام ارزشی که ســؤال دوم را ساخته و پرداخته، 
متفاوت است. این تفاوت نظام ارزشی، حتما اصل سؤال را نیز 
دچار تبدل و جوهره آن را متفاوت می کند. در سؤال اول ما 
فارغ از منطق ویژه علمی که صدق و کذب گزاره ها را ملاک 
در ســنجش قرار می دهد، از خوبی یا بدی سؤال کرده ایم. 
خوبی و بدی در عین ســادگی الفاظ، حاکی از نظام ارزشی 
خاصی است که جهان را ورای صدق و کذب و آزمون و خطاها 
و کارآمدی و ناکارآمدی های مادی، به حق و باطل نیز تقسیم 
می کند و هرآنچه را که در جهت حق باشد، خوب و طبیعتا 

هرآنچه را که در جهت باطل باشد، برچسب بد می زند.
در واقع سؤال اول در ضمن خود می پرسد آیا دانشگاه به عنوان 
یک نهاد علمی و فرهنگی در جهت حق است یا جهت باطل؟ 
به دیگــر بیان، با توجه به جایگاه دانشــگاه در یک شــبکه 
ارتباطی، آیا این نهاد علمی و فرهنگی جریان حق را در جهان 
تقویت می کند یا جبهه باطل را؟ اما سؤال دوم بدون لحاظ 
این پیش فرض هایی که بعضا از آن به ایدئولوژی یاد می شود، 
صرف کارآمدی را مدنظر دارد و از نگاه آن، کارآمدی هرگز 
جهت حق و باطل ندارد و به طور ذاتی امری مطلوب اســت. 
اما آیا این نگرش بدان معناست که اساساً در طرح سؤال دوم 
پیش فرض ایدئولوژیک وجود نــدارد؟ به دیگر بیان آیا هیچ 
نظام ارزشی از این سنخ نگاه پشتیبانی نمی کند؟ پاسخ قطعا 
خیر اســت. چرا که عدم لحاظ جهات حق و باطل در مبادی 
علمی، خود برایند یک نظام ارزشــی خاص است و همین 
دخالت ندادن جهات، خود حاکــی از یک جهان معرفتی و 

نظام ارزشی است ولو آن را انکار نمایند.
در ذیل این نظام ارزشــی کــه غلبه گفتمانــی در مجامع 
آکادمیک دارد، همانگونه که پرسش از خوبی و بدی دانشگاه 
احمقانه به نظر می رسد، ســؤال از خوبی و بدی شاخه ها و 
رشته های علمی نیز، سؤالاتی احمقانه با پاسخ هایی بدیهی 
هستند. درحالی که ما حتما نیازمند طرح چنین پرسش های 
مهمی هستیم تا به آشفته بازار وضعیت علمی موجود سامان 
ببخشیم. اما احمقانه یا بدیهی دانستن این دست سؤالات، 

مانع پرسش جدی شده است.

دانشگاه چطور بلعیده می شود؟
حال با این مقدمه نسبتا طولانی باید گفت دانشگاه یک نهاد 
علمی و فرهنگی است که بناست نیازهای اساسی خاصی از 
جامعه را مرتفع نماید. این نیازهــا طبیعتا باید مطابق یک 
منطق ویژه سنجیده شــده و سپس طی فرایندی به مسئله 
تبدیل شوند. اگر دانشگاه در توجه به نیازها و تبدیل آنها به 
مسائل، جهت حق و باطلی را متصور نباشد، یک خلأ جدی 
پدید می آید. چون این غفلت بدان معنا نیست که در نهایت 
دانشگاه به یک نهاد خنثی تبدیل می شود و فارغ از ایدئولوژی 
کار علمی خود را سامان می دهد و چه بهتر از اینکه علم بدون 
پیش فرض های ایدئولوژیک دنبال شود؟ بلکه بدان معناست 
که دانشگاه با غفلت از جهات حق و باطل، توسط نظام ارزشی 
برآمده از ایدئولوژی مدرنیته بلعیده می شــود و ساده لوحی 
است اگر گمان کنیم نادیده انگاری این جهات به انتفاع جهات 

حق و باطل در جهان واقع منجر می شود.
از این رو دانشگاه در یک نگاه کلان، نتوانسته با نیازهای یک 
جامعه اســلامی که عمیقا به حق و باطل باور دارد، ارتباط 
برقرار نماید و مسائل علمی مبتنی بر همان نیازها را ساخته 
و ســپس پاســخ دهد. درنتیجه این ناتوانی، شکافی میان 
»نهادهای اصلی مدعی علم و فرهنگ« و »جامعه اســلامی 
دارای فرهنگ ویژه خود« ایجاد شده است و سپس دانشگاه 
صرفا مصرف کننده علومی می شــود که ارتباط چندانی با 
جامعه  دینی و فرهنگ متاثر از نظام ارزشی آن ندارد و هرگز 
نمی تواند به نیازها و مسائل چنین جامعه ای پاسخ دهد. بلکه 
صرفا تلاش هایی در راستای تغییر نیازها و مسائل می کند که 

اثر عینی در بهبود مشکلات جامعه را به ارمغان نمی آورد.
همچنین بنابر آنچه گفته شد، هرگز نباید این شکاف و سپس 
بیگانگی دانشگاه از جامعه را ثمره عقب ماندگی بدنه اجتماعی 
و مردم دانست. آن هم در شرایطی که ساخت دانشگاه و ایجاد 
کرسی های علمی رشد چشمگیری داشته و به میزان زیادی 
در مقایسه با گذشته، دانشجو و مدرک تحصیلی تولید شده 
است. بلکه مشکل اصلی بی پاسخ ماندن سؤالات و نیازهای 
جامعه را باید در آن مبانی ای دانست که سؤال »دانشگاه خوب 
است یا بد؟« را احمقانه قلمداد کرده یا نهایتا آن را به سؤالاتی 
دیگر تبدیل می کند و نظام ارزشی جامعه پیرامونی خود را در 
پاسخ دهی به نیازها و مسائل لحاظ نمی نماید. ورای صدق و 

کذب گزاره ها به حق و باطل نمی اندیشد.

 جعبه ابزار ناقص
 ارتباط دانشگاه و صنعت

ارتباط بین دانشــگاه با صنعــت و جامعه، 
عبارت آشنا و پرتکراری در جامعه علمی و 
سیاستگذاری است. اما به همان میزان که 
در مورد آن نوشته اند و گفته اند، موفق نبوده 
است. علت ریشه ای ضعف ارتباط دانشگاه و 
صنعت، افتراق زاویه صنعتگران و دانشگاهیان است. صنعتگران 
به دنبال کسب ســود در کوتاه ترین زمان هســتند اما در مراکز 
علمی که هدف اصلی گسترش مرزهای دانش است، انجام یک 
پژوهش گاهی چندسال به طول می انجامد. اما گذشته از ماهیت و 
مأموریت متفاوت آنها، هر دو به یکدیگر نیازمند هستند. واقعیتی 
که در جوامع توسعه یافته به خوبی روشن شده است. قاعدتا صنعت 
نمی تواند با ابزار و سازوکارهای کهنه چند دهه پیش ادامه مسیر 
بدهد و جامعه علمی و دانشگاهی نیز برای حفظ موجودیت و اعتبار 
خود لازم است بیش از پیش مشروعیت خود را از جامعه و صنعت 
بگیرد. اگر رابطه دانشگاه و صنعت را به یک فرایند ارتباطی تشبیه 
کنیم، باید گفت که پس از 4دهه تلاش جامعه علمی و صنعتی 
کشــور ، هنوز جعبه ابزار ارتباط دانشگاه و صنعت کامل نیست. 
۳عنصر فرستنده، گیرنده و پیام همیشــه در ارتباط دانشگاه و 
صنعت مشخص بوده است اما هیچ گاه به رمزگذاری و رمزگشایی 
پیام و کانال و ابزاری که بتواند ایــن پیام را منتقل و تفهیم کند، 
فکری نشده اســت. موضوعی که در دنیای توسعه یافته برای آن 
تدابیر مختلفی تدارک دیده اند. یکی از سازوکارهای مرسوم در 
دنیا، استفاده از نهادهای واســط به عنوان کانال ارتباطی است. 
نهادهای واســطی که در ادبیات بیشتر با عنوان کارگزار )بروکر( 
شناخته می شوند. این بخش علاوه بر اینکه توان و ظرفیت تبدیل 
آموزش ها و پژوهش های دانشگاهی را به محصولات قابل کاربرد 

جامعه و صنعت دارند.

غیبت علوم انسانی 
در جامعه

کتاب »علوم انســانی و مسئله تأثیر 
اجتماعی« نوشته مقصود فراستخواه، 
عضو هیأت علمی مؤسسه پژوهش و 
برنامه ریزی آموزش عالی، است. این 

کتاب در ۱۱فصل به نگارش درآمده و از سوی پژوهشگاه علوم 
انسانی و مطالعات فرهنگی منتشر شده است. این اثر از مجموعه 
کتاب های طرح جامع اعتلای علوم انســانی پژوهشــگاه علوم 
انسانی و مطالعات فرهنگی است. پرسش اصلی کتاب »چیستی 
تأثیر اجتماعی دانشمندان علوم انسانی در ایران« است؛ تأثیری 
که با ابهامات زیادی روبه رو است. نویسنده تلاش کرده در ابتدا 
نقدی به وضعیت رشد علم در ایران داشته باشد. او تولید مقاله 
در کشور را امری فریبنده در رشــد علم دانسته و فصل اول را به 
همین موضوع اختصاص داده است. فصل دوم تا چهارم بررسی 
شکل گیری علوم انسانی و اهمیت و ضرورت این علوم است. در 
فصل پنجم با عنوان »علم در ایران؛ در آسمان و کمتر روی زمین« 
به نقد نحوه نگریستن ایران به علم و مفهوم آن پرداخته و ادراک 
ایرانیان را نادرست دانسته است. فصل ششم تا هشتم به بررسی 
عالمان تأثیر گذار علوم انسانی از شایگان تا شریعتی اختصاص پیدا 
کرده است. در واقع نویسنده در این فصل ها از مقدمات عبورکرده 
و وارد موضوع اصلی کتاب شده است. فصل نهم تا یازدهم هم به 
اثر بخشی علوم انســانی و تولیدات این علوم در ایران اختصاص 
پیدا کرده است. در واقع فراستخواه تلاش کرده با بررسی اجمالی 
نشان دهد که رشته های علوم انسانی که نصف ظرفیت دانشگاهی 
کشــور و به همین اندازه هم مجلات علمی و تولیدات علمی را 
شامل می شوند چه تأثیری در جامعه دارند و اگر ندارند چرا این 
تأثیر وجود ندارد. ادراک نادرست و عدم فهم ماهیت علوم انسانی 

مهم ترین پاسخ فراستخواه به این سؤال است.

هیچ وقت علم را 
جدی نگرفته ایم

رســول جعفریــان، تاریخ پژوه و 
استاد دانشــگاه تهران است که 
کوشش های بســیاری در حوزه 
تاریخ تشیع و تاریخ معاصر ایران 
داشته که به کتاب های ارزشمند 

بسیاری همچون »جریان ها و جنبش های مذهبی سیاسی 
ســال های ۱۳۲۰ تا ۱۳5۷ش«، »حیات فکری و سیاسی 
امامان شــیعه« و »تاریخ سیاسی اســلام« انجامیده است.

کتاب  »هیــچ وقت علم را جدی نگرفته ایــم« یکی دیگر از 
کتاب های مهم و ارزشمند اوست که شامل ۲54 یادداشت 
این متفکر، درباره علم و حواشی آن است که طی یک دهه به 

نگارش درآمده.
جعفریان در مقدمه این اثر از مطالعات ۱۰ ساله خود در باب 
رابطه علم و تمدن نوین اسلامی نوشــته و در رابطه با پروژه 
فکری خود در این سال ها توضیح داده است:»بحث از مفهوم 
علم را با شــناخت مفهوم و جایگاه علم در تمدن اسلامی، 
همینطور با وضــع کتاب و کتابخانه که یکی از شــغل های 
اصلی  ام بود، با وضع علم در جامعه خودمان به لحاظ تعلیم 
و تربیت و نیز با وضع انبوهی از فریبکاری ها در این زمینه و 
نیز داســتان های عقب ماندگی و بدبختی که امروزه نصیب 
مسلمانان شــده اســت، پیوند دادم. به این معنا که سعی 
کردم، از دل بررسی مفهوم علم، نتایجی هم در آن عرصه ها 
ولو محدود بگیرم.« جعفریان علاوه بر این اثر دو کتاب مهم 
دیگر با عناوین »مفهوم علم در تمدن اسلامی« و »سیر تحول 
مفهوم علم در ادبیات اسلامی« در حوزه علم دارد. کتاب هیچ 
وقت علم را جدی نگرفته ایم به همت پژوهشکده مطالعات 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در ۱۱۰۳ صفحه به بهای 

۱66 هزار تومان منتشر شده است.

اندیشه 
دانشگاه

محمد صادق عبداللهی
روزنامه نگار

دانشگاه و صنعتسیدمیثم میرتاج الدینی اندیشه دانشگاه

کتاب اندیشه

کتاب شهرسازی

حسین نصیری، پژوهشگر حوزه علم و فناوری

جــورج ســارتون در تاریــخ علمــش 
می گوید اگر می خواهید راز شکوفایی 
تمــدن اســامی را بفهمیــد، نقــش 

محوری را قرآن ایفا کرد
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پرفروش ترین هــا همیشــه با خود وسوســه و 
افتخاری به همراه دارند؛ وسوســه برای کسانی 
که از قافله عقــب مانده انــد و در فروش بزرگ 
نقشی نداشته اند و در نتیجه از همه جا بی خبرند و 
تحت فشارند که خود را زودتر به خیل خریداران 
برسانند و افتخار هم برای سازندگان و صاحبان 
محصولی که پرفــروش بوده و دل هــا را برده و 
چشــم ها را خیره کرده و هم برای کسانی که در 
فروش آن محصول نقش داشته اند. فقط تفاوت 
در این اســت که تولیدکنندگان جیب شــان پر 
از پول شده و اعتبار و شــوکت و شهرتی به هم 
زده اند و مصرف کنندگان در سرخوشــی ناشی 
از مصرف گیج ومنگ انــد و در میانه این فروش 
بزرگ به نــدرت به کیفیت اهمیــت می دهند. 

با اینکه همیشــه افســانه هایی دربــاره والاتر 
بودن ارزش پــول از هنر در افــواه وجود دارد و 
شخصیت های مشــهور و رســانه ها نیز با تبلیغ 
درباره منزلت هنرمند و هنری که به او الهام شده 
به این افسانه ها و اســطوره ها دامن می زنند اما 
هرگز نباید از یاد برد که هنر هم مثل هر کالای 
دیگری دارای بازاری اســت کــه در آن رقم ها 
حرف اول را می زنند. در سینما نیز که این روزها 
بیش از همیشــه وجه صنعتــی اش خودنمایی 
می کند و فروش فیلم ها از کیفیت شان به مراتب 
مهم تر اســت، موفقیت تجــاری فیلم ها بر کل 
این صنعت ســایه انداخته اســت. فروش یک 
فیلم مثل راداری اســت که مسیر حرکت سایر 
فیلم ها را نیــز تعیین می کند. اگــر فیلمی پا به 
وادی پر سودی بگذارد و موفق شود گیشه را به 
تسخیر خود درآورد، قطار سینما به دنبال آن به 
حرکت درمی آید. همچون جویندگان طلا که با 
شنیدن خبر پیدا شدن طلا در سرزمینی به سوی 

آن گسیل می شــوند، کمپانی های فیلمسازی و 
تهیه کنندگان سینما نیز عادت دارند پا جای پای 
فیلم موفق قبلی خودشــان یا سایر کمپانی ها و 
تهیه کنندگان بگذارند. در ســینمای ایران نیز 
تقریبا وضــع بر همین منوال اســت و معادلات 
اقتصادی در تعیین جهت حرکت کلی ســینما 
نقش دارد. البته به دلیــل نقش پررنگ دولت در 
حوزه ســینما، جز مناسبات مالی دلایل دیگری 
نیز برای پرفروش شدن فیلم ها می توان یافت. با 
نگاهی به پرفروش ترین فیلم های سینمای ایران 
در طول دهه های گذشته می توان دلیل محبوب 
شــدن یک ژانر یا حتی یک بازیگــر را دریافت. 
قیمت بلیت یکی از عوامل مؤثر در پرفروش شدن 
فیلم هاست. از آنجا که قیمت بلیت سینما هر سال 
روند افزایشی داشته، طبیعی است که فیلمی در 
دهه90 با تماشــاگرِ به مراتب کمتر از فیلمی در 
دهه 60، در فهرست پرفروش ها جای می گیرد. 
چنانچه اخباری که درباره افزایش قیمت بلیت 

سینماها در نوروز 1401می رسد، صحت داشته 
باشد، تعیین کنندگان این قیمت دست به ریسک 
بســیار بزرگی زده اند. درحالی که معاش مردم 
در چند ســال اخیر با مشکلاتی عمده ای مواجه 
بوده و تورم افسارگســیخته حتــی به گروهی 
از مردم اجــازه تهیه نیازهای ضروری شــان را 
نمی دهد، افزایش قیمت بلیــت می تواند ضربه 
سنگینی بر ســینمای ایران باشد. شاید هم این 
ریســک جواب دهد و ســینمای ایــران بتواند 
 ضرر و زیان های ســال های کرونــا را با افزایش

 30 درصدی نــرخ بلیت جبران کنــد. در ادامه 
فهرست پرفروش ترین فیلم های سینمای ایران 
از سال 1364به این سو می بینید. بر سر صحت 
و ســقم آمارهای مربوط به پیش از سال1364 
توافقی وجود ندارد و از سال1364 به بعد وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، با انتشار سالنامه های 
آماری فیلم و سینما، اطلاعات قابل استنادی در 

این زمینه گرد آورده است. 

رونق پرده ها، پرواز گیشه ها 
افزایش قیمت بلیت در سال1401 به رونق سینمای ایران می انجامد یا شکست آن؟

بررسی قیمت بلیت سینما طی دهه های گذشته

گیشهبازهماوجمیگیرد؟

در آستانه سال جدید، بار دیگر زمزمه افزایش قیمت بلیت سینما به گوش 
می رسد و طبق پیشنهاد دست اندرکاران صنفی اکران، قرار است درصورت 
موافقت سازمان سینمایی، بلیت40 هزار تومانی برای برخی پردیس های 
مدرن درنظر گرفته شود. قیمت بلیت در سینما به دو عامل اصلی بستگی 
دارد؛ نخســت ســینماداران و تهیه کنندگان که در ایــن هنر- صنعت، 
سرمایه گذاری کرده اند و دیگری مخاطبان که با خرید بلیت، به سینما رونق 
می بخشند. گروه اول توقع دارند مانند صنف های دیگر، در این اقتصاد متورم 
با افزایش قیمت، جلوی ضرر بیشتر را بگیرند و گروه دیگر باتوجه به قدرت 
خرید خود، با هرنوع افزایش قیمت، اولویت ســنجی کرده و خیلی سریع 
کالاهایی از جنس فرهنگ را از سبد خانوار حذف می کند. تجربه سال های 
گذشته نیز این موضوع را تأیید می کند. براساس داده های جدول ارائه شده، 
با افزایش های چشمگیر قیمت بلیت ســینما، از تعداد مخاطبان کاسته 
می شود. البته میزان استقبال از سینما صرفا به افزایش قیمت وابسته نیست 
و متغیرهای دیگری مثل روند کیفیت آثار یا ظهور رسانه های در دسترس تر 
را نیز باید درنظر داشت؛ اما در مجموع و با نگاه هزینه – فایده، هرنوع افزایش 
قیمت منجر به چنین کاهشی شده است. به عنوان مثال در دهه 60و با ثبات 
نسبی قیمت بلیت، نسبت مخاطبان ســینما از جمعیت کشور به مراتب 
بیشتر بوده و هر ایرانی حدود 1.6بار در سال به سینما رفته است. در انتهای 
دهه70و با افزایش حدودا 20برابری قیمت بلیت، دو سوم سینماروها، قید 
آن را زدند و با لحاظ جمعیت، آمار نشان می دهد در پایان دهه 70از هر دو 
ایرانی یک نفرشان سالی یک بار به سینما رفته است. این درحالی بوده که 
هنوز اینترنت و گوشی  های هوشمند و رســانه های جایگزین، نقشی در 
زندگی ما نداشتند. از نیمه دوم دهه 90باتوجه به کیفیت آثار تولیدشده در 
سینمای ایران و بهبود نسبی معیشت، به خصوص برای طبقه متوسط جامعه 
شهری، می رفت که استقبال از سینما افزایش پیدا کند که سروکله کرونا 
پیدا شد و سینما نیز مانند بسیاری از امور دیگر تحت الشعاع قرار گرفت. حال 
باید دید اهالی سینما ترجیح می دهند در شرایط رکود کرونایی، با افزایش 
قیمت بلیت ســینما تاحدی جبران مافات کنند یا با ثبات نسبی قیمت، 

مخاطبان بیشتری را به سینماها بکشانند.

یاور یگانهگزارش
روزنامه نگار

علی عمادیگزارش
روزنامه نگار

 اقتصاد سینما
 و متغیرهای غیراقتصادی

اقتصاد سینمایی صرفا به فروش فیلم ها مربوط نمی شود و 
دامنه وســیع تری را از آنچه در نگاه نخست به نظر می رسد، 
دربرمی گیرد. اقتصاد ســینما مبحثی اســت کــه نیاز به 
مطالعات و پژوهش های دانشگاهی دارد تا در سایه نتایج به 
دست آمده بتوان برنامه ریزی فرهنگی انجام داد و از شکست 
فیلم ها و افول سینما جلوگیری کرد. در دانشگاه های ایران، 
تحقیقاتی درباره اقتصاد ســینما در قالــب پایان نامه های 
کارشناسی ارشد یا رســاله های دکتری انجام شده است. با 
اینکه تعداد این پژوهش ها بسیار کمتر از آن چیزی است که 
سینمای ما به آن نیاز دارد ولی متأسفانه حتی همین معدود 
پایان نامه ها و رساله ها و مقالات مســتخرج از آنها نیز محل 
ارجاع فعالان سینما نیســت. قطع ارتباط میان بدنه سینما 
و مراکز دانشگاهی خود موضوعی اســت که نیاز به بررسی 
دقیق و مبسوط دارد. با این حال شــاید اگر مقالاتی که در 
قالب چارچوب های آکادمیک درباره موضوعات سینمایی به 
نگارش درمی آید و در ژورنال های تخصصی منتشر می شود، 
به زبان ســاده تر و قابل فهم تری به دست فعالان سینمایی 
برسد، گرهی از کار سینما نیز باز شود. برای نمونه، در مقاله 
»بررسی و تحلیل عوامل مؤثر بر تقاضای سینمای ایران« که 
در شماره نهم بهار 1389فصلنامه »پژوهش فرهنگی« منتشر 
شده، نویسندگان به موضوع اقتصاد سینما پرداخته اند. آنها 
در قســمت »مبانی نظری« مقاله خود نوشته اند؛»اقتصاد 
سینما اصطلاحی است که در ایران بیشتر به کار می رود. در 
مراکز دانشگاهی، از »سینما بیزینس« یا »فیلم بیزینس« نام 
برده می شود که یکی از ابعاد آن بعد اقتصادی است. یکی از 
علت های طرح اقتصاد سینما در دنیا به این شکل، آن است 
که صنعت سینما شامل فرهنگ، اقتصاد و ابعاد دیگری است 
که کاملًا به هم آمیخته اند و هر بعدی از آن به ابعاد دیگـــر 
پیونـد خورده اسـت. نمی توان انتظـار داشـت کـه سـینما از 
کـارکرد فرهنگی- اجتماعی قوی، فناوری پیشرفته و به روز 
و جذابیت ها و ارزش های هنری برجســته برخوردار باشد، 
ولی کارکرد اقتصادی آن ضعیف باشد. این موارد به یکدیگر 
مرتبط اند. در بررسی وضعیت سینما از بعد اقتصادی، هرگونه 
نتیجه گیری و جمع بندی، چه مثبت و چه منفی، نمایشگر 
وضعیت کیفیت سینما و ابعاد و جنبه های دیگر آن نیز است. 
به همین علت، سینمای بیمار، هم از لحاظ فرهنگی و هم از 
لحاظ اقتصادی، مشکل دارد و سینمای خوب اقتصاد خوبی 

هم خواهد داشت.«
اما مگر محصول ســینما را می توان محصول یک کارخانه 
ارزیابی کرد. در ســال چند ده فیلم مختلف اکران می شوند 
که توسط افراد مختلفی ساخته شــده اند. پاسخ این مقاله 
به این موضوع چنین است؛»کالای نهایی سینما محصولی 
اســت که به تعداد فیلم های اکران شده در یک سال، متنوع 
و در نتیجه ناهمگن اســت. کالای ناهمگن به کالایی گفته 
می شود که در طبقه بندی کالاها از نظر نوع، تحت یک عنوان 
آورده می شود )مثلًا پیکان، پژو(، ولی برخی تفاوت های رفتار 
عقلایی مصرف کننده باعث می شود که وی به هر کدام از این 
مصداق ها، ترجیح متفاوتی را اعــلام کند و تمایل خاصی را 

برای تقاضای هر کدام نشان دهد.

 به عبارت دیگر، هر فیلم مخاطب خــود را دارد و اکران آن 
بخشی از تقاضاکنندگان )سینمارو( بالقوه را به خود جذب 
می کند. ناهمگن بودن کالای نهایی سینما تأکیدی خواهد 
بود بر انتخاب در تعیین نوع کالا )نوع فیلم( و اعلام ترجیح 
تقاضاکننده، به این معنی که مصرف کننده در میان کالاهای 
پـیش روی خود )در اینجا فیلم های سینمایی اکران شده( 
انتخاب و اعلام ترجیح می کند. این نشان می دهد که تماشاگر 
به همه فیلم های اکران شــده، به مثابه کالای همگن با لذت 
یکســان نگاه نمی کند و انتخاب فیلم برای وی حائز اهمیت 
اســت.« این مقاله در ادامه عوامل مؤثر بر تقاضای سینما را 
چنین برمی شمرد؛»عوامل مؤثر تقاضای سینمای ایران، به 
دو دسته عوامل اقتصادی )متغیرهای کمی( و غیراقتصادی 
)متغیرهای کیفی( تقسیم می شود که عبارتند از سن، جنس، 
تحصیلات، وضعیت تأهل، ترکیب جمعیتی خانوار، وضعیت 
اشتغال، نوع فعالیت، درآمد، طبقه اجتماعی، قیمت بلیت، 
تورم، کیفیت سینما، تعداد و پراکندگی سالن های سینما، 
ســاعت اوقات فراغت، قیمت و میزان اســتفاده از کالاهای 
 DVD جانشــین )برنامه های تلویزیونی، میزان استفاده از
و CD، میزان اســتفاده از برنامه های رایانــه ای و اینترنت، 
ماهواره و...(، ســایر تفریحــات )تئاتر، موســیقی، گالری، 
موزه ها، نمایشــگاه ها، کتاب، مجــلات، ورزش و...(، نبود 
قانون کپی رایت و دسترسی آسان به CDهای قاچاق، سهم 
سینما در سبد مصرفی خانوار، قیمت کالاهای مکمل سینما، 
کیفیت فیلم، حضور بازیگران مشهور، حضور کارگردان نامی 
و مشهور، موضوع فیلم و جسارت در پرداخت سوژه، معضلات 
فرهنگی )سانسور(، سیاستگذاری های مسئولان ذی ربط، 
بی توجهی به ساخت فیلم برای همه سطوح و گروه ها، تناسب 
و تنوع نداشــتن موضوعات فیلم های به نمایش گذاشــته 
شــده، اکران به موقع فیلم ها، اکران نکردن فیلم های به روز 
خارجی، فناوری و فنون بصری، تبلیغات، امنیت اجتماعی 
و شرایط سیاسی کشور، مدت اکران فیلم، زمان اکران فیلم 
)فصل سینماروی(، جو اجتماعی حاکم بر سینما، امکانات 
تفریحی جنبی در سالن های سینما، ساعت رفتن به سینما، 
روزهای رفتن به سینما.« نویسندگان در انتهای این بخش 
چنین نتیجه گیری می کنند؛ »متغیرهای غیراقتصادی، در 
بسیاری موارد نقش تعیین کننده تری در مقایسه با متغیرهای 
اقتصادی می توانند به عهده داشته باشند. البته نکته این است 
که برخی از این متغیرها را نمی توان با اســتفاده از ابزارهای 
متداول ارزیابی کرد و می بایستی که در این موارد، صرفاً به 

تأثیر تحلیلی آن در میزان تقاضا اشاره کرد.« 

تفاوت بلیت و ساندویچ
  اگــر فروش موفــق چنــد فیلــم ازجملــه »دینامیت«، 
»گشت ارشاد 3«، »قهرمان«، »آتابای« و »بی همه چیز« را 
فاکتور بگیریم، ســینمای ایران در 2سال گذشته وضعیتی 
بحرانی داشــته اســت. تعطیلی طولانی مدت سینماها و 
شکســت اغلب فیلم هایی که روی پرده آمده اند، سینمای 
ایران را به سمت پرتگاه برده است. حالا برخی معتقدند که 

علاج درد سینما افزایش قیمت بلیت است. 
چندی پیش، ســجاد نوروزی، مدیر پردیس سینما آزادی 
و عضو شــورای صنفی نمایش، گفت:»حتی در رونقی که 
در حوالی آذرماه به ســینماها بازگشــت، تعداد مخاطبان 
سینمای ایران به قبل از دوران کرونا بازنگشت. رقم فروش 
به دلیل افزایش قیمت بلیت بالا رفت اما تعداد مخاطبان به 
قبل از کرونا بازنگشت.  آن هم درحالی که هزینه های تولید 
چند برابر شــده، بحث اصلی ما تعداد مخاطب است. به طور 
مثال پردیس »آزادی« در روزهای پنجشنبه و جمعه در ایام 
پیش از کرونا، تقریباً 10 هزار مخاطب داشت، در دوران اوج 
رونق دوباره در آذرماه امســال این آمار به 6 هزار و 500نفر 
 رســید. بنابراین به معنــای واقعی رونقی هم به ســینماها

 بازنگشته است.«
 وی در بخشی دیگر از صحبت هایش درباره افزایش قیمت 
بلیت نیز افزود: »واقعیت این است که با این شرایط خاص 
اقتصادی قیمت بلیت ســینما بالاخره باید تفاوت حداقلی 
با قیمت یک ساندویچ داشــته باشد. وقتی قیمت همه  چیز 
افزایش داشــته و هزینه های اداره ســالن چند برابر شده 
طبیعتاً قیمت بلیت سینما هم باید تابعی از وضع فعلی باشد. 
وقتی وضعیت اقتصادی کشــور در همه حوزه ها نامساعد 
است، براســاس کدام منطق می خواهیم ســینما را از آن 

تفکیک کنیم؟«

راهی به گیشه هست
در سال پروحشت 2021که کرونا جهان را زیر و زبر می کرد، 
قسمت جدید از ســری فیلم های »مرد عنکبوتی« با عنوان 
»مرد عنکبوتی: راهی به خانه نیست« به رتبه ششم جدول 
پرفروش تریــن فیلم های تاریخ ســینما راه یافــت. »مرد 
عنکبوتی: راهی به خانه نیست« با رســاندن فروش جهانی 
خود به 1.69 میلیارد دلار )بدون درنظر گرفتن تورم( با عبور 
از »دنیای ژوراســیک« )1.67 میلیارد دلار( و »شیرشــاه« 
)1.66 میلیارد دلار( در رتبه ششم پرفروش ترین فیلم های 
تاریخ سینما قرار گرفت. قسمت جدید »مرد عنکبوتی« در 
آخر هفته میلادی که گذشت به فروش 14.1 میلیون دلاری 
در آمریکا دست یافت و در گیشه بین الملل نیز 27.7 میلیون 
دلار به فروش خود افزود. این فیلم ابرقهرمانی که اکران خود 
را از دسامبر سال گذشــته میلادی آغاز کرده تاکنون 721 
میلیون دلار در گیشه آمریکا و 970 میلیون دلار هم در گیشه 
بین المللی فروخته است. در میان بازارهای خارجی فیلم مرد 
عنکبوتی: راهی به خانه نیست، بریتانیا با 116 میلیون دلار 
بهترین عملکرد را داشــته و مکزیک )73.4 میلیون دلار(، 
کره جنوبی )60.6 میلیون دلار( و فرانسه )59.9 میلیون دلار( 
دیگر بازارهای پرفروش این فیلم ســینمایی بوده اند. نکته 
قابل توجه این است که این فیلم بدون اکران در سینماهای 
چین، بزرگ ترین بازار ســینمایی جهان توانسته به چنین 
فروشی در دوره زمانی دســت یابد که سینمای جهان هنوز 
تحت تأثیر شرایط همه گیری کرونا به شرایط عادی بازنگشته 
است. مرد عنکبوتی: راهی به خانه نیست به کارگردانی »جان 
واتس« و فیلمنامه ای نوشته مشــترک »کریس مک کنا« و 
»اریک ســامرز« با بازی مجدد »تام هولاند« در نقش اصلی 
دنباله مرد عنکبوتی: بازگشــت به خانــه )2017( و »مرد 
عنکبوتی: دور از خانه« )2019( بیســت و هفتمین فیلم در 

دنیای سینمایی مارول محسوب می شود.

فقر سوژه
وضــع نامســاعد اقتصــادی ســینمای ایران 
صرفا به دلیل پاندمی کرونا نیســت. فقر ســوژه 
یکــی از عوامل اصلــی بی میلی اغلــب مردم به 
تولیدات سینمایی اســت. در نشست تخصصی 
»انسان شناسی و سینمای نمادین« که دوشنبه 
9 اسفند در دانشــگاه علوم اجتماعی، ارتباطات 
و رسانه دانشگاه آزاد اســلامی واحد تهران مرکز 
برگزار شد، رامتین شهبازی ، معاون دانشکده هنر 
دانشگاه سوره درباره سینمای دهه 90 ایران گفت 
که در این دهه ســینما از فقر سوژه در رنج است. 
سوژه در این گفتار دقیقا همان چیزی که دکارت 
از سویی و از ســوی دیگر مورد نظر کانت است. 
برخی این ســوژگی را مترادف با کنش می دانند. 
وی افزود:»شاید بسیار اندک بوده اند سینماگرانی 
همچون اصغر فرهادی یا شهرام مکری یا مجید 
برزگر و دیگر فیلمســازانی از این دســت که به 
خلق سوژه نایل آیند. برای نمونه جهان سوژگی 
که مکری و فرهادی می ســازند لزوما با حرکت 
رو به جلو کامل نمی شوند آنها بسیاری اوقات در 
لابیرنت های جهانی خــود گیر افتاده و از حرکت 
باز می ایستند و اتفاقا همین عدم حرکت ایشان را 
تبدیل به سوژه عقیم می کند که همین وضعیت 
ایشان را در وضعیت نمادین قرار می دهد«. هرچه 
تنوع ســوژه در سینما بیشتر باشــد و فیلم های 
بیشــتری در ژانرهای مختلف ساخته شود، قشر 
سینمارو از حق انتخاب بیشتری برای فیلم دیدن 

برخوردار می شود.

نقل قول خبر

سینمای جهان

 خبر

برداشت

سال
میانگین قیمتمتوسط قیمت گران ترین سینماگران ترین متوسط قیمت بلیتارزان ترین متوسط قیمت بلیت

 بلیت )تومان(
درصد افزایش
نام و شهر سینماقیمت )تومان(استانقیمت )تومان(استانقیمت )تومان( به سال قبل

-7.3شهرقصه / تهران10.5کردستان و تهران9ایلام13645
8.617.8عصرجدید/ تهران10.3کردستان و بوشهر10ایلام13655.4
94.6بهمن/ تهران11.6کردستان10.5ایلام13666.6
9.88.9آزادی / تهران17.9گیلان10.9چهارمحال و بختیاری13677.2
10.68.2عصرجدید/ تهران20.5تهران12.8سیستان و بلوچستان13688
14.940.6عصرجدید/ تهران25.8تهران17.9ایلام136910.7
2247.6شهرقصه / تهران35.3تهران26.6سیستان و بلوچستان137016
29.132.3عصرجدید/ تهران43.6کرمانشاه35.2سیستان و بلوچستان137120
4451.2عصرجدید/ تهران62.3کرمانشاه52.3سیستان و بلوچستان137225
49.913.4عصرجدید/ تهران81.1تهران60.7سیستان و بلوچستان137328.9
62.926.0فلسطین / تهران93.9کرمانشاه74.6کهگیلویه و بویراحمد137438.5
99.257.7شهرقصه / تهران177.5اصفهان113کهگیلویه و بویراحمد137554.4
125.326.3میرزاکوچک خان/ رشت200اصفهان142.6چهارمحال و بختیاری137683.9
195.455.9صحرا / تهران312.5تهران240.8کهگیلویه و بویراحمد1377103.2
241.623.6صحرا / تهران358.2اصفهان و تهران274چهارمحال و بختیاری1378133
287.218.9فرهنگ / تهران583.4تهران362.3چهارمحال و بختیاری1379173.5
384.633.9استقلال / تهران700تهران486.5چهارمحال و بختیاری1380225.7
471.322.5استقلال / تهران798تهران582.6چهارمحال و بختیاری1381279
524.911.4فرهنگ / تهران890تهران628.4کهگیلویه و بویراحمد1382239.4
621.818.5فرهنگ / تهران1، 144تهران736.2خراسان جنوبی1383300
70212.9فرهنگ / تهران1، 154تهران831خراسان جنوبی1384300
912.430موزه سینما / تهران1، 500تهران1، 073خراسان جنوبی1385345
116.2، 060آزادی / تهران2، 000تهران1، 261خراسان جنوبی1386499
125.8، 334آزادی / تهران2، 043تهران1، 608خراسان شمالی1387450
125.1، 669پردیس زندگی / تهران3، 968تهران2، 092خراسان شمالی1388694
234.4، 243آزادی / تهران3، 581تهران2، 860خراسان شمالی1389833
27.3، 407ایوان شمس / تهران10، 000تهران2، 981کهگیلویه و بویراحمد1390847
328، 080آزادی / تهران4، 627تهران3، 815کهگیلویه و بویراحمد1، 1391000
441.6، 360هویزه / مشهد6، 000تهران4، 764کهگیلویه و بویراحمد1392994
40، 360پردیس قلهک / تهران6، 000تهران5، 038کهگیلویه و بویراحمد1393968
524.8، 442فرهنگ / تهران7، 177تهران6، 242کهگیلویه و بویراحمد1، 1394132
620.3، 549پردیس قلهک / تهران14، 247تهران7، 703کهگیلویه و بویراحمد1، 1395111
720.6، 898پردیس قلهک / تهران16، 422تهران9، 279سیستان و بلوچستان3، 1396092
811.2، 787پردیس قلهک / تهران15، 268تهران10، 680کهگیلویه و بویراحمد4، 1397690
1129.5، 377پردیس قلهک / تهران19، 680تهران14، 051سیستان و بلوچستان5، 1398410

 مقایسه قیمت بلیت سینما در ایران از سال 1364تا 1398

براساس داده های سالنامه های آماری فروش فیلم و سینمای ایران، 
تهیه شده در معاونت توسعه فناوری و مطالعات سینمایی

۱۳۶۴
عقابها

تعداد تماشاگر: 3٬۲4۵٬8۵9
میزان فروش: ۲8٬84۰٬1۷3

1366
اجارهنشینها

تعداد تماشاگر: 3٬۰۵1٬39۰
میزان فروش: 33٬9۲3٬8۵8

1367
کانیمانگا

تعداد تماشاگر: 3٬۵۰3٬9۰8
میزان فروش: 39٬838٬3۷۷

1370
عروس

تعداد تماشاگر: 4٬4۲3٬۵38
میزان فروش: 11۵٬۲۷۷٬۵83

1372
افعی

تعداد تماشاگر: 4٬۵1۷٬643
میزان فروش: 199٬۰3۰٬8۷1

1373
کلاهقرمزیوپسرخاله

تعداد تماشاگر: 4٬3۰1٬848
میزان فروش: ۲9۵٬۷93٬۰۷۵

1375
خواهرانغریب

تعداد تماشاگر: 3٬۲19٬4۲1
میزان فروش: 3۷۰٬۵۲4٬63۰

1376
آدمبرفی

تعداد تماشاگر: 4٬4۷3٬۲۷۷
میزان فروش: ۵86٬38۵٬۲۲۰

1377
مردعوضی

تعداد تماشاگر: 3٬۷9۲٬۰33
میزان فروش: 849٬364٬6۲۰

1378
قرمز

تعداد تماشاگر: 3٬۰61٬۰1۰
میزان فروش: ۷94٬9۰3٬96۰

1379
شوکران

تعداد تماشاگر: ۲٬۷۰۰٬۲69
میزان فروش: ۷۷4٬349٬8۷۰

1380
مریممقدس

تعداد تماشاگر: 1٬83۵٬۵۰1
میزان فروش: 684٬196٬۷۵۰

1383
کما

تعداد تماشاگر: 1٬93۰٬۵91
میزان فروش: 1٬۰96٬8۰6٬8۰۰

1386
اخراجیها

تعداد تماشاگر: 1٬8۷6٬8۷1
میزان فروش: ۲٬۰3۲٬۵93٬۵۰۰

1387
چارچنگولی

تعداد تماشاگر: 1٬3۷9٬368
میزان فروش: 1٬9۰6٬۵۰۵٬۵۰۰

1389
ملکسلیمان

تعداد تماشاگر: 1٬349٬۰69
میزان فروش: ۲٬849٬6۲8٬1۵۰

1393
شهرموشها۲

تعداد تماشاگر: ۲٬334٬۵۲۲
میزان فروش: 9٬81۷٬313٬4۰۰

1394
محمدرسولالله)ص(

تعداد تماشاگر: ۲٬463٬1۲۵
میزان فروش: 14٬۵۵8٬8۲9٬3۰۰

1395
فروشنده

تعداد تماشاگر: ۲٬16۰٬۰۵۰
میزان فروش: 1۵٬۷14٬919٬6۰۰

1396
نهنگعنبر۲:سلکشنرؤیا

تعداد تماشاگر: ۲٬6۷4٬648
میزان فروش: ۲۰٬991٬89۵٬۵۰۰

1397
هزارپا

تعداد تماشاگر: 4٬۲18٬۷93
میزان فروش: 38٬۰63٬848٬۰۰۰

1398
مطرب

تعداد تماشاگر: 3، ۲9۷، 138
میزان فروش: 38٬۵46٬4۵6٬۰۰۰

1399
شنایپروانه

تعداد تماشاگر: ۲14٬8۰۵
میزان فروش: 3٬6۷6٬۰۰۰٬۰۰۰

1400
دینامیت

تعداد تماشاگر: 1٬۷۲۵٬۰۰۰
میزان فروش: 38٬6۰۰٬۰۰۰٬۰۰۰
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